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توضیح شرکت 
هواپیمایی »کیش ایر« 

در مورد سرمقاله آفتاب یزد
2

منتخبان به وعده ها 
و قول هایی که داده اند عمل کنند

16شایعاتی که   ای کاش »شایعه« نبود!

در تاریخ ۲۳ اردیبهشت ۱۳۹۹، قانون حمایت 
از اطفــال و نوجوانــان با هدف ارتقاء ســطح 
حمایتی از کــودکان و نوجوانان در برابر آزارها 
و سوءاســتفاده ها، در مجلس تصویب شد. این 
قانون که شــامل ۴ فصل و ۵۱ ماده اســت، به 
تعریف حقوق کودکان و نوجوانان، شــرایط و 
موقعیت های آســیب پذیر، و نحــوه مداخله و 

حمایت در مواقع لزوم می پردازد.
اما در حال حاضر، نیاز به اصلاحاتی در این قانون 
به نظر می رسد تا بهبود و توسعه حقوق کودکان 
به طــور جامع تری انجام شــود. این اصلاحات 
می توانند با توجــه به وظایف چند نهاد دولتی 

مهم اعمال شوند.
یکی از بندهای اصلاحی، تعیین وظایف سازمان 
بهزیستی کشور در ماده ۶ قانون است. این بندها 

و تبصره ها عبارتند از:
امکان و شــرایط تحصیل برای کودکانی که به 
هر دلیل به شکل قانونی یا غیرقانونی بکار گرفته 
شده و از تحصیل محروم شده اند را فراهم آورد.

طراحی و اجــرای برنامه ای منظم تحت عنوان 
»توانمندسازی خانواده های کودکان کار« به منظور 
توانمندسازی خانواده های محروم و کم درآمد که 
ضعف مالی آن ها سبب بکار گرفته شدن کودکان 

این خانواده ها شده است.
پیش بینی اعتبــارات لازم جهت اجرای دو بند 
بالا در لوایح بودجه ســالانه سازمان بهزیستی، 
و تأمین این اعتبارات توســط سازمان برنامه و 

بودجه.

بازنگری در تکالیف  قانونی 
حمایت از اطفال 

فرزانه محمدی

یادداشت-2

اگر مهم ترین بحران های جهانی را تغییرات آب 
و هوایی و گرم شدن زمین، آلوده شدن محیط 
زیست در نتیجه توسعه صنعتی استفاده بی رویه 
از سوخت های فســیلی و تهدید منابع غذایی 
بدانیم، در این ارتبــاط موضوع الگوی مصرف 
منابع انرژی و آثار زیست محیطی آن بسیار قابل 
توجه اســت و به عبارتی می توان گفت جهان 

امروز شدیداً درگیر بحران انرژی است.
و  آلایندگــی  کمبــود،  قیمــت،  افزایــش 
تجدیدناپذیری منابع سوخت فسیلی از جمله 
دلایل این بحران است، جهانی که اینک به یک 
دهکده کوچک تبدیل شده و به برکت ارتباطات 
سریع و تبادل اطلاعات گسترده سرنوشت همه 

جوامع بشری را به هم گره زده است.
امــروزه یک ســوم مواد غذایی جهــان در اثر 
عمیق شدن شــکاف کشــورهای ثروتمند و 
برخوردار و کشورهای فقیر و نیازمند غذا به زباله 
تبدیل می شود که برای تغذیه ۳ میلیارد انسان 
کافیســت، در حالی که فقط ۲ میلیارد نفر در 

جهان نیازمند کمک غذایی هستند.
در ارتبــاط با معضل آلودگی محیط زیســت، 
درسال ۲۰۱۶ بیش از ۱۱ میلیون تن پلاستیک 
در اقیانوس ها رها شده است، همچنین به نوشته 
نشریه نشــنال جئوگرافیک ۹۱ درصد از کل 
پلاستیک تولید شده درجهان بازیافت نمی شود، 
و زباله های پلاســتیکی که در ســال ۲۰۲۰ و 
همزمان با شــیوع کرونا وارد طبیعت شده تا 

سال های سال باقی خواهد ماند.
از نظر سازمان بهداشت جهانی در اثر آلودگی 
ناشی از مصرف سوخت های فسیلی در جهان 
هرساله بین ۴.۲ تا ۷ میلیون نفر می میرند و از 

هر ۱۰ نفر ۹ نفر هوای آلوده تنفس می کنند.
و اما در مورد کشور ما وضعیت مصرف سوخت 
و آلایندگی منابع طبیعی، از متوســط جهانی 
وخیم تــر و از این جهت باعث نگرانی مضاعف 
می شــود، به گفته فعالان محیط زیست ایران 
جزء مخرب ترین کشــورهای جهان در حوزه 
آلودگی محیط زیست اســت و بعد از روسیه 
دومین کشور جهان از نظر سرانه مصرف انرژی 

است.
با در نظر گرفتن این موضوع که ایران در یکی از 
مناطق خشک جهان قرار گرفته، منابع آب در 
اکثر مناطق و دشت ها در اثر برداشت بی رویه، 
الگوی نامناسب و اسراف کارانه مصرف و آلوده 
شــدن به فاضلاب خانگی ویا صنعتی در حال 
اتمام اســت، که در صورت ادامه وضع موجود، 

موضوع کوچ اجباری دور از انتظار نخواهد بود.

»مصرف« 
در وضعیت هشدار

محسن اولیاء
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وزیر محترم 
آموزش و پرورش بخواند!

معلم بازنشسته هستم. از تاریخ ۱۴۰۲/۶/۲۷ 
با ابلاغ قانونی سرکلاس رفتم. 

طبق قانون در سیســتم احراز هویت شدم. 
پروســه کاری مشــکل نبود. مشغول شدم 
مشکلی هم نبود، اما اخیرا که می خواستیم 
نمره های تــرم ۱ را وارد کنیم طبق قانون، 
مدیر مدرســه با کدملی معلــم یک رمز از 

سیستم می گیرد تا بتواند نمره وارد کند. 
من از ایشان رمز خواستم اما ۱۵ روز درگیر 
بــودم و مدیر مربوطه امتنــاع می کرد مثلا 
می گفت ابلاغی که به شما دادند غیرقانونی 
است در حالی که ابلاغ قانونی دارم. اما بعد 
از ۱۵ روز بــه من گفت حقیقت این اســت 
شــما از روز اول که ســرکلاس رفتید من 
کلاس را به نام کسی دیگر زده ام! در نتیجه 

نه می توانی نمره بگیری نه حقوق! 
خلاصه بی نهایت اذیت شدم و متوجه شدم 
برای این چند ماه کار هم؛ حقوقی نمی توانم 

بگیرم. 
بعد که ایشــان حال مرا دید می خواست از 
من امضاء بگیرد که شما با رضایت خودتان 
کلاس را به شــخص دیگری واگذار کردید. 
وقتی هم که حقوق هــا آمد آن حقوق ها به 
حســاب ملی آن شخص واریز شود و اگر به 
هر دلیلی این حقوق به من تعلق نگرفت من 

حق اعتراض نداشته باشم! 
البته من این تعهدنامــه را امضاء نکردم. به 
چند مرکــز و نهادهای آمــوزش و پرورش 
مراجعه کردم آن هــا گفتند حرف آن مدیر 
صحت ندارد. تقاضا دارم چون روزهای آخر 
شــهریور مجلس یک قانون تصویب کردند 
که بازنشســته ها می توانند ۲۴ ساعت بروند 
ســرکلاس و حقوق بگیرند. امــا این آقای 
مدیر شخصی به نام آقای... را مطرح کردند 
و پیام هایشان را هم برای من ارسال کردند 
که وی عنوان کرده من باید یکسری مدارک 
هویتی ببرم درحالی که اصلا همچین کسی 

وجود ندارد. 
ایــن آقا برای اینکــه قانــون را دور بزند و 
حق التدریس مرا بگیرد این موضوع را مطرح 
کرده. از آموزش و پرورش منطقه... تقاضای 
رســیدگی دارم. مدارک احــراز هویت هم 
موجود اســت. لازم به ذکر اســت ابلاغ من 
یکساله بوده. ۲۴ ســاعت قانونی بوده. لطفا 

رسیدگی فرمایید.
مریم سلمانی
آفتاب یزد: تلفــن و آدرس آموزش و 
پــرورش منطقــه در روزنامه محفوظ 

است.

نامه وارده جوابیه
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سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

دکتر منصور مظفری مدیر مسئول روزنامه وزین 
آفتاب یزد در خبری شــوکه کننده و ناگهانی 
در گفتگو با شــفقنا، از تعطیلی قریب الوقوع 
این جریده گفته اســت مدیر مسئول روزنامه 
آفتاب یزد از تعطیلی این روزنامه در سال جدید 
خبر داد و گفت: رسانه باید موثر باشد، وقتی با 
وجود هشدارها و گزارش هایی که برای مدیران 
و وزیران فرستادیم و پاسخی دریافت نکردیم 
یعنی موثر نبودیــم. بنابراین تصمیم گرفتیم 
روزنامه آفتاب یزد را تعطیل کنیم تا شرمنده 
مردم و شهدا در آن دنیا نباشیم. در سال ۱۴۰۲ 
چندین مطالبــه مردمی را با وزیران و مدیران 
مطرح کردیم و بعضاً به تخلفاتی اشاره کردیم 
که در برخــی از نهادها صــورت می گیرد. از 
جمله؛ انحراف در بخشی از نهضت ملی مسکن، 
تجــاوز به عرصه هــای منابع ملــی و دولتی، 
آلودگی های محیط زیستی توسط شرکت های 
معدنی بزرگ، لاکچری سازی در نهضت ملی 
مسکن، چای سنواتی، سرمایه گذاری های دو 
خودروســاز در خارج از کشور، سرنوشت این 
سرمایه گذاری ها و... که هیچ پاسخی دریافت 

نکردیم.
علیرغم عدم پاسخگویی مدیران و وزیران، ما 
همه گزارش ها را به معاون اول رئیس جمهور 
فرســتادیم و رونوشتی هم برای دادستان کل 
کشور ارســال کردیم. در این میان معاون اول 
رئیس جمهور بــه وزیران نامــه داد که باید 
پاسخگو باشند ولی متاسفانه پاسخی ندیدیم. 

آفتاب 
و دغدغه هایش

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه
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توضیح شرکت 
هواپیمایی »کیش ایر« 

در مورد سرمقاله آفتاب یزد
آفتاب یــزد: در پی درج ســرمقاله مورخ 
۱۴۰۲/۱۲/۲۳ تحــت عنــوان »دعــا کنیم 
همین یک فروند وارد شــده باشد« شرکت 
هواپیمایــی کیش  توضیحاتــی را به دفتر 

روزنامه ارسال کرده که بدین شرح است: 
شرکت هواپیمایی کیش ضمن تکذیب خرید 
هواپیمای جدید اعلام می کند که هواپیمای 
MD با علامت ثبتی LED متعلق به یکی 
از ســرمایه گذاران جزیره کیش می باشد که 
به منظور تقویت شــبکه پــروازی کیش و 
افزایش توان ناوگان شرکت جهت جابجایی 
کیشــوندان و مســافران معزز پــس از طی 
مراحــل قانونی و چک های ایمنــی پرواز و 
اخذ تاییدیه ســازمان هواپیمایی کشــوری 
تحت AOC شرکت هواپیمایی کیش پرواز 
هواپیمای  پروازی  می کند. همچنین ساعت 
مذکور به نســبت ســن تقویمی آن پایین و 
قابل قبول می باشــد. باتوجه به تحریم های 
ظالمانه اســتکبار جهانی و مشکلات خرید 
هواپیمــا توســط شــرکت های هواپیمایی؛ 
خرید هواپیما توســط سرمایه گذاران بخش 
 AOC خصوصی و پرواز این هواپیماها تحت
شــرکت های هواپیمایــی امری متــداول و 
مرســوم در صنعت هوانوردی می باشــد که 
در برخی شــرکت های هواپیمایی هم اکنون 
انجام می شــود و شــرکت کیش ایــر نیز با 
عقد قــرارداد با بخش خصوصــی مرتبط با 
جزیره کیش تلاش نموده تــا با بهینه ترین 
و سریع ترین روش ممکن، نسبت به تقویت 
ناوگان هوایی کیش اقدام نماید و در همین 
مورد نیز با اقدامات فوق روزانه با احتســاب 
هشت ســورتی پرواز حدود ۱۲۰۰ صندلی 
به ظرفیت ناوگان هوایی کشــور اضافه شده 
است. گفتنی است؛ شرکت هواپیمایی کیش 
طی دو سال گذشته به طور مستمر در جهت 
توسعه گردشگری جزیره کیش گام برداشته 
و تعداد هواپیماهای فعال خود را از ۲ فروند 
به ۸ فرونــد افزایش داده اســت. همچنین 
افزایش مسیرهای پروازی داخلی به ویژه به 
مقصد جزیره کیش و مسیرهای بین المللی، 
توسعه زیرســاخت های بازرگانی، نوسازی و 
بهســازی کابین هواپیماها و... تنها بخشی از 
کارنامه موفق کیش ایر طی دو سال گذشته 
بوده است. در پایان هواپیمایی کیش ضمن 
ارج نهادن به دغدغه رسانه ها، یادآور می شود 
که صنعــت هوایی یک صنعــت پیچیده و 
تخصصی می باشد و از رسانه ها انتظار می رود 
پیش از درج خبر از صحت و سقم آن رویداد 

اطلاع کافی کسب نمایند.

مدیرعامل محک:
محک، سازمان آرزوهای بزرگ 

و همت های بلند است
مدیرعامــل مؤسســه محک گفــت تلاش 
می کنیم تــا آرزوهای فرزندانمــان از بودن 
 یا نبودن به چگونه زندگــی کردن در آینده 

تغییر کند. 
مدیرعامل محک با بیان آنکه محک سازمان 
آرزوهای بزرگ و همت های بلند است گفت: 
»ما در محک متعهد بودیم که آرزوهای بزرگ 
در زمان های وعده داده شــده به بهره برداری 
برســد. این یک سیکل نیاز، عشق و تعهد را 
ایجاد کرده اســت و موتور محرک محک در 

تمام این ۳۳ سال بوده  است.«
وی با بیان آنکه محک به صورت سیســتمی 
اداره می شــود و ممکن اســت به نظر برسد 
شــبیه یک کارخانــه عمل می کنــد گفت: 
محصــول  کــه  کارخانه ایســت  »محــک، 
ارزشــمندی تولید می کند؛ محصول محک 
زندگــی و حیات اســت که ارزشــمندترین 
ودیعه خداوند به انسان هاســت. ما در اینجا 
در حد خــود کمک می کنیم تــا ضروریات 
درمان کودکان فراهم شود؛ ۱۶ هزار کودک 
مبتلا به ســرطان بهبودیافته که به مســیر 
 زندگی باز می گردند؛ این داســتان موفقیت، 

ارزشمند است.«
احمدیــان با تأکید بر اینکــه خانواده بزرگ 
محک در سال های فعالیت خود فقط با ماندن 
در بخش خیریه، عدم ورود به بهره برداری از 
بودجه هــای دولتی، عــدم ورود به عملیات 
تجاری و همواره با اتکا به مردم، مسیر خود را 
طی می کند گفت: »امروز امیدوارانه آینده را 
نگاه می کنیم. در برنامه استراتژیک سه ساله 
خود، به تحول درمان بر اســاس جدیدترین 
پروتکل ها و روش های درمانی که در بهترین 
بیمارســتان های دنیــا اجرا می شــود، فکر 

می کنیم و در مسیر آن گام برمی داریم.«
وی افــزود: »همکاری ســازنده و علمی با 
چندین بیمارســتان در کشــورهای توسعه 
یافته انجام شــده اســت تا پزشــکان ما با 
روش هــای درمانــی جدید آشــنا شــوند. 
زیرســاخت های محــک در حال توســعه 
دیجیتال است. مرکز تحقیقات محک دوره 
جدیدی از فعالیت خود را بر اساس داده های 
ناشــی از درمان های جدید پیش می برد. بر 
بیشترین  بتوانیم  امیدواریم  اســاس  همین 
بیمارســتان  در  را  بهره بــرداری   ظرفیــت 

داشته باشیم.«
احمدیان در پایان گفت: »این آرزوهای بزرگ 
می تواند همچنان لبخندهای امیدوارکننده ای 
بر لبان کودکان ما و خانواده هایشــان بگذارد. 
ما تلاش می کنیم تــا آرزوهای فرزندانمان از 
بــودن یا نبودن به چگونــه زندگی کردن در 

آینده تغییر کند.«

آفتاب یزد
تلفنی

گهــی  آ
می پذیرد

09128197782

از زمانی که موضوع خداحافظی آفتاب یزد از دنیای رسانه مطرح شده با خیل 
تماس ها و پیام ها مواجه شده ایم. بخشی ما را نهی کردند از این اقدام و تاکید 
کردند که به هر زحمتی هست بایستی به این مسیر ادامه داد. برخی هم با ما 
ابراز همدردی و همراهی کردند و گفتند حق دارید که دل آزرده باشید ولی 
در عین حال بهتر بود که ادامه می دادید. عده ای هم پیشنهاد حمایت داده اند 
تا آفتاب یزد به مسیر خود ادامه دهد. روی هم رفته مخرج مشترک تمام این 
پیام ها و نظرها ناراحتی و ناخشنودی از پایان و خداحافظی آفتاب یزد برای 

همیشه است.
در این باره چند نکته را به صورت تیتروار ذکر می کنم:

در ابتدا باید عرض کنم که بنده شرمنده تمام همراهان و خوانندگان به ویژه 
اعضای تحریریه از ابتداء تاکنون و کارکنان روزنامه آفتاب یزد که هزینه دادند 
و خون دل ها خوردند هستم و به خوبی حس و حال ایشان را درک می کنم.

ضمن آنکه باید اعتراف کنم این تصمیم، سخت ترین تصمیم کاری بنده بوده 
و به خاطر آن نیز بسیار اندوهگین هستم. ولی در عین حال چاره ای جز این 
تصمیم نبود. چون پاسخگوی مردم بودن به ویژه بیماران سرطانی که احتیاج به 

ارز دارند تا دارو وارد کنند بسیار مشکل است.
نکته دیگر اینکه برای تمام پیگیری ها و نگرانی ها سپاسگزارم؛ به ویژه اصحاب 

رسانه که در این دو روز گذشته ابراز نگرانی بسیار کردند.
امیدوارم روزی برسد که برخی مسئولان ارزش و قدر رسانه ها را متوجه شوند 
و درک نمایند که بخش اعظم مصائب ما به خاطر بی توجهی به رسانه است.

ویژه نامه پیش رو فقط بخش کوچکی از رفتار و کردار برخی مسئولان را نشان 
می دهد که چگونه بی توجه به مطالبات مسیر خود را می روند. این ویژه نامه 

فقط قطره ای از دریاست و حجتی برای تعطیلی همیشگی آفتاب یزد.
در پایان از شخص رئیس جمهور محترم عذرخواهی و اعلام می کنم که از اینکه 
در سال ۱۴۰۰ از حامیان ایشان بوده ام پشیمان نیستم بلکه حتی اگر ایشان در سال 
۱۴۰۴ نیز وارد عرصه انتخابات ریاست جمهوری شوند از حامیانشان خواهم بود؛ 

چرا که شخصیت ایشان را جدای از برخی مسئولان قوه مجریه می دانم.

تصمیم  تلخ
منصور مظفری

مدیرمسئول
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کنترل و اطمینان می دهد)ولع آگاهی(.«خود نمی توانیم ببینیم، به ما حسی از امنیت، رخ می دهد. آگاه بودن از رویدادهایی که ما می خواهند بدانند در جریان تجربه آن ها چه یک نیاز برانگیزاننده دارند و بر اســاس آن بشر اساســاً انگیزه ی یکســانی دارد. مردم ـ تام رزنتیل« می خوانیــم: »مطالبات خبری »اصول روزنامه نــگاری«، تألیف »بیل کواچ منصور مظفری - مدیرمسئول: اول: در کتاب 
برای برای دموکراســی است. روزنامه نگاری برای »روزنامه نگاری برای چیست؟ روزنامه نگاری تألیف»بیل کواچ ـ تــام رزنتیل« می خوانیم: دوم: بــاز در کتاب »اصول روزنامه نگاری«،  روزنامه نگاری  اســت.  جامعه  نادیده گرفتن آزادی اندیشــه است( به کار خدمت گرفته اســت تا در تبلیغات خود)که پس گرفتن زبان از دولتی اســت که آن را به جمع شده بودند، گفت: »روزنامه نگاری برای روزنامه نگاران که در ســال ۱۹۹۱ در پراگ رئیــس جمهوری چک ـ در جمع گروهی از مدنیت اســت. و چنان که »واتسلاو هاول« ـ ساختن 

برد.«
شخص رئیس جمهوری همچنان پابرجاست.کردم، عیــن واقعیت بود! البته ارادت بنده به گفته ی خبرنگار را با آن چه رخ داده قیاس ندارد، علی السویه اســت.« بعدتر بارها این که شــما را و روزنامه آفتاب یزد را دوست چه یک کلمه از دولت ننویسید، برای دولتی تمام صفحــه را اختصاص بدهید به دولت و دولت، شما و آفتاب یزد را دوست ندارد، چه ســنگ رئیس جمهور را به سینه زدی اما این ریاست جمهوری ۱۴۰۰ و یکسال قبل از آن را اذیت نکــن، هرچند در زمــان تبلیغات گفت: »آقای مظفری؛ بی خود ما را و خودت بدون لکنت زبان و بــا صداقت تمام به من ســوم: یک بار یکی از خبرنگاران روزنامه، 

می بینــد و نه روزنامه را)دیدن یعنی توجه به کردیم و در نهایت دیدیم؛ این دولت نه ما را اساســاً اجازه ی انتشــار ندادیم و یا تعدیل بســیاری از گزارش ها و یادداشت ها را، یا مجموعه ی آفتاب یزد، بحث و جدل کردیم. خودمــان و روزنامه خــرج کردیم، بارها با خویش...«، حمایت کردیم، از اعتبار حرفه ای چهــارم: »ما آزموده ایم در این شــهر بخت 
 

مطالبات مردمی(.
هرچه می نویسند بی فایده است!ندارند و انبوهــی از روزنامه های حامی که که آنچنان علاقه ای به پوشــش اخبار دولت چه بــود: طیفی از روزنامه هــای پرُمخاطب گفتند و انجام دادند و نوشــتند، دســتاورد به اصطلاح »منتقد دولت«، هرچه خواســتند گوش ندادند؛ پیدا و پنهان علیه روزنامه های دشمن دولت نیست، تهِ ماجرا منتقد است. اما اگر هست، نوشته شــود بالاخره روزنامه که کاســتی ای اگر هســت، گفته شود، خطایی بگذارید اگر نقدی هست دیده و شنیده شود، را »لــه« و »علیه« دولت، دســته بندی نکنید. شــدیم که تقابل ایجاد نکنیــد، روزنامه ها دردمندانه نصیحــت کردیم، خالصانه یادآور پنجم: بارها هشــدار دادیــم، تذکر دادیم، 

شــخص آقای رئیسی، این خُرده لغزش ها را اما صبوری پیشــه کردیــم. گفتیم به احترام که همه دارنــد می بینند، خون دل ها خوردیم مؤاخذه شــد. آگهی دادن به خودشان را هم کنید، حتی بخــش خصولتی اگر آگهی داد، ندارید با فلان و فــلان و فلان روزنامه کار هفتم: دیگر کار به جایی رسید که گفتند حق دیوار از خشت اول کج بود!برنامه های دولت و حتی برای تبلیغ دولت، اما ی محتوا، به نفع دولت، در راستای اهداف و بی فایده بود. اعلام آمادگی کردیم برای ارائه دادند. یکشنبه های مطالبه گری به راه انداختیم، نه شــنیدند و نه اگر دیدند و شنیدند، پاسخ ترین ها را مخاطب قــرار دادیم، نه دیدند و بود، آوردیم. از پایین ترین ســطح تا عالیرتبه کنار آن گذشــتند، هرچه گواه و شاهد لازم به چاپ شدیم(. هرچه ســند ارائه دادیم از تکذیب شــد )علیرغم میــل باطنی مجبور هرچه از انحراف و ســوء اســتفاده نوشتیم، ششــم: هرچه پرســیدیم، بی جــواب ماند. 

بین رسانه و دولت!چشم می پوشــیم اما دیدیم؛ دیواری شده اند 
یعنی جایی اگر حق بــا دولت بوده، پا پس کنیم و سیاه را سفید بنمایانیم و سفید را سیاه. بگوییم: ایــن گونه هم نبوده که قهر و عتاب » این رسم مجلس نشــینی نیست« گفتیم که بلد بودیم نوشــتیم و به بهارستانی ها گفتیم: اصرار دولت برای برکناری »غلامرضا« هرچه محکم از دولت حمایــت کردیم در فقره ی جایی اگر مجلس در حق دولت اجحاف کرد، از دولت که برای عمل به رســالت خبری ـ برهه هایی اگر لازم دانستیم ـ نه برای حمایت در خلاف ســازی ها مشخص کرده بودیم. در کســی؟ همان هایی که رد و نشــان شان را تبدیل شده ایم به دشــمن دولت. توسط چه ســند و شــاهد، گواه و تصویر، بعد دیدیم »نهضــت ملی مســکن«، هشــدار و تذکر، هشــتم: برای نمونه، دســت گذاشتیم روی 

نکشیدیم.
می نشینند و تصمیماتی می گیرند که نمی توانیم را پیدا کنیــد و... در نهایت دیدیم دور هم آن که نشــان تان دادند ناسره است سره اش شود، فلان ادعا با واقعیت نزدیک هم نیست، درســت نبوده، فلان گزارش، راستی آزمایی نکاتی هم گوشــزد کردیم که فلان تصمیم همراهی کردیم. در کنار همراهی، گاه گاهی اما در ســفرهای استانی تا توانستیم با دولت نهم: خودمان را رو در روی خیلی ها قرار دادیم 

 

سکوت کنیم!
داده را به پای دولت فعلی ننویسند. در فقره یبررسی کنند تا لااقل آن چه در دولت قبل رخ که:»تقصیر دولت قبل است« اما حاضر نشدند یزد بیشــتر از دولت سیزدهم، گفت و نوشت دهم: در پــاره ای از امــور، روزنامه آفتاب 

 
انتقال آب، محیط زیســت، خودروسازی،  درآورد اما کو فایده؟!اعتباری و... آن قدر نوشتیم که زبان مان »مو« چای های ســنواتی تاریخ گذشته، مؤسسات  

کرد؟ اصلًا مگر می شــود کیسینجر را تطهیر خوبی یاد کرد یا به تعبیر شــما او را »تطهیر« هســتید »آفتاب یزد« از »هنری کیسینجر« به نمی آوریم اما برادر بزرگ و بزرگوارم؛ مطمئن نیاوردیم، بازهم بنویســید به روی خودمان و نســبت هایی داده اید و بــه روی خودمان دگر حوصله ای نیســت!«. بارها نوشــته اید عزیزان گله ای نیست ـ گر هم گله ای هست، یازدهــم: آقای شــریعتمداری؛ »از دســت 
بــوده که اینچنین برافروخته، قلم به دســت شدنِ مترو به پرند، کار یک روز و یک هفته ربطی به دولــت دارد؟ اصلا مگر این وصل دســتاوردهای دولت؟ اصلا مترو چه دخل و ننوشــتن و ندیدن معادل می شود با سانسور هم تشــریف برده اند برای افتتاح، کجای این را رســانیده اســت به »پرند«، آقای رئیسی ـ با یــا بدون کمک و حمایت دولت - مترو روحانی با لبخند!«، حالا هم شهرداری تهران که؛ احمدی نژاد با اخــم حمایت نمی کند و در کمــک به ســاخت مترو در این اســت به کنایــه گفت: »فرق روحانی و احمدی نژاد کمتر، آن دولت بیشتر)یک بار محسن هاشمی ۱۳ کیلومتر( مترو ســاخته انــد، این دولت نزدیک به ۳۰۳ کیلومتر )متوسط سالی حدوداً از سال ۷۷ تا به امروز، در تهران بزرگ چیزی یکی را چطور؟ مطمئن هستید؟ سانسور اقدامات و دستاوردهای دولت، این بارها، تا قافیه تنگ آمده، متهم مان کرده اید به کرد؟ 

گرفته اید؟
متروی دولت مقایسه کنید تا بهتر متوجه شوید چرا از آگهی هــای یکــی از روزنامه های حامی تمامی روزنامه هــای منتقد دولت را با نیمی برخی روزنامه ننوشــتند؛ سرجمع آگهی های برخی روزنامه ها از متروی پرند نوشــتند و و نکته آخر: حاضر هســتید در همان روز که  افتتاح  نمی نویسند چون   باقی خواهند ماند... ارادت همچنان باقی استو نمی بینند چون ببینند هم همچنان مغضوب پرند برای شان اهمیتی آن چنانی نداشته است نمی نویسند؟ 

 آقای شریعتمداری!

سرمقاله  آفتاب یزد دوشنبه 13 آذر

از دست عزیزان چه بگویم، گله ای نیست...آقای شریعتمداری؛ 

به نفع خودشان و به زیان مردم!نهضت ملی مسکن را »گروگان« گرفته اند؛ خواهید شــد که دولتی های خاص، طرح دقت بررسی کنید آن وقت با ما هم نظر در دست ساخت نهضت ملی مسکن را با جانمایی و نوع و ســبک احداث واحدهای کافی اســت درصد پیشــرفت فیزیکی، است یا دولتی های خاص! می خواهیم بنویسیم این طرح به کام مردم و یک سوء استفاده آشکار می نویسیم و حالا سال است از یک انحراف عجیب و غریب »نهضت ملی مســکن« می نویسیم، یک یک سال اســت از »لاکچری سازی« به نام خواهند داشت.جدید کل کشور ورود جدی به این موضوع نشده اســت ولی اعتقاد داریم دادستان قول پیگیری داد ولی تاکنون نتیجه ای حاصل  اسفندماه سال گذشته دادستان کل کشور 

قدر  آن  بردستانی:  رضا  ـ  یزد  کمک خواهد کرد!کنند حتمــاً چند واحدی بــه این طرح این زمینــه را به آجر و ســیمان تبدیل اگر یادداشــت های روزنامه آفتاب یزد در درباره نهضت ملی مســکن نوشته ایم که آفتاب 
مســکونی را صاحــب خانه کنــد( کرده اســت مردم کمتر برخوردار و فاقد منزل مسکن قرار بوده و گویا همچنان نیز قرار نهضت ملــی مســکن ندارد)نهضت ملی نقشــه ای که هیچ سنخیتی با روح و ذات از مناطــق مرفه نشــین یزد بــا متراژ و بــه احداث ۴۱ واحــد آپارتمانی در یکی انتخاباتی دولت ســیزدهم اســت، اقدام یکی از حیاتی ترین و مهم ترین شعارهای ولی ذیل طرح »نهضت ملی مسکن« که صــورت پذیرفته بود بــا وقفه ای طولانی اداره کل راه و شهرســازی اســتان یزد معاون وقــت وزارت راه و شهرســازی و نامه که در دوران حســن روحانی، مابین ســوء اســتفاده ای آشــکار از یک توافق اداره کل راه و شهرســازی استان یزد با اواخر مرداد ۱۴۰۱ بود که متوجه شدیم <خلاصه ای از آن چه تا اکنون نوشته ایم

اســت. بررسی های خود را به صورت میدانی و کسب 
اســناد معتبر آغاز کردیم و وقتی مطمئن شدیم این 
اقدام یک انحراف آشــکار در این طرح عظیم اســت 
دولت سیزدهم« به این موضوع پرداختیم.طی یادداشــتی هشــدار گونه و »صرفاً جهت اطلاع 

دو داستان متفاوت دارد از کنار درج جوابیه به آسانی چون می دانستیم آن چه نوشته اند با آن چه رخ داده، خیلــی زود با جوابیه ای کاملًا کذب مواجه شــدیم و 
گذشــتیم و راه و شهرسازی یزد هیچ اقدامی نکرد از 
به جوابیه ای که نوشته بود اعتقادی نداشت.آن جهت که مثل روزنامه ی آفتاب یزد، خودش هم 

آن چه اداره کل راه و شهرســازی ارســال کرده بود سوی وزارت راه و شهرســازی، جوابیه ای عیناً شبیه جوابیه نویســی به همین جا ختم نشــد و این بار از 
به دفتر روزنامه فرســتاد. این بار نیــز اقدامی برای 
درج جوابیه به صورت مســتقل نکردیــم اما جوابیه 
را با ریزِ جزئیاتی که می دانســتیم در قالب چندین و 
در ادامــه بــا تغییر وزیر روبه رو شــد امــا همچنان چند گزارش منتشــر کردیم. وزارت راه و شهرسازی 

پاســخی به گزارش های روزنامــه آفتاب یزد نمی داد 
تاکنــون تحویــل داده اند تا جواب به وزیر راه و شهرســازی آن شورا نوشتیم و گفتند و به درخواست شورای اطلاع رسانی دولت دو نامه به  ولــی  این بدهنــد  اما  و  نیافتیم!!  واقعی جوابی  رسالت  که  از دریافــت را مخاطــب قــرار دادیم تا ســید ابراهیم رئیســی از دادســتان کل کشــور طی یــازده ماه گذشــته این مسیر ادامه داد.نتیجــه پیگیــری کند به کــه مســئله را تا حصول و حقوقی خود می دانست روزنامه  مانده ایم، و همچنــان  محروم  می دانند چه اتفاقی افتاده چرا؟ چــون احتمالا همه پاســخ 

پیغام و پسغام ها شروع شد؛ گفتند: می سازیم و روزنامه <گفتند: خسته می شوند و یادشان می رود اما نرفت!است!
کاری از پیــش نخواهد برد. گفتند: مشــکل شــخصی 
داریــد. گفتند: لابد انتظاراتی داشــته اید. گفتند: البته 
به خودشــان؛ خســته می شوند و یادشــان می رود... و 
یادداشــت های روزنامه آفتاب یزد، بــا تکمیل هر طبقه 
بــه قوت خود باقی ماند. اخیراً هم دســت گذارده اند بر 
مســیر تخریب و همین کــه چند روزی از درج گزارش 
می گذرد در شــبکه های اجتماعی می نویســند: دیدید 
دیگر ننوشــتند؛ لابد توافقاتی مابین روزنامه، خبرنگار 
و اداره کل راه و شهرســازی استان یزد صورت پذیرفته 

است و...!
روزنامه و آن چه درون آن به عنوان محتوا درج می شود <لاکچری سازها به عاقبت کارشان فکر نمی کنند

برگی از تاریخ مکتوب و مصوری اســت که آیندگان با 
مراجعه بــه آن به قضــاوت خواهند نشســت. آن چه 
لاکچری سازها از آن غافل هستند این که؛ بالاخره این 
مجتمــع ۴۱ واحدی بســیار گرانقیمت به پایان خواهد 
رسید و ســاکنینی خواهد داشت و آن وقت روزنامه به 
سراغ ساکنان خواهد رفت و معلوم همه خواهد شد که 
آپارتمان را به نام که ساختند و اکنون چه کسانی درون 
آن ســکونت دارند با این توضیح که تصریح شده است: 
خرید و فــروش واحدهای نهضت ملی مســکن ممنوع 

است!
بگذریم...

در تمــام مدتــی که پرونده ی نهضت ملی مســکن در 
اســتان یزد را زیر نظر داشــتیم با مــوارد عجیب تر از 
لاکچری ســازی مواجه شدیم و آن تغییر برخی پروژه ها 
دادند به خارج از شهر و روستاهای اطراف و... که به نام مردم به ثبت رســیده بــود اما مردم را حواله 

این موضوع باعث شــد تا یک بار دیگــر، طرح نهضت 
نتیجه اما عجیب، دردآور و شکننده بود!ملی مسکن در استان یزد را از این منظر بررسی کنیم. 

فــارغ از »لاکچری ســازی«، بدون توجــه به »انحراف      نهضت ملی مسکن؛ به نام مردم، به کام دولتی های خاص؟<با یک راستی آزمایی ساده می توان فهمید
و سوءاســتفاده« از طرح نهضت ملی مســکن، نکته ی 
مهم تــر و عجیب تــر، جانمایی پروژه ها، جــا به جایی 
برخی پروژه ها از مردم به نهادهای خیلی خاص، درصد 
پیشرفت فیزیکی، نوع مصالح و سبک احداث واحدهای 
هکتاری است که دائم برای آن تبلیغ می کنند.در دســت ســاخت و مقایسه ی آن با شــهرک ۳۷۷ 

کافی است درصد پیشــرفت فیزیکی، جانمایی و نوع و 
سبک احداث واحدهای در دســت ساخت نهضت ملی 
مســکن را با دقت بررســی کنید آن وقت با ما هم نظر 
مسکن را »گروگان« گرفته اند!خواهید شــد که دولتی های خاص، طــرح نهضت ملی 

به دلیل بی عدالتی های صورت پذیرفته از بین آزاردهنده، اعتمــاد عمومی مردم به دولت را اتفاقاتی که در حال رخ دادن است به طرزی از آن چهــار میلیون واحد هم نمی شــود اما کــه دارد حتی موفق به ســاخت یک میلیون خواهــد خورد و دولــت با تمامــی اهتمامی مســکن به دلایلی عدیده در نهایت شکست اگرچه همچنان معتقدیــم طرح نهضت ملی 
خواهد برد!

مسکن در نظر گرفته شده است آن هم به نام ایــن مجموعــه برای ســاخت نهضــت ملی زمیــن در قالب شــهرک های جدید، در جوار مؤسســه کوثر قرار گرفت و حال ۳۷۷هکتار ۷۰۰ هکتــار از این دوهــزار هکتار در اختیار پس از کش و قوس های فراوان، در نهایت تنها هزار هکتاری به موسســه کوثر واگذار شد که انتقــال آب به اســتان یــزد، مجموعه ای دو ســال ها قبــل و در قالب تأمیــن هزینه های <شهرک 377 هکتاری کجا است؟
<احتمالا داستان مسکن مهر احمدی نژاد در حال تکرار ویلایی سازی!

است
در آن روزگارانــی که دولت محمــود احمدی نژاد تحت  این بار تلخ تر

طرحی به نام مســکن مهر، شــبانه روز در حال ساخت 
آپارتمان هایــی چندین طبقه و چنــد ده واحدی بود، 
کارشناســان و دلســوزان بارها تذکر دادند که احداث 
برخــی از این آپارتمان ها به دلیــل عدم برخورداری از 
زیرســاخت ها از قبیل جاده، آب، برق، گاز، مدرســه و 
دیگر امکانات لازم در نهایت بدون مشتری باقی خواهد 
مانــد و حال بــا در نظر گرفتن ایــن مجموعه ی ۳۷۷ 
است آن هم تلخ تر!هکتاری، همان داســتان احتمالا در حال تکرار شــدن 

علــی رغم این کــه اصرار داریم دولت ســیزدهم در <در نهایت چه رخ خواهد داد؟
جانمایی هایــی ایــن چنینی نظیر آن چه در اســتان 
یزد رخ داده به نام پــروژه ۳۷۷ هکتاری نهضت ملی 
مســکن به صورت کامــلًا جدی تجدیــد نظر کند و 
نیــز این که معتقدیم در این طرح اساســاً مردم هیچ 
کجــای تصمیم گیری هــا نبوده اند از هــم اکنون به 
این بی عدالتــی قطعاً مردم  دولت هشــدار می دهیم 
را از بــن جان خواهــد رنجانید چه، ایــن طرح که 
مردم  بود  قــرار  ابتدا  فاقد از  و  برخــوردار  بــرای خانه مســکن را خانه دار کند کمتر  و بــه طرحی  دولتی هــا  شــدن  شــده ســازمان ها و نهادهــای دار  تبدیــل  اگر خــاص  که  موضوعی  آفتاب می تواننــد بــه صــورت آن را درســت نمی دانند اســت  روزنامه  به  به شفاف  تا  اعــلام کننــد  اطــلاع عموم رســانیده یزد 

ساخت یــزد به نــام نهضت ملی طرح هایی که در اســتان الف: ســیاهه ای از تمامی شود: حال  در  مســکن 
ها، صاحبان پروژه، درصد ب: شــرح کاملی از پروژه است
پیشرفت و مواردی از این دست

ج: توضیحی کامل و آشــکار تا معلوم شــود در نهایت 
در پــروژه ۳۷۷ هکتــاری چه رخ خواهــد داد؛ جاده، 
زیرساخت ها، آب، برق، گاز، تلفن و اینترنت، دسترسی 
پرورش، خدمات شهری و...ها، امکانات بهداشتی، درمانی و بیمارستانی، آموزش و 

د: به صورت شــفاف ضمن معرفی تمامی پروژه های در 
دســت احداث به نام نهضت ملی مســکن، جانمایی ها 
می شوند نیز اعلام شود.و ســازمان ها و ادارات و ارگان هایی کــه مالک معرفی 

یک ســال اســت از ۴۱ واحدی لاکچری مربوط به اداره <سخن آخر...
کل راه و شهر سازی استان یزد در منطقه ای مرفه نشین 
می نویســیم که اینک به طبقه دهم رسیده است، تا این 
لحظه هیچ پاســخی نداده اند صرفاً جهت ثبت در آرشیو 
روزنامه نــام مالکان آن ۴۱ واحد را به این روزنامه اعلام 
کنند تا در نهایت مشــخص شــود به نام چه کسی ثبت 
نام شده و در نهایت تحت مالکیت چه کسی قرار دارد؟!

دادســتان کل کشور در اسفندماه ســال گذشته گفت 
گزارش لاکچری ســازی را به مــن بدهید اگر ظرف دو 
ماه پاســخ ندادیم بنویســید دادســتان کل کشور هم

 

 پاسخی نداد! 

نهضت ملی مسکن؛ به نام مردم، به کام دولتی های خاص؟با یک راستی آزمایی ساده می توان فهمید آفتاب یزد بررسی می کند
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ایــران گفت. همان مجوز به مقامات ســئول برای آزادسازی گذشــته از قصد دولت بایدن برای اعطای در همین راستا، خبرگزاری دولت مهر سال آزادسازی دارایی های توقیفی سخن گفت.امور خارجه از وعده های مســاعد درباره شده آورد و تیر ۱۴۰۱، معاون سیاسی وزیر ایرانی برای بازگرداندن دارایی های مسدود روزنامه دنیای اقتصاد خبر از رایزنی مقامات بین دو طرف خبر داد. اوایل ســال ۱۴۰۰، دارایی هــای بلوکه شــده در نتیجه توافق ۱۳۹۹ خبرگــزاری ایرنــا از پرداخت این کشور کره جنوبی بلوکه شده است. اسفند با تشدید تحریم های اقتصادی در بانکهای خصوص طلبی است که از سپتامبر ۲۰۱۹ سیامک قاسمی، کارشــناس اقتصادی، در کنترل بازار ارز اتفاق افتاده است«. این نظر معلوم شــده صرفاً یک خبر درمانی برای دلار دارایی ایران آورده اند و هر ســه بار »تا به حال سه بار خبر از آزادسازی ۷میلیارد  بلوکه شــده  بانــک مرکزی اعلام دارایی  انتظاری، خبرگزاری ۷ میلیارد دلاری انجام شــده است. اکنون کرد هماهنگی های لازم برای دریافت طلب روزها، رئیس وقت  می تواند از آن برای خرید اقلام غیر تحریمی می شــود و ایران به خاطــر تحریم فقط شده طبق اخبار به بانک های قطری پرداخت دلار از این طلب نیــز آب برود، مبلغ آزاد قرار گرفت و ظاهرا قرار است یک میلیارد روحانی به شدت مورد نکوهش دلواپسان معاوضه طلب با زندانی در دولت حســن زندانی آزاد شده اســت. گذشته از اینکه با موافقــت آمریکایی ها پس از تبادل چند می دهد که ۶ میلیــارد از طلب ۷ میلیاردی خبرآنلاین به نقــل از منابع دولتی گزارش پس از سالهای چشم 
انتظار نفتی عــراق در یک ماه و فقط در آمد یک به آن امید بســته بودیم تقریباً نصف درآمد طبق تحلیل کارشناسان، این مبلغ که بسیار استفاده کند. بعلاوه، سال ها  است.  زندگی مردم وارد ساخته است.شده در کشور کره- آسیب های فراوانی بر -مثل همین ۷ میلیــارد دلار دارایی بلوکه دیدگاهی که بپذیــرد تحریم و بی تدبیری بشناســد. پذیرش »هســتی رنــج« یعنی که »هســتی رنج« را در جامعه به رسمیت مدیریتی و دوم، فراق ناشی از وجود بینشی یکی فراق ناشی از بی تدبیری در عرصه های جامعــه ما اکنون از دو فــراق رنج می برد گره نخورد مصیبتی غیر قابل جبران است. هزینه برای اقتصادی که قرار بود به تحریم به هر حال، سال ها چشم انتظاری و پرداخت نواحی به شدت آسیب پذیر خواهیم بود.سیاســت خارجی را بپذیریم، پس از این نابسامانی در داخل یا سردرگمی در عرصه توخالی بوده است. وقتی نمیخواهیم وجود می کند تهدیدهای ضد ایرانی آمریکا طبلی روزنامه کیهان بوده کــه گاه و بیگاه ادعا یک مصداق بارز از عدم پذیرش واقعیت ها طبیعتاً امیدی نیز به حل آن نمی توان داشت. بار پذیرش وجود این مشکلات نمی روند، را آزار میدهند. وقتی سیاسیون ما حتی زیر این مشــکلات وجود داشته و روان جامعه تحریم و... عبور کنیم باید ابتدا بپذیریم که از بحرانهایی مانند تورم، فقر، خشکسالی، رنج ها، پذیرش آن هاســت. اگر قرار باشد از لحاظ روان شــناختی، اول شرط گذر از مدیریت داخلی گردن می نهند.خارجــی را می پذیرند، نه بــه ناکارآمدی بپذیرند؛ نه فقدان وجود قاطعیت در سیاست نمی خواهند هیچ کدام از این دو واقعیت را با وجود این واقعیت، سیاســیون جامعه ما در این خصوص را. جالب آنجاســت که بی اثر نمودن پیامدهای ناشی از عدم توافق حل و فصل بحران را داشــته اند و نه توان می سازد. طی این مدت، دولت ها، نه توان زندگی مردم را به شــکلی اسفناک متأثر دهه است که بحران هســته ای همه ارکان نموده است. در کشور ما اما، دست کم دو سرمایه گذاری مستقیم را در کره جنوبی آغاز است که عربستان بیش از ده ها میلیارد دلار برای آزادســازی این منبع مالی در حالی هفته عربستان 

یامَم نیستطاقَتِ بارِ فِراق  این هَمه اَ
حمیدرضا بوستانی

دکترای مدیریت دولتی

سرمقاله

زد
ب ی

فتا
ز: آ

س ا
عک

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 
پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

با گفتارهایی از مسعود دانشمند، علی قنبری و ایرج ندیمیکارگرانمشغولکارنیستند!

گوشتقرمزگرانترمیشود؟
8

و گربه به بایدن در انتخابات آمریکا... انتخابات ۲۰۲۰ آمریکا و رای دادن اموات و سگ دموکرات آمریکا اســت. بعد از شبهه تقلب در هوش مصنوعی پروپاگاندای دولت آمریکا و حزب کنترل جهان، شاهد هستیم. بیشتر بزرگنمایی را، در تخمین زمان استقلال هوش مصنوعی و خنده داری را در ذهن داشت. همان خوش بینی نه نرسید وکوبریک در پیش بینی خود خوش بینی مصنوعی رسید که تا انتهای هستی پیش رفت؟ چنین ســطح پیشرفت در زمینه ربات و هوش شورش می کند. آیا واقعا در سال ۲۰۰۱ بشر به پیش می رود. هوش مصنوعی بر علیه فضانوردان و کامپیوتر داخل ســفینه تا لبه جهان هستی ۱۹۶۸، بشــر در سال ۲۰۰۱ با هوش مصنوعی فضایی ۲۰۰۱ ساخته استانلی کوبریک در سال مصنوعی و فناوری هم، هنوز دارد. در فیلم ادیسه ســینمای آمریکا جلوه داشت در زمینه هوش تکنولوژی را کــه در دهه ۷۰ تا ۹۰ میلادی در همان خوش بینی ساده لوحانه سرعت پیشرفت هوش مصنوعی، هشدار میدهند. به نظرمن بشر رسانه هم درباره کنترل و انقراض بشر به دست رسیده و افراد سرشناس دنیا در حوزه فناوری و خلق میکند به خودمختاری و استقلال از بشر هــوش مصنوعی که تصویر و صدا بازســازی و اخبار هوش مصنوعی که به مخاطب القا می کند اینســتاگرام و غیره در فضای مجازی پر شده از دموکــرات آمریــکا و پلتفورم هــای توییتر و مدتی اســت اخبــار رســانه های حامی حزب 

رسانه های گلوبالیستیهوش مصنوعی و بزرگنمایی 
دکتر علیرضا شمس طالقانی

یادداشت-1

ادامه در صفحه 4

و تئاتریــان هم به دلیل بســته بودن ســالن ها نمایش، شعرا به دلیل چاپ نشدن کتاب هایشان برای مثال نقاشان به دلیل بسته بودن گالری های خود او را ندیده اید و ا و را محکوم به فنا کرده اید. عوامل فیلمبردار، آهنگســاز را از او بگیرید یعنی وقتــی کار یک کارگردان، تهیــه کننده، بازیگر، شــده اند. هنرمندان نیازمند دیده شدن هستند اقتصادی و دیده نشــدن درگیر چنین مشکلاتی هنرمندان به دلیل عدم تولید، بیکاری، شرایط بد عیناً با همه این مشکلات مواجه بودند.زندگی شــاداب و با آرامش بوده و هنرمندان نیز بعضی از این افراد انزوا، افســردگی و دوری از یک دوران کاری خود را شــاهد بودند و نتیجه آن در کادر پزشکی در این دوران بیشترین آسیب های حوزه آموزش، هنر و ارتباطات و....سطوح زندگی مردم دنیا داشته است خصوصاً در سونامی جهانی کرونا تاثیرات بسیار زیادی در همه 
 
در طول این مدت فراموش شــدند. زنجیر تولید 
 
یک وابســتگی اجتماعی دارد کــه باید همه آن 

خصوصی کــم کم قادر به پرداخــت آن نبوده و تولید فیلم در ایــران را چند برابر کرد که بخش است. این به هم ریختگی جبران ناپذیر هزینه های گرفته و باعث رکورد فروش سینما در ایران شده که با شــرایط اختصاصی سینما رفتن را از مردم سونامی سوم گرانی بی دلیل بلیط های سینما بوده انتظار اکران و نمایش به موقع آن ها می باشد.تولیدی زیادی از جشنواره های سالهای قبل و در سونامی دوم سینمایی ایران انباشته شدن فیلم های رعایت شود.

با بخش خصوصی نیست و نخواهد بود.بخش دولتی هم با این بودجه ناچیز قادر به رقابت 
جشنواره ها کار کند یا برای فروش داخلی یا برای اســت آیا موضوع تکراری نیست، برای شرکت در در سینمای ایران، چه بســازد، آیا داستان خوبی کارگردان باید بسنجد که با چه سابقه و عملکردی سرمایه های خودشان هستند و حق هم دارند.چه بازیگرانی، در چه زمانی و همه نگران برگشت معمولی است با چه داستانی، با چه کارگردانی، با تهیه کننده: حداقل ۵ میلیارد مبلغ تهیه یک فیلم در حال فروش غیر معمول خودشان هستند.خیانت و اعتیاد را داشته و اخیراً سینمای ضدکمدی سینمایی اجتماعی ایران همیشه قتل، خودکشی، سرگردانند چه بنویسند برای کی بنویسند چون چون نویسندگان سناریو سینمایی نیز خودشان داشــته باشد، گیشه پسند باشــد، سانسور نشود داریم چه بنویســیم که به کسی بر نخورد، تازگی فیلمنامــه: فیلمنامه نویس خــوب نداریم یا کم < مراحل سخت و غیرقابل باور ساخت یک فیلم:

ضرر می کنند و سرمایه برگشت ندارد. بلیط سینما و دوری مراکز نمایش آثار تولید شده ببیند که آن هم به دلایل مختلف از جمله گرانی تولید فیلم در سینمای ایران تماشاچی باید فیلم را فروش سینماها: تازه بعد از همه این مراحل سونامی گروهی فیلم ها نشان داده شود.باید بررسی شــود چه زمانی، چه فصلی و در چه بحران اکران در سینماها مشکل دیگری است که و بعضی ها خانه نشین شده اند.گذاشته اند و با هر مبلغ دریافتی، بعضی ها کار ندارند هستند که در سینمای ایران عمر و جوانی خود را بازیگــران و عوامل شــاید مظلوم ترین گروه هایی پلتفرم ها.

سینمای ایرانبه هم ریختگی جدی
منتقد و مدرس دانشگاهقربانعلی تنگ شیر

یادداشت-2

باعث رونق گردشگری و... می توان اکوتوریسم پزشکی ایجاد کرد که هم آموزشی و تخصصی و منطبق بامعیارهای جهانی انسانی پیشگیری کرد و با اتخاذ تدابیر علمی و می توان براحتی از خروج ســرمایه گرانسنگ ارتقای جایــگاه این حافظان جان وســلامت درحالیکه با رعایت شــئون ومنزلت پزشکی و به کشورهای حاشیه خلیج فارس مهاجرت کنند پزشکی اینگونه جلای وطن میکنند وبه تازگی براستی چه عواملی باعث میگردد جامعه شریف بسیارارزان وراحت دردسترس همگان قرار دارد باوصف کیفیت عالی وبه نســبت سایرکشورها انکارناپذیر دیگر اینکه هزینه های پزشکی درایران وارزشــمند قرار را بر فرار ترجیح دهند واقعیت تدابیری اندیشــید که این سرمایه های انسانی برتر علم پزشکی محسوب می شوند چرا نباید و برجستگان و فرهیختگان واساتید ودانشمندان جای دنیا جزء نخبگان و فرزانگان و پژوهشگران حالیکه پزشــکان و متخصصان ایرانی درهمه واطبای متعهد وتلاشگر احتیاج مبرم دارد و در با وصفی که مردم کشورمان به حافظان سلامت به کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام می شود. مانند گذشته، به کانادا و استرالیا نبوده بلکه الان نخبگان کشــور مهاجرت می کنند و مهاجرت مواجه شــویم. این در حالی است که بهترین معضل ورود پزشک از هند و پاکستان و فیلیپین اســت و این نگرانی وجود دارد، مــا دوباره به مهاجرت متخصصان و فلوشــیپها، وحشتناک ســلامت در حالی مطرح می شــود کــه آمار مجلس شورای اســلامی و رئیس فراکسیون می گفتند، »چرا نرویم؟!« این اظهارات نماینده آن بیمارســتان با چند رزیدنت صحبت کردم، انجام نمی شود، مهاجرت ساده تر شده است. در که امتحانات سختگیرانه گذشته و امتحان زبان اصلی بیمارســتان عنوان کرد. خصوصا اکنون مهاجرت و اقدام بــرای آن را یکی از معضلات رئیس بیمارستان تمرکز اعضای بیمارستان بر به یکی از بیمارستانهای دانشگاهی رفته بودم، آن بسیار تهدید کننده خواهد بود. ایشان گفتند حوزه ها، نیروی انسانی آن است و از دست رفتن اصلی ترین ســرمایه نظام سلامت، مانند دیگر وحشــتناک اســت/ می گویند »چرا نرویم؟!« اســت اینکه چرا آمــار مهاجرت پزشــکان، داشتند که آمار مهاجرت پزشکان وحشتناک دیپلماسی سلامت و سبک زندگی سالم اظهار در مجلس شورای اسلامی و رئیس فراکسیون اخیرا دکتر زهرا شیخی نماینده مردم اصفهان 

از بحران سلامتپیشگیری 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاهدکتر انور خیرآبادی

به تیراندازی می کند که منجر به جراحت چند اصابت شلیک نیروهای امنیتی با اسلحه شروع منابع غیر رسمی می گویند تروریست پس از حفاظت از حرم مواجه می شود.داشته است که با مقاومت و مواجهه نیروهای حرم حضرت شــاهچراغ قصد ورود به حرم را حادثــه یک فرد مســلح از درب باب المهدی حرم حضرت شاهچراغ شیراز رخ داد. در این آفتاب یزد: دیروز یک حادثه تروریستی در و 7 مجروح در پی داشته استخبر آخر: این حادثه تلخ فعلا یک شهید در حرم شاهچراغ حادثه تروریستی یادداشت-3
دســتگیر شده و تروریســت دیگری متواری تروریست که اســلحه به همراه داشته است شــیراز گفته اند که در جریان این حادثه یک منابع غیر رســمی بــه خبرنگار فــارس در نفر می شود.

شــده اند که حــال یک نفر وخیــم گزارش حرم مطهر شاهچراغ)ع( تاکنون ۷ نفر زخمی باره این حادثه گفت: در حادثه تروریســتی  رئیس کل دادگســتری استان فارس نیز در شلیک کور می زنند.حفاظت از حرم درگیر می شــوند و دست به از باب المهــدی وارد حرم شــوند با نیروهای حادثه گفت: دو تروریســت که قصد داشتند تولیت آستان حضرت شاهچراغ هم درباره این شده است. 
 

ایمانیه حال چند تــن از مجروحان را وخیم هســتند و مابقی مجروحان از زائران هستند. شــده اند. دو تن از مجروحان از خادمان حرم رســیده اســت و در مجمــوع ۷ نفر مجروح در این حادثه تروریســتی یک نفر به شهادت  اســتاندار فارس نیز در این باره گفته است: شده است.
کنترل اســت و نیروهــای امنیتی در منطقه شده در حال جریان است. اوضاع کاملًا تحت ضمن آنکه بازجوبی از تروریســت دســتگیر اســت و در حال بررسی ابعاد موضوع هستیم دوم در این حادثه تروریســتی ثابت نشــده تاکید کرده است: تاکنون حضور و نقش فرد  در ادامه  رئیس کل دادگســتری فارس هم حفاظتی دستگیر شده است.یدالله بوعلی تروریست مسلح توسط نیروهای و یک نفر نیز به شــهادت می رســد. به گفته نفر از زائرین داخل حــرم را مجروح می کند باب المهدی وارد حرم مطهر می شود که هفت شــروع به تیراندازی می کند، سپس از درب هشت خشــاب اضافی از بیرون محوطه حرم است: تروریست مســلح به اسلحه جنگی با  فرمانده ســپاه فجر اســتان فارس هم گفته اعلام کرد.

 

حاضر هستند. 

ادامه در صفحه 4

ادامه در صفحه 4

میزان حقوق ها با رشد تورم و گرانی همخوانی ندارد 
بنابراین کارگران تمایل به کار ندارند و این موضوع به معضلی تبدیل شده؛ 

وزیر کار دراین باره راه حلی دارد؟

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون تلفیق:

نماینده مردم جیرفت:

نماینده مردم کازرون:

نماینده مردم صومعه سرا:

نماینده مردم ساری:

ستادکلنیروهایمسلح
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آفتاب یزد ـ رضا بردســتانی: تیتــر خبر این بود:» افتتاح پردیــس دو و میدانی آزادی یزد پس 

از ۱۵ ســال« که البته برخی ها نیز تیتر زدند:» پس از ۱۳ ســال بلاتکلیفــی؛ پردیس دو و میدانی 

آزادی یزد افتتاح شــد.« در متن خبر می خوانیم:» اســتان یزد ســال ها قبل و در دولت دهم شاهد 

کلنگ زنی یک مجموعه بزرگ ورزشــی در جوار شهر یزد بود که امکانات مختلفی را در طرح ابتدایی 

خود داشــت و می توانســت انتظارات بســیار زیادی را برای جامعه ورزش یزد رقم بزند، اما از همان 

ابتدا در حد انتظار باقی ماند و در دولت های مختلف، به کندی برخی قســمت های آن احداث شــد. 

علاوه بر نبود اهتمام چندان دولت ها برای پیگیری ســاخت این مجموعه ورزشــی، مدیران ورزشی 

اســتان نیز در هر دوره، بهانه های مختلفی در ارتباط با این مجموعه مطرح می کردند که این بهانه ها 

منجر به این شــد که هم اکنون تنها چند سالن و یک باب استخر ورزشی را در این مجموعه، بیشتر 

 

شاهد نباشیم.

یکی از طرح های نیمه تمام این مجموعه پردیس سرپوشــیده دو و میدانی بود که پس از ۱۵ ســال 

و در حالی که به صورت نیمه تمام رها شــده بود، در قالب مصوبات ســفر رئیس دولت ســیزدهم 

 
به یزد صاحب اعتبار شــد و سرانجام پس از سال ها امروز]بیســتم اسفند ۱۴۰۱[ با حضور سجادی 

وزیر ورزش و جوانان )نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اســلامی، اســتاندار و...( به بهره برداری  

رســید. این مجموعه با اعتبار ۹۰۰ هــزار میلیون ریال]۹۰ میلیاردتومان[ و در مســاحتی به متراژ 
 

شــش هزار متر مربع افتتاح شــد. استاندار یزد، نماینده مردم یزد و اشــکذر در مجلس و جمعی از 
مسئولان استان، وزیر ورزش و جوانان را در افتتاح طرح ها همراهی می کنند.«

<افتتاح شد ولی به بهره برداری نرسید!

در بنــر تبلیغی افتتاحیه که ۲۱۵ روز اســت همچنان در ســالن خودنمایی می کنــد، یک عبارت 
 

قابل تأمل وجود دارد: »خدمتی دیگر از دولت«، اما آن چه در واقعیت و بعد از ۷ ماه و چهار روز که 

از افتتاح آن سالن گذشته، به چشم دیدیم این بود: » سالن افتتاح شد ولی به بهره برداری نرسید!«
<روایت خبرنگار آفتاب یزد از یک بررسی میدانی

خیلــی اتفاقی و برای پیگیری »طرح های همچنان ناتمام« گذرمان می افتد به این مجموعه، از همان 

ابتــدا قرار نبود راهی »پردیس دو و میدانی آزادی« بشــویم یعنی حتی تصور این که، این مجموعه، 

 

۷ ماه و چهار روز پس از ابتدا، در این وضعیت باشد هم برای مان غیر ممکن بود!

گشــتی همان اطراف می زنیم، در باز اســت و کسی هم نیست. سالنی وسیع ـ آن طور که در خبرها 

نوشته اند، ۶۰۰۰ مترـ کفپوش چشم نوازی دارد و هنوز بوی چسب، مشام را می آزارد. با احتیاط وارد 

می شــویم، اولین صحنه ای که توجه مان را به خود جلب می کند، تشــک های آبی رنگ اما رنگ و رو 

رفته ای است که عجیب بوی کهنگی می دهد )که از ورزشگاه شهید نصیری آورده بودند( طبیعی این 

بود که از صفر تا صد این مجموعه ی جدید، نو و دست نخورده باشد. گرد و غبار همه جا را برداشته 

اســت گویی از زمان افتتاح، کسی به این مجموعه رفت و آمد ندارد. دستشویی ها که تعداد شان هم 

کم نیست، همگی قفل هستند، هرچه چشم دوانیدیم، خبری از تهویه و سرمایش و گرمایش ندیدیم، 
برقی هم در کار نبود. آب هم نبود، نشانی از انشعاب گاز و تلفن هم ندیدیم. 

تا انتهای سالن پیش می رویم، بنر روزی که افتتاح انجام شد )۷ ماه و ۴ روز قبل( همچنان خودنمایی 

می کند. وارد قســمت اداری می شــویم، بازهم همه جا را گرد و غبار پوشانیده است جوری که معلوم 

می شــود از همان ۷ ماه و ۴ روز پیش، آیند و روندی در بخش اداری صورت نپذیرفته اســت. پله ها 

را بالا می رویم، آن جا هم دو بنر خوشــآمدگویی به »حمید سجادی« که ۴۵ روز است)از ۱۰ مرداد 

۱۴۰۲( دیگر وزیر نیست، همچنان به قوت خود باقی است.در قسمت اداری هم وضعیت جالبی دیده 

همچنان نیمه کاره رها شده.نمی شــود. برق سالن فارغ از این که اساســاً این مجموعه فاقد انشعابات گاز، برق، آب و تلفن است؛ 

هیچ امکانات اضافه ای در رختکن ها، اتاق مربیان، بخش های مختلفی که برای برگزاری یک مســابقه  

حتی اســتانی هم باید تجهیز شده باشد، دیده نمی شود. دریغ از یک نظافت ساده، ابزار برق کشی و 

حتی بنایی هنوز در بخش اداری، رها شــده، به چشم می آید و کبوترها که از فرصت رهاشدگی این 

<سررشته ای از دو و میدانی داخل سالن ندارم اما...!نظافت به خود نداده است!سالن استفاده کرده اند و هرکجا میل شان کشیده، رد و نشانی بر جای گذاشته اند و کسی هم زحمت 

به محوطه ی سالن بازمی گردم، سکوی تماشاگران در طول سالن به نظر، اضافی می آید. خط کشی ها 

نشان می دهد قوس ها چندان استاندارد نیست، تخته هایی که برای پرش طول و سه گام تعبیه شده، 

از جا کنده شده است، هیچ تشکی برای پرش و پرش با نیزه ندیدم، تقریبا درب تمامی سرویس های 
بهداشتی را بررسی کردم بسته بود جز یکی که آن هم ای کاش قفل زده بودند.

نمی دانم در آن ســالن کســی تمرین می کند یا نه اما، بعید می دانم ورزشکاران رشته دو و میدانی 

داخل سالن بدون آب و سرویس بهداشتی و برق و تهویه بتوانند بیشتر از یک ساعت دوام بیاورند آن 

چه من دیدم سالن افتتاح شده ای بود که هنوز برای به بهره برداری رسیدن، جای کار فراوانی داشت 
<از پردیس دو و میدانی آزادی در یزد راهی خراسان جنوبی می شویمخصوصاً این که خودِ بحث انشعابات حتماً بودجه قابل تأملی را طلب خواهد کرد.

چند هفته قبل، مقارن با اربعین، آقای رئیســی راهی خراســان جنوبی می شــود. در آن جا و طی

 

 یک سخنرانی، از دو مسئله سخن به میان می آورد:

ـ دولت باید پای بخش خصوصی را به بخش معدن باز کند و خود هدایت و حمایت و نظارت کند.

ـ دولت قرار است پروژه های نیمه تمام را تمام کند.به اسم هر کسی باشد مهم نیست؛ مهم آن است 
که پروژه ای که ناتمام بودن آن مردم را رنج می دهد به اتمام برسد.

روزنامه آفتاب یزد در واکنش به این ســخنرانی، دو گزارش را مدنظر می گیرد؛ یکی با موضوع معادن 

و واگذاری هــا که چند روز قبل با تیتر: »تجربه تلخ »واگــذاری برخی معادن« به بخش خصوصی«، 

منتشــر شــد و به موضوع واگذاری معادن به بخش خصوصی، خیلی مفصل پرداختیم و گزارش دوم 

که به واقع، باز نشر گزارشی است پیرامون طرح های ناتمام و رها شده که طی روزهای آینده، منتشر 

خواهیم کرد و اما مورد عجیب »پردیس دو و میدانی آزادی« در استان یزد، پروژه ای که به گفته  رسانه ها، 

افتتاح آن قریب به ۱۵ ســال طول کشــید ما را بر آن داشــت علی الحساب به این موضوع بپردازیم 

که:» اتمام طرح های نیمه تمام پیشکش« و در ادامه از »دولت سیزدهم« بخواهیم تا اطلاع ثانوی، از 

»افتتاح طرح های ناتمام« خودداری کند و برای همین این تیتر را برگزیدیم که: »افتتاح طرح و پروژه 

ناتمام« و چه کســانی ناامیدی و بی اعتمادی می آفرینند و منتظر برخورد شایسته دولت با متخلفین

 

 احتمالی هستیم.

<نمایندگان دولت در استان ها به فکر آبروی دولت باشند!<کلام آخر

در این که شخص آقای رئیسی در تلاش است تا از مشکلات بکاهد، صادق الوعد باشد و به شعارها و 

وعده های انتخاباتی خود وفادار باقی بماند، تردیدی نداریم اما در این که، در این مسیر پر پیچ و خم 

و طولانی و سخت، متناسب با شعارها و برنامه ها، مدیرانی شایسته و پیگیر انتخاب شده باشند نسبتا 

استان ها، به فکر آبروی دولت نیستند«!تردید داریم آن قدر تردید که بی هیچ ابِایی می خواهیم بگوییم: »برخی نمایندگان دولت سیزدهم در 

به این دلیل می گوییم که همپای رئیس جمهور و همراه شعارها و وعده ها حرکت نمی کنند یا حداقل 
<افتتاح مجموعه ای که قابل استفاده نباشد چه دلیلی دارد؟!این گونه به نظر می رسد. چون وظیفه حمایت و صیانت از دولت را داریم. 

<آن پانزده سال بلاتکلیفی با این 7 ماه و 4 روزی که گذشت چه تفاوتی دارد؟

در ابتدای گزارش، خبری که ۷ ماه و ۴ روز قبل، اکثریت قریب به اتفاق خبرگزاری ها ـ تقریبا مشابه 

ـ منتشر کردند را عیناً منتقل کردیم، این چه منتی است بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر 
از دولت«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که امکانات اولیه و بدیهی را ندارد؟

این چه منتی اســت بر ســر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت« اما مجموعه ای را افتتاح 
می کنید که حتی از داشتن آب و سرویس بهداشتی محروم است؟

این چه منتی است بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت« اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که 

بود و نبودش برای ورزشکاران دو و میدانی داخل سالن هیچ تفاوتی ندارد چون همچنان غیر قابل استفاده

 

 است؟

و... این چه منتی اســت بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت مردمی«، اما مجموعه ای 

خیلی زود به بهره برداری کامل برسد؟را افتتاح می کنید که خودتان بعد افتتاح قبول زحمت نکردید حتی اگر با عجله آن را افتتاح کردید 

ســخن صریح و شــفاف آفتاب یزد این است: به فکر خودتان نیستید حداقل به فکر دولتی باشید که 

زیرســایه  آن به پست و صندلی رسیده اید؛ تجربه نداشتن برخی مدیران یک درد است، بی خیالی و 

شــعارزدگی و شــوآف بازی دردی فراتر از همه ی دردهایی که تاکنون برشمرده ایم و جواب مان را  
ندادید! منتظر پاسخ این مطالبه گری هم می مانیم و تکرار خواهیم کرد.

چه کسی پاسخگوی این تخلف است و با متخلفین احتمالی چه برخوردی می شود تا مردم اطمینان پیدا کنند این دولت متفاوت است؟ افتتاح طرح  و پروژه ناتمام!  آقای دولت! چه کسانی ناامیدی و بی اعتمادی می آفرینند

= این چه منتی است بر ســر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت 

مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که امکانات اولیه و بدیهی را ندارد؟
=این چه منتی اســت بر سر مردم می گذاریدکه : »خدمتی دیگر از دولت 

بهداشتی محروم است؟مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که حتی از داشتن آب و سرویس 
=این چه منتی اســت بر سر مردم می گذاریدکه : »خدمتی دیگر از دولت 

مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که بود و نبودش برای ورزشکاران 

دو و میدانی داخل سالن هیچ تفاوتی ندارد چون همچنان غیر قابل استفاده 
است؟
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آفتاب یزد - رضا بردستانی: تمام طول یک تابستان در سال ۱۴۰۱، وقت مان 
صرف این شد که به دولت ســیزدهم بگوییم در جائی دارند از »طرح نهضت 
ملی مسکن« با یک انحراف عجیب سوء استفاده می کنند. تمام طول یک پاییز 
در ســال ۱۴۰۱، وقت صرف آن شد که اسناد و مدارک ارائه بدهیم برای این 
که دولت باور کند دارند از »طرح نهضت ملی مســکن« با یک انحراف عجیب 
سوء استفاده می کنند. تمام طول یک زمستان در سال ۱۴۰۱، وقت مان صرف 
این شــد که بگوییم؛ بازی با آبروی دولت به سادگی دارد انجام می شود. تمام 
طول بهار در سال ۱۴۰۲ وقت مان صرف این شد که بگوییم، لاکچری سازی در 
شأن دولت محرومان و مردمی نیست و در نهایت تمام تابستان ۱۴۰۲ منتظر 
نشستیم تا با یک راستی آزمایی ساده، به همه بگویند: زمین طرح نهضت ملی 

مسکن برای دولتی ها کجا در نظر گرفته اند و برای مردم کجا؟
طی این یک ســال و چند ماه، جوابیه پشــت جوابیه. طی این یک ســال و 
چند ماه، اتهام پشــت اتهام که؛ سیاه نمایی می کنید، مسئله شخصی دارید، 
اطلاعات تان کافی نیست و... طی این یک سال و چند ماه بارها نوشتیم، اگر 
می گویید کذب است، سیاه نمایی است، اطلاعات مان ناقص است، خُب بروید 
شکایت کنید، می آییم در عدلیه، مدارک مان را نشان می دهیم اگر حق با شما 
بود، بگویید مجازات اشد را در نظر بگیرند ولی، نه پاسخی قانع کننده می دهند 
و نه شــکایت می کنند. هدف ما این اســت که اعتمادسازی صورت گیرد نه 
اینکه مردم بگویند پاسخ افکار عمومی را نمی دهند. طی یک سال و چند ماه 
گذشــته، هر بار جوابیه دادند، نکته ی جدیدی رو شد؛ یک بار گفتند معاون 
وقت وزیر راه اجازه داده به کارمندان مان زمین بدهیم، پرسیدیم معاون وزیر 
با کدام اختیارات قانونی توانســته اموال دولت را بذل و بخشش کند؟ گفتند 

مرسوم است، گفتیم قانون ارائه دهید، مرسوم است، توجیه است!
طی یک ســال و چند ماه گذشته بارها در پاســخ دادن، به صراحت گفتند: 
نهضت ملی مسکن نیســت ولی در جوابیه ی بعدی تأیید کردند حتی وام و 
تســهیلات هم گرفته اند. طی یک ســال و چند ماه گذشت، بارها به هزار و 
< لاکچری سازی مایه ناامیدی از دولت سیزدهم می شودبدون سند و مدرک نمی نویسیم.یک دستآویز، چنگ زدند اما نتوانستند پاسخی قانع کننده بدهند، چرا؟ چون 

ما زورمان به خودمان شاید برسد اما زورمان به دولت و دستگاه های نظارتی 
نمی رسد، یعنی ما فقط وظیفه داریم بنویسیم و پیگیری کنیم ولی نمی توانیم 
از ســاخت و ساز به نام نهضت ملی مسکن اما در زمین های گرانقیمت شهر، 
جلوگیری کنیم. بررســی کرده ایم و به نتایج تلخی رسیده ایم و آن این که؛ 
لاکچری ساختن ها هم بدون ضوابط است، گفتیم شفاف اسامی را اعلام کنید 
خودمان می ریم بررسی می کنیم، اشتباه کرده بودیم عذرخواهی می کنیم یا 
مطابق قانون با ما برخورد کنید. آیا کســانی که آپارتمان می گیرند مستحق 

هستند یا خیر؟
به درســتی نمی دانیم چه داستانی پشــت این حکایت است که همه ی یک 
استان می دانند آن چه دارند می ســازند با هیچ چسب داخلی و خارجی، به 
طرح نهضت ملی مسکن نمی تواند وصل شود اما هیچ کسی اعتراض نمی کند، 
نه به خاطر ما و روزنامه آفتاب یزد؛ به خاطر آبروی دولت! خوب که بررســی 
کردیم دیدیم آن چه در طرح نهضت ملی مســکن در اســتان یزد رخ داده، 
ماجراهایی تلخ تر از این ۴۱واحدی است، این انحراف نیست، خود خود سوء 

< نهضت ملی مسکن: به نام مردم، به کام دولتی ها و خواص؟استفاده است!
ساده می توان فهمید؛دوشــنبه ۲۳ مرداد ســال جاری در مطلبی با عنوان: »با یک راستی آزمایی 

نهضت ملی مسکن: به نام مردم، به کام دولتی های خاص نوشتیم:
- یک سال است از »لاکچری سازی« به نام »نهضت ملی مسکن« می نویسیم، 
یک ســال اســت از یک انحراف عجیب و غریب و یک ســوء استفاده آشکار 
می نویســیم و حالا می خواهیم از انحرافی دیگر بنویســیم که ناحقی به حق 

کمک کنند تا افکار عمومی قانع شــود. ما قرار داده شــده بود! اگر اشتباه می کنیم این پروژه ها در اختیار برخی دســتگاه ها، مردم به ثبت رســیده بود اما و در ادامه، شدیم و آن تغییر برخی پروژه ها که به نام با موارد عجیب تر از لاکچری سازی مواجه مسکن در اســتان یزد را زیر نظر داشتیم - در تمام مدتی که پرونده ی نهضت ملی نفع خودشان و به زیان مردم!ملی مســکن را »گروگان« گرفته اند؛ به خواهید شــد که دولتی ها، طرح نهضت دقت بررســی کنید آن وقت با ما هم نظر در دست ساخت نهضت ملی مسکن را با جانمایی و نوع و سبک احداث واحدهای - کافی است درصد پیشــرفت فیزیکی، مردم شد!
این موضوع را پیگیری می کنیم.از بین خواهد برد! ما در حمایت از دولت را به دلیل بی عدالتی های صورت پذیرفته آزاردهنده، اعتماد عمومی مردم به دولت کــه در حــال رخ دادن اســت به طرزی دولت قول داده اجرایی شود، اما اتفاقاتی آفتاب یزد آرزو دارد ۴ میلیون مسکنی که گرفته اند؛ به نفع خودشان یا نه؟طرح نهضت ملی مسکن یزد را »گروگان« با مــا هم نظر خواهید شــد که دولتی ها مســکن را با دقت بررسی کنید آن وقت واحدهای در دســت ساخت نهضت ملی فیزیکی، جانمایی و نوع و ســبک احداث تبلیغ می کنند. کافی است درصد پیشرفت ۳۷۷ هکتاری یزد است که دائم برای آن دست ســاخت و مقایسه ی آن با شهرک نوع مصالح و ســبک احداث واحدهای در برخی پروژه ها، درصد پیشــرفت فیزیکی، جانمایی پــروژه ها، جا به جایی احتمالی ملی مســکن، نکته ی مهم تر و عجیب تر، »انحراف و سوء استفاده« از طرح نهضت - فارغ از »لاکچری سازی«، بدون توجه به که دعوا نداریم؟

< خلاصه ای از آن چه تاکنون نوشته ایم
و نوشــتیم: اواخــر مرداد ۱۴۰۱ بــود که متوجــه شــدیم اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان یزد با ســوء اســتفاده ای آشــکار از یک توافق نامه که 
در دوران حســن روحانــی، مابین معــاون وقت وزارت راه و شهرســازی و 

 
اداره کل راه و شهرســازی استان یزد صورت پذیرفته بود با وقفه ای طولانی 
ولی ذیل طرح »نهضت ملی مســکن« که یکــی از حیاتی ترین و مهم ترین 
شعارهای انتخاباتی دولت سیزدهم است، اقدام به احداث ۴۱ واحد آپارتمانی 
در یکی از مناطق مرفه نشین یزد با متراژ و نقشه ای که هیچ سنخیتی با روح 
و ذات نهضت ملی مسکن ندارد )نهضت ملی مسکن قرار بوده و گویا همچنان 
نیز قرار است مردم کمتر برخوردار و فاقد منزل مسکونی را صاحب خانه کند( 
کرده اســت. بررسی های خود را به صورت میدانی و کسب اسناد معتبر آغاز 
کردیم و وقتی مطمئن شدیم این اقدام یک انحراف آشکار در این طرح عظیم 
این موضوع پرداختیم.است طی یادداشتی هشــدار گونه و »صرفاً جهت اطلاع دولت سیزدهم« به 

قــرار دادیم و همچنان از دریافت پاســخ کشور تا ســید ابراهیم رئیسی را مخاطب داد. طی یازده ماه گذشته از دادستان کل نتیجه پیگیری کند به این مســیر ادامه خود می دانست که مســئله را تا حصول اما این روزنامه که رسالت واقعی و حقوقی گزارش های روزنامه آفتاب یزد نمی داد و وزیر رو به رو شد اما همچنان پاسخی به وزارت راه و شهرســازی در ادامه با تغییر قالب چندین و چند گزارش منتشر کردیم. جوابیه را با ریزِ جزئیاتی که می دانستیم در درج جوابیه به صورت مستقل نکردیم اما روزنامه فرســتاد. این بار نیز اقدامی برای راه و شهرســازی ارسال کرده بود به دفتر جوابیه ای عیناً شــبیه آن چــه اداره کل این بار از ســوی وزارت راه و شهرسازی، جوابیه نویســی به همین جا ختم نشد و جوابیه ای که نوشته بود اعتقادی نداشت. مثل روزنامه ی آفتاب یزد، خودش هم به یزد نیز هیچ اقدامی نکرد از آن جهت که گذشتیم و اداره کل راه و شهرسازی استان متفاوت دارد از کنار درج جوابیه به آسانی نوشــته اند با آن چه رخ داده، دو داستان مواجه شــدیم و چون می دانستیم آن چه سوی اداره کل راه و شهرسازی استان یزد خیلی زود بــا جوابیه ای کامــلًا کذب از 
 

محروم مانده ایم، چرا؟
< گفتند: خســته می شــوند و یادشــان می رود اما 

خــود باقی ماند. اخیراً هم دســت گذارده اند بر مســیر تخریب و همین که آفتاب یزد، با تکمیــل هر طبقه به قوت یادشان می رود... و یادداشت های روزنامه البته به خودشــان؛ خســته می شوند و گفتند: لابد انتظاراتی داشته اید. گفتند: نخواهد برد. گفتند: مشکل شخصی دارید. گفتند: می سازیم و روزنامه کاری از پیش و نوشتیم: پیغام و پســغام ها شروع شد؛ نرفت!
چند روزی از درج گزارش می گذرد در شــبکه های اجتماعی می نویســند: 
دیدید دیگر ننوشــتند؛ لابد توافقاتی مابین روزنامه، خبرنگار و اداره کل راه 
و شهرســازی اســتان یزد صورت پذیرفته است و شاید بیانیه ای دیگر صادر 

کنند؟
< لاکچری سازها به عاقبت کارشان فکر نمی کنند

و نوشــتیم: روزنامه و آنچه درون آن به عنوان محتوا درج می شــود برگی از 
تاریخ مکتوب و مصوری است که آیندگان با مراجعه به آن به قضاوت خواهند 
نشســت. آن چه لاکچری ســازها از آن غافل هســتند این که؛ بالاخره این 
مجتمع ۴۱ واحدی بسیار گرانقیمت به پایان خواهد رسید و ساکنینی خواهد 
داشــت و آن وقت روزنامه به سراغ ساکنان خواهد رفت و معلوم همه خواهد 
شــد که آپارتمان را نام که ســاختند و اکنون چه کسانی درون آن سکونت 
ملی مسکن ممنوع است!دارند با این توضیح که تصریح شــده است: خرید و فروش واحدهای نهضت 

< شهرک 377 هکتاری کجا است؟
و نوشــتیم: سال ها قبل و در قالب تأمین هزینه های انتقال آب به استان یزد، 
مجموعه ای دو هزار هکتاری به موسســه کوثر واگذار شــد که پس از کش و 
قوس هــای فراوان، در نهایت تنها ۷۰۰ هکتار از این دو هزار هکتار در اختیار 
موسسه کوثر قرار گرفت و حال ۳۷۷ هکتار زمین در قالب شهرک های جدید، 
در جوار این مجموعه برای ســاخت نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده 

< داستان مسکن مهر احمدی نژاد در حال تکرار است؟است.
و نوشتیم: در آن روزگارانی که دولت محمود احمدی نژاد تحت طرحی به نام 
مسکن مهر، شبانه روز در حال ساخت آپارتمان هایی چندین طبقه و چند ده 
واحدی بود، کارشناسان و دلسوزان بارها تذکر دادند که احداث برخی از این 
آپارتمان ها به دلیل عدم برخورداری از زیرســاخت ها از قبیل جاده، آب، برق، 
گاز، مدرسه و دیگر امکانات لازم در نهایت بدون مشتری باقی خواهد ماند و 
تکرار شدن است؟حال با در نظر گرفتن این مجموعه ی ۳۷۷ هکتاری، همان داســتان در حال 

< در نهایت چه رخ خواهد داد؟
و نوشتیم: علی رغم این که اصرار داریم دولت سیزدهم در جانمایی هایی این 
چنینی نظیر آن چه در استان یزد رخ داده به نام پروژه ۳۷۷ هکتاری نهضت 
ملی مسکن به صورت کاملًا جدی تجدید نظر کند و نیز این که معتقدیم در 
این طرح اساســاً مردم هیچ کجای تصمیم گیری ها نبوده اند از هم اکنون به 
دولت هشدار می دهیم این بی عدالتی قطعاً مردم را از بن جان خواهد رنجانید 
چه، این طرح که از ابتدا قرار بود مردم کمتر برخوردار و فاقد مسکن را خانه 
دار کند به طرحی برای خانه دار شدن دولتی خیلی خاص تبدیل شده است 
آفتاب یزد اعلام کنند تا به اطلاع عموم رسانیده شود:موضوعی که اگر آن را درست نمی دانند می توانند به صورت شفاف به روزنامه 

در حال ساخت استالف: سیاهه ای از تمامی طرح هایی که در استان یزد به نام نهضت ملی مسکن 
ب: شرح کاملی از پروژه ها، صاحبان پروژه، درصد پیشرفت مواردی از این دست

ج: توضیحی کامل و آشــکار تا معلوم شود در نهایت در پروژه ۳۷۷ هکتاری 
چــه رخ خواهد داد؛ جاده، زیرســاخت ها، آب، بــرق، گاز، تلفن و اینترنت، 
خدمات شهری و...دسترســی ها، امکانات بهداشــتی، درمانی و بیمارستانی، آموزش و پرورش، 

د: به صورت شــفاف ضمن معرفی تمامی پروژه های در دست احداث به نام 
معرفی می شوند نیز اعلام شود.نهضت ملی مســکن، جانمایی ها و سازمان ها و ادارات و ارگان هایی که مالک 

در اینجا مشخص خواهد شد سهم مردم در زمین های داخل شهر چه میزان 
سهم دولتی های خاص چه میزان است؟ شاید ما هم از اشتباه درآمدیم.

< سخن آخر...
و نوشتیم: یک سال است از ۴۱ واحدی لاکچری مربوط به اداره کل راه و شهرسازی 
استان یزد در منطقه ای مرفه نشین می نویسیم این که به طبقه دهم رسیده است، 
تا این لحظه هیچ پاسخی نداده اند صرفاً جهت ثبت در آرشیو روزنامه نام مالکان آن 
ثبت نام شده و در نهایت تحت مالکیت چه کسی قرار دارد؟!۴۱ واحد را به این روزنامه اعلام کنند تا در نهایت مشخص شود به نام چه کسی 

این آخرین باری نیســت که نوشــتیم، زیرا بنا داریم تا پایان دولت سیزدهم 
می گذرد حقایق تلخ تری برملا می شود... عزت مستدام!و حتی در دولت چهاردهم در این باره بنویســیم چون مطمئنیم هر ماه که 

و در نهایــت در اوایل ماه آینده پیگیری های آفتاب یزد و نامه مســئولان به 
نهادهای متولی و عدم پاســخگویی را چاپ خواهیم نمود و مشخص می شود 
هم پاسخی دریافت نمی کنند.این ما نیستیم که پاسخی دریافت نمی کنیم که البته مسئولان ارشد و مافوق 

اصلًا دل مان می خواهد بسازیم، به شما چه جوابیه که نتیجه آن می تواند این باشد طی این یک سال و چند ماه، جوابیه پشت 
ارتباطی دارد. طی این یک سال و چند ماه، 
نیست و... طی این یک سال و چند ماه بارها مسئله شخصی دارید، اطلاعات تان کافی اتهام پشت اتهام که؛ سیاه نمایی می کنید، 

نوشتیم، اگر می گویید کذب است، سیاه 
و نه شکایت می کنندبگیرند ولی، نه پاسخی قانع کننده می دهند شما بود، بگویید مجازات اشد را در نظر مدارک مان را نشان می دهیم اگر حق با بروید شکایت کنید، می آییم در عدلیه، نمایی است، اطلاعات مان ناقص است، خُب 

آفتاب یزد آن چه 2۳ مرداد سال جاری نوشته بود را دوباره منتشر می کند
60 روز انتظار برای یک راستی آزمایی ساده؛

زمین نهضت ملی مسکن برای مردم کجا و برای سازمان های دولتی کجا؟
شما اگر جرأت و جسارت انجام برخی تخلفات را دارید لااقل به جای اتهام زنی، از روزنامه آفتاب یزد شکایت کنید
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روزنامه آفتاب یزد را در عرصه اطلاع رسانی؛ روزنامه ای دقیق، بهنگام،
 صحیح و روشنگرانه در عرصه سیاسی و جذب افکار عمومی می دانم

آفتاب یزد: با سپاســمندی از روزنامه آفتاب یزد که به مناسبت 
آغاز بیست و ششمین سال انتشار و همزمانی آن با انتشار شش 
هزار و ششصد و شصت و ششمین شماره ی این جریده، فرصتی 
فراهم آورد تا درباره »رسانه و نقش آن در جهان معاصر«، چند 

جمله ای با مخاطبان خوب این روزنامه همکلام شــوم.
۱ـ بی شک یکی از ســخت ترین کارها، در جمهوری اسلامی ایران 
ـ از آغاز پیروزی تا به امروزـ، مدیریت رســانه، نشــر خبر و انتشار 
روزنامه و فعالیت در حوزه اطلاع رســانی اســت. حضور به موقع، 
صحیح، دقیق، بهنگام و روشــنگرانه در صحنه ی سیاســی و افکار 
عمومــی از الزامی ترین و بدیهی ترین ویژگی هــای روزنامه نگاری 
است که الحق، روزنامه آفتاب یزد به خوبی از پس آن برآمده است. 
بنا بر شناختی که از این روزنامه و کادر مدیریتی و خبرنگاری این 
مجموعه دارم به خوبی آگاه هســتم همه ی تلاش ها تا به امروز در 
همین راستا بوده و به خوبی و با هر سختی ای که برآنان وارد آمده، 
این مســئولیت به خوبی به انجام رســیده است. امیدوارم در ادامه 
عمومی ثابت قدم بمانند.نیز با همین درایت و سختکوشی در اطلاع رسانی و مدیریت افکار 

۲ـ ذکر این مهم ضروری اســت که مردم ســالاری دینی بدون 
داشــتن روزنامه های آزاد و انقلابی قطعاً امکانپذیر نیســت و از 

این رو، بی جهت رســانه را بعُد پنجم دموکراسی نمی دانند.
آزادی و استقلال کشورها را سنجید.۳ـ با ارزیابی رســانه های هر کشــور به آســانی می توان میزان 

۴ـ حال پرســش این جا اســت که ما در جهــان معاصر در چه 
شــرایطی به ســر می بریم و چه باید انجام دهیم؟ برای پاسخ به 
این پرســش مهم ضروری اســت یک بار دیگر نقش رســانه در 
جهــان معاصــر را بازخوانی کنیم تا به این واقعیت برســیم که 
آیا رســانه همچنان بــرای جامعه و افکار عمومــی یک »بنگاه 
خبرپراکنی« اســت یا علاوه بر اطلاع رســانی به موقع، صحیح، 
دقیق، بــه هنگام و روشــنگرانه در صحنه ی سیاســی و افکار 
عمومــی؛ بــه »تولید محتــوا« و »تحلیــل محتوا« نیــز که از 
در دست داشته باشد.رســالت های رســانه در مدیریت افکار عمومی به شمار می رود 

تعییــن کننده ترین رســیده ایم، بــا تأمل در ایــن نکته که عمومــی« به »معماری افــکار عمومی« ۵ـ در دورانــی که از »مهندســی افکار  از  در به شمار می آید ضروری است تا متناسب عوامل تأثیر گــذار در حکمرانی مطلوب افــکار عمومــی  مردم، وضعیت کشــور  مطالبــات  مقبول در جهتی گام بردارد که این ســاختمان می دهد، خصوصاً نسل جوان، رسانه باید نیازهایی که افــکار عمومی بدان اهمیت عرصه بین المللــی و داخلی و همچنین با  رســانه  توســط  باشد.معماری شــده  این مباحث  اســیر روزمرگی و نقل اخبار شــده اند، ۶ـ در روزگاری که بیشــتر رسانه های ما تمامی 
روزنامــه آفتاب یــزد با تولید و تحلیــل محتوا به خوبی 
توانســته این نیاز حســاس و ضروری افــکار عمومی را 

باشد برخــورداری از قــدرت نقد، چانه زنــی، تعامل و شــد. هنر آفتاب یزد و نویســندگان این روزنامه، دچار چالش و حتــی تنش، خواهد قطع به یقین با بخشــی از حاکمیت افکار عمومی و در کنار مردم باشد، ۸ـ رســانه ای که بخواهد پاسخگوی فراز و نشیب هایی نیز خواهد شد.در این مســیر، لاجرم دســتخوش تمام عیــار اطلاعاتی« نکند هرچند موضوع یعنی؛ »جنگ نرم« و »نبرد مجهز به ســلاح مقابله بــا این دو یورش همه جانبه باشــد و خود را رســانه نمی تواند و نباید مقهور این »نبرد تمام عیار اطلاعاتی« اســت، ســخت و خطرناک »جنگ نرم« و ۷ـ در روزگاری که کشور در مسیر پاسخگو 

نقدپذیری اســت و به خوبی توانسته در این مسیر از موانع ایجاد 
شــده، ســختگیری ها و حتی تقابل به سلامت عبور کند که جای 

تقدیر دارد. 
سیاســت آفتــاب یــزد در عرصــه ی روزنامه نــگاری، حفظ 
همزمــان مخاطــب، پاســخگویی بــه مطالبــات و بــه چالش 
کشــیدن حاکمیت با حفظ ارزش ها و احتــرام به چارچوب ها و 
قوانین اســت که خــوب می دانیم در کنار هم قــرار دادن این 
اضــداد کم هنری نیســت و در عین حال ســختی ها و فشــار

 
 طاقت فرســایی را بر این مجموعه وارد آورده، خواهد آورد.

۹ـ طی بیســت و پنج ســالی که این روزنامه منتشر شده است، 
التهابات و چالش های بسیار زیادی در عرصه ی سیاست داخلی 
و سیاســت بین المللی جمهوری اسلامی به وجود آمده که گاه 
عبور از آن به سختی امکان پذیر بوده است. حضور همچنان این 
روزنامه در سپهر اطلاع رســانی ایران خود حکایت از موفقیت، 
درایت، تیزهوشی و آینده نگری آن دارد که امیدواریم همچنان 
و پنج ساله ادامه ی مسیر دهد.با وجود تمام ســختی ها و سختگیری ها، در همین مسیر بیست 

۱۰ـ بیســت و پنج ســاله شــدن آفتاب یــزد و آغاز بیســت 
و ششــمین ســال انتشــار کــه عــدد انتشــاریافته های ایــن 
روزنامــه را به عدد ۶۶۶۶ رســانیده اســت خود گواهی اســت 
بر اشــک هــا، لبخندها، فراز و فرودها و ســختی کشــیدن ها، 

 
فلــذا وقتی روزنامه ای بدین مرتبه رســیده که هم جایگاه خود 
را ارتقاء بخشــیده و هم افکار عمومی و مخاطبان خود را حفظ 

کرده اســت یعنی نمره ی قبولی را دریافت داشته است.
۱۱ـ مهم تریــن خصیصه، امتیاز و ویژگــی آفتاب یزد این بوده 
که هرگز اجازه نداده یک روزنامه تبدیل به یک حزب شــود. از 
آن مهم تــر این که قادر بوده تا احزاب را قانع و مجاب کند تا بر 
روزنامه تکیه کنند و این موضوع را در کمتر روزنامه ای می توان 
دید. این که روزنامه ای مشــی اصلاح طلبی داشــته باشــد اما 
مقهور اصلاح طلبان نشــده باشد یا بی منطق علیه دیگر جناح ها 
درخشان این روزنامه ثبت خواهد شد.تاخت و تاز کند خود درس بزرگی اســت کــه حتماً در کارنامه 

در روزگاری که بیشتر رسانه های ما اسیر روزمرگی و نقل اخبار شده اند، روزنامه آفتاب یزد با تولید 

و تحلیل محتوا به خوبی توانسته این نیاز حساس و ضروری افکار عمومی را پاسخگو باشد
هنر آفتاب یزد و نویســندگان این روزنامه، برخورداری از قدرت نقد، چانه زنی، تعامل و نقدپذیری 

عبور کند که جای تقدیر دارد است و به خوبی توانسته در این مسیر از موانع ایجاد شده، سختگیری ها و حتی تقابل به سلامت 

سیاســت آفتاب یزد در عرصه ی روزنامه نگاری، حفظ همزمان مخاطب، پاسخگویی به مطالبات 

و به چالش کشــیدن حاکمیت با حفظ ارزش ها و احترام به چارچوب ها و قوانین اســت که خوب 

می دانیم در کنار هم قرار دادن این اضداد کم هنری نیست و در عین حال سختی ها و فشار طاقت 
فرسایی را بر این مجموعه وارد آورده، خواهد آورد

فعال سیاسی اصولگرا  حسین کنعانی مقدم
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 سکوت در برابرفاجعه محیط زیستی !6
< محیط زیست استان یزد با رسم شکل نشان دهند اگر آن چه در کویر ساغند  و پارک ملی سیاهکوه رخ داده فاجعه زیست محیطی نیست پس فاجعه زیست محیطی چیست؟!

 ـتهران را باور کنیم یا نابودی سیاهکوه و کویر ساغند را؟! < چادرملو تکلیف ما را روشن کند؛ بیلبورد های جاده یزد 

< استاندار یزد اطلاع دهد دستور وی به محیط زیست استان در مورد چادرملو به کجا رسید؟

چادرملو  بعد از آنومالی دی-19، دست از سر کویر ساغند و  پارک ملی سیاهکوه هم نکشید

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: مجوزهای دردسرسازی که اگرچه مقطعی و برای شرایط اضطرار صادر شده 
<سکوت منابع طبیعی و محیط زیست استان یزد اگر ترک فعل نیست، چیست؟!است اینک به یکی از معضلات زیست محیطی و منابع طبیعی استان یزد مبدل می شود .

پیگیری های آفتاب یزد حکایت از آن دارد که در دو ناحیه؛ کویر ساغند و پارک ملی سیاهکوه، مجوزهایی که برای 

حفر چاه و احداث آب شیرین کن صادر شده، علی رغم پایان دوران و حالت اضطرار، همچنان به کار خود ادامه 

داده و رهاسازی پسماند حاصل از شیرین سازی آب و نیز آب هایی که سختی آن به شکل خطرناکی بالا است باعث 

شده تا در این دو منطقه تخریب های وسیعی انجام شود. در همین زمینه باید اذعان کرد به این مهم که، سکوت 

منابع طبیعی استان یزد درباره ی تخریب های گسترده ی حاصل از آب شیرین کنی در کویر ساغند)که تصاویر 

آن ضمیمه است و نیز سکوت محیط زیست درباره ی منطقه ی ممنوعه و حفاظت شده در سطح بالای سیاهکوه 

اردکان که به سبب حفر چاه و رها سازی آب های غیر قابل استفاده در این منطقه، بین آن می دهد که به زودی شاهد 

تخریب کامل کویر ساغند و پارک ملی سیاهکوه باشیم. تا آن جا که سواد حقوقی ما قد می دهد این سکوت، معدال 

ترک فعل محسوب شده و نیاز به شکایت شاکی خصوصی ندارد و مدعی العموم به جهت صیانت از منابع طبیعی و 

که جای بهُت زدگی و تأسف بسیار دارد.محیط زیست رأساً باید اقدام کند که متأسفانه چنین به نظر می رسد این گونه قصدی تا این لحظه مشاهده نشده 
<ما بی اطلاع هستیم یا متخلفان؟!

کم کم داریم به خودمان و عبارت »بی اطلاع« شک می کنیم، چرا؟! عرض می کنم.

از همان ابتدایی که روزنامه چی شــده ایم تا به امروز، بارها دســت بر مواردی گذاشته ایم که مستند بوده و 

مستدل، اما در واکنش، به طرز عجیبی متهم شده ایم به »بی اطلاعی!« فی المثل، اشتباه بودن بذل و بخشش 

آنومالی دی.۱۹ به چادرملو برای تأمین هزینه های انتقال آب از خلیج فارس به استان یزد. سه سال و چند ماه، 

بارها در روزنامه آفتاب یزد از یک اتفاق تلخ نوشتیم و آن »هبه« آنومالی.دی.۱۹ به چادرملو در ازای انتقال آب 

به استان یزد بود. بر اساس آرشیو روزنامه، شاید ده و شاید بیشتر از ده گزارش پیرامون این مسئله نوشتیم و 

دست به دامان هرکه به عقل ناقص مان می رسید شدیم که؛ چادرملو اگر آب هم به استان بیاورد نفعی برای 

مردم یزد نخواهد داشت چه، آب انتقالی به وسیله معادن و صنایع بزرگ قطعاً به درد همان مصارف صنعتی 
ـ معدنی خواهد خورد و اساساً برای مصارفی چون شرب و غیره مناسب نمی باشد.

نکته ی دیگری که همواره بر آن تأکید داشتیم این بود که؛ معادن از محل حقوق دولتی که به انحاء مختلف 

از پرداخت آن شانه خالی می کنند نیز می توانند آب به یزد منتقل کنند آن هم آب شرب و نه آب مناسب 

برای مصارف صنعتی و معدنی و اگر قرار است دولت با بذل و بخشش یکی از آنومالی های گرانقیمت، آب به 
یزد منتقل کند همان بهتر که »معدن بخشی« نکند و خود عهده دار این مهم شود.

<عدم پایبندی به تعهدات زیست محیطی

حداقل در دو یادداشت،  تیر ماه ۹۸؛ یکی با عنوان:» D-۱۹ این گونه واگذار شد!/ هم » جاده « ساختند هم 

حضور و وجود » یوز « را انکار کردند!« و: » آقای رئیسی! محیط زیست را به یوزها و D-۱۹ را به یزد و یزدی ها 

بازگردانید!« به صراحت از عدم پایبندی معادن به مباحث زیست محیطی نوشتیم اما به خرج کسی نرفت 

که نرفت از آن جمله این که:» کمی بیشتر از یک سال از واگذاری آنومالی D-۱۹ می گذرد )این یادداشت 

دی ماه ۹۸ منتشر شده است(. آفتاب یزد اعلام آمادگی می نماید تا با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول 

کابینه حسن روحانی، رضا رحمانی وزیر صمت، بهروز نعمت زاده)وزیر سابق(، عیسی کلانتری)رئیس سازمان 

محیط زیست( معصومه ابتکار)رئیس پیشین سازمان حفاظت محیط زیست( و جمعی از مدیران و معاونان 

وزارت خانه های صنعت، معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست نظیر: اسدالله کشاورز، سیدجلال 

میرجلیلی، سیدجواد میرمعینی، جعفر سرقینی، کاظم چهره گشا، رحیمیان و همچنین برخی مدیران سابق 

و لاحق استان یزد از جمله نیره پور ملائی، سید محمد میرمحمدی اردکانی، محمود زمانی قمی، علی زینی 

وند، محســن صادقیان، محمدرضا علمدار یزدی در معیت مسئولان نظارتی با همراهی اصحاب رسانه به 

منظور حضور در محل، برای بررسی و انعکاس میزان پایبندی چادرملو و سنگ آهن مرکزی بافق نسبت به 

صورتجلسه کارگروه تعامل فعالیت های معدنی و محیط زیست مورخ ۱۳۹۷/۰۳/۰۶ فراهم آورد. بدیهی است 

گردهم آوردن این تعداد مسئول به خودی خود امکان پذیر نیست اما مدیران فعلی دستگاه قضائی استان و 

کشور در صورت تشخیص و درک اهمیت می توانند مقدمات را فراهم آورند تا با گذشت تنها یک سال همگان 

از نزدیک ببینند و باور کنند که برای واگذاری آنومالی D-۱۹ خیلی از باید ها رعایت نشد! ببینند که هیچ 

وجود » یوز « را بی هیچ دلیل و مدرکی انکار کردند!«کدام از تعهدات پا بر جا نماند اصلا بیایند و با چشمان خود ببینند که هم » جاده « ساختند هم حضور و 
<4 سال گذشت و تخریب محیط زیست بیشتر شد

این روزها با دیدن تصاویری که به برخی از آن ها در همین گزارش نیز استناد کرده ایم، سطح تخریب محیط 

زیســت توسط چادرملو به اندازه ای است که اگر جلوی آن گرفته نشود چه بسا بعدِ از دست دادن آنومالی 

دی.۱۹، پارک ملی سیاهکوه نیز برای همیشه نابود شود. تعجب ما از این جهت است که اساساً علت عدم 

شاکی شدن سازمان محیط زیست کشور و استان از چادرملو چه دلیلی می تواند داشته باشد و یا اساساً چه 

اتفاقی باید رخ بدهد که نام آن »فاجعه زیست محیطی« باشد که بالاخره دست اندرکاران محیط زیست کشور 

و استان برای ایجاد مانع در برابر این تخریب های گسترده و علنی آستین بالا بزنند؟ اصلًا مانده ایم بیلبوردهای 

جاده یزد به تهران را باور کنیم یا تبدیل پارک ملی سیاهکوه به نمکزار؟ بهُت زده ایم که کدام عقل سلیم و 

کدام وجدان بیداری حاضر می شود این چنین بلاهایی بر سر طبیعیت بکر و منحصر بفرد استان یزد بیاورد؟ 

و یا دستگاه قضائی و اداره کل محیط زیست استان یزد منتظر نازل شدن کدام بلایی بدتر از آن چه اینک بر 
<گفتند بی عقلیم ولی همچنان می گوییم؛ مسئله ی استان یزد آب است نه انتقال آبسر محیط زیست آمده نشسته اند که شاید حرکتی انجام پذیرد؟

از بعد انتشار گزارشی با عنوان:»مسئله ی مهم استان یزد آب است نه انتقال آب« از زمین و زمان، بد بیراه 

می بارد اما این روزها بالاخره همان هایی که بی عقل مان خواندن نیز متوجه شدند، مشکل استان یزد با انتقال 

آب حل نمی شــود چه، از آن چه چادرملو به عنوان انتخال آب خلیج فارس به استان یزد انجام داد نه تنها 

نفعی به استان نرسید که هم چاه های بیشتری حفر شد هم برداشت ها افزایش پیدا کرد و این یعنی؛ چادرملو 

بعد از آنومالی دی.۱۹، دست از سر پارک ملی سیاهکوه اردکان هم نکشید)!( و این بدان معنا است که باید 

التماس کنیم تا محیط زیست استان یزد با رسم شکل نشان دهد فاجعه زیست محیطی یعنی چه؟! و دیگر 

اگر پیگیری نشود!باید چه رخ بدهد که دو سطر شکوائیه برای ثبت در تاریخ در یکی از محاکم قضائی استان نوشته شود حتی 

1۳
98

یر 
2 ت

ه 9
شنب

زد 
ب ی

فتا
 آ

  آفتاب یزد 2۵ خرداد 1402

یکشنبه27    اسفند  1402    شماره  6820 ویژه نوروز aftab.yz@gmail.com

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
                       ویژه نامه 

نوروز 1403

7

معادل فساد در چای دبش!یک اشتباه محاسباتی در حوزه معادن 
آفتاب یزد: با توجه به این که هنوز فساد و اختلاسی بزرگتر از فساد در چای دبش در رسانه ها منعکس 

دبش به عنوان یک عدد توافقی باید پذیرفت! نشــده، فلذا تا این لحظه، ســنجه ی بررسی فساد ها، انحراف ها و اختلاس ها را با میزان فساد در چای 

اگرچه هنوز عدد و ارقام پرونده فساد در چای دبش به صورت شفاف اعلام نشده اما بر اساس آن چه در 

رسانه ها منعکس شده، عدد ریالی این فساد چیزی در حدود ۱۶۰ هزار میلیارد تومان است که البته این 

فساد طی چهار سال رخ داده است. در این نوشتار، کاری به چهار عمل اصلی در ریاضی، تقسیم میزان 

فساد انجام گرفته در چای دبش بین جمعیت ایران و باقی مسائل نداریم زیرا باور داریم مردم به آسانی 

و با یک حساب سرانگشتی و دو، دو تا، چهارتا متوجه می شوند وقتی می گوییم؛ یک اشتباه محاسباتی 

در حوزه معادن معادل فساد در چای دبش یعنی حتماً می دانیم ۱۴۵۰ میلیارد تومان با ۱۶۰ هزار میلیارد 

تومان تفاوت هایی دارد اما این تیتر را با بررســی و آمارهای مقایسه ای انتخاب کردیم، فساد چهار ساله 

<اشتباه محاسباتی 1450 میلیارد تومانی و باقی ماجرا!)سازمان بازرسی یزد( جلوی آن را گرفت. و اشتباه محاسباتی دوساله. که خدا را شکر به اختلاس و یک فساد انجام شده نینجامید و قوه قضائیه 

هفته گذشته، در برخی از رسانه های استان یزد این خبر درج می شود:»اشتباه محاسباتی ۱۴۵۰ میلیارد تومانی« 

و این مربوط می شود به حقوق دولتی کمتر محاسبه شده ی معادن در استان یزد طی سال های ۱۴۰۰ و 

۱۴۰۱. بازرس کل استان یزد از شناسایی و اصلاح حقوق دولتی کمتر محاسبه شده معادن در سال های 

۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ با ورود بازرسی کل استان خبر داد. رضا ستایی مختاری، بازرس کل استان یزد اظهار 

کرد: با ورود و پیگیری این بازرســی کل، حقوق دولتی کمتر محاسبه شده برخی از معادن استان طی 

ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به مبلغ ۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال شناســایی و اصلاح شد. بازرس کل 

اســتان عنوان کرد: حقوق دولتی تعدادی از معادن استان یزد طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به دلایلی 

از قبیل بروز اشتباه در محاسبه میزان واقعی استخراج سالیانه، ضریب پایه حقوق دولتی و قیمت فروش 

ماده معدنی، بالغ بر یک هزار و ۴۵۰ میلیارد تومان کمتر محاســبه شــده است.وی بیان کرد: با ورود و 

پیگیری هیئت بازرسی این سازمان، مراتب پس از شناسایی، به اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان 

اعلام شد تا در این خصوص ضمن اصلاح حقوق دولتی نسبت به ابلاغ به بهره برداران مشمول و وصول 

آن اقدام شــود. بازرس کل قضائی اســتان گفت: با توجه به اینکه رصد و نظارت این موضوع در دستور 

کار مســتمر این بازرسی کل قرار دارد؛ لذا ضروری است دستگاه های متولی امر اهتمام و پیگیری لازم 

را به منظور وصول حقوق دولت داشته باشند. این اشتباه ۱۴۵۰میلیارد تومانی در حالی رسانه ای شده 

که اخیراً نماینده دولت در یزد از تخفیف ۱۰۰۰ میلیاردی به یکی از معادن)چادرملو( برای جاده سازی 
خبر داده است!

خبر روشن است، دستگاه های ذیربط و مسئول طی دو سال با عدم دقت کافی)حتماً سهوی بوده است 

ان شــاء الله!( باعث شــده اند چیزی حدود ۱۴۵۰ میلیارد تومان از حقوق دولتی کمتر محاسبه شده به 

خزانه واریز نشود. بازرسی کل هم این موضوع را متوجه شده)چگونه و چطورِ آن توضیح داده نشده!( و 
دستورات لازم برای اصلاح آن اشتباه صادر می شود و حال چند پرسش:

آن)شما بخوانید اشتباه محاسباتی( کشف می شود؟الف: کل حقوق دولتی معادن در استان یزد به چه میزان است که چیزی حدود ۱۴۵۰ میلیارد تومان 

ب: به طور متوســط، سالانه ۷۵۰ میلیارد تومان از حقوق دولت نزد معادن مانده است با توجه به تورم 

وصول خواهد شد؟بالای ۴۰ درصد، فقط اصل آن حقوق محاسبه و دریافت می شود یا منافع دولت به طور کامل محاسبه، 

ج: بعید می دانیم ندانند به ۱۴۵۰ میلیارد تومان نمی شــود گفت اشتباه محاسباتی زیرا این عدد آنقدر 
بزرگ هست که نیاز نباشد با ورود یک دستگاه نظارتی معلوم شود.

د: بهتر نبود اطلاع رســانی شفاف و بدون ابهام خبری انجام می شد. در همین فقره: کدام معادن دولتی 

یا خصوصی؟ هر کدام به چه میزان؟ دلیل اشتباه محاسباتی)عمدی یا سهوی بودن(؟ راه حل و طریقه  

داشته اند( و... اصلًا معلوم نیست.وصول مطالبات دولت؟ نحوه برخورد با سهل انگاران)دستگاه هایی که در این اشتباه محاسباتی دخالت 
<تخفیف 1000 میلیاردی، قانونی یا غیر قانونی؟!

و نکته آخر: همین ماه گذشته بود که نماینده دولت در استان یزد، خبر از تخفیف ۱۰۰۰ میلیاردتومانی 

به یکی از معادن )چادرملو( داد که درباره ی آن حرف بسیار است:

یک: نماینده دولت در یزد)مهران فاطمی( اســتناد می کند به تبصره ی ۵ ماده ۱۴ قانون معادن و 

می گوید:»هزار میلیارد تومان از تعهد شرکت چادرملو در تکمیل بخشی از جاده یزد طبس از محل 

معدنی در محل مسئولیت اجتماعی معادن، مشمول معافیت ۲۰ درصدی از پرداخت حقوق دولتی تبصره ۵ ماده ۱۴ قانون معادن انجام خواهد شــد. طبق این قانون در صورت هزینه  کرد شرکت های 

خواهند شد.«و اما در تبصره ی ۵ ماده ۱۴ قانون معادن)آخرین ویرایش( چنین موضوعی درج نشده 

اســت. در تبصره ی ۵ ماده ۱۴ قانون معادن آمده:»بهره بــرداران معادنی که درجهت بهره برداری 

بهینه و صیانت از ذخایر معدنی، ارتقاء بهره وری و تحقیق و توسعه و اکتشاف و حفظ محیط زیست 

دولتی معاف می باشند.«در معدن مربوط اقدام نمایند، با تأیید شورای عالی معادن از پرداخت حداکثر تا بیست درصد  حقوق 

دو: جاده ی یزد ـ طبس سال ها است پذیرای ماشین های حمل مواد معدنی است و همواره مورد اعتراض 

ساکنان استان یزد و دیگر خودروهای عبوری. در چنین وضعیتی اینگونه به نظر می رسد که استفاده  

غیر معمول و خارج از توان جاده ای که برای عبور و مرور همه در نظر گرفته شده از مسیری که در درجه 

اول عمومی است و نه اختصاصی معادن، باعث تخریب این جاده، تلفات عدیده ی انسانی )مرگ و میر، 

تصادفات منجر به آسیب دیدگی های جدی، زیان های مادی و معنوی حتی غیر قابل محاسبه در کنار

 
 مرگ و میر برخی از گونه های در خطر انقراض مانند یوز آســیایی( و ســایر موارد شده است حال 

بعــد تقریباً دو دهه تصمیم به دوبانده کردن این جاده آن هم از جیب دولت  گرفته اند که منصفانه 

 

به نظر نمی رسد!

ســه: معادن بزرگ به ســبب تنوع فعالیت لابد پیمانکارانی در اختیار دارنــد یا به تعبیری توان در 

اختیار گرفتن دارند حال اگر دولت خواهان دوبانده شــدن جاده طبس است؛ الف: چرا باید از جیب 

خود بابت تخریبی که از ســوی معادن صورت پذیرفته اقدام کند؟ ب: چرا این امر را به خود معادن 

واگذار کرده، بهتر نبود حقوق دولت تمام و کمال دریافت می شد و خودِ دولت به انتخاب پیمانکار و 

زیر ساختی را به دیگران واگذار کند؟دوبانده کردن این جاده اقدام می کرد؟ ج: چرا دولت باید هزینه کردن درآمدهای خود برای مسائل 

چهار: دولت می خواهد به یک مجموعه  معدنی امر جاده ســازی را واگذار کند و هزینه اش را نیز به 

اصطلاح، پیش پیش بپردازد، بهتر نبود این مســئله به پیمانکاران کارکشته و صاحب تجربه واگذار 
می شد تا واسطه ها و احتمال سوء استفاده ها کمتر شود؟

پنج: اندیشــیدنِ دولت به این پرســش خالی از لطف نیست بی آن که مجبور به پاسخ گویی باشند؛ 
مجموعه ی معدنی چرا باید در امر جاده سازی دخالت کند؟

در آینده در این خصوص بیشتر خواهیم نوشت. شش: آیا این معافیت به سایر معادن در دیگر نقاط کشور و معادن بخش خصوصی هم داده می شود؟ 

< اشتباه محاســباتی 1450میلیارد تومانی در بخش معدن در حالی رسانه ای 
شده که قوه قضائیه به موقع ورود موثر داشته است

جاده سازی خبر داده است< اخیــراً نماینده دولت در یزد از تخفیف 1000 میلیاردی به یکی از معادن برای 

< رضا ستایی مختاری، بازرس  کل استان یزد: با ورود و پیگیری این بازرسی کل، 

حقوق دولتی کمتر محاسبه شده برخی از معادن استان طی سال های 1400 و 1401 
به مبلغ 14 هزار و 500 میلیارد ریال شناسایی و اصلاح شد
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فسیل  سیصد میلیاردی

نقد و نظری بر فروش فوق میلیاردی اثر جدید کریم امینی

1

)globalization(؛ می شود، مرحله ای که به نظر می رسد هم زمان تجارت بین الملل با قدرت بیشتری در آن وارد روند خطی بودن، دوره جدیدی اســت که که در پی دارد، خطی باشــد. گواه این فقدان به نظر نمی رسد که در آینده نیز با وجود منافعی تحولات آن از آن زمان تاکنون خطی نبوده و با وجود همه این موارد، تجارت بین الملل و یا بسیار سنگین نمی توانستند حمل ونقل شوند. کرد. تا پیش ازاین دوره، محصولات فاسدشدنی کالا را به امری ســودآور و امکان پذیر تبدیل بین اقتصادها و مناطق را کاهش داد و تبادل حمل ونقل در آن سال ها تجربه شد، »فاصله« امکان پذیر شــده است. پیشرفت هایی که در تا حد زیادی به لطف رشد تجارت بین المللی مزایای نسبی هستند، متخصص شوند. همه این ها رها شوند و کشورها در حوزه هایی که دارای اما به میلیون ها نفر اجازه داد تا از وضعیت فقر اگرچه در ابتدا برای کارگران بسیار سخت بود، صنعتی آغاز شــد. این چرخش کوپرنیکی؛ جهشی عظیم داشته است و این روند با انقلاب حال را رقم زده اند، در طول آن دو قرن، اقتصاد درگیری های بزرگ که به طور قطعی گذشته و بوده اســت. فراتر از دو جنگ جهانی و سایر و به ویژه برای غرب، ســال های پرتلاطمی درواقع ۲۰۰ سال گذشته برای جهان به طورکلی )فراجهانی شدن و آهسته سازی(.بزرگ یــا جهانی شــدن( و ۲۰۰۸ تا امروز ثابت-برتون وودز(، ۲۰۰۸-۱۹۸۰ )آزادسازی و حمایت گرایــی(، ۱۹۸۰-۱۹۴۵ )نرخ ارز )انقلاب صنعتــی(، ۱۹۴۵-۱۹۱۴ )جنگ ها پنج دوره تقسیم شــده اســت: ۱۹۱۴-۱۸۷۰ است. بر اســاس این مطلب، جهانی شدن به بین المللی از سال ۱۸۸۰ تا به امروز پرداخته در این یادداشت به تحلیل پنج دوره تجارت سال پیش، اتفاق افتاد. صندوق بین المللی پول نخستین دوره جهانی شدن در سال ۱۸۸۰، ۱۴۰ صندوق بین المللی پــول، می توان گفت که ما همراه بوده است؛ حال آنکه طبق اطلاعات پدیده ای اســت که تنها در چند سال اخیر با تصور بــه وجود می آید کــه این موضوع، وقتی صحبت از جهانی شــدن می شود، این  جهانی شــدن  پایان  عصری کــه در زمانــۀ فراجهانی شــدن با 
 
نامیده اند،  )hyper-globalization( آن را آهسته سازی  )slowbalization( جهانی شدن 

متولدشده است.
و کنار گذاشته شدن« شده است و...در خارج از کشور دچار »بی احترامی، تمسخر )dismal state( قرار دارد که ایالات متحده اقتصاد ایالات متحده در یک »وضعیت اسفناک« شکل گرفته بود. دونالد ترامپ تأکید داشت که کرد که کارزارش بر اساس عذاب و تاریکی ۲۰۱۶، ایالات متحده سیاستمداری را انتخاب برنده دستش باشد هم بیشتر بود؛ اما در سال و شادی نامزدی بیشتر بود احتمال اینکه بلیط اوباما، به نظر می رسید که هر چه خوش بینی جان اف کندی گرفته تا رونالد ریگان و باراک بود که بپرسیم: چه کسی خوش بین تر است؟ از چه کسی برنده ریاست جمهوری می شود این دهه ها یکی از راه های فکر کردن در مورد اینکه در حال حاضر هم ۲۰ درصد است. در طول »راضی« هستند از ۵۰ درصد عبور نکرده است. تعداد آمریکایی هایی که از روندهای پیش رو بازه زمانی طولانی مدت، در ۲۰ سال گذشته دارد. بر اساس یک نظرسنجی گالوپ در یک آورده است که کشور در مسیر اشتباهی قرار مدتی اســت که این احســاس را به وجود جواب ها نباید تعجب آور باشد؛ فضای سیاسی در دنیا کشوری خواهد بود با اهمیتی کم. این ۶۰ درصد هم بر این باور بودند که ایالات متحده که اقتصاد ایالات متحده ضعیف تر خواهد بود. خواهد بود، ۵۴ درصد از پاسخ دهندگان گفتند عملکرد کشورشان در ســال ۲۰۵۰ چگونه مرکز تحقیقات پیو از آمریکایی ها پرسید که روبه زوال اســت. در سال ۲۰۱۸، نظرسنجی اکثر آمریکایی ها بر این باورند که کشورشان 1( فراجهانی شدن

تردید در دینامیک ترس متقابلفراجهانی شدن:
عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکزدکتر فرشید فرحناکیان

سرمقاله

صفحه 3

گفت وگوی 
رهبر معظم انقلاب 

با خانواده شهید 
سید رضی موسوی

پیوستن کشورهای »هم مرز« با روسیه به »ناتو« از نظر مسکو یک »اعلام جنگ« است! اولیانوف، 
هنری کیسینجر و فنلاند

2

ادامه در صفحه 7

تشییع  مراسم  در مراســم در دست داشتند نوشــته شده بود: بر روی پرچم های زرد رنگی که شرکت کنندگان شهداء تشییع شد.در میدان امام حسین )ع( آغاز و از آنجا تا میدان مردم تهران و برخی مقامات کشــوری و لشکری داده شد، از ساعت ۸ صبح روز پنج شنبه با حضور که در حرم حضرت علی بن موسی الرضا)ع( طواف مراسم تشییع پیکر سردار شهید سید رضی موسوی حسین)ع( برگزار شد.شهادت رسید، در میدان امام به منطقه زینبیه دمشق به تروریستی رژیم صهیونیستی دوشنبه ۴ دی ماه در حمله موســوی کــه عصــر روز پیکر سردار شهید سیدرضی آفتاب یزد: 
حســین )ع( مراسم رســما با تلاوت قرآن کریم با ورور پیکر شــهید رضی موسوی به میدان امام »حریفتم«.

 

بنده عرض می کنم طوفان الاقصی مستقل عمل ترور شهید رضی در پاسخ به طوفان الاقصی بود اما تصمیمی گرفته نشــد. سخنگوی سپاه گفت که فلســطینیان انجام شــد و در خارج از فلسطین عملیات فلســطینی بود. طراحی و اجرا توســط می گویــم عملیــات طوفان الاقصــی کاملا یک حال به بار نشستن اســت. به عنوان خادم سپاه از این مراســم تاکیــد کرد: جبهــه مقاومت در اسلامی به عنوان سخنران این مراسم در بخشی سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب مراسم را پوشش خبری و تصویری دادند.تعداد زیــادی از خبرنگاران داخلی و خارجی این شهدای مدافع حرم در دست داشتند.قاسم سلیمانی و شهید سیدرضی موسوی و دیگر را شامل می شدند عکس هایی از شهیدان سردار شرکت کنندگان در این مراسم که اقشار مختلفی شعار ماست، شهادت افتخار ماست« و... سر داده شد.صهیونیسم«، »مرگ بر آمریکا«، »حسین حسین یا حســین )ع(«، »مرگ بر اســرائیل«، »مرگ بر در این مراسم شعارهایی چون »الله اکبر«، »لبیک آغاز شد.

از جبهه انجام شد. مقاومت در عراق کرد و توســط فلسطینیان  بخشــی  اما خودش اگرچــه  اســت  داشت، به زودی دامن جنایتکاران صهیونیست را فراوانــی در حــوزه مبارزه با تروریســم و داعش شــهید حاج قاسم ســلیمانی که مجاهدت های حاشیه این مراسم گفت: خون این هم رزم شفیق هم چنین محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در جبهه باطل جز ذلت نیست.اســت که شــهادت برای ما افتخار است اما برای قاســم او را فرمانده ای زیرک می دانست. درست شهید حاج قاسم در سوریه حضور داشت و حاج سیدرضی موسوی گفت: شهید موسوی پا به پای عنوان دیگر سخنران مراسم تشییع پیکر شهید زینب سلیمانی دختر حاج قاسم سلیمانی هم به می کنیم و نمی ترسیم.ما صادقانــه کاری را که انجــام می دهیم، اعلام نگرفته ایم. ما به وقتش این کار را انجام می دهیم. ترور شهید قاسم ســلیمانی و شهید ابومهدی را عمل می کند. ما هنوز انتقام لبنان نیز حزب الله مســتقل مســتقل عمل می کند. در مقاومت 
 

پیکر شهید در امامزاده صالح)ع( تجریش به خاک به شهادت رسید.در منزل خود در منطقه زینبیه در حومه دمشق هدایت شونده توسط تروریست های صهیونیست دوشــنبه چهارم دی به وسیله سه فروند موشک شهید حاج قاســم ســلیمانی بود که عصر روز مستشاران سپاه در ســوریه و از همراهان سردار شهید ســید رضی موسوی از جمله قدیمی ترین شهدا به پایان رسید.سینه زنی شروع و با تشییع پیکر شهید تا میدان این مراسم در میدان امام حسین )ع( با مداحی و خواهد گرفت.
۹ الی ۱۱ برگزار شود.واقع در میدان سپاه خیابان ولیعصر)عج( از ساعت سلیمانی صبح امروز در حسینیه فاطمه الزهرا)س( قرار است مراسم گرامیداشت این همرزم حاج قاسم سپرده شد.

معادل فساد در چای دبش؟یک اشتباه محاسباتی در حوزه معادن

درصد   30 حداقل  اینترنتی  گرانی ها موفق نبوده استتورم نشــان می دهد دولت در کنترل به صورت رسمی گران شد؛ اعلام آمار بسته های 

اینترنت رسیدگرانی به ایستگاه 

عجیب روسیه جنجال خودروی الکتریکی 
در شبکه های اجتماعی

8

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

می توانند با صد زبان با حکومت گفتگو کنند. سخن بگویند و خلق اتحاد شوروی سوسیالیستی خواهد شد و گلوها را نخواهد بست تا همه مردم تمام دریچه ها و روزنه ها در جامعه باز نگه داشته کارگران در شرایط ایده آلی قرار خواهد گرفت و که با پیروزی انقــلاب وضعیت مردم بخصوص لنین هم با ســخنرانی های خویش وعده می داد و جلوی پدیده های اجتماعی را نمی شود گرفت. سویی حرکت می کرد که وقوع انقلاب حتمی بود عمر نظامی پادشاهی پایان داد. جامعه به سمت و و رهبری انقــلاب را بر عهده گرفت و در آخر به در کارنامــه اش بود از غفلت نظام تزاری بهره برد اســت و لنین هم با زیرکی و سابقه مبارزاتی که بنام انقلاب متولد می شــود کــه اجتناب ناپذیر شرایط اجتماعی و اقتصادی، پدیده جامعه شناسی همه دهان ها بســته شــده بود و در این میان از را بســته بود و نگذاشت مردم حرفشان را بزنند. تمام دریچه های سخن گفتن و ابراز وجود مردم و راهی برای مردم جز انقلاب باقی نگذاشت. تزار وجود داشــت از خاطره و حافظه مردم پاک نشد فساد و بی اخلاقی و اختناقی که در روسیه تزاری دیکتاتوری و استبداد و اختلاف شدید طبقاتی و و موثر در وقوع انقلاب ۱۹۱۷ بود. نحوه حکمرانی، دوم، به عبارتی عملکرد نظام تزاری از عوامل مهم دو رهبر داشت یکی لنین و دیگری تزار نیکلای کسی انقلاب نکرد، انقلاب شد. انقلاب بلشویکی بلشویکی سرنگون و به تاریخ پیوست. در روسیه نیکلای دوم آخرین پادشاه روسیه بود که با انقلاب 

اتحاد جماهیر شوروی سوسیالیستیمبانی اخلاقی در
رامین نخستین انصاری

روزنامه نگار

یادداشت-1

اظهار نظر می پردازند و بسان یک دولت در سایه مساعد ببینند کم کم از لاک خود خارج شده و به شرایط را برای بازگشت بسنجند.آنان اگر شرایط را بعد از خروج از قدرت مدتی ســکوت می کنند تا سیاسی کشور است. چهره های شاخص سیاسی می شــود. البته این روندی طبیعی در اتمســفر دوره ســکوت این روزها بیشتر در رسانه ها دیده انتخابات خبرگان فعال شــده است. او بعد از یک حســن روحانــی رئیس جمهور ســابق به بهانه 
عمل می کنند.

اساس یک حس شخصی، بلکه بر مبنای احساس نماید.خدا را شــاهد می گیرم که این دعوت نه بر می تواند خسارات جبران ناپذیری را متوجه کشور خواهد بود. بدیهی است که جفا بر این خیل عظیم ایران عزیز عمدتا و همچنان بر دوش این عزیزان خود می دانم، چرا که بار مسئولیت پیشرفت آتی از فعالان عرصه خدمت در بخش خصوصی، وظیفه کارکنان دولت در سراسر کشور و نیز قشر وسیعی تلاش های گسترده، صادقانه و کم نظیر همکاران و شرایط کنونی، این روشنگری را از جهت پاسداشت دوســتی ها و حفظ وحدت و همدلی به ویژه در بــود:» اینجانب با تاکید مجــدد بر لزوم تحکیم  نامه ای سرگشاده خطاب به حسن روحانی نوشته جمهور وقت درخواست مناظره کرد.احمدی نژاد در چندان طولانی نبود و آذرماه همان سال از رئیس او وقتی سال ۱3۹۲ از قدرت خارج شد سکوتش البته احمدی نژاد در این زمینه یک استثنا است. < مورد خاص احمدی نژاد 

مردم درگیر اخبار توافق موقت هسته ای بودند.روزها مطلق به نفع گفتمان تدبیر وامید بود و غالب بازتابی نداشت چرا که فضای سیاسی جامعه آن نیکی پس داده ایم.«اما این نامه در جامعه تقریبا بزرگ ایران به جان پذیرفتیم، امتحان خود را به و بی مهری های برخی در داخل را به عشــق ملت دشمنی های بیگانگان، حجم کم نظیر ناملایمات کم ســابقه در جای جای میهن اسلامی به موازات خود، زمانی که در عین تحمل بار سنگین خدمات اینجانب و همکارانم در طول ۸ ســال مسئولیت تکلیــف دینی و ملــی صورت می گیــرد. وگرنه 
مقصود را رجوع به صندوق می داند.رئیس جمهور ســابق کماکان تنها راه رسیدن به سخنان و مشابه آن گواهی است بر تایید گزاره بالا. باید یک انتخابات پرشور و رقابتی برگزار شود.«این رهبری نیستم. رهبر انقلاب به همه خطاب کردند نمی تواند بگوید من مخ اطب فرمایش مقام معظم خبرگزاری تسنیم، وی همچنین گفت: »هیچ کس نفر، ۱۰ نفر نامزد داشته باشیم.«براساس گزارش سردی دربیاوریم حتی اگر در تهران به جای 3۰ »وظیفه ما این اســت که انتخابــات را از حالت لزوم تحقق مشارکت بالا در انتخابات تاکید کرد: پس از فرمایشات اخیر مقام معظم رهبری درباره حال زمینه چینی برای انتخابات های دیگر است.او دارد مختص به انتخابات خبرگان نیست و وی در می توان متوجه شــد که وی برنامه ای که در سر از فحــوای کلام ایــن روزهای حســن روحانی < حسن روحانی به دنبال چیست؟ 

در زمان مناسبی سکوت خود را شکسته است؟اما ســوال کلیدی این است که آیا حسن روحانی < سوال کلیدی 

ادامه در صفحه 8

بیماری »سلیاک«در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد
در کودکان، 

غیر قابل درمان 
6اما کنترل شدنی!

مدیرمسئول روزنامه عصر رسانهجناب آقای امیرحسین رضوی همکار محترم 

منصور مظفری 
مدیرمسئول روزنامه آفتاب یزد 

طول عمر با عزت مسئلت می نمایم. و برای شما و خانواده محترم و سایر بستگان صبر و نموده، از خداوند منان برای آن مرحوم علو درجات را به جنابعالی و خانواده محترم تســلیت عرض شادروان سیدعلی رضویبا نهایت تأسف و تأثر درگذشت ابوی گرامیتان 

انتقام می گیریم اما به وقت خودبرگزاری مراسم تشییع پیکر شهید سیدرضی موسوی در میدان امام حسین )ع(

رهبر انقلاب پس از اقامه نماز بر پیکر شهید سید رضی موسوی در دیداری به خانواده ایشان 

تســلیت گفتند. به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای با حضور در کنار پیکر سردار 

شهید سید رضی موسوی و قرائت فاتحه، بر پیکر آن شهید سرافراز نماز اقامه کردند و پس از 

آن در جمع خانواده آن شهید خطاب به ایشان گفتند: خدا ان شاءالله درجاتش را عالی کند. 

خوشا بحالش، یک عمر زحمت و تلاش، آخرش هم جایزه شهادت پروردگار عالم! شما در اجر 

ایشان شریک هستید. رهبر انقلاب اسلامی با تسلیت به خانواده شهید و قدردانی از جهاد 

و علو درجات مسئلت کردند.خستگی ناپذیر شهید سیدرضی موسوی برای این شهید، همنشینی با اوصیاء و اولیاء الهی 

گفت وگوی رهبر معظم انقلاب با خانواده شهید سید رضی موسوی |
بلکه مورد توجه قرار گرفتهحسن روحانی »محبوب« نشده 

سیدعلیرضا کریمی

ادامه در صفحه 3

جواب یک رسانه که پنج ماه منتظر مانده تا »جانمایی« پروژه یا طرح نهضت 
ملی مسکن اعلام تا مشخص شود برای مردم خانه می سازند یا خودشان؛ سکوت 

نیست کما اینکه برخورد با ایجادکنندگان انحراف در طرح یا پروژه نهضت ملی 
مسکن هم وظیفه رسانه نیست!

4

< اشتباه محاســباتی 1450میلیارد تومانی در بخش معدن در حالی 
رسانه ای شده که قوه قضائیه به موقع ورود موثر داشته است 

برای جاده سازی خبر داده است< اخیراً نماینده دولت در یزد از تخفیف 1000 میلیاردی به یکی از معادن 

در وزارت »صمت« چه خبر است؟

 ـزلنسکی؛  حمایت علنی و فشارهای پنهانی به »زمین در برابر صلح« نزدیک تر شداوکراین یک گام دیگر بایدن 

4

وب سایت خبری پالتیکو به نقل از چندین منبع ناشناس گزارش داد؛ ایالات متحده و اتحادیه 

اروپا از هدف خود برای »پیروزی کامل« اوکراین بر روسیه، به نفع یک راه حل مذاکره شده که 
ممکن است برخی اراضی را به مسکو واگذار کند، کنار کشیده اند

یادداشت-2

آفتاب یزد بررسی می کند

خلع سلاح کرد »ناپاسخگویی« دولت سیزدهم را 
یا بالابردن سطح انتظارات؟!

صفحه 3

نیز می تواند احتمالا به سلامت آحاد مردم و چه از زاویه تأثیرات اقتصادی، سیاسی و چه به لحاظ عددی و چه از منظر حقوقی بنظر گســترده تر از فساد در واردات چای، است که قدمتی ســه دهه ای دارد با ابعاد )دبش( یعنی چای ســنواتی تاریخ گذشته فراموشــی موضوعی مهم تر از فساد چای آشکار می شود اما آنچه ما را نگران کرده، در کانال اطاله، همه ی ابعاد آن نیز روشن و رسیدگی خواهد شد و ان شاءالله بدون افتادن قضائیه است که ایمان و اعتقاد داریم به آن این پرونده در حوزه ی مسئولیت های قوه ی اســت اما از این جا به بعد، این موضوع و آن افزوده می شود؛ موضوعی که اگرچه مهم )دبش( و هر روز و هر ساعت نیز بر حجم و تحلیل و افشاگری ها پیرامون فساد چای یک هفته و بیشتر، رسانه پرُ شده است از اخبار 
شوند هرچند عده ای دوست دارند ما آن را مســئولان مجبور و مجاب به پاسخگویی کار خود باقی نگاه خواهد داشت تا بالاخره چای ســنواتی تاریخ گذشته را در دستور گذشته، بارها در این زمینه نوشته و موضوع از آن جایی که آفتــاب یزد طی ماه های مربوط شود.

پرونده ی در این فقره وجود دارد که حتی به گمان ســوالات، ابهامات و نکات بسیار مهمی فراموش کنیم. ابهامات  از  بخش هایی  خریداران برای این کالای غیرقابل مصرف گذشته شــدن چگونه است که به یکباره مشتری چندانی ندارد اما با سنواتی و تاریخ قابل استفاده است می خواهند وانمود کنند - این که چرا همین چــای در زمانی که قابل استفاده شود؟نرسد، در انبارها آن قدر باقی بماند تا غیر تولید داخل بــه مرحله ی توزیع و فروش تاریخی شده افرادی تلاش می کنند چای - این که پشت این پرونده ی قطور و تقریباً حتی صنعتی نیز ندارد؟نه تنها کاربرد انسانی که کاربرد حیوانی و زحمتکش ایرانی تبدیل به کالایی شود که - این که اساساً چرا باید دسترنج کشاورزان اخیر )فساد چای دبش( را نیز روشن کند.می تواند 
چای سنواتی تاریخ گذشته راهی بازارهای - این که کدام دستگاه نظارت می کند تا این پیدا می شوند.

رخ می دهــد و به چه سرنوشــتی دچار صنعت رنگســازی( هم تأیید نشده، چه سنواتی حتی برای مصارف صنعتی )مثلًا - بعــد صــادرات برخــی از چای های داخلی آن هم به نام چای وارداتی نشود؟
 

و مزایده های آن توســط بانک ملی انجام گذشته در انبارهای بانک ملی وجود دارد چیست که بسیاری از چای سنواتی تاریخ - ایــن که نقش بانک ملــی در این میانه خواهد شد؟
وزارت - این که بالاخره ســازمان و نهاد مسئول می شود؟ کشــور،  چای  سازمان  کی و چگونه و مشــروط بــه چه اتفاقی - و در نهایت این که، بالاخره قفل زبان ها هم پاسخ نمی دهند.حتی به درخواست معاون اول رئیس جمهور اختیار کرده اند و واکنشی نشان نمی دهند؟ و به گزارش های پی در پی آفتاب یزد سکوت دستگاه های نظارتی چرا تا این لحظه نسبت صمت، وزارت اقتصــاد و دارایی و حتی جهادکشاورزی، وزارت بهداشت، وزارت کیست؟ 

گذشته حتی به اندازه ی چشــم بر هم نهادنی، آنانی که در این موضوع دخالت داشته اند پیگیری روند بررسی و محاکمه ی همه ی که گره گشا باشد ابهام زا است. بیاییم ضمن در رسانه ها و محافل سیاسی بیشتر از آن پرونده ی قضائی اســت و پرداختن به آن بسیار مهم است اما آن موضوع دیگر یک از نظر آفتاب یزد، اگرچه فساد چای )دبش( کوتاه و مختصرترین عرض بنده این است؛ بازخواهد شد؟ تاریخ  سنواتی  چایهای  شما چگونه سنواتی تاریخ گذشته از فساد در چای شده است، به نظر ما موضوع چای های است دچار غفلت های غیرارادی و ارادی شد این یکی است که سی و چند سال و دیر یا زود مسببان آن محاکمه خواهند تاریخ گذشته باشید که آن یکی برملا شد محکم پیگیر پرونده چایهای ســنواتی است؟ اصلًا بی خیال فساد چای )دبش(، شرب در سبد کالایی مردم قرار گرفته دلالان مجدد به جای چای سالم و قابل تن چای ســنواتی تاریخ گذشته توسط ناگهان خدای ناکرده خبر برسد هزاران نشود سرگرم فساد چای )دبش( شویم و در پی داشته باشد.جانی نیز برای مردمان عزیز کشــورمان فسادزا بودن احتمالا می تواند مخاطرات را دنبــال کنیم که ایــن یکی علاوه بر موضوع  است  مهم تر  بسیار  )دبش( 
 

می اندیشید؟

چای سنواتی تاریخ گذشته مهم تر!فساد چای )دبش( مهم است 
منصور مظفری

مدیرمسئول

سرمقاله دوشنبه 20 آذر 1402

  آفتاب یزد نهم دی 1402

مدیریت در منطقه ســاغند احتمالا در قالب بخشــی از درآمدهای برخی معادن خبر رسیده بر اساس یک موافقتنامه،  به  اجتماعی  منطقه یعنی بخش خرانق داشته باشد. مسبوق به سابقه بوده یا زدودن آثار فقر و محرومیت در همان آثار کوتاه و بلند مدت عدیده ای بر رقم قابل توجهی اســت و می تواند تومان خبر داده اند که در جای خود از ارقامی حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد استان داده شده است. برخی از منابع مسئولیت های 
الف: سیاست های کلان در حوزه ی معادن )مالکیت، واگذاری، نه را نمی دانم اما این موارد به ذهنم رسید که عرض می کنم:

اکتشاف و توسعه، درآمدها و هزینه کردها( همواره مورد نقد 
کارشناســان حوزه های اقتصادی، تولیدی، مدیریت توسعه، 
بخش معدن و فعالان رســانه ای و اجتماعی بوده اســت چه، 
از یک سو معادن ثروت های خدادادی است که باید از منافع 
آن در بهترین حوزه های سرمایه گذاری و زیر ساختی استفاده 
کرد و از ســویی دیگر، معادن خود باعث بسیاری آسیب ها و 
تخریب ها در حوزه هایی چون محیط زیست، منابع طبیعی، آب 
ب: از دوگانه ی معدن به طور کلی خوب یا در هر صورت بد، فرهنگی - اجتماعی می شوند.و هوا، جاده و بر هم زدن ترکیب جمعیتی و ایجاد ناهمگونی 

عبور کرده ایم زیرا با پیشــرفت علم و تکنولوژی در تمام دنیا 
دیگر ایســتادن بر یکی از دو کفه ی معادن خوب و معادن بد 
معنا ندارد به این شرح که در یک نگاه کلی، معادن ثروت های 
ملی اســت که باید به بهترین شکل ممکن از آن بهره برداری 

ج: پاشــنه ی آشیل بخش معدن اما نگاه توسعه ای است یعنی؛ شود.
برخی از سیاستگذاران در یک نگاه آنی و کوتاه مدت، به معادن 
از زوایه ی ثروت های بادآورده می نگرند که چون درآمدهای 

هنگفتی دارد پس لابد می تواند چند صباحی، موتور محرکه ی 
سیاست های فردی و جناحی به شمار آید در حالی که معادن، 
ثروت های ملی است که باید برطرف کننده ی نیازهای مناطقی 
باشــد که: الف/ معادن در آن قرار دارند، ب/ استان هایی که 
د: این نکته اگرچه عمومیت ندارد اما سرجمع بررسی ها نشان سرمایه گذاری های ملی و منطقه ای.استان معدنی به شــمار آورده می شوند، ج/در زیرساخت ها و 

می دهد بخش عظیمی از معادن در مناطق دور افتاده، محروم و 
کمتر توسعه یافته قرار دارند اما عجیب است که منفعت معادن 
در جایی دیگر و برای مقاصدی دیگر هزینه می شــود که یا 
برای آن مناطق جز زیان های زیست محیطی و سایر زیان های 
برشــمرده شــده، ثمره ای ندارند یا به گونه ای با آن برخورد 
هـ : برای نمونه، معادن بزرگی که در بخش خرانق، شهرستان می شود که انسان احساس اموال غنیمتی به او دست می دهد.

اردکان یزد قرار دارند به تنهایی می توانند بار توســعه و رفع 
نیازهای تمام یک اســتان را بر دوش بکشند اما طی سال های 
اخیر آن چه ســهم مردم ســاکن در آن مناطق شده، آلودگی 
بوده اســت و از بین رفتن مراتع و منابع طبیعی و تحلیل رفتن 
سفرهای آب زیرزمینی که در این منطقه ی خاص یعنی خرانق 
و ســاغند، عمده تخریب ها علی حــده از آن حدی بوده که 

و: اگر خبری که در ابتدا نوشتیم صحت داشته باشد که قریب متصور بوده ایم.
به صحت اســت لابد حق داریم معترض به شــیوه ای باشیم 
که در پیش گرفته شده اســت. درآمد معادن اگر قرار نباشد 

محرومیــت مناطقی را برطرف کند که معــادن در آن وجود 
دارند، خرابی معادن از جاده و سفره های آب زیرزمینی محیط 
زیســت و آلودگی شــدید آب و هوا چرا باید فقط سهم آن 
مناطقی شــود که عنوان مناطق محروم به خوبی نشان می دهد 
در چه وضعیتی به ســر می برند. صریح تر این که، نمی شــود 
برخورداری ها از معادن ســهم همه بشود حتی سهم دور ترین 
ز: بارهــا و طی گزارش هایی متعدد بــه انواع ویرانگری های مناطق کشور اما هیچ تاثیری در خود آن مناطق نداشته باشد.

معادن در بخش هایی از خرانق، ســاغند و اردکان اشاره کرده 
ایم، از تبدیل بیابان به شوره زار تا برداشت های فرای طاقت از 
سفره های آب زیرزمینی و ایجاد کارخانجاتی که جز آلودگی، 
نفع دیگری ندارد. این روزها بحث آلودگی هوا و کمبود آب 
نیز مردم اســتان یزد به خصوص اردکان را به الامان درآورده 
که لابد گوشه هایی از اعتراض آن ها را در رسانه ها شاهد بوده 
ایم، خود گویای واقعیت هایی تلخ و تاییدی اســت بر آنچه 
نوشــتیم حال در این میانه و این که برخی از معادن )عمدتاً 
ســنگ آهن( در مناطقی از ساغند در بخش خرانق استان یزد 
صدها میلیارد تومان را در اختیار مدیریت ارشــد استان قرار 
بدهند لابد بســیار خوب و منطقی به نظر می رسد ولی اینکه 
احتمالا خواسته باشــند آن را در دیگر جای استان )یا جای 
دیگر بدون اولویت بخش خرانق بــرای مثال ابرکوه، زادگاه 
نماینــده ی دولت در یزد( هزینه کننــد آن هم بدون توجه به 
ح: حتم داریم دل بخواهی و هرکی - هرکی هم نمی شود در وزنِ فهم ما بیرون است.محرومیت های گســترده ای که ساغند و خرانق دارند از قد و 

اتاقی دربســته نشســت و توافقنامه نوشت و به دور از چشم 
مردم و رســانه اجرا کرد. اعتراض باید، حاضریم، پیگیری در 
دستگاه قضایی نیاز است حتماً اقدام می کنیم، تیتر و گزارش 
روزنامه ای نیاز اســت کوتاهی نمی کنیم ولی ناپاسخگویی در 
این زمینه را نخواهیم پذیرفت که ســال ها است شاهد کشته 
شدن مردمانی هستیم که در جاده یزد-طبس تردد می کنند که 
فقط گناه شان زیســتن در مناطقی است که معدن دارد، هوای 
آلوده تنفس کردن تنها ثمره ی زیســتن در این مناطق است و 
استفاده از بی کیفیت ترین آب که گاهی برای صنعت نیز تأیید 
نمی شــود هم لابد جایزه ی بودن در مناطق معدنی است اما 
ط: مخلص کلام این که، کوتاه نوشــتیم و سربسته و با ایماء آماده، بگیرند و ببرند و هیچ توضیحی نیز  ندهند.همین که بوی پول به مشام می رسد هستند کسانی که حاضر و 

و اشــاره حال اگر بــرای این عمل صــورت گرفته، توجیه 
قانونی داشتند و پاسخی منطقی که روی چشم می گذاریم اما 
صلاحدید اگر سکوت باشد و ناپاسخگویی، این بار صریح تر 
و با اســم و آدرس مشخص خواهیم نوشــت تا معلوم شود 
و آن باز شدن پای سیاسیون در حوزه معادن...!محرومیت مناطقی که ذاتاً ثروتمند هستند یک دلیل بیشتر ندارد 

درآمد معادن ساغند در کجا هزینه می شود و چرا؟!سیاست و معادن؛ 
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آفتاب یزد: هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای 
نگهبان صبح شــنبه ۲۶ اســفند ۱۴۰۲ در نشستی 
خبری به ارائه گزارشی از روند بررسی صحت انتخابات 
در حوزه های انتخابیه پرداخت و گفت: تاکنون صحت 
انتخابات در ۵۲ حوزه انتخابیه از ۱۱ اســتان اردبیل، 
ایلام، خراسان جنوبی، زنجان، خراسان رضوی، خراسان 

شمالی، کردستان، قزوین، قم، لرستان و مرکزی توسط شورای نگهبان مورد تایید قرار گرفت. 
طحان نظیف در ادامه به ارائه گزارشی از طرح ها و لوایح مورد بررسی در شورای نگهبان پرداخت 
و گفت: در این مدت ۹ طرح و لایحه را مورد بررسی قرار دادیم؛ در این مدت لایحه ساماندهی 
و نظارت بر تجارت مرزی پس از رفت و برگشت با مجلس خلاف موازین شرع و قانون اساسی 
شناخته نشد و به تایید شورای نگهبان رسید. طرح اصلاح موادی از قانون تاسیس، اداره مدارس 
و مراکز آموزشی و پرورشی غیر دولتی، لایحه ارجاع اختلاف بانک مرکزی ایران و دولت بحرین 
و لایحه الحاق یک بند به تبصره ۵ قانون بودجه ۱۴۰۲ نیز به تأیید شورای نگهبان رسید. وی 
ادامه داد: در این مدت ایرادات شورای نگهبان نسبت به طرح ساماندهی کارکنان دستگاه های 
موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه ششم توسعه برطرف شد اما هیئت عالی نظارت طی نامه ای اعلام 
کرد که همچنان ایراداتی را نسبت به این مصوبه وارد می داند. سخنگوی شورای نگهبان درباره 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ و همچنین لایحه برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: در این زمینه رفت 
و برگشت هایی میان مجلس و شورای نگهبان صورت گرفته است اما همچنان در دست بررسی 
اســت. طرح شفافیت قوای سه گانه نیز شــرایط به همین صورت است و این لایحه در رفت و 
برگشت میان مجلس و شورای نگهبان است. به گزارش ایسنا، در ادامه این نشست طحان نظیف 
در پاسخ به پرسشی درباره تاثیر تنوع کاندیداها در میزان مشارکت در انتخابات گفت: در همه ادوار 
انتخابات تنوع کاندیداها و نامزدها را داشته ایم؛ طبیعتاً حضور و تنوع سلایق مختلف مهم است. 
عوامل مختلفی در مشارکت موثر هستند و وزن این عوامل هم موثر است ولی تنوع داوطلبان هم 

به اندازه خود مهم و اثر بخش است.

< ان شاءالله منتخبان مجلس بصورت جهادی مشکلات مردم را برطرف کنند
وی در پاسخ به پرسشــی درباره توصیه های رهبری به منتخبان مجلس درباره کنار گذاشتن 
اختلافات و تلخ نکردن کام مردم اظهار کرد: همانطور که رهبری فرمودند حضور مردم یک جهاد 
بود و این موضوع باید مورد نظر همه به ویژه منتخبان باشد. منتخبان باید به وعده ها و قول هایی 
که دادند عمل کنند و خود را نماینده همه مردم بدانند. همانطور که مردم بصورت جهادی در 

انتخابات حضور یافتند ان شاءالله منتخبان هم بصورت جهادی مشکلات مردم را برطرف کنند.

< انتخابات مانند گذشته با کمال سلامت برگزار شد
عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به پرسشی درباره پاسخگو بودن قانون جدید انتخابات 
عنوان کرد: نظام انتخاباتی ما همچنان به اصلاحات نیاز دارد و رسانه ها نقش موثری برای نزدیک 
کردن این نظام به یک نظام انتخاباتی مطلوب دارند. طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره 
گزارشات تخلفات انتخاباتی و احتمال باطل اعلام شدن انتخابات در برخی حوزه های انتخابیه 
تاکید کرد: انتخابات مانند گذشته با کمال سلامت برگزار شد و با مشکل خاصی مواجه نبودیم 
البته گزارشاتی را دریافت کردیم که در حال بررسی آنها هستیم؛ برای برخی از حوزه های انتخاباتی 
تیمهای میدانی جهت رسیدگی اعزام شد و همچنین در حوزه هایی که اختلاف فرد منتخب با 
نفر بعدی بسیار نزدیک بود، تیمهایی اعزام شدند و این اختیار را داشتند تا آرا را بازشماری کنند. 
ان شاءالله به مرور نتایج این بررســی ها اعلام می شود. وی درباره طرح ادعاهایی از سوی برخی 
ازجمله تعدادی از نمایندگان مجلس درباره وقوع تخلفات انتخاباتی گفت: فرآیند انتخابات فرایندی 
است که در آن برد و باخت وجود دارد و طبیعتاً مباحثی در این زمینه مطرح می شود؛ براساس 
فرایند قانونی، مجری انتخابات وزارت کشــور است و بررسی صحت انتخابات بر عهده شورای 
نگهبان است. اقدامات لازم برای بررسی صحت انتخابات در حال انجام است. بر اساس اصلاحیه 
قانون ۵ مدرک جهت رای دادن به رسمیت شناخته شده است که در کنار شناسنامه مدارکی 
ازجمله کارت ملی، کارت نظام وظیفه، گواهینامه و گذرنامه مورد تایید است که این مدارک باید 
در شعب اخذ رای با فرد رای دهنده تطبیق داده شود. اگر در این زمینه تخلفی وجود داشته باشد 
بررسی می شود. سخنگوی شورای نگهبان درباره ایرادات شورای نگهبان به طرح شفافیت گفت: 

نسبت به طرح شفافیت مهمترین ایراد شورای نگهبان این است که در این طرح استثنائاتی ذکر 
شده بود که ما ساز و کاری که برای تشخیص این استثنائات پیش بینی شده بود را مورد ایراد 
قرار دادیم. طحان نظیف در پاسخ به اینکه اینکه آیا نماینده ای که ادعایی کرده است در یکی از 
حوزه های انتخابیه بدون اطلاع افراد از کد ملی آنها برای رای دادن اســتفاده شده است، سند و 
مدرکی درباره ادعای خود به شــورای نگهبان ارائه کرده است؟ تاکید کرد: خیر. چیزی برای ما 
ارسال نشده است. با یک عکس یا فیلم که معلوم نیست کی و کجا است، نمی توان انتخابات را 

در حوزه ها زیر سوال برد.

< تا پایان سال فرایند ابلاغ بخش اول بودجه انجام می شود
وی در پاسخ به پرسشی درباره تکلیف لایحه بودجه با وجود ایرادات شورای نگهبان و مجمع گفت: 
بخشی از ایرادات شورا و هیئت عالی نظارت رفع شد و بخشی نیز با اصرار مجلس به مجمع ارجاع 
شد که جلسات مجمع نیز برگزار شده  است و احساس می کنم که طی روزهای باقی مانده تا پایان 
سال فرایند ابلاغ بخش اول بودجه طی شود. درباره جداول نیز دولت باید نهایتاً تا پایان اردیبهشت 
جداول را به مجلس ارائه دهد و در این مدت نیز بر اســاس جداول ســال ۱۴۰۲ عمل می کند. 
سخنگوی شورای نگهبان در پاســخ به پرسشی درباره ادعای یکی از روزنامه ها مبنی بر اینکه 
می توانستند میزان مشارکت را بیشتر اعلام کنند اما این کار را نکردند، گفت: اینگونه نیست. چراکه 
از ابتدای انقلاب تاکنون تقریبا میانگین هرساله سه انتخابات داشتیم که همه اینها در صحت کامل 
برگزار شدند. باید بگویم که انتخابات همواره در نهایت صحت و اتقان برگزار شده و نتایج آن نیز در 

گذشته و امروز بصورت دقیق اعلام شده و در آینده نیز ان شاءالله اینگونه خواهد بود.

< افرادی که به تازگی توسط شورای نگهبان تایید صلاحیت شدند، همچنان صلاحیت دارند
طحان نظیف در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا آمار تخلفات انتخاباتی نسبت به قبل تفاوتی 
داشــته  اســت؟ گفت: مثل همه ادوار گزارشات و شکایاتی داشتیم و در حال بررسی هستیم و 
همانطــور که گفتم تاکنون با موضوع خاصی مواجه نبودیم. وی در پاســخ به اینکه صلاحیت 
منتخبان تا پیش از تایید اعتبارنامه توســط مجلس در چه صورتی از سوی شورای نگهبان رد 
می شــود؟ اظهار کرد: اصل بر این اســت که افرادی که به تازگی توسط شورای نگهبان تایید 
صلاحیت شدند، همچنان صلاحیت داشته باشند اما اگر مواردی وجود داشته باشد، بر اساس 
قانون عمل می شود. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این پرسش که آیا نسبت به برگزاری 
انتخابات در ۴ حوزه انتخابیه که به صورت الکترونیکی انجام شد ارزیابی هایی انجام شده است؟ 
گفت: ارزیابی هایی انجام داده که رضایت بخش بوده است و برای دور دوم انتخابات بنا داریم اگر 
هماهنگی های لازم انجام شود در حوزه های بیشتری به صورت الکترونیکی انجام شود. طحان 
نظیف در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال برگزاری انتخابات دور دوم در حوزه انتخابیه تهران 
به صورت الکترونیکی وجود دارد، نیز گفت که این موضوع در دست بررسی است. وی در پاسخ 
به پرسشی درباره ابهام نسبت به فعالیت نمایندگان مجلس شورای اسلامی یا خبرگان رهبری 
که صلاحیت آنها برای دور بعد تایید نشده است، گفت: شورای نگهبان بررسی صلاحیت را برای 
انتخابات دور بعد انجام می دهد و نسبت به دوره فعلی منعی ندارد. عضو حقوقدان شورای نگهبان 
در پاســخ به پرسشی درباره آخرین مراحل بررســی لایحه عفاف و حجاب اظهار کرد: آخرین 

مصوبه ای که از مجلس دریافت کردیم این لایحه بوده است که در نوبت رسیدگی است.

< هر تغییر از صندوق رای انجام می شود
طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره میزان مشارکت در انتخابات ۱۱ اسفند و اینکه آیا قرار 
است شورای نگهبان در این زمینه آسیب شناسی انجام دهد؟ عنوان کرد: در این دوره تلاش خود 
را انجام دادیم تا فرآیند انتخابات روان تر و با تسهیل بیشتری برای مردم انجام شود و برای ادوار 
آینده نیز باید فکر کنیم و برای تسهیل شرایط برای مردم اقداماتی را انجام دهیم. وی ادامه داد: 

از قبل از انتخابات عده ای بر طبل دلسردی و ناامیدی 
و سیاه نمایی می کوبیدند و علنا می گفتند که انتخابات 
اثر گذار نیست اما شاهد بودیم که مردم آمدند و حضور 
موثری داشتند. امیدوارم کسانی که مردم را از صندوق 
رای دل سرد می کردند به این نکته توجه کنند که هر 
تغییر از صندوق رای انجام می شود. سخنگوی شورای 
نگهبان در پاسخ به پرسش ایسنا درباره زمان برگزاری مرحله دوم انتخابات گفت: در این زمینه 
پیشنهاداتی از سوی وزارت کشور مطرح شده است و پس از جمع بندی اعلام می شود. طحان 
نظیف در پاسخ به پرسش دیگر ایسنا درباره سرنوشت مصوبه مجلس در برنامه هفتم مبنی بر 
کاهش مدت سربازی اعلام کرد: نسبت به این حکم در مرحله قبل ابهاماتی داشتیم که پس از 
رفع ابهام مجلس اصل این حکم خلاف موازین قانون اساسی و شرع شناخته نشد. وی در پاسخ 
به پرسشی درباره انتشار اسنادی درباره فرزند رئیس مجلس در ایام بررسی صلاحیت ها و اینکه آیا 
شورای نگهبان مانند اقدامی که در خصوص آقای علی لاریجانی انجام داد، این موضوع را بررسی 
کرد؟ تاکید کرد: هر انتخابات شرایط خود را دارد و تاکنون نیز هیچ کس به صرف وضعیت خانواده 

رد صلاحیت نشده است.

< مستندات عدم  احراز صلاحیت روحانی به وی اعلام شد
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشــی درباره نامه های مکرر روحانی و عدم پاسخ به 
او درباره دلایل عدم احراز صلاحیت گفت: اعلام کردیم که اولویت با کســانی است که اعتراض 
کردند و پس از فارغ شدن از برگزاری انتخابات، نامه ایشان پاسخ داده شد. بر اساس اطلاعی که 
از فقهای شورای نگهبان کسب کردم تاکنون طی دو نامه رسمی شامل مستندات قانونی عدم 
احراز صلاحیت و دیگری دلایل عدم احراز صلاحیت به ایشــان اعلام شده است. طحان نظیف 
ادامه داد: به جز این موارد، بصورت شفاهی نیز در دو مورد یکی نماینده ایشان در آن مقطع در 
شورای نگهبان حاضر شد و در مقطع دیگر نیز یکی از اعضای شورای نگهبان بصورت تلفنی با 
ایشان صحبت کردند و مراتب را به اطلاع ایشان رساندند و بنظر می رسد با اقداماتی که انجام شده 
است فراتر و بیشتر از چیزی که در قانون پیش بینی شده، نسبت به ایشان اقدامات انجام شده 
است. وی در پاسخ به پرسشی درباره نظارت شورای نگهبان بر رفتار منتخبان مجلس اظهار کرد: 
شورای نگهبان مرجع نظارت بر رفتار نمایندگان نیست و این کار بر عهده هیئتی با این عنوان 
در داخل مجلس است و ما مرجع نظارت بر انتخابات هستیم؛ در این مدت منتخبین مانند مردم 
عادی هستند و اگر تخلفی داشته باشند قوه قضائیه می تواند پیگیری کند. در خصوص موارد سالب 
صلاحیت، قانون پیش بینی هایی داشته  است و تا پیش از صدور اعتبار نامه بر اساس قانون اگر 
موردی وجود داشته باشد شورای نگهبان می تواند رسیدگی کنند. سخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا از میان طرح ها و لوایح مورد بررسی در شورای نگهبان موردی 
مغایر با اصل ۵۰ قانون اساسی شناخته شده  است؟ گفت: موضوع اصل ۵۰ حفاظت از محیط 
زیست است را شاید بتوان در عرصه اجرا و عمل پیگیری کرد و ما در شورای نگهبان خیلی کم 
با این موضوع مواجه باشیم. در یکی از موارد در یکی از بندهای ماده ۴۳ طرح تامین مالی تولید 
و زیرســاخت فرآیندی جهت تشکیل یک هیئت برای اظهار نظر درباره بهره برداری و حفاظت 
از جنگل های خارج طرحهای جنگلداری در خصوص تعیین تکلیف درختان شکســته، افتاده، 
ریشه کن شده یا آفت زده پیش بینی شده بود که به این دلیل که سازوکارهای نظارت در این هیئت 
پیش بینی نشده بود شورای نگهبان این مصوبه را مغایر نظام اداری صحیح دانست. طحان نظیف در 
پاسخ به پرسشی درباره تعداد طرح ها و لوایح بررسی شده در شورای نگهبان طی سال ۱۴۰۲ نیز 
عنوان کرد: از ابتدای سال تاکنون ۴۵ مصوبه را از مجلس دریافت کردیم که شامل ۲۳ لایحه و ۲۲ 
طرح بوده  است که ۹ مصوبه در مرحله اول به تایید رسیده، ۲۰ مصوبه پس از رفع ایرادات شورای 
نگهبان به تایید رسیده و ۱۶ مصوبه هم جهت رفع ایرادات شورای نگهبان به مجلس برگردانده 
شده است. همچنین امسال ۲۴ اساس نامه را از دولت دریافت کردیم که ۱۳ اساسنامه تایید شده، 
۳ اساسنامه مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفته و ۸ اساسنامه نیز در دستور کار این شورا قرار 
دارد. وی افزود: نسبت به نامه های ارسالی از دیوان عدالت اداری باید بگویم که امسال ۳۸ نامه از 
سوی فقهای شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفته که ۲۸ مورد خلاف موازین شرع شناخته 
نشده و ۱۱ نامه بر خلاف موازین شرع تشخیص داده شده است. امسال در شورای نگهبان در کنار 

جلساتی که برای انتخابات داشته ایم، ۱۵۹ جلسه برای بررسی مصوبات داشتیم.

کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ســتاد حقوق بشــر جمهوری 
اسلامی ایران در مراسم روز جهانی مبارزه با اسلام هراسی که به مناسبت گرامیداشت چنین 
روزی در ۱۵ مارس ۲۰۲۴ )۲۵ اســفند ۱۴۰۲( با حضور روسای سازمان های بین المللی و 
دیپلمات های مقیم در مقر سازمان ملل در ژنو برگزار شد، با اعلام استقبال جمهوری اسلامی 
ایران از تصویب قطعنامه ۷۶/۲۵۴ مجمع عمومی سازمان ملل برای تعیین روز جهانی مبارزه 
با اسلام هراسی در ۱۵ مارس ۲۰۲۲، در ابتدای سخنانش به وضعیت مردم مظلوم و بی گناه 
غزه و فلسطین که در چند ماه گذشته مورد شدیدترین حمله ها از سوی رژیم اشغالگر قدس 
قرار گرفته، گریزی زد و این اقدامات ددمنشانه را محکوم نمود. غریب آبادی در بخش دیگری 
از سخنانش همبستگی و همدلی جمهوری اسلامی ایران با وضعیت وخیم انسانی ساکنان 
سرزمین های اشغالی فلسطین به ویژه غزه را اعلام کرد و افزود: رنج آن ها که ناشی از سال ها 
اشغال از سوی رژیم غاصب صهیونیستی است، برای پایان یافتن نیاز به اقدام فوری جامعه 
بین المللــی دارد. وی از روز جهانی مبارزه با اسلام هراســی به عنوان روز مبارزه مداوم علیه 
تبعیض و تعصب که بیش از میلیاردها نفر از جامعه مســلمان در سراسر جهان با آن روبرو 
هســتند، یاد کرد. معاون امور بین الملل قوه قضائیه هدف از این روز که در نتیجه آگاهی از 
رشد نگران کننده حوادث اسلام هراسی تعیین شده است را تقویت تفاهم، ترویج مدارا و دفاع 
از حقوق مســلمانان دانست. وی تصریح کرد: اسلام هراســی که ریشه در جهل و اطلاعات 
نادرست و همچنین اقدامات عامدانه دارد، به اشکال مختلف از جمله نفرت پراکنی و حملات 
خشونت آمیز تا تبعیض نهادینه شده و متاسفانه با حمایت دولتی بروز می کند. غریب آبادی 
مصادیقی آشکار از اسلام هراسی را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: اسلام هراسی در سه دهه 
گذشته به اشکال مختلف از جمله تخریب وجهه مسلمانان و تحریک احساسات آنان از طریق 

انتشار کاریکاتور، نوشتن کتاب های موهن درباره اسلام و پیامبر مکرم اسلام )ص(، سوزاندن 
قرآن، زیر سوال بردن ارزش ها و اعتقادات اسلامی و یا تلاش برای تحمیل مفاهیم و پدیده های 
مغایر با ارزش های اسلامی به جوامع اسلامی، ارائه تصویری غیر واقعی از روح واقعی اسلام و... 
خود را نشان داده است. وی ادامه داد: همه این اشکال اسلام هراسی اثرات خود را بر جوامع 
مختلف می گذارد و منجر به تبعیض و بروز رفتارهای خشونت آمیز نسبت به جوامع مسلمان 
می شود. دبیر ستاد حقوق بشر کشورمان تاکید کرد: در این روز، جوامع، سازمان ها و افراد باید 
گرد هم آیند تا اسلام هراسی و آثار زیانبار آن بر انسجام اجتماعی را محکوم کنند. غریب آبادی 
در ادامه اصل آزادی بیان که براساس اسناد بین المللی حقوق بشر مسئولیت های خاصی از 
جمله نیاز به اجتناب از گسترش سخنان نفرت انگیز یا تحریک خشونت را برعهده دارد، مورد 
اشاره قرار داد. معاون امور بین الملل قوه قضائیه گفت: اسلام هراسی یا هر اقدام دیگری علیه 
نمادهای مسلمانان شکل مشروع و قانونی از بیان نیست، بلکه نوعی تعصب است که می تواند 
باعث آســیب شود. معاون امور بین الملل قوه قضائیه از دولت ها و سیاست گذاران خواست تا 
قوانین و سیاست هایی را وضع کنند که از حقوق مسلمانان حمایت کرده و مشارکت کامل 
آن هــا را در جامعه تضمین نمایند. وی همچنین بر لــزوم تقویت گفت وگوی بین ادیان و 
 ترویج چندفرهنگی که می تواند محیطی که در آن همه افراد احساس ارزشمندی و مشارکت 

داشته باشند، تاکید کرد.

تاثیر تحریم های یکجانبه بر زندگی کارگران و خانواده های آنان
کاظم غریب آبادی در دیدار با گیلبرت. اف هونگبو، مدیرکل سازمان بین المللی کار با اشاره 
به اهمیتی که ایران برای این سازمان قائل است و اهمیت ماهیت غیر سیاسی آن، تاکید کرد 

که سازمان بین المللی کار همچنان به رویکرد فنی و غیرسیاسی خود ادامه دهد. وی در این 
دیدار با یادآوری نقش جمهوری اســلامی ایران به عنوان یکی از کشورهای موسس سازمان 
بین المللی کار، اقدامات کشــورمان در حوزه حمایت و ارتقای حقوق کارگران و خانواده های 
آنان را تشــریح کرد. معاون امور بین الملل قوه قضائیه در ادامه به تحریم های یکجانبه علیه 
کشورمان و همچنین تاثیر آن بر زندگی مردم و از جمله کارگران و خانواده های آنان اشاره 
کرد و خواستار توجه ویژه سازمان بین المللی کار به این موضوع شد. دبیر ستاد حقوق بشر 
کشورمان در بخش دیگری از سخنانش با محکومیت جنایات و کشتار مردم غزه توسط رژیم 
غاصب صهیونیستی اظهار کرد: این قبیل اقدامات وحشیانه که منجر به شهادت مردم بیگناه 
که قشــری از آن ها کارگران و خانواده های آن ها هســتند، شده است و ورود جدی سازمان 
بین المللی کار را می طلبد. غریب آبادی همچنین نســبت به توســعه روابط بین جمهوری 
اســلامی ایران و سازمان بین المللی کار اعلام آمادگی کرد. مدیرکل سازمان بین المللی کار 
نیز در ادامه این دیدار، از اقدامات صورت گرفته در جمهوری اسلامی ایران و نقش حمایتی 
از این سازمان قدردانی کرد. وی گفت که پیرامون وضعیت ناگوار در غزه گزارشی به سازمان 
بین المللی کار ارائه شده و گزارش سالانه نیز برای ارائه به اجلاس ویژه خرداد ماه ۱۴۰۳ در 
حال تدوین است. هونگبو ضمن استقبال از توسعه روابط ایران و سازمان بین المللی کار، ابراز 
تمایل کرد که در آینده نزدیک به ایران ســفر کند. بنابر این گزارش، ایران به عنوان یکی از 
تاسیس کنندگان سازمان بین المللی کار از زمان تاسیس این سازمان در سال ۱۹۱۹ عضو این 
سازمان بوده و از سال ۱۹۸۶ تاکنون، بی وقفه عضو هیئت مدیره این سازمان است؛ همچنین 
از ۱۹۸۶ تاکنون ۷ دوره مسئولیت هماهنگی گروه آسیا و اقیانوسیه با عضویت ۴۸ کشور را 

برعهده داشته است.

سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:

منتخبان به وعده ها و قول هایی که داده اند عمل کنند

خبر
aftabeyazd.ir :نشانی سایت

۲۰۱۱- وقتی اصولگراها با خودشان نمی سازند 
و دچار اختلاف و تنش شده اند مشخص است 
هیچ گاه با اصلاح طلبان کنار نمی آیند و حضور 

آنان را در عرصه سیاست تاب نمی آورند. 
۱۸۲۰- کار برخی آقایان سیاسی اصولگرا به 
جایی کشیده که همدیگر را به چنار و پاجوش 
تشــبیه می کنند. واقعا تأسف انگیز است که 

اخلاق را هم باختند. 
۱۸۴۱- با اینکه اعلام شــده همه سیگارهای 
الکترونیکی در بازار تقلبی هستند اما باز تعداد 
زیادی از مردم به سمت این سیگارها کشیده 
شدند که بسیار مضر و خطرناک است. مردم 

فریب تبلیغات اغواکننده را نخورند. 
۱۹۰۱- جالب اســت معیــن خواننده ایرانی 
ســاکن لس آنجلس در مورد شایعه بازگشت 
وی به ایران گفته ای کاش واقعیت داشت! پس 

شایعات صحت ندارد! 
۱۷۰۵- چه شد آقای جبلی رئیس صدا و سیما 
معاون سیاسی خود که اتفاقا خواهرزاده آقای 
سعید جلیلی بودند را کنار گذاشتند؟ این برای 

ما یک سوال بزرگ است. 
۱۷۴۵- شــاید بتوان گفت با توجه به حجم 
مشــکلات زیادی که مردم دارنــد اما گوش 
شنوایی از سوی برخی مدیران برای شنیدن 

مطالبات مردم وجود ندارد. 
۱۸۰۵- آیا صحت دارد یک خبرگزاری اصولگرا 
برای آقای حمیدرسایی پویش رد اعتبارنامه 
وی راه انداخته؟ اما جالب است که اینها با هم 

اختلاف پیدا کردند. 
۱۵۲۱- چنین تورم و گرانی افسارگسیخته در 
کشورمان بی سابقه است. ۶ دهک جامعه دچار 

فقر شده اند. این کجایش پیشرفت است؟
۱۹۰۱- خدا لعنت کند کســانی که بمب و 
ترقه های خطرناک را وارد فرهنگ زیبای جشن 
چهارشنبه سوری کردند. چهارشنبه سوری که 
به آن چهارشنبه سوزی هم می گویند هر سال 
باید چقدر شــاهد اتفاقات تلخ به اسم جشن 

چهارشنبه سوری باشیم؟ 
۱۹۱۵- آقای حسین جلالی نماینده مجلس 
در مورد حادثه درگیری یک طلبه با یک زن 
در قم می گوید روحانی احساس تکلیف کرده 

از مادر قمی عکس گرفته است! 
۱۹۲۵- چه مسائلی باعث درگیری کشتی گیر 

ایرانی با حریف ترکیه ای شد؟ 
۱۸۰۱- آقای سلیمی نمین به نکته خوبی اشاره 
کــرده. وی می گوید تندروها امروز قالیباف را 
تخریب می کنند فردا فرد دیگری را، مانع افراد 

تندرو شدن سخت است. 
۱۸۲۵- بازگشت خانم یاسمین مقبلی فضانورد 
ایرانی به زمین و انجام سفر موفقیت آمیز وی 
در فضا یک افتخار بــزرگ برای مردم ایران و 

جامعه زنان بود. 
۱۸۴۵- در مورد مشکلاتی که برای چند خط 
مترو در تهران اتفاق افتاد فقط مدیرعامل مترو 
پاسخگو نیست. باید شهردار تهران هم در این 

زمینه پاسخگو باشد. 
۱۶۲۰- تصویب افزایــش ۴۵ درصدی کرایه 
تاکسی آیا میزان بالایی نیست؟ مگر در سال 

چند درصد باید افزایش قیمت داشته باشد؟ 
۱۶۴۱- اگــر قــرار باشــد بــرای کارگران 
دســتمزدهایی در نظر بگیرند کــه گره ای از 
زندگی آنها باز نکند پس افزایش دستمزدها 

فقط یک شوآف است! 
۱۷۰۵- آقای علم الهدی امام جمعه مشهد به 
عنوان راهکار برای ازدواج جوان ها گفتند زوج 
جوان ما راضی شــوند در یــک اتاق کوچک 
زندگی کنند. آخر شــروع زندگی با یک اتاق 

کوچک شروع خوبی نیست! 
۱۷۲۰- وزیر بهداشت چقدر از کاهش قیمت 
دارو ســخن گفتند اما قیمت اقــلام دارویی 
وحشتناک است. یک بسته قرص آنتی بیوتیک 

مخصوص خریدم ۵۰۰ هزارتومان. 
۱۷۴۱- اتحادیــه اصناف نانوایان به نانوایی ها 
تذکر بدهند نان باکیفیت به مردم بدهند. این 
همه افزایش قیمت نان را شاهد هستیم چرا 

کیفیت نداشته باشد؟ 
۱۵۰۵- در مــورد اتفاق و حادثه ای که در قم 
اتفاق افتاد برخی نظرات متفاوت دارند. برخی 
از رفتار آن روحانی با آن خانم حمایت می کنند 

برخی گلایه می کنند. 
۱۵۲۰- در مــورد پرونــده واژگونی اتوبوس 
خبرنگاران ظاهرا مدیران تبرئه شــدند فقط 
راننده محکوم شده است یعنی مدیران قصوری 

نداشتند؟ 
۱۵۴۵- روی چــه حســاب و ادله ای رئیس 
دانشگاه تهران می گوید استاد اخراجی نداریم؟ 

چرا دنبال توجیهات هستند؟ 
۱۶۰۱- خانم انســیه خزعلی درسازمان ملل 
گفتند شاهد پیشرفت ســریع زنان ایران در 

دهه های پس از انقلاب هستیم. 
۱۴۱۰- وزارت کار بایــد در تعییــن نــرخ 
دستمزدها مراقب باشــد حقی از کارگران و 
طبقه ضعیف ضایع نشود. به تذکرات دلسوزان 

هم توجه کند. 
۱۴۳۱- وضعیت آشفتگی بازار و گرانی ها در 
شب عید امسال حتی از شب عید سال قبل 
هم بدتر اســت. خدا به داد مردم برسد با این 

همه مشکلات و گرانی ها. 

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

مفقودی
شناسنامه مالکیت خودرو MVM فونیکس مدل ۱۴۰۲ رنگ مشکی متالیک به شماره شهربانی ۲۷ ایران ۹۳۲ ن ۷۷ 
به شــماره موتور MVME۴T۱۵CBKP ۰۳۸۹۱۷ و شماره شاسی NATGBACJ۲P ۱۰۳۳۷۱۲ بنام فریده 

فتاحی به شماره ملی ۳۸۴۹۶۳۶۶۹۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
شناســنامه مالکیت خودرو پیکان مدل ۱۳۹۲ رنگ سفید به شماره شــهربانی ۲۱ ایران ۶۶۸ ب ۱۹به شماره موتور 
۱۱۸P۰۰۲۸۹۶۶ و شماره شاســی NAAA۳۶AA۱DG ۲۹۹۰۲۹ بنام ظهیر جدی ابرغانی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
 آقای داود بیاتی مالک سواری پژو پارس ئی ال ایکس مدل ۱۳۸۶ رنگ سفید صدفی - روغنی به شماره پلاک ۸۹۷ د ۳۹ -

ایران ۲۱ و شــماره موتور ۱۲۶۸۶۰۰۱۱۵۹ و شــماره شاسی ۵۱۰۰۲۲۲۹ به علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( 
تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف 
مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه 

نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
 برگ سبز سواری پراید جی تی ایکس آی رنگ نوک مدادی - متالیک مدل ۱۳۸۶ به شماره پلاک ۱۵۹ و ۳۵ - ایران ۱۹

و شــماره موتور  ۱۹۷۰۴۵۹ و شماره شاســی S۱۴۱۲۲۸۶۳۳۴۰۲۳ بنام وحید آزادی کاکاوندی مفقود گردیده و از 
درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
 ســند و فاکتور فروش ) برگ کمپانی(ســواری هاچ بک ام. وی.ام تیپ H ۳۱۵ رنگ ســفید - روغنی به شماره پلاک 
 NATFBAMD۷D۱۰۰۹۷۳۱ و شماره شاسی MVM۴۷۷FJAD۰۱۰۹۹۲ ۱۴۹ س ۵۸ - ایران ۱۹ و شماره موتور

بنام مهرداد جلیلیان مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
کارت بازرگانی شرکت پروفیل یزد به شماره ۱۰۸۴۰۰۲۴۸۱۷  به مدیرعاملی محمدعارف تفضلی یزدی به شماره ملی 
۴۴۳۰۵۸۵۱۷۲  صادره از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی یزد مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

غریب آبادی در مراسم روز جهانی مبارزه با اسلام هراسی در ژنو:

پایان یافتن وضعیت وخیم انسانی در غزه نیاز به اقدام فوری جامعه بین المللی دارد
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لاکچری ترین پروژه در حال ساخت به نام »نهضت ملی مسکن« با سرعتی اعجاب آور به طبقه نهم رسید!

طی 9 ماه، بارها و بارها پیرامون یک انحراف و تخلف صریح و آشکار در »نهضت ملی مسکن« از دو وزیر، شورای اطلاع رسانی دولت، معاون پارلمانی، مسئولان 
ذیربط در استان یزد، بازرسی وزارت راه و شهرسازی و ... سؤال پرسیده، خواهان رسیدگی و برخورد با متخلفان احتمالی بوده ایم اما هیچ پاسخی دریافت نکردیم. 
 صادق الوعد بودن با ناپاسخگویی هیچ نسبتی ندارد. به عنوان آخرین امید با عنایت به ارادتی که به شما داریم خواهشمند است پاسخ به این سه پرسش را 

اعلام فرمایید:
پرســش نخست: آیا دولت سیزدهم، بنا بر ادعای معاون عمرانی استانداری یزد؛ »مسکن مهر احمدی نژاد« را به عنوان 

»نهضت ملی مسکن دولت سیزدهم« اعلام کرده است؟
پرسش دوم: با توجه به نیاز روزافزون مسکن و تلاش دولت برای عمل به وعده ی چهار میلیون مسکن طی چهار سال، 
لاکچری سازی و احداث آپارتمان در گرانقیمت ترین زمین های در اختیار راه و شهرسازی هم بخشی از سیاست های دولت 
است؟ آیا این نحوه ی عمل به یکی از مهم ترین وعده های دولت سیزدهم بازی با آبروی دولت و ایجاد بدگمانی و ناامیدی 
در میان قشر کمتر برخوردار جامعه و ایجاد ده ها پرسش و ابهام در اذهان نمی شود؟ آیا این تبعیض آشکار در شأن دولت 

سیزدهم که دولتی مردمی و پشت و پناه محرومان جامعه نامیده شده نیست؟
پرسش سوم: با اسناد محکم طی ده ها گزارش این تخلف آشکار یعنی لاکچری سازی ذیل سایه ی طرح نهضت ملی مسکن را 
 معرفی و تقاضای رسیدگی و برخورد با متخلفان احتمالی کرده ایم. دلیل سکوت و عدم پاسخگویی مجموعه ی دولت 

در این رابطه چیست؟

 حاج آقا قرائتی می گوید: دیوانه ای وارد مجلســی شد و به همه گفت؛  ای پدرسوخته ها، همه خندیدند، دوباره گفت؛  ای مادر سوخته ها، باز همه خندیدند، این بار رو کرد به تک تک آن ها و گفت؛ 
با تو بودم، با تو بودم... و این بار او را بغل کرده از مجلس بیرون انداختند و این یعنی سخنرانی های گروهی بی اثر است. جناب آقای رئیس جمهور؛ هرچه به مجموعه دولت گفتیم اثر نکرد من بعد، 

مخاطب ما شخص شما خواهید بود

آقای رئیسی؛   این گزارش تیتر ندارد ولی حرف دارد!

آقای رئیسی؛ به عنوان عالی ترین مقام اجرایی کشور 
لطفا به این سه پرسش، پاسخ دهید:

پرسش نخست: بنا بر تاریخ رسانه و سوابق خبر، چای سنواتی تاریخ گذشته به دهه ها قبل 
بر می گردد اما آنچه مسلم است، تمامی دولت ها یا انگیزه ای برای حل این معضل نداشته اند 
یا توان در افتادن با مافیای پشت صحنه ی چای سنواتی تاریخ گذشته را در خود ندیدند؛ 
رئیس دولت سیزدهم که سال ها سوابق قضایی دارد هم نمی تواند تکلیف این موضوع را 

روشن کند؟
پرسش دوم: میزان تولید چای در کشور، میزان مصرف چای و میزان نیاز به واردات چای 
کاملاً مشخص است؛ دلیل این که با وجود تولید چای داخلی همواره واردات بیش از مجموع 

تولید داخلی و میزان مصرف کشور صورت می پذیرد، چیست؟
پرسش ســوم: بررسی ها نشــان می دهدعدم حل موضوع چای سنواتی تاریخ گذشته، 
نه خواست قوای سه گانه که خواســت معدود افرادی است که بازار چای کشور را قبضه 
کرده اند، اعم از صادرات و واردات. آن چه در بررســی ها بدان رسیدیم این که؛ بلاتکلیف 
ماندن موضوع چای ســنواتی تاریخ گذشته، یکی از اصلی ترین منافذ ورود فساد به بازار 
چای کشــور، ایجاد تنش در بازار چای، به خطر افتادن تولید داخلی و ناامیدی چایکاران 

است. دولت سیزدهم برای سامان دادن به بازار چای چه برنامه یا برنامه هایی دارد؟

چرا هیچ کسی چای سنواتی تاریخ گذشته را گردن نمی گیرد؟!

نوشتیم؛ ۵000 تن چای سنواتی تاریخ گذشته در انبار بانک ملی چه می کند؟ 
پاسخ دادند بانک ملی صرفاً برگزارکننده ی مزایده برای وصول مطالبات خود است، ارجاع دادند به دهه ها قبل و تمام...

یکشنبه های

پرسش نخست: پتروشیمی میانکاله، در کنار بهُت و نگرانی به یک مسئله ی ملی تبدیل شده است. 
 ضدونقیض گویی ها به مرحله ای از آسیب زایی رسیده که اگر شفاف سازی نشود بیم آن می رود اعتماد عمومی 

برای همیشه از بین برود. صریح ترین موضع سازمان حفاظت از محیط زیست در این رابطه چیست؟
پرسش دوم: یوز پلنگ آسیایی متأسفانه به گونه ای به شدت در خطر انقراض تبدیل شده است. طی 
سال های متمادی، منهای بحث معادن و زیستگاه هایی که یکی یکی از بین می رود، جاده عباس آباد 
به میامی، مســیری حدوداً 90 کیلومتر به قتلگاه یوزهای ایرانی تبدیل شده است. انفعال سازمان 
حفاظت از محیط زیست را چگونه باور کنیم؟ فنس کشی در این مسیر، نه تنها چاره ی کار که یکی 
از مؤثرترین ها اســت به چه دلیل سازمان محیط زیست با وعده های متوالی و بدون اجرایی شدن، 

دوستداران محیط زیست را به آرامش پیوند نمی زند؟
پرسش سوم: آفتاب یزد در چندین و چند گزارش طی تقریبا 8 سال گذشته، پیرامون عملیات معدنی 
در دره انجیر اردکان یزد و کویر ساغند که با بذل و بخشش بی حساب و کتاب دولت روحانی و تداوم 
آن در دولت سیزدهم به یک نگرانی ویران کننده تبدیل شد، تنها و تنها در سایه ی انفعال سازمان 
محیط زیست میسر شد. اخیراً نیز گزارش هایی مبنی بر تخریب پارک ملی سیاهکوه اردکان و کویر 
ساغند که با حفر چاه های به زعم این روزنامه، بدون مجوز به یک تخریب عجیب و غریب تبدیل شده، 
در آفتاب یزد منتشر شد که همچنان بی جواب مانده است. مشخصاً بگویید چگونه ممکن است در 

پارک ملی که منطقه ای ویژه و حفاظت شده است این گونه تخریب ها رقم می خورد؟

محیط زیست و حفاظت از محیط زیست؛ مطالبه ای همیشگی است. دغدغه ای که تمامی ندارد. 
در این روزهای گرم که کم آبی و بی برقی، بیداد می کند از آقای سلاجقه، سه پرسش داریم که امیدواریم بدون پاسخ باقی نماند:

یکشنبه های

هفت ماه اســت که از »چای ســنواتی تاریخ 
گذشته« می نویســیم دیده می شود اما پاسخی 
بــه آن نمی دهند بــه این گناه کــه چون یک 
روزنامــه ی »اصلاح طلــب« گفته لابــد نباید 
توجهی نشــان داد و حالا پس از هفت ماه تازه 
»یک روزنامه به اصطلاح اصولگرا« شســتش 
خبردار شــده آن چه طی هفت ماه گذشــته، 
 آفتاب یزد نوشته و همچنان نیز خواهیم نوشت؛

حقیقت دارد!
درد کمی نیست که بدانی واقعیت چیست، با تیتر درشت 
درباره ی آن بنویسی اما بی تفاوت باشند. تازگی ها برخی 
از گزارش ها را به مسئولان ذیربط نیز به انضمام یک نامه 
می فرستیم. برخی مسئولان هم لطف می کنند و عین نامه 
و گزارش را به وزرا و مسئولان مربوطه ارجاع می دهند 
اما دریع از دو سطر پاسخگویی به آن مقام ارشد دولتی!

در فقره ی انحراف در »نهضت ملی مسکن«، »لاکچری 
ســازی«  به نــام »نهضت 
ملی مســکن« و »تبعیض« 
در »جانمایــی« پروژه های 
مســکن«  ملی  »نهضــت 
»مخاطرات زیست محیطی«، 
»حفــر چاه ها« بــا آدرس 
و نشــانی »ابهام در هزینه 
طرح های انتقال آب«. ده ها 
گزارش و ده ها هزار کلمه 
وجودی  با  اما  نوشــته ایم 
که می داننــد حقیقت دارد 
سکوت کرده اند و حالا که 

یک فساد عظیم، پیچیده و گســترده در چای رخ داده، 
همه از هم پیشی می گیرند که؛ اول ما متوجه شدیم، اول 
ما برخورد کردیم، خودمان بررسی کردیم و... چرا باید 
فساد را متوجه بشوی باید مدیریت خود را درست انجام 
بدهی فسادی شــکل نگیرد. این در حالی است که اگر 
نظام حاکم بر مدیریت کلان مملکت، میانه اش با رسانه 
بر مبنای خط و خطوط سیاســی تدوین نشده بود همان 
هفت ماه قبل که برای نخســتین بــار از موضوع »چای 
سنواتی تاریخ گذشته« خبر دادیم در کنار رسانه به دنبال 
کشف حقیقت می پرداخت و تا به امروز لااقل ریشه این 
یکی فســاد به احتمال زیاد شبکه ای و پیچیده مشخص 
شده بود اما چه می شــود گفت و چه می توان کرد که 
چون در پاره ای از امور در کنار تلاش برای نشــان دادن 
»دستاوردهای واقعی دولت« به برخی عملکردها »انتقاد« 
می کنیم لابد گناه کبیره مرتکب شده ایم و محکوم هستیم 

به نادیده انگاشته شدن!

امروز که داشــتم روزنامه ها و مجلات را ورق می زدم تا 
مغز استخوانم سوخت که این چه تفکر و مشی است که 
رسانه را مانند مردم که صاحبان اصلی این مملکت و نظام 
هســتند نبینیم چون از ما، چشم بسته، تعریف و تمجید 
نمی کند؟ این چه بلوایی است در مملکت به راه افتاده، به 
جای آن که به نظارتی ها و قضائی ها کمک کنیم تا همه ی 

ابعاد این فساد بزرگ)فساد 
با  و  دبش(شناسایی  چای 
تمامی مسببان آن برخورد 
شود، تیشــه برداشته ایم و 
افتاده ایم به ریشه این نظام 
و این انقــلاب که بله در 
فلان دولت چنان شــد و 
چنین)!(  دولت  بهمان  در 
بیرونی ها  این که  از  غافل 
ندارند،  کاری  دولت ها  به 
این هایی  ی  همــه  آن ها 

 کــه می نویســند را به پــای نظام و انقلاب حســاب 
خواهند کرد.

فقط نوشته های این چند روز رسانه های به اصطلاح حامی 
دولت را مرور کنیم کافی است که متوجه شویم دوست 
دولت سیزدهم کیســت و دشمن و منتقد دولت رئیسی 
کدام اســت، یک هفته بیشتر است که یک تکه دستمال 

کهنه سر چوب کرده اند و با آن دارند »قیصریه« 
را به آتش می کشند که: » این که چیزی نیست... 
خبر نداری در فلان دولت چه ها که نشد!«، جان 
من، عزیز من، این روش، تخریب نظام اســت، 
بازی با امنیت روانی مردم اســت، سست کردن 
اعتقاد مردم به نظام و انقلاب اســت نه حمایت 
از دولت رئیســی، متوجه هستی که داری تیشه 
به ریشه می زنی یا ناآگاهانه داری آب به آسیاب 

دشمنان این مملکت می ریزی؟

دست آخر این که؛ مگر نه این که صدها بار روزنامه ی 
آفتاب یزد را »زنجیره ای« و »اجاره ای« خطاب کرده اید؟ 
بیائید و برادری کنید و هفتــه ای یک صفحه از روزنامه 
کیهان را به همین »آفتاب یزد اجاره ای« بدهید، بگذارید 
حرف های ما را در کیهان بخوانند شاید اعتنایی شد و قدمی 
برداشتند. ما که بخیل نیستیم، شما هم بخیل نباشید و بیایید 
یک صفحــه از روزنامه 
ی وزین تان را به قیمت 
چند برابر آگهی های نقُل و 
نباتی دولتی با ما حساب 
کنید شاید لااقل این گونه 
و بــه این دلیل که کیهان 
نوشــته و نه آفتاب یزد، 
بررسی کنند ببینند حرف 
حساب مان چیست، اصلًا 
درست می گوییم یا داریم 
بر اســاس هــوای نفس 

می نویسیم؟
هفت ماه اســت داریم در باره ی موضوعی وحشتناک 
که با جان و سلامتی مردم در ارتباط است می نویسیم و 
تازه روزنامه های مثلًا اصولگرا متوجه شده اند مهم تر از 
فساد در چای)دبش(، فساد در چای های سنواتی تاریخ 
گذشته اســت جایی که اگر طی سی و اندی سال، قدمی 
برداشته شده بود اساساً ممکن نبود فسادی با این عظمت 
در حــوزه ی چای رخ بدهد. ایــن را با ادعا و اطمینان 
می گوییم؛ ریشــه ی اصلی فســاد در چای، چای های 
ســنواتی تاریخ گذشته است و احتمال می رود که چای 
دبش قربانی سوءاستفاده کنندگان در چای داخلی تحت 

عنوان چای سنواتی باشد.
این فقط یک بخش از نوشــته ی یک روزنامه اصولگرا 
است: »همزمان با پیگیری های سازمان بازرسی در ردزنی 
تخلفات پرونده نهاده های دامی و تخلفات شرکت چای 
دبش، وزارت اطلاعات نیز همزمان به یک کشف بزرگ 
دست می یابد. ماموران وزارت اطلاعات زمستان ۱۴۰۱ 
نســبت به یک محموله وارداتی گروه چای دبش ذیل 
موضوع قاچاق و کیفیت محســوس حســاس شده و 
گزارش می دهند ۳۰ هزار تن چای بی کیفیت به گمرک 
وارد شده اســت. از این ۳۰ هزار تن چای کشف شده، 
۲۷ هزار تن چای بی کیفیت و غیراســتاندارد و ۳ هزار 
تن چای کنیا بوده اســت.« و ما هفت ماه اســت داریم 
داد می زنیم بیایید بالاخره بعد سی و اندی سال، معلوم 
کنید چرا تکلیف چای های ســنواتی تاریخ گذشته را 
نمی کنند و حالا  معلــوم 
همه فهمیدند چرا دسترنج 
چایکاران تبدیل به کالایی 
مصرف  حتی  که  می شود 
صنعتی ندارد اما همان را با 
بسته بندی های شیک به نام 
»چای دارجیلینگ« به مردم 
هزاران  هم  آن  می فروشند 
برابر قیمتی که برای خرید 
چای سنواتی تاریخ گذشته 

پرداخت کرده اند!
آقای شریعتمداری؛ گمان نکنید شوخی کردیم یا طعنه و 
کنایه زدیم، خیلی جدی حاضریم با هر هزینه ای هفته ای 
یک یــا دو صفحه از روزنامه کیهــان را به ما بدهید و 
دردهایی را منعکس کنیم که می دانیم درمان نشــدن آن 
به قیمت آبروی دولــت، همان دولتی که از آن حمایت 
می کنید تمام خواهد شد... عمل نکنید اما روی پیشنهاد 

ما اندکی فکر کنید!

آقای شریعتمداری؛ هفته ای یک صفحه کیهان را به آفتاب یزد بدهید!

منصور مظفری
مدیرمسئول

7 خرداد 1402

9 خرداد 1402

مطالبه گری های پاسخ داده نشده گذشته در صفحه 7

1-وزیر نیرو پاســخ دهد: چاه های حفر شده با کدام مجوز حفر شده اند. وزارت نیرو و زیر مجموعه ی این وزارتخانه، شرکت 
سهامی آب منطقه ای یزد چه اقدام قانونی انجام داده است حال اگر حفر چاه ها بنا به اضطرار بوده اضطرار مدتش چند روز و 
چند ماه و یا چند سال می باشد، اقدام موثر در رفع اضطرار کدام است؟ و سالانه چند میلیون متر مکعب آب استخراج می شود؟
2-ریاست سازمان حفاظت محیط زیست اگر تمایل دارد و می خواند پاسخگو باشد: آب شیرین کن ها با کدام مجوز و طرح 
زیست محیطی مجوز گرفته اند. در خصوص عدم رعایت مسائل زیست محیطی و رهاسازی پسآب های خطرناک در بیابان ها و به 
مخاطره انداختن زیست جانوری و انسانی و بیابان زدایی )در راستای تخریب بیابان که به بیابان زایی منتهی شده است( چه اقدام 

موثری صورت داده اند؟ آیا حفظ بیابان که برای کویرنشینان نعمت است برای سازمان حفاظت محیط زیست اهمیتی دارد؟
۳-ریاست سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در باورپذیری سخنانشان پاسخ می دهند: مراتع و بیابان برای کویرنشینان 
یک نعمت است ولی توسط یک شرکت صنعتی و معدنی در مناطق فوق درحال تخریب است. برای رفع تجاوز، اقدام موثر آن 

سازمان در این راستا کدام است و چه اقدام موثری صورت گرفته است؟
مطالبه گری های فوق را بارها و بارها دنبال کردیم، اقدام موثری جهت جلوگیری از تخریب ها صورت نگرفته اســت. مردم 
درخصوص مدیران دولتی چگونه قضاوت می کنند. سازمان های فوق دارای بودجه و ضابط خاص جهت گزارش به مدعی العموم 

هستند آیا گزارشی ارائه داده اند یا خیر؟ پاسخگو کیست؟

سال ها است توسط یک شرکت صنعتی و معدنی در منطقه جلگه )شهرستان بهاباد یزد( - منطقه سیاهکوه اردکان و منطقه 
سپیدان ساغند چندین حلقه چاه حفر و با برداشت بی حساب و کتاب آب از سفره های زیرزمینی و با شیرین سازی، پسآب 
بسیار خطرناک آن در بیابان رها شده و به عرصه های ملی، مردمان کویرنشین، حیات وحش و... آسیب می رساند. موضوعی که 
اگر دست نجنبانید به یک فاجعه زیست محیطی )انسانی - جانوری( ختم خواهد شد. البته تاحدودی فاجعه زیست محیطی 

ایجاد شده. این چند مورد مطلوب است تا به آفتاب یزد، مستند و مستدل پاسخ داده شود:

یکشنبه هایجلوی نابودی کویر را بگیرید حتماً باید مردم به خاک سیاه بنشینند؟!

سرمقاله  آفتاب یزد 21 آذرماه 1402

آفتاب یزد حقیقتاً جزو بهترین روزنامه های صبح کشور است
آفتاب یزد: به عنوان یک روزنامه نگار قدیمی با 25 ســال ســابقه از قبل از 
انقلاب، استاد تمام تاریخ و روابط بین الملل با بیش از 1200 مقاله، یادداشت 
و مصاحبــه مطبوعاتی با روزنامه ها و خبرگزاری های داخلی و خارجی و 500 
مصاحبه ی رادیو ـ تلویزیونی، انتشار شش هزار و ششصد و شصت و ششمین 
شــماره جریده ی جلیلیه ی آفتاب یزد را که حقیقتاً جز بهترین روزنامه های 
صبح کشــور است، به صاحب امتیاز، مدیر مســئول )منصور مظفری( و کادر 

مجرب خبری آن تبریک می گویم.
مصاحبه های مکرر بنده با آقای بردســتانی، دبیر ســرویس سیاسی، مجرب 
و صاحب نظر این روزنامه همیشــه برای من غنیمت اســت که روزنامه نگار 
وقتی از مصاحبه شــونده سؤال می کند آن گاه مشــخص می شود در چنته 
ی او چیســت. هنر خبرنگاری در این اســت که سؤال را طوری مطرح کند 
که اولاً مصاحبه شــونده را سر شــوق آورد، ثانیاً مصاحبه شونده را ناچار به 
پاســخگویی صحیح و جذاب کند. این خصلت در آقای بردســتانی عزیز به 

کمال وجود دارد.
برای خالی نبودن عریضه، با تمام فروتنی و در حد بضاعت به چند نکته اشاره می کنم:

الف: گاهی تیترهای اول و ســوتیترها، کهنه به نظر می رســد در حالی که 
بایستی حامل ارزش خبری روز و جذاب برای خواننده باشد. خواننده معمولاً 
روی چند کلمه در خبر اول حســاس اســت مثل: آمریکا، اروپا، روسیه، چین 

و کشــورهای خلیج فارس. همچنین به برخی موضوعات حساسیت دارد مثل: 
برجام، آژانس انرژی اتمی، دیپلماسی محرمانه با آمریکا و لغو احتمالی برخی 

تحریم ها، ســفر آینده رئیس جمهور به مجمع عمومی سازمان ملل.
ب: گاهی صفحه اول خیلی شــلوغ و پر تصویر اســت. مثلا در شــماره 12 
شهریور، تصویر وزیر میراث فرهنگی، چند ستون مطلب با فونت ریز و رنگی، 

در کنارش تصویری از بشــار اســد و اردوغان که این دو خبر سنخیت با هم 
ندارند. تصویر و خبر وزیر میراث فرهنگی در صفحه لایی تقریباً همان مطالب 

صفحه اول بود.
ج: در شــماره 13 شــهریور تیتر گذاری شــده بود تحت عنوان:» همه باید 
مراقب چین باشــیم« در حالی که در صفحه لایی بیشتر به اختلافات مرزی 
چین با همسایگانش پرداخته شده بود در حالی که در همان روز اخبار مهمی 

در کشور مطرح بود:
ـ نشســت شورای حکام و گاهش غنی سازی 60 درصد در ایران

ـ سند سپتامبر آقای امیرعبداللهیان
ـ دیپلماسی محرمانه میان ایران و آمریکا در عمان

ـ افزایش صادرات نفت ایران به نفع کیســت؟ آمریکا یا چین
در پایان توفیقات روزافــزون متولیان و متصدیان روزنامه وزین آفتاب یزد را 

از خداوند متعال مسئلت دارم.

آفتاب یزد: از نــگاه نقادانه و ریزبینانه ی جنــاب آقای دکتر علی 
بیگدلی، تحلیلگر صاحب اندیشه و روزنامه نگار کهنه کار، که مایه ی 

مباهات این روزنامه است بی نهایت سپاسمندیم.

مصاحبه های مکرر بنده با آقای بردستانی، دبیر سرویس 
سیاسی، مجرب و صاحب نظر این روزنامه همیشه برای 
من غنیمت اســت که روزنامه نگار وقتــی از مصاحبه 
شونده سؤال می کند آن گاه مشخص می شود در چنته ی 
او چیست. هنر خبرنگاری در این است که سؤال را طوری 
مطرح کند که اولاً مصاحبه شونده را سر شوق آورد، ثانیاً 
مصاحبه شــونده را ناچار به پاسخگویی صحیح و جذاب 
کند. این خصلت در آقای بردستانی عزیز به کمال وجود 

دارد

  علی بیگدلی 

استاد تاریخ و روابط بین الملل 

  آفتاب یزد 18 شهریور  1402
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نوروز 1403

کــه  نیســت  اینگونــه 
دولــت  را  »ناپاســخگویی« 
ســیزدهم باب کرده باشد، به 
یکی  روزنامه،  آرشــیو  گواه 
به  نسبت  نقدها  جدی ترین  از 
دولتین حســن روحانی، عدم 
جمهور،  رئیس  پاســخگویی 
اســتانداران  و  مدیران  وزرا، 
که  بود  مردمی ای  مطالبات  به 

رسانه با یا بی واسطه به مسئولان گوشزد 
می کرد یا در پــاره ای از موارد، مکتوب 
و مستند تحویل می داد. نکته ی دردناکی 
که نمی توان از کنار آن گذشــت، عدم 
توجه به نامه نگاری معــاون اول آقای 
رئیســی با برخی وزرا، مســئولان و نیز 
استاندار است که متاســفانه توجهی به 
آن ها نشــان داده نشده و این بی توجهی 
علی رغم پیگیری های مجدانه از ســوی 
روزنامه حتی از ســوی دفتر معاون اول 
رئیس جمهور نیز علت یابی نشــده است 

که مانده ایم چه نامی بر آن بگذاریم!
جهانگیری،  اســحاق   ،۹۷ مهرماه  الف: 
معاون اول رئیس جمهور وقت )حســن 
روحانی( در مراســم روز ملی صادرات 
در اظهاراتی بی ســابقه دربــاره حدود 
اختیارات خود در دولت دوازدهم گفت: 
»من دستم قلم و کاغذی نیست که کسی 
را برکنار کند و این در حالی اســت که 
من تا این لحظه اجازه برکناری منشــی 
خودم را نداشــته ام، پــس از من انتظار 
نداشته باشــید که وکیل و وزیر را تغییر 
با  اسحاق جهانگیری  گفته ی  این  دهیم.« 
مواجه  تندی  گاه  و  متفاوت  واکنش های 

شد:
- عبدالله ناصری، عضو شورای مشورتی 
رئیس دولــت اصلاحات دربــاره این 
اظهــارات جهانگیری گفــت: در حال 
حاضر نگاه مردم به گونه ای اســت که 
این اظهارات چیــزی را تغییر نمی دهد 
و باور اجتماعی را دربــاره اینکه آقای 
جهانگیری، اختیار تغییر یک منشــی را 
نداشته باشــد، تقویت نمی کند. در واقع 
افکار عمومــی نمی تواند این موضوع را 
بپذیرد. همان زمانی که تغییراتی در دفتر 
رئیس جمهــور به وجود آمد، و صحبت 
از کاهش اختیارات آقای جهانگیری شد، 
اما  می شد این صحبت ها را مطرح کرد. 
اکنون فرصت طلایی که آقای جهانگیری 
می توانســت اســتعفا بدهد از بین رفته 

است.
- اسماعیل ابراهیمی دبیرکل حزب میهن 
اســلامی ایران درباره اظهارات اسحاق 
جهانگیری مبنی براینکه حتی توان تغییر 
منشــی دفتر خود را ندارد، گفت: من به 
عنوان یک اصلاح طلب متاسفم که آقای 
جهانگیری در این شــرایط فعلی کشور 
سخنان  می کند.  مطرح  ســخنانی  چنین 
آقای جهانگیــری برخلاف منافع ملی و 
اتحاد ملی اســت و با این سخنان دولت 
را دچار حاشــیه کرده بنابراین اگر واقعاً 
اختیاری ندارد شــفاف تر با مردم سخن 
بگوید. آقای جهانگیــری از یک طرف 
تقاضا می کند همه کســانی که به ایران 
فکر می کنند وارد میدان شــده و دست 
به کار شــوند و از طرفی دیگر می گوید 
اختیاری نــدارد که این دو در تناقض با 
همدیگر اســت. معاون اولی که نتواند با 
رئیس جمهور هماهنگ باشد و برنامه های 
دولت را اجرایی کند بهتر اســت استعفا 

کند.
- روزنامه آفتاب یزد در مطلبی با این تیتر: 
»آقای جهانگیری! منشــی عوض کردن 
پیشکش بررســی کنید دی-۱۹ چگونه 
واگذار شده است!؟« می نویسد: »یک روز 
مانده به پایان مهرماه ۹۷ خبری مثل بمب 
می ترکد و تمام فضای رسانه ای کشور را 
مال خود می کند: »اجازه برکناری منشی 
 خود را هم پیــدا نکرده ام«! همین جمله 
کافــی بود تا یمین و یســار زمین چند 
ضلعی سیاســت پای در عرصه گذاشته 
از پیدا و پنهــان ماجراهای دولت تدبیر 
و امید بگویند و تحلیل ها ارائه دهند که 
چرا جهانگیری حالا این حرف ها را زده 
است؟ پس چرا اســتعفا نداده؟ وقتی تا 
این اندازه بدون اختیارات است در دولت 
ماندنش چه معنایــی دارد و... برخی اما 

پای را فراتر نهادند و این اظهار 
»فرار  نوعی  را  جهانگیری  نظر 
رو به جلو« معنا کردند که ما به 
هیچکدام از مسائل مطرح شده 
کاری نداریــم. با مرور دوباره 
جملــه ی کاملی که نداشــتن 
اجازه منشــی عوض کردن در 
آن مستتر اســت: »برخی فکر 
می کنند ما خودکار به دســت 
بایــد به دنبال عزل مدیرانی باشــیم که 
ریســک پذیر نیستند، در حالی که تا این 
لحظه اجــازه برکناری منشــی خود را 
هم پیــدا نکردم. مدیری که مســئولیت 
می پذیرد باید شجاع و ریسک پذیر باشد 
در غیــر اینصورت به مــردم ظلم کرده 

است.« مجاب می شویم.
- چند ماه بعد، اســحاق جهانگیری به 
این پرسش که: »با وجودعدم اختیار چرا 
استعفاء نداده اســت؟« این گونه پاسخ 
می دهد: »اســتعفا نــدادم و کناره گیری 
نکردم چــون خالی کــردن صحنه هنر 

نیست«

ب: طی مدت زمانی که دولت سیزدهم 
بر ســر کار آمــده، آفتــاب یزد ضمن 
حمایت از شــخص آقای رئیسی، بنایش 
نقد منصفانه، مستدل، مستند و همراه  بر 
با راهکار بوده اســت، بررسی نقدهایی 
که برای دولت نوشــته ایــم، جز این 
را اگــر اثبات کرد هرچــه فرمان دهند 

فرمانبرداریم!

ج: به گواه باز هم آرشیو روزنامه، از معدود 
روزنامه های کشــور هستیم که از همان 
ابتدا درباره ی شعار چهار میلیون مسکن 
طی چهار سال به این موارد اشاره کردیم: 
»اصل دخالت دولت در مسکن ســازی 
اشتباه محض است«، »شعار چهارمیلیون 
مســکن طی چهار ســال بدون بررسی 
مالی  امکانات و مسائل  زیرســاخت ها، 
داده شده اســت«، »ساخت چهارمیلیون 
مســکن طی چهار ســال، مدیرانی در 
قــد و قــواره ی چهارمیلیون مســکن 
 می خواهــد«، »در این پروژه یا طرح که 
به »نهضت ملی مسکن«  معروف شــده 
امیدها نهفته است که اگر ذره ای انحراف 
در آن دیده شود لابد جامعه ای بزرگ را 

مأیوس و سرشکسته خواهد کرد« و...

د: و بازهم مســتند به آرشــیو روزنامه، 
همــواره تلاش کردیم دولــت از دادن 
شــعارهای غیرقابل باور و غیرقابل اجرا 
پرهیز کند، از ساخت چهارمیلیون مسکن 
گرفته تا یک میلیون شــغل در سال، از 
رسانیدن تورم به زیر ۱۰ درصد تا سر و 

سامان دادن به بورس و...

هـ: به گواه آرشیو روزنامه، مستند و 
مستدل در این باره ها، بارها نوشتیم؛ 
انحرافاتی که  »نهضت ملی مسکن و 
در آن صورت پذیرفته«، »نهضت ملی 
مســکن و تبعیض در جانمایی، برای 
مردم و برای نهادها و دســتگاه های 
و  ملی مســکن  »نهضت  خــاص«، 
از  »برداشت  دقیق«،  اطلاع رســانی 
ســفره های آب زیرزمینی توســط 
برخی معادن بــزرگ و وارد آوردن 
جانوری«،  و  گیاهی  زیستگاه های  به 
»تبدیل بیابان به شوره زار«، »تعیین 
تکلیــف طرح بــزرگ انتقال آب از 
با  به یــزد«، »برخورد  دریای عمان 
و  تبعیض  بدون  آلاینده  کارخانجات 

چشم پوشی« و...

و: از یک جایی به بعد، حســب فرمایش 
جمهور،  رئیــس  اول  معاون  شــفاهی 
به  بی واســطه  را  مطالبات  و  گزارش ها 
دفتــر آقای مخبر نیز تحویل دادیم که بر 
فراخور  به  ایشان  دفتر  مستندات،  اساس 
هر گزارش، نامــه و اصل گزارش را به 
وزرا، مدیران و استانداران ارسال کردند 
که اکنون بعد گذشــت ماه ها، نه تنها به 
مطالبات و گزارشــات روزنامه پاسخی 
ندادند که بی تفــاوت از کنار نام ه های 

دفتر آقای مخبر نیز گذشتند.

منصور مظفری
مدیرمسئول

سخنی دوستانه با آقای مخبر؛ 
عدم توجه به نامه های معاون اول را چه بنامیم؟!

سرمقاله آفتاب یزد 2۵  دی1402

آفتاب یزد: وقتی حســن روحانی عازم یزد بود با تیتری 
درشت نوشــتیم: »آقای روحانی؛ در سفر به یزد وعده ی 
آب و اشتغال ندهید!« خودمان ندیدیم و نشنیدیم ولی از 
قول این و آن شنیدیم تیتر آفتاب یزد رئیس دولت اعتدال 
را عصبانی کرده اســت، دلیل عصبانیت آقای روحانی را 
متوجه نشــدیم اما نتیجه ی هشــدارمان به آقای رئیس 
جمهور را به خوبی لمس کردیم زیرا نه آب محقق شــد، 

نه اشتغال!
حالا خبر رسیده سیدابراهیم رئیسی قرار است یکراست از 
آنکارا راهی یزد شود و لابد در این سفر، جولان رسانه های 
حامی اجازه نخواهد داد تا بسیاری از معضلات و کمبودها 
دیده شــود و چون می دانیم این ســفر نیــز مثل تمامی 
ســفرهای انجام شــده از دولت احمدی نژاد به بعد، بعُد 
رســانه ای آن از واقعیت ها پیشی خواهد گرفت با تیتری 

درشت، تنها به طرح 3 سؤال بسنده می کنیم:
- آب انتقالی چادرملو به یزد در کجا مصرف می شود؟

- انتقال آب از دریای عمان به یزد در چه مرحله ای است؟!
-آیا حفاظت از کویر پرنعمت برای دولت ســیزدهم مهم است یا 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو همچنان پسآب بسیار خطرناک 
آب شــیرین کن ها را در کویر رها می کند تا هم آب از سفره های 
زیرزمینی برداشت کند و هم سفره های آب زیرزمینی را نابود کند 

و کویرنشینان را در آینده با این روند فراری دهد؟
عادت به پرســیدن داریم و توقعی برای پاسخ شنیدن نیز نداریم 
اما رسالت رسانه ای به ما می گوید در همان مسیری گام برداریم 

که باید، که وظیفه ایجاب می کند خواه تأثیر داشــته باشد، خواه 
بی تأثیر باشد!

< استان یزد تشنه است و آلوده!
می دانیم پرســش های مهمتری باید مطــرح می کردیم، مهم تر، 
تعیین کننده تر و شاید جزئی تر، اما آن 3 سؤال را با فکر انتخاب 
کردیــم زیرا تا تکلیف آب انتقالی به یــزد )چه آن که می گویند 
آورده انــد و نمی دانیم کجا و چگونه مصرف می شــود و چه این 
کــه گفتند می آورند و هیچ گزارش کاری ارائه نمی دهند!( معلوم 

نشــود، چک و چانه زدن بر سر باقی مباحث وقت تلف 
کردن است؛ لاکچری ســازی را می توان تحمل کرد اما 

تشنگی و آلودگی هوا و کویر پرنعمت نه!
در یــک کلام، اســتان یزد علــی رغــم ثروتمندی و 
برخورداری از مواهب معدنی فراوان، اینک با دو مسئله ی 

خیلی مهم دست و گریبان است؛ تشنگی و آلودگی.
اســتان یزد طی قرن ها، همیشه تشنگی را مثل سایه 
همراه داشته است اما آلودگی، هدیه ی صنایعی است که 
علاوه بر پرآبخواه بودن، آلودگی را به کام تشنه ی مردم 
یزد گره زده اند و در کنار این تشــنگی را تشدید کردن 
و آلودگی را به مردم تحمیل کردن، حالا برداشــت ها از 
ســفره ی آب های زیر زمینی و تبدیل کویر به شوره زار 
نیز مزید بر علت شده است و برداشت کنندگان به دولت 
هم پاسخگو نیستند حال معلوم نیست دولت این وسط 

در این خصوص چه کاره است؟
کاری به نهضت ملی مســکن و لاکچری سازی، کاری 
به تبعیض آشــکار در جانمایی مسکن های در حال احداث برای 
مــردم و برای دولتی هــا، کاری به ســرعت پروژه های دولتی و 
سرعت پروژه هایی که برای مردم می سازند نداریم که هرچه باید 
بنویسیم، نوشــتیم و آن چه باید می فهمیدیم را فهمیدیم. علی 
الحساب آقای رئیسی تکلیف آبی که می گویند به یزد رسید و آبی 
که خواهد رســید را روشن کند باقی سؤالات را وکالت می دهیم 
به تاریخ تا از کابینه و نمایندگان دولت در یزد بپرسد، پرسیدنی 

سخت و تلخ!

رئیس جمهور در سفر به یزد 
به این ۳ سوال پاسخ دهد؛

   |  آب انتقالی چادرملو به یزد در کجا مصرف می شود؟
 |  انتقال آب از دریای عمان به یزد در چه مرحله ای است؟!

   |  آیا حفاظت از کویر برای دولت مهم است 
     یا چادرملو همچنان پسآب آب شیرین کن ها را در کویر رها می کند؟

پاسخ به لاکچری سازی ها و نهضت ملی مسکن و... بماند برای بعد

می دانیم پرسش های مهمتری باید مطرح می کردیم، 
مهم تر، تعیین کننده تر و شاید جزئی تر، اما آن 3 
سؤال را با فکر انتخاب کردیم زیرا تا تکلیف آب 
انتقالی به یزد )چه آن که می گویند آورده اند و 

نمی دانیم کجا و چگونه مصرف می شود و چه این 
که گفتند می آورند و هیچ گزارش کاری ارائه 

نمی دهند!( معلوم نشود، چک و چانه زدن بر سر 
باقی مباحث وقت تلف کردن است؛ لاکچری سازی 

را می توان تحمل کرد اما تشنگی و آلودگی هوا و 
کویر عزیز و پرنعمت نه!

آفتاب یزد  4 بهمن 1402

»شجاعت« و درایت »آفتاب یزد« تحسین برانگیز است
آفتاب یزد : ســؤال نخســتینی که به ذهــن می آید این 
که؛ در عصــر رســانه های »دیجیتال« آیــا همچنان باید 
»روزنامه های کاغذی« منتشــر شود یا نه؟! پاسخ و دیدگاه 
من در این زمینه کاملًا روشــن و آشــکار اســت. از همان 
زمان که بشــر »الواح ســنگی« را برای برقــراری ارتباط 
و انتقــال مفاهیــم برگزید تا به امروز، همــواره ترجیح بر 
آن بوده تا رســانه های نوشــتاری به عنوان قدیمی ترین و 
امن ترین شــیوه ی اطلاع رســانی مورد توجه باقی بمانند. 
به نیم نگاهی به ســر تا سر جهان در می یابیم، قدیمی ترین 
نشــریات کاغذی همچنان با قدرت در حال انتشار هستند 
و مجازی شــدن همــه گونه ارتبــاط در ایــن یک مورد 
خاص، تأثیــر و تغییری ایجاد نکرده اســت. حلاوتی دارد 
به دســت گرفتن کتاب و روزنامه و جست و جوی آن چه 
می خواهیم، لابه لای ســطور به گونه ای که انگار، معجزه ی 
کاغذ تمامی ندارد. نکته ی مهم تر اما، حس نوســتالوژیکی 
اســت که بشــر نمی تواند نادیــده اش بگیرد یعنــی تا نام 
روزنامــه می آید، لاجــرم بوی کاغذ کاهــی و جوهر چاپ 
مشام مان را می نوازد. گو این که، گُم شده ای را یافته ایم.

در همان دو ـ سه سال سخت کرونا به خوبی دریافتیم، آموزش با 
مجازی شدن از سکه می افتد چه، افت محسوس تحصیلی دانش 
 آموزان و دانش جویان گواهی است بر این مدعا که معجزه ی کاغذ هنوز 

گره گشا است.
ـ نکته ی دوم اما اقتصاد رســانه است، موضوعی که به خودی 
خود، پیچیده ترین چالش پیش روی رسانه ها ـ اعم از دیداری، 
شنیداری و نوشــتاری ـ است. بسته به نوع سیستم سیاسی و 
مدل حکومت، رســانه ها برای برون رفت از این چالش بزرگ 
باید چاره ای بیندیشــند. در جاهایی که دموکراســی به شکل 
کامل اجرا می شود، رسانه ها کمترین وابستگی را به حاکمیت 
دارند و هرچه از درجه ی دموکراســی بر اساس معانی اصیل، 
کاهش پیدا می کند به طور طبیعی، این عدم وابستگی نیز کم 
و کم تر می شود تا جایی که در برخی از کشورهای جهان، عملًا 

چیزی به نام »رسانه ی غیر دولتی« بی معنا است.
در ایران اگرچه رسانه هایی هستند که تلاش می کنند تا تاجایی 
که ممکن اســت، مســتقل از دولت و حاکمیت به اداره خود 
بپردازند اما همین کوشــش ها نیز به دلیل وجود گلوگاه هایی 
عملًا غیرممکن می شود؛ تأمین کاغذ، وجود آگهی های دولتی 
و خط و مشی هایی که رسانه اساساً نمی تواند بیرون از آن دایره 

اقدام به فعالیت کند.
به زعم من، وابستگی رسانه به یارانه های دولتی و نیز آگهی های 
دولتی، از اساس اشتباه است اما ناچار که بشوند، رویگردانی از 
این عدم وابستگی ها دیگر در زُمره ی موارد غیر ارادی محسوب 

می شود.
حال بیاییم از منظری دیگر به مسئله بنگریم؛ فرض کنیم رایانه 
ی یک خبرنگار با ایراد مواجه می شــود، با صرف هزینه ای آن 
ایراد یا رفع می شــود و یا آن رایانه جایگزین اما، خبرنگاری که 
در قالب یک رسانه، ســال ها به فعالیت پرداخته نیز به همین 

آسانی قابل تغییر و جایگزینی است؟ 
اگــر از منظــر ثــروت آفرینی بــه اقتصاد رســانه بنگریم، 
فعالیت هــای فرهنگی، به خودی خود، تولید ثروت می کنند 

اما بهره برداری از همیــن ثروت آفرینی نیز در چارچوب ها 
و مدل هــای حکمرانــی چندان آســان نیســت. در جوامع 
غربــی، اطلاع رســانی، خبرنــگاری، روزنامه نــگاری و در 
مجموع، فعالیت های رســانه ای و اطلاع رســانی، خود مولد 
ثروت محســوب می شــود تا جایی که برخــی از بنگاه های 
خبــری در جهان، بــه اندازه ی چندین شــرکت تولیدی ـ 
صنعتی، گردش مالی دارند اما در ســرزمین ما، رســانه ای 
که بخواهد بیرون از چارچوب های مرزبندی شده آن هم به 
سختگیرانه ترین شــکل ممکن ادامه ی حیات بدهد یا باید 
از جایی بیرون از رسانه و حوزه ی اطلاع رسانی ارتزاق کند 
که خود حساســیت هایی به وجود می آورد یا در نهایت پس 
از مدتی کوتاه یا تن به وابســتگی می دهد و یا از گردونه ی 
اطلاع رسانی بیرون خواهد رفت. پس فقط می توانیم اظهار 
امیدواری کنیم که ســاز و کارهایی به وجود آورده شود که 
میزان وابستگی رســانه به کمک های دولتی و حاکمیتی به 

پایین ترین حد خود برسد.
ـ نکته ی سوم اما سانسور، خودسانسوری و افشاگری است. این 

نیز چون اقتصاد رســانه، وابستگی تام و تمام به مدل دولت در 
هر کشــوری دارد. در کشوری مثل آمریکا یا برخی کشورهای 
اروپایی، رسانه عملًا رسالتی جز افشاگری، مبارزه با سانسور و 
دفــاع از گردش آزاد اطلاعات و اخبار برعهده ندارد که جز این 
اگر باشد قطعاً مخاطبان خود را به سرعت از دست خواهد داد.

در جهت عکس این ماجرا، در کشوری مانند کره شمالی، حتی 
فکر کردن به افشــاگری و گردش آزاد اطلاعات، ناممکن تر از 

سفر به ماه با دوچرخه است!
این مســئله در ایران امــا همواره مورد بحــث جدی محافل 
سیاسی ـ رســانه ای بوده است، حرکتی بینابین در رسانه های 
ایران دیده می شود که برخی ساختارها به دلیل ناانگاشته شدن 
از سوی رسانه در هم می شکند و رسانه تمام قد در برابر فساد و 
سانسور و ایجاد مانع بر سر راه گردش آزاد اطلاعات می ایستد 
اما این روش نیز در ادوار مختلف همواره دچار نوســاناتی گاه 

عجیب و غریب شده است.
ـ نکته چهارم، و اما روزنامه آفتاب یزد؛ ســال ها اســت که این 
روزنامه را می شناسم و بارها در موضوعات مختلف با این روزنامه 
مصاحبه داشته ام. بی اغراق بگویم تا رسانه ای را نشاسم و اعتبار 
آن برایم مســجل نشده باشد قطعاً با آن همکاری نخواهم کرد 
پس این که همیشــه در موضوعاتی که در حوزه ی کاری من 
بــوده، با این روزنامه همکاری کرده ام دلیل محکمی دارد و آن 

این که این روزنامه را معتبر می دانم.
منهای این موضوع، آفتاب یزد اگرچه مشی اصلاح طلبانه دارد 
امــا هیچ گاه وامدار این و یا آن جناح نبوده و به انحاء مختلف 
اگــر حتی باید به اصــلاح طلبان نقدی وارد مــی آورده، ابِایی 
نداشــته و شجاعانه از جایگاه یک رســانه ی حرفه ای، حرف 

خودش را بی لکنت زده است.
موضوع دیگری که باید متذکر شوم، شجاعتِ آمیخته با درایت 

این روزنامه است که قابل تحسین است.
تنوع موضوعات، چینش هوشمندانه و توجه به مصالح و منافع 
کشــور از جمله مواردی اســت که این روزنامه به درســتی از 
آن صیانــت می کند. نکته ی حائز اهمیت تر، کادر مدیریتی و 
خبرنگاران این مجموعه هســتند که آن ها را کاربلد و حرفه ای 

می دانم و برای شان آرزوی موفقیت می کنم.
ـ و اما نکته ی پایانی؛ این روزنامه بیست و ششمین سال انتشار 
خود را آغاز می کند، روزنامه ای که تا به امروز 6666 نسخه از آن 
منتشر شده است. در این جا دو نکته قابل تأمل است؛ نخست این 
که، تعدد شــمارگان و توالی انتشار و سال های فعالیت تنها یک 
بخش از ماجرا است اما، تأثیرگذاری، ماندگاری و ایستایی در این 
مسیر نیز مهم است. این که یک روزنامه چند سال منتشر شده 
اســت یا چندمین شماره از آن روی دکه روزنامه فروشی ها قرار 
داده شده، قطعاً مهم است اما مهم تر؛ میزان تأثیری است که در 

فضای رسانه ای کشور از خود باقی می گذارد.
مخلــص کلام این که، آفتاب یزد به آســانی بــه این درجه از 
اعتبار و احترام نرســیده و قطعاً مســیر ســختی را پشت سر 
گذاشته، روزهای ســخت تری  پیش رو خواهد داشت. به نوبه 
خود برای این روزنامه در مســیری که پیــش رو دارد آرزوی 

موفقیت می کنم.

منهای این موضوع، آفتاب یزد اگرچه مشی 
اصلاح طلبانه دارد اما هیچ گاه وامدار این 
و یا آن جناح نبوده و بــه انحاء مختلف 
اگر حتــی باید به اصــلاح طلبان نقدی 
شجاعانه  و  نداشته  ابِایی  می آورده،  وارد 
از جایگاه یک رســانه ی حرفه ای، حرف 

خودش را بی لکنت زده است

آفتاب یزد به آسانی به این درجه از اعتبار 
و احترام نرسیده و قطعاً مسیر سختی را 
پشت سر گذاشته، روزهای سخت تری در 
پیش رو خواهد داشت. به نوبه خود برای 
این روزنامه در مسیری که پیش رو دارد 

آرزوی موفقیت می کنم

 محسن جلیلوند 
استاد روابط بین الملل 
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قاطعیت ستودنی عدلیه در صیانت از »محیط زیست« این بار سر از 
زمین های جلگه ای شمال کشور درآورد. در متن خبری که »میزان« 

منتشر کرد می خوانیم: 

»چندی است که دستگاه قضائی به منظور صیانت از حقوق عامه و 
محیط زیســت کشور فعالیت هایی دامنه دار را در جنگل های شمال 
کشور آغاز کرده و در همین راستا یکی از مهم ترین اقدامات صیانتی 
در منطقه ای در شهرســتان نوشهر شروع شد که زنگ خطر را برای 
سوءاستفاده گران از محیط زیست و زمین های جنگلی و جلگه ای به 

صدا درآورده است.«
در ادامه ی خبر فوق الاشاره می خوانیم: »براساس این گزارش قبل از 
پیروزی انقلاب اسلامی حدود ۱۰۰۰ زمین جلگه ای با وسعت چندین 
هکتاری در جنگل های شمال کشور و با شرط تغییر نکردن کاربری به 
افراد واگذار می شود. اما متاسفانه برخی از این زمین های جلگه ای با 
مساحت چندین هکتار طی سال های گذشته مورد سوءاستفاده بعضی 
سودجویان قرار گرفته است و در یکی از این قطعات هکتاری جلگه 
ای، یک چهره مشهور اقتصادی با تغییر کاربری غیرمجاز، ساخت و 
سازهایی را شــروع کرده بود. به همین منظور و در راستای تعریف 
ماموریت بســیار مهم در قوه قضائیه بــرای صیانت از حقوق عامه، 
از چندی پیش رصد وضعیت اراضی موصوف در دســتور کار قرار 
می گیرد. در یکی از موارد بررســی شده مشخص می شود فرزندان 
چهره مشهور اقتصادی که سابقه محکومیت هم دارد یکی از زمین های 
جلگــه ای چندین هکتاری را در ســال ۱۴۰۰ با تغییر کاربری برای 
ساخت و ساز آماده کرده و از چندی پیش نیز ساخت و ساز در این 
زمین ها شروع شده است. با تشکیل پرونده قضائی مشخص می شود 
برخی افراد و نهادها در دادن مجوز غیرقانونی به این گروه همکاری 
کرده و کار را برای ساخت و ساز غیرمجاز در این پهنه وسیع تسهیل 
کرده اند. در ادامه و برای جلوگیری از سوءاستفاده صورت گرفته برای 

تمامی افراد و نهادهای متخلف در این پروژه پرونده قضائی 
تشکیل شده و رسیدگی به آن در دست بررسی است.«

چندی قبل که »ســلاجقه«، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت از محیط زیست کشور برای دریای خزر 
ابراز نگرانی کرده بود در چندین مطلب که البته جوابیه هایی 
نیز در پی داشــت یادآور شدیم: »چطور باور کنیم نگران 
کاهش سطح آب و آلودگی دریای خزر هستید وقتی چشم 

بر نابودی »کویر و بیابان« فروبسته اید؟«
واقع امر این اســت که از مدت ها قبل یک شرکت بزرگ 
صنعتــی - معدنی، با حفر چاه هایــی در مناطقی از کویر 

ساغند و سیاهکوه، ضمن آسیب رسانیدن به آب سفره های زیرزمینی، 
به دلیل نصب »آب شیرین کن« ها که ناخالصی های آب استحصالی را 
جدا می کند و آن را بدون هیچ ملاحظه ای وسط بیابان رها می کنند، 
این نگرانی را به وجود آورده که، این کویر که خود از سرمایه های 
ملی و پناه امن حیات جانوری و گیاهی اســت اندک اندک تبدیل به 
شوره زاری شود که خطرات و لطماتی را به محیط زیست و در ادامه 

به زندگی انسانی هایی که همان حوالی زیست می کنند وارد آورد.
در این رابطه، بارها گزارش هایی منتشر کردیم، چندین و چند نامه به 
مسئولان ذیربط )از مدیران استانی تا مدیر سازمان حفاظت از محیط 
زیست و حتی معاون اول رئیس جمهور( نوشتیم اما هیچگونه واکنش 

و پاسخ موثری دریافت نکردیم. 

حال که شــاهد عزم جدی دستگاه قضائی در دفاع از حقوق عامه و 
صیانت از محیط زیست هستیم، لابد حق داریم ضمن ابراز نگرانی 

شدید از اتفاقات تلخی که در کویر ساغند و سیاهکوه در 
حال رخ دادن است و همگی شاهد آن هستیم، این پرسش 
 مهم را بپرســیم که مگر دفاع از حقوق عامه و صیانت از 

محیط زیست، جنگل و جلگه و بیابان می شناسد!؟
مگر اهمیت کویــر، کارکردهای کویر، زیبایی و عظمت 
کویر، ارزشــمند بودن کویر کمتــر از جنگل و مناطق 

جلگه ای در شمال کشور است؟
مگر می شــود دســتگاه قضائی پیگیر ساخت و سازهای 
غیرقانونی در زمین های جلگه ای به نام دفاع از حقوق عامه 
و صیانت از محیط زیســت شود اما چشم بر تخریب های 
 گســترده در مناطق کویری استان یزد بســته شود؟ قطعا که اینطور 

نخواهد بود.

این شائبه که برخی دستگاه ها عملًا زبان و قدرت شان در برابر معادن 
و صنایع بزرگ، الکن و ناتوان اســت، هر روز بیشــتر از قبل مردم 
کویرنشین استان یزد را می آزارد. آن ها دائماً از خود می پرسند؛ چه 
گناهی کرده ایم که کوه ها و کویرهای اســتان یزد به صرف این که 
درون خود ذخائر عظیم آهن و مس و اورانیوم را نگاهداری می کنند 
این گونه باید آماج تخریب های گسترده باشند و هیچ دستگاه و نهاد 
و سازمانی نیز جلودار این رفتار قانون شکنانه نباشد که هیچ، حتی در 

مواردی با آن ها همراهی نیز داشته باشد؟
از آن جایی که موردی، تخریب های صورت گرفته در کویر ساغند 
و سیاهکوه را دنبال می کنیم، منهای نظر مردم که دچار تردید و شائبه 

نیز شده است، به این نتیجه ی تلخ رسیده ایم که چرا:

- اجازه ی حفر چاه در کم آب ترین مناطق ایران داده شده، با استناد 
به کدام قانون)حتی به ضرورت و اضطرار(؟ حال اگر اضطرار بوده 

مدت زمان اضطرار چه مدت است بالای ۵ سال بیشتر؟
- معدنی که با دریافت معدنی )آنومالی دی - ۱۹( به مفت ترین شکل 
ممکن، و با صرف هزینه هایی که خود آن هزینه ها نیز دچار اشکالات 
عدیده اســت )!( آب به استان یزد منتقل کند اما دست از حفر چاه 

و سهمیه ی آب انتقالی بر ندارد؟ آب انتقالی کجا مصرف می شود؟
- چــرا پیگیری ها، نامه نگاری ها، در این رابطه برای مدت های مدید 

دچار سکون و نادیده انگاری می شود؟

- همچنان این معادن و صنایع بزرگ به دنبال دریافت معادنی دیگر 
آن هم به بهانه هایی شاید انتقال آب به استان یزد باشند اما دو سطر 
گزارش از نحوه ی اجرای پروژه ی قبلی، منابع ریالی و ارزی، تعیین 
میزان ارزش معادنی که به آن ها هدیه شــده است و چرایی اصرار 
بر تخریب کویر را شفاف ســازی نمی کنند؟ و حتــی معاون اول 

رئیس جمهور هم پاسخ نمی دهند.
حــال که دســتگاه قضائــی، با این قــوت و قدرت، پیشــروی 
سوءاستفاده کنندگان و تخطی کنندگان از قانون را در مناطق جنگلی و 
جلگه ای شمال را به طور کامل مسدود کرده است چرا نباید نگران 
کویر و بیابان بود؟ مگر جز این اســت که ارزش بیابان و کویر با آن 
همه معادن ارزشمند، دست کمی از جنگل ها و جلگه ها ندارد؟ منتظر 
اقدامات موثرتر قوه قضائیه می مانیم فقط امیدواریم این اقدامات آن 
قــدر دیر و دور صورت نپذیرد که به جــای درمان، مجلس فاتحه 
خوانی مفیدتر باشــد؟ بارها نوشــته ایم، پیگیری کرده ایم، حرف و 
سخن ها شنیده ایم، نیش و نیشــترها نوش جان کرده ایم اما قدمی پا 
پس نکشــیدیم و این یعنی همچنان می نویسیم، پیگیریم و از هیچ... 

نیز ابِا نداریم...!

آقای محسنی اژه ای استمداد می طلبیم

دفاع از حقوق عامه و صیانت از محیط زیست جنگل و جلگه و بیابان نمی شناسد!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله  آفتاب یزد 9 بهمن 1402
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 سکوت در برابرفاجعه محیط زیستی !
< محیط زیست استان یزد با رسم شکل نشان دهند اگر آن چه در کویر ساغند  و پارک ملی سیاهکوه رخ داده فاجعه زیست محیطی نیست پس فاجعه زیست محیطی چیست؟!

 ـتهران را باور کنیم یا نابودی سیاهکوه و کویر ساغند را؟! < چادرملو تکلیف ما را روشن کند؛ بیلبورد های جاده یزد 
< استاندار یزد اطلاع دهد دستور وی به محیط زیست استان در مورد چادرملو به کجا رسید؟

چادرملو  بعد از آنومالی دی-19، دست از سر کویر ساغند و  پارک ملی سیاهکوه هم نکشید

آفتاب یزد: مجوزهای دردسرسازی که اگرچه مقطعی و برای شرایط اضطرار صادر شده است اینک به یکی 
از معضلات زیست محیطی و منابع طبیعی استان یزد مبدل می شود .

<سکوت منابع طبیعی و محیط زیست استان یزد اگر ترک فعل نیست، چیست؟!
پیگیری های آفتاب یزد حکایت از آن دارد که در دو ناحیه؛ کویر ساغند و پارک ملی سیاهکوه، مجوزهایی که برای 
حفر چاه و احداث آب شیرین کن صادر شده، علی رغم پایان دوران و حالت اضطرار، همچنان به کار خود ادامه 
داده و رهاسازی پسماند حاصل از شیرین سازی آب و نیز آب هایی که سختی آن به شکل خطرناکی بالا است باعث 
شده تا در این دو منطقه تخریب های وسیعی انجام شود. در همین زمینه باید اذعان کرد به این مهم که، سکوت 
منابع طبیعی استان یزد درباره ی تخریب های گسترده ی حاصل از آب شیرین کنی در کویر ساغند)که تصاویر 
آن ضمیمه است و نیز سکوت محیط زیست درباره ی منطقه ی ممنوعه و حفاظت شده در سطح بالای سیاهکوه 
اردکان که به سبب حفر چاه و رها سازی آب های غیر قابل استفاده در این منطقه، بین آن می دهد که به زودی شاهد 
تخریب کامل کویر ساغند و پارک ملی سیاهکوه باشیم. تا آن جا که سواد حقوقی ما قد می دهد این سکوت، معدال 
ترک فعل محسوب شده و نیاز به شکایت شاکی خصوصی ندارد و مدعی العموم به جهت صیانت از منابع طبیعی و 
محیط زیست رأساً باید اقدام کند که متأسفانه چنین به نظر می رسد این گونه قصدی تا این لحظه مشاهده نشده 

که جای بهُت زدگی و تأسف بسیار دارد.

<ما بی اطلاع هستیم یا متخلفان؟!
کم کم داریم به خودمان و عبارت »بی اطلاع« شک می کنیم، چرا؟! عرض می کنم.

از همان ابتدایی که روزنامه چی شــده ایم تا به امروز، بارها دســت بر مواردی گذاشته ایم که مستند بوده و 
مستدل، اما در واکنش، به طرز عجیبی متهم شده ایم به »بی اطلاعی!« فی المثل، اشتباه بودن بذل و بخشش 
آنومالی دی.19 به چادرملو برای تأمین هزینه های انتقال آب از خلیج فارس به استان یزد. سه سال و چند ماه، 
بارها در روزنامه آفتاب یزد از یک اتفاق تلخ نوشتیم و آن »هبه« آنومالی.دی.19 به چادرملو در ازای انتقال آب 
به استان یزد بود. بر اساس آرشیو روزنامه، شاید ده و شاید بیشتر از ده گزارش پیرامون این مسئله نوشتیم و 
دست به دامان هرکه به عقل ناقص مان می رسید شدیم که؛ چادرملو اگر آب هم به استان بیاورد نفعی برای 
مردم یزد نخواهد داشت چه، آب انتقالی به وسیله معادن و صنایع بزرگ قطعاً به درد همان مصارف صنعتی 

ـ معدنی خواهد خورد و اساساً برای مصارفی چون شرب و غیره مناسب نمی باشد.
نکته ی دیگری که همواره بر آن تأکید داشتیم این بود که؛ معادن از محل حقوق دولتی که به انحاء مختلف 
از پرداخت آن شانه خالی می کنند نیز می توانند آب به یزد منتقل کنند آن هم آب شرب و نه آب مناسب 
برای مصارف صنعتی و معدنی و اگر قرار است دولت با بذل و بخشش یکی از آنومالی های گرانقیمت، آب به 

یزد منتقل کند همان بهتر که »معدن بخشی« نکند و خود عهده دار این مهم شود.

<عدم پایبندی به تعهدات زیست محیطی
حداقل در دو یادداشت،  تیر ماه 98؛ یکی با عنوان:» D-19 این گونه واگذار شد!/ هم » جاده « ساختند هم 
حضور و وجود » یوز « را انکار کردند!« و: » آقای رئیسی! محیط زیست را به یوزها و D-19 را به یزد و یزدی ها 
بازگردانید!« به صراحت از عدم پایبندی معادن به مباحث زیست محیطی نوشتیم اما به خرج کسی نرفت 
که نرفت از آن جمله این که:» کمی بیشتر از یک سال از واگذاری آنومالی D-19 می گذرد )این یادداشت 

دی ماه 98 منتشر شده است(. آفتاب یزد اعلام آمادگی می نماید تا با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول 
کابینه حسن روحانی، رضا رحمانی وزیر صمت، بهروز نعمت زاده)وزیر سابق(، عیسی کلانتری)رئیس سازمان 
محیط زیست( معصومه ابتکار)رئیس پیشین سازمان حفاظت محیط زیست( و جمعی از مدیران و معاونان 
وزارت خانه های صنعت، معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست نظیر: اسدالله کشاورز، سیدجلال 
میرجلیلی، سیدجواد میرمعینی، جعفر سرقینی، کاظم چهره گشا، رحیمیان و همچنین برخی مدیران سابق 
و لاحق استان یزد از جمله نیره پور ملائی، سید محمد میرمحمدی اردکانی، محمود زمانی قمی، علی زینی 
وند، محســن صادقیان، محمدرضا علمدار یزدی در معیت مسئولان نظارتی با همراهی اصحاب رسانه به 
منظور حضور در محل، برای بررسی و انعکاس میزان پایبندی چادرملو و سنگ آهن مرکزی بافق نسبت به 
صورتجلسه کارگروه تعامل فعالیت های معدنی و محیط زیست مورخ 1397/03/06 فراهم آورد. بدیهی است 
گردهم آوردن این تعداد مسئول به خودی خود امکان پذیر نیست اما مدیران فعلی دستگاه قضائی استان و 
کشور در صورت تشخیص و درک اهمیت می توانند مقدمات را فراهم آورند تا با گذشت تنها یک سال همگان 
از نزدیک ببینند و باور کنند که برای واگذاری آنومالی D-19 خیلی از باید ها رعایت نشد! ببینند که هیچ 
کدام از تعهدات پا بر جا نماند اصلا بیایند و با چشمان خود ببینند که هم » جاده « ساختند هم حضور و 

وجود » یوز « را بی هیچ دلیل و مدرکی انکار کردند!«

<4 سال گذشت و تخریب محیط زیست بیشتر شد

این روزها با دیدن تصاویری که به برخی از آن ها در همین گزارش نیز استناد کرده ایم، سطح تخریب محیط 
زیســت توسط چادرملو به اندازه ای است که اگر جلوی آن گرفته نشود چه بسا بعدِ از دست دادن آنومالی 
دی.19، پارک ملی سیاهکوه نیز برای همیشه نابود شود. تعجب ما از این جهت است که اساساً علت عدم 
شاکی شدن سازمان محیط زیست کشور و استان از چادرملو چه دلیلی می تواند داشته باشد و یا اساساً چه 
اتفاقی باید رخ بدهد که نام آن »فاجعه زیست محیطی« باشد که بالاخره دست اندرکاران محیط زیست کشور 
و استان برای ایجاد مانع در برابر این تخریب های گسترده و علنی آستین بالا بزنند؟ اصلاً مانده ایم بیلبوردهای 
جاده یزد به تهران را باور کنیم یا تبدیل پارک ملی سیاهکوه به نمکزار؟ بهُت زده ایم که کدام عقل سلیم و 
کدام وجدان بیداری حاضر می شود این چنین بلاهایی بر سر طبیعیت بکر و منحصر بفرد استان یزد بیاورد؟ 
و یا دستگاه قضائی و اداره کل محیط زیست استان یزد منتظر نازل شدن کدام بلایی بدتر از آن چه اینک بر 

سر محیط زیست آمده نشسته اند که شاید حرکتی انجام پذیرد؟

<گفتند بی عقلیم ولی همچنان می گوییم؛ مسئله ی استان یزد آب است نه انتقال آب
از بعد انتشار گزارشی با عنوان:»مسئله ی مهم استان یزد آب است نه انتقال آب« از زمین و زمان، بد بیراه 
می بارد اما این روزها بالاخره همان هایی که بی عقل مان خواندن نیز متوجه شدند، مشکل استان یزد با انتقال 
آب حل نمی شــود چه، از آن چه چادرملو به عنوان انتخال آب خلیج فارس به استان یزد انجام داد نه تنها 
نفعی به استان نرسید که هم چاه های بیشتری حفر شد هم برداشت ها افزایش پیدا کرد و این یعنی؛ چادرملو 
بعد از آنومالی دی.19، دست از سر پارک ملی سیاهکوه اردکان هم نکشید)!( و این بدان معنا است که باید 
التماس کنیم تا محیط زیست استان یزد با رسم شکل نشان دهد فاجعه زیست محیطی یعنی چه؟! و دیگر 
باید چه رخ بدهد که دو سطر شکوائیه برای ثبت در تاریخ در یکی از محاکم قضائی استان نوشته شود حتی 

اگر پیگیری نشود!
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یک اشتباه محاسباتی در حوزه معادن 

معادل فساد در چای دبش!

آفتاب یزد: با توجه به این که هنوز فساد و اختلاسی بزرگتر از فساد در چای دبش در رسانه ها منعکس 
نشــده، فلذا تا این لحظه، ســنجه ی بررسی فساد ها، انحراف ها و اختلاس ها را با میزان فساد در چای 

دبش به عنوان یک عدد توافقی باید پذیرفت! 
اگرچه هنوز عدد و ارقام پرونده فساد در چای دبش به صورت شفاف اعلام نشده اما بر اساس آن چه در 
رسانه ها منعکس شده، عدد ریالی این فساد چیزی در حدود 160 هزار میلیارد تومان است که البته این 
فساد طی چهار سال رخ داده است. در این نوشتار، کاری به چهار عمل اصلی در ریاضی، تقسیم میزان 
فساد انجام گرفته در چای دبش بین جمعیت ایران و باقی مسائل نداریم زیرا باور داریم مردم به آسانی 
و با یک حساب سرانگشتی و دو، دو تا، چهارتا متوجه می شوند وقتی می گوییم؛ یک اشتباه محاسباتی 
در حوزه معادن معادل فساد در چای دبش یعنی حتماً می دانیم 1450 میلیارد تومان با 160 هزار میلیارد 
تومان تفاوت هایی دارد اما این تیتر را با بررســی و آمارهای مقایسه ای انتخاب کردیم، فساد چهار ساله 
و اشتباه محاسباتی دوساله. که خدا را شکر به اختلاس و یک فساد انجام شده نینجامید و قوه قضائیه 

)سازمان بازرسی یزد( جلوی آن را گرفت. 

<اشتباه محاسباتی 1450 میلیارد تومانی و باقی ماجرا!
هفته گذشته، در برخی از رسانه های استان یزد این خبر درج می شود:»اشتباه محاسباتی 1450 میلیارد تومانی« 
و این مربوط می شود به حقوق دولتی کمتر محاسبه شده ی معادن در استان یزد طی سال های 1400 و 
1401. بازرس کل استان یزد از شناسایی و اصلاح حقوق دولتی کمتر محاسبه شده معادن در سال های 
1400 و 1401 با ورود بازرسی کل استان خبر داد. رضا ستایی مختاری، بازرس کل استان یزد اظهار 
کرد: با ورود و پیگیری این بازرســی کل، حقوق دولتی کمتر محاسبه شده برخی از معادن استان طی 
ســال های 1400 و 1401 به مبلغ 14 هزار و 500 میلیارد ریال شناســایی و اصلاح شد. بازرس کل 
اســتان عنوان کرد: حقوق دولتی تعدادی از معادن استان یزد طی سال های 1400 و 1401 به دلایلی 
از قبیل بروز اشتباه در محاسبه میزان واقعی استخراج سالیانه، ضریب پایه حقوق دولتی و قیمت فروش 
ماده معدنی، بالغ بر یک هزار و 450 میلیارد تومان کمتر محاســبه شــده است.وی بیان کرد: با ورود و 
پیگیری هیئت بازرسی این سازمان، مراتب پس از شناسایی، به اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان 
اعلام شد تا در این خصوص ضمن اصلاح حقوق دولتی نسبت به ابلاغ به بهره برداران مشمول و وصول 
آن اقدام شــود. بازرس کل قضائی اســتان گفت: با توجه به اینکه رصد و نظارت این موضوع در دستور 
کار مســتمر این بازرسی کل قرار دارد؛ لذا ضروری است دستگاه های متولی امر اهتمام و پیگیری لازم 
را به منظور وصول حقوق دولت داشته باشند. این اشتباه 1450میلیارد تومانی در حالی رسانه ای شده 
که اخیراً نماینده دولت در یزد از تخفیف 1000 میلیاردی به یکی از معادن)چادرملو( برای جاده سازی 

خبر داده است!
خبر روشن است، دستگاه های ذیربط و مسئول طی دو سال با عدم دقت کافی)حتماً سهوی بوده است 
ان شــاء الله!( باعث شــده اند چیزی حدود 1450 میلیارد تومان از حقوق دولتی کمتر محاسبه شده به 
خزانه واریز نشود. بازرسی کل هم این موضوع را متوجه شده)چگونه و چطورِ آن توضیح داده نشده!( و 

دستورات لازم برای اصلاح آن اشتباه صادر می شود و حال چند پرسش:
الف: کل حقوق دولتی معادن در استان یزد به چه میزان است که چیزی حدود 1450 میلیارد تومان 

آن)شما بخوانید اشتباه محاسباتی( کشف می شود؟
ب: به طور متوســط، سالانه 750 میلیارد تومان از حقوق دولت نزد معادن مانده است با توجه به تورم 
بالای 40 درصد، فقط اصل آن حقوق محاسبه و دریافت می شود یا منافع دولت به طور کامل محاسبه، 

وصول خواهد شد؟
ج: بعید می دانیم ندانند به 1450 میلیارد تومان نمی شــود گفت اشتباه محاسباتی زیرا این عدد آنقدر 

بزرگ هست که نیاز نباشد با ورود یک دستگاه نظارتی معلوم شود.
د: بهتر نبود اطلاع رســانی شفاف و بدون ابهام خبری انجام می شد. در همین فقره: کدام معادن دولتی 
یا خصوصی؟ هر کدام به چه میزان؟ دلیل اشتباه محاسباتی)عمدی یا سهوی بودن(؟ راه حل و طریقه  
وصول مطالبات دولت؟ نحوه برخورد با سهل انگاران)دستگاه هایی که در این اشتباه محاسباتی دخالت 

داشته اند( و... اصلًا معلوم نیست.

<تخفیف 1000 میلیاردی، قانونی یا غیر قانونی؟!
و نکته آخر: همین ماه گذشته بود که نماینده دولت در استان یزد، خبر از تخفیف 1000 میلیاردتومانی 

به یکی از معادن )چادرملو( داد که درباره ی آن حرف بسیار است:
یک: نماینده دولت در یزد)مهران فاطمی( اســتناد می کند به تبصره ی 5 ماده 14 قانون معادن و 
می گوید:»هزار میلیارد تومان از تعهد شرکت چادرملو در تکمیل بخشی از جاده یزد طبس از محل 
تبصره 5 ماده 14 قانون معادن انجام خواهد شــد. طبق این قانون در صورت هزینه  کرد شرکت های 

معدنی در محل مسئولیت اجتماعی معادن، مشمول معافیت 20 درصدی از پرداخت حقوق دولتی 
خواهند شد.«و اما در تبصره ی 5 ماده 14 قانون معادن)آخرین ویرایش( چنین موضوعی درج نشده 
اســت. در تبصره ی 5 ماده 14 قانون معادن آمده:»بهره بــرداران معادنی که درجهت بهره برداری 
بهینه و صیانت از ذخایر معدنی، ارتقاء بهره وری و تحقیق و توسعه و اکتشاف و حفظ محیط زیست 
در معدن مربوط اقدام نمایند، با تأیید شورای عالی معادن از پرداخت حداکثر تا بیست درصد  حقوق 

دولتی معاف می باشند.«
دو: جاده ی یزد ـ طبس سال ها است پذیرای ماشین های حمل مواد معدنی است و همواره مورد اعتراض 
ساکنان استان یزد و دیگر خودروهای عبوری. در چنین وضعیتی اینگونه به نظر می رسد که استفاده  
غیر معمول و خارج از توان جاده ای که برای عبور و مرور همه در نظر گرفته شده از مسیری که در درجه 
اول عمومی است و نه اختصاصی معادن، باعث تخریب این جاده، تلفات عدیده ی انسانی )مرگ و میر، 
 تصادفات منجر به آسیب دیدگی های جدی، زیان های مادی و معنوی حتی غیر قابل محاسبه در کنار

 مرگ و میر برخی از گونه های در خطر انقراض مانند یوز آســیایی( و ســایر موارد شده است حال 
 بعــد تقریباً دو دهه تصمیم به دوبانده کردن این جاده آن هم از جیب دولت  گرفته اند که منصفانه 

به نظر نمی رسد!
ســه: معادن بزرگ به ســبب تنوع فعالیت لابد پیمانکارانی در اختیار دارنــد یا به تعبیری توان در 
اختیار گرفتن دارند حال اگر دولت خواهان دوبانده شــدن جاده طبس است؛ الف: چرا باید از جیب 
خود بابت تخریبی که از ســوی معادن صورت پذیرفته اقدام کند؟ ب: چرا این امر را به خود معادن 
واگذار کرده، بهتر نبود حقوق دولت تمام و کمال دریافت می شد و خودِ دولت به انتخاب پیمانکار و 
دوبانده کردن این جاده اقدام می کرد؟ ج: چرا دولت باید هزینه کردن درآمدهای خود برای مسائل 

زیر ساختی را به دیگران واگذار کند؟
چهار: دولت می خواهد به یک مجموعه  معدنی امر جاده ســازی را واگذار کند و هزینه اش را نیز به 
اصطلاح، پیش پیش بپردازد، بهتر نبود این مســئله به پیمانکاران کارکشته و صاحب تجربه واگذار 

می شد تا واسطه ها و احتمال سوء استفاده ها کمتر شود؟
پنج: اندیشــیدنِ دولت به این پرســش خالی از لطف نیست بی آن که مجبور به پاسخ گویی باشند؛ 

مجموعه ی معدنی چرا باید در امر جاده سازی دخالت کند؟
شش: آیا این معافیت به سایر معادن در دیگر نقاط کشور و معادن بخش خصوصی هم داده می شود؟ 

در آینده در این خصوص بیشتر خواهیم نوشت. 

< اشتباه محاســباتی 1450میلیارد تومانی در بخش معدن در حالی رسانه ای 
شده که قوه قضائیه به موقع ورود موثر داشته است

< اخیــراً نماینده دولت در یزد از تخفیف 1000 میلیاردی به یکی از معادن برای 
جاده سازی خبر داده است

< رضا ستایی مختاری، بازرس  کل استان یزد: با ورود و پیگیری این بازرسی کل، 
حقوق دولتی کمتر محاسبه شده برخی از معادن استان طی سال های 1400 و 1401 

به مبلغ 14 هزار و 500 میلیارد ریال شناسایی و اصلاح شد
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فسیل  سیصد میلیاردی
نقد و نظری بر فروش فوق میلیاردی اثر جدید کریم امینی

1

وقتی صحبت از جهانی شــدن می شود، این 
تصور بــه وجود می آید کــه این موضوع، 
پدیده ای اســت که تنها در چند سال اخیر با 
ما همراه بوده است؛ حال آنکه طبق اطلاعات 
صندوق بین المللی پــول، می توان گفت که 
نخستین دوره جهانی شدن در سال ۱۸۸۰، ۱۴۰ 
سال پیش، اتفاق افتاد. صندوق بین المللی پول 
در این یادداشت به تحلیل پنج دوره تجارت 
بین المللی از سال ۱۸۸۰ تا به امروز پرداخته 
است. بر اســاس این مطلب، جهانی شدن به 
پنج دوره تقسیم شــده اســت: ۱۸۷۰-۱۹۱۴ 
)انقلاب صنعتــی(، ۱۹۴۵-۱۹۱۴ )جنگ ها 
و حمایت گرایــی(، ۱۹۸۰-۱۹۴۵ )نرخ ارز 
ثابت-برتون وودز(، ۲۰۰۸-۱۹۸۰ )آزادسازی 
بزرگ یــا جهانی شــدن( و ۲۰۰۸ تا امروز 

)فراجهانی شدن و آهسته سازی(.
درواقع ۲۰۰ سال گذشته برای جهان به طورکلی 
و به ویژه برای غرب، ســال های پرتلاطمی 
بوده اســت. فراتر از دو جنگ جهانی و سایر 
درگیری های بزرگ که به طور قطعی گذشته و 
حال را رقم زده اند، در طول آن دو قرن، اقتصاد 
جهشی عظیم داشته است و این روند با انقلاب 
صنعتی آغاز شــد. این چرخش کوپرنیکی؛ 
اگرچه در ابتدا برای کارگران بسیار سخت بود، 
اما به میلیون ها نفر اجازه داد تا از وضعیت فقر 
رها شوند و کشورها در حوزه هایی که دارای 
مزایای نسبی هستند، متخصص شوند. همه این ها 
تا حد زیادی به لطف رشد تجارت بین المللی 
امکان پذیر شــده است. پیشرفت هایی که در 
حمل ونقل در آن سال ها تجربه شد، »فاصله« 
بین اقتصادها و مناطق را کاهش داد و تبادل 
کالا را به امری ســودآور و امکان پذیر تبدیل 
کرد. تا پیش ازاین دوره، محصولات فاسدشدنی 
یا بسیار سنگین نمی توانستند حمل ونقل شوند. 
با وجود همه این موارد، تجارت بین الملل و 
تحولات آن از آن زمان تاکنون خطی نبوده و 
به نظر نمی رسد که در آینده نیز با وجود منافعی 
که در پی دارد، خطی باشــد. گواه این فقدان 
روند خطی بودن، دوره جدیدی اســت که 
تجارت بین الملل با قدرت بیشتری در آن وارد 
می شود، مرحله ای که به نظر می رسد هم زمان 
)globalization(؛  جهانی شــدن  پایان  با 
 عصری کــه در زمانــۀ فراجهانی شــدن 
 )hyper-globalization( آن را آهسته سازی
نامیده اند،   )slowbalization( جهانی شدن 

متولدشده است.

۱(فراجهانیشدن
اکثر آمریکایی ها بر این باورند که کشورشان 
روبه زوال اســت. در سال ۲۰۱۸، نظرسنجی 
مرکز تحقیقات پیو از آمریکایی ها پرسید که 
عملکرد کشورشان در ســال ۲۰۵۰ چگونه 
خواهد بود، ۵۴ درصد از پاسخ دهندگان گفتند 
که اقتصاد ایالات متحده ضعیف تر خواهد بود. 
۶۰ درصد هم بر این باور بودند که ایالات متحده 
در دنیا کشوری خواهد بود با اهمیتی کم. این 
جواب ها نباید تعجب آور باشد؛ فضای سیاسی 
مدتی اســت که این احســاس را به وجود 
آورده است که کشور در مسیر اشتباهی قرار 
دارد. بر اساس یک نظرسنجی گالوپ در یک 
بازه زمانی طولانی مدت، در ۲۰ سال گذشته 
تعداد آمریکایی هایی که از روندهای پیش رو 
»راضی« هستند از ۵۰ درصد عبور نکرده است. 
در حال حاضر هم ۲۰ درصد است. در طول 
دهه ها یکی از راه های فکر کردن در مورد اینکه 
چه کسی برنده ریاست جمهوری می شود این 
بود که بپرسیم: چه کسی خوش بین تر است؟ از 
جان اف کندی گرفته تا رونالد ریگان و باراک 
اوباما، به نظر می رسید که هر چه خوش بینی 
و شادی نامزدی بیشتر بود احتمال اینکه بلیط 
برنده دستش باشد هم بیشتر بود؛ اما در سال 
۲۰۱۶، ایالات متحده سیاستمداری را انتخاب 
کرد که کارزارش بر اساس عذاب و تاریکی 
شکل گرفته بود. دونالد ترامپ تأکید داشت که 
اقتصاد ایالات متحده در یک »وضعیت اسفناک« 
)dismal state( قرار دارد که ایالات متحده 
در خارج از کشور دچار »بی احترامی، تمسخر 

و کنار گذاشته شدن« شده است و...

فراجهانی شدن:
تردید در دینامیک ترس متقابل

دکتر فرشید فرحناکیان

عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

صفحه 3

گفت وگوی 
رهبر معظم انقلاب 
با خانواده شهید 
سید رضی موسوی

پیوستن کشورهای »هم مرز« با روسیه به »ناتو« از نظر مسکو یک »اعلام جنگ« است! اولیانوف، 
2هنری کیسینجر و فنلاند

ادامه در صفحه 7

تشییع  مراسم  آفتاب یزد: 
پیکر سردار شهید سیدرضی 
موســوی کــه عصــر روز 
دوشنبه ۴ دی ماه در حمله 
تروریستی رژیم صهیونیستی 
به منطقه زینبیه دمشق به 
شهادت رسید، در میدان امام 

حسین)ع( برگزار شد.
مراسم تشییع پیکر سردار شهید سید رضی موسوی 
که در حرم حضرت علی بن موسی الرضا)ع( طواف 
داده شد، از ساعت ۸ صبح روز پنج شنبه با حضور 
مردم تهران و برخی مقامات کشــوری و لشکری 
در میدان امام حسین )ع( آغاز و از آنجا تا میدان 

شهداء تشییع شد.
بر روی پرچم های زرد رنگی که شرکت کنندگان 
در مراســم در دست داشتند نوشــته شده بود: 

»حریفتم«.
با ورور پیکر شــهید رضی موسوی به میدان امام 
 حســین )ع( مراسم رســما با تلاوت قرآن کریم 

آغاز شد.
در این مراسم شعارهایی چون »الله اکبر«، »لبیک 
یا حســین )ع(«، »مرگ بر اســرائیل«، »مرگ بر 
صهیونیسم«، »مرگ بر آمریکا«، »حسین حسین 
شعار ماست، شهادت افتخار ماست« و... سر داده شد.

شرکت کنندگان در این مراسم که اقشار مختلفی 
را شامل می شدند عکس هایی از شهیدان سردار 
قاسم سلیمانی و شهید سیدرضی موسوی و دیگر 

شهدای مدافع حرم در دست داشتند.
تعداد زیــادی از خبرنگاران داخلی و خارجی این 

مراسم را پوشش خبری و تصویری دادند.
سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی به عنوان سخنران این مراسم در بخشی 
از این مراســم تاکیــد کرد: جبهــه مقاومت در 
حال به بار نشستن اســت. به عنوان خادم سپاه 
می گویــم عملیــات طوفان الاقصــی کاملا یک 
عملیات فلســطینی بود. طراحی و اجرا توســط 
فلســطینیان انجام شــد و در خارج از فلسطین 
تصمیمی گرفته نشــد. سخنگوی سپاه گفت که 
ترور شهید رضی در پاسخ به طوفان الاقصی بود اما 
بنده عرض می کنم طوفان الاقصی مستقل عمل 

کرد و توســط فلسطینیان 
انجام شد. مقاومت در عراق 
از جبهه  بخشــی  اگرچــه 
اما خودش  اســت  مقاومت 
مســتقل عمل می کند. در 
لبنان نیز حزب الله مســتقل 
عمل می کند. ما هنوز انتقام 
ترور شهید قاسم ســلیمانی و شهید ابومهدی را 
نگرفته ایم. ما به وقتش این کار را انجام می دهیم. 
ما صادقانــه کاری را که انجــام می دهیم، اعلام 

می کنیم و نمی ترسیم.
زینب سلیمانی دختر حاج قاسم سلیمانی هم به 
عنوان دیگر سخنران مراسم تشییع پیکر شهید 
سیدرضی موسوی گفت: شهید موسوی پا به پای 
شهید حاج قاسم در سوریه حضور داشت و حاج 
قاســم او را فرمانده ای زیرک می دانست. درست 
اســت که شــهادت برای ما افتخار است اما برای 

جبهه باطل جز ذلت نیست.
هم چنین محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در 
حاشیه این مراسم گفت: خون این هم رزم شفیق 
شــهید حاج قاسم ســلیمانی که مجاهدت های 
فراوانــی در حــوزه مبارزه با تروریســم و داعش 
 داشت، به زودی دامن جنایتکاران صهیونیست را 

خواهد گرفت.
این مراسم در میدان امام حسین )ع( با مداحی و 
سینه زنی شروع و با تشییع پیکر شهید تا میدان 

شهدا به پایان رسید.
شهید ســید رضی موسوی از جمله قدیمی ترین 
مستشاران سپاه در ســوریه و از همراهان سردار 
شهید حاج قاســم ســلیمانی بود که عصر روز 
دوشــنبه چهارم دی به وسیله سه فروند موشک 
هدایت شونده توسط تروریست های صهیونیست 
در منزل خود در منطقه زینبیه در حومه دمشق 

به شهادت رسید.
پیکر شهید در امامزاده صالح)ع( تجریش به خاک 

سپرده شد.
قرار است مراسم گرامیداشت این همرزم حاج قاسم 
سلیمانی صبح امروز در حسینیه فاطمه الزهرا)س( 
واقع در میدان سپاه خیابان ولیعصر)عج( از ساعت 

۹ الی ۱۱ برگزار شود.

یک اشتباه محاسباتی در حوزه معادن

معادل فساد در چای دبش؟

درصد   30 حداقل  اینترنتی  بسته های 
به صورت رسمی گران شد؛ اعلام آمار 
تورم نشــان می دهد دولت در کنترل 

گرانی ها موفق نبوده است

گرانی به ایستگاه 
اینترنت رسید

جنجال خودروی الکتریکی 
عجیب روسیه 

در شبکه های اجتماعی
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

نیکلای دوم آخرین پادشاه روسیه بود که با انقلاب 
بلشویکی سرنگون و به تاریخ پیوست. در روسیه 
کسی انقلاب نکرد، انقلاب شد. انقلاب بلشویکی 
دو رهبر داشت یکی لنین و دیگری تزار نیکلای 
دوم، به عبارتی عملکرد نظام تزاری از عوامل مهم 
و موثر در وقوع انقلاب ۱۹۱۷ بود. نحوه حکمرانی، 
دیکتاتوری و استبداد و اختلاف شدید طبقاتی و 
فساد و بی اخلاقی و اختناقی که در روسیه تزاری 
وجود داشــت از خاطره و حافظه مردم پاک نشد 
و راهی برای مردم جز انقلاب باقی نگذاشت. تزار 
تمام دریچه های سخن گفتن و ابراز وجود مردم 
را بســته بود و نگذاشت مردم حرفشان را بزنند. 
همه دهان ها بســته شــده بود و در این میان از 
شرایط اجتماعی و اقتصادی، پدیده جامعه شناسی 
بنام انقلاب متولد می شــود کــه اجتناب ناپذیر 
اســت و لنین هم با زیرکی و سابقه مبارزاتی که 
در کارنامــه اش بود از غفلت نظام تزاری بهره برد 
و رهبری انقــلاب را بر عهده گرفت و در آخر به 
عمر نظامی پادشاهی پایان داد. جامعه به سمت و 
سویی حرکت می کرد که وقوع انقلاب حتمی بود 
و جلوی پدیده های اجتماعی را نمی شود گرفت. 
لنین هم با ســخنرانی های خویش وعده می داد 
که با پیروزی انقــلاب وضعیت مردم بخصوص 
کارگران در شرایط ایده آلی قرار خواهد گرفت و 
تمام دریچه ها و روزنه ها در جامعه باز نگه داشته 
خواهد شد و گلوها را نخواهد بست تا همه مردم 
سخن بگویند و خلق اتحاد شوروی سوسیالیستی 

می توانند با صد زبان با حکومت گفتگو کنند. 

مبانی اخلاقی در
اتحاد جماهیر شوروی سوسیالیستی

رامین نخستین انصاری
روزنامه نگار

یادداشت-1

حســن روحانــی رئیس جمهور ســابق به بهانه 
انتخابات خبرگان فعال شــده است. او بعد از یک 
دوره ســکوت این روزها بیشتر در رسانه ها دیده 
می شــود. البته این روندی طبیعی در اتمســفر 
سیاسی کشور است. چهره های شاخص سیاسی 
بعد از خروج از قدرت مدتی ســکوت می کنند تا 
شرایط را برای بازگشت بسنجند.آنان اگر شرایط را 
مساعد ببینند کم کم از لاک خود خارج شده و به 
اظهار نظر می پردازند و بسان یک دولت در سایه 

عمل می کنند.
 

<موردخاصاحمدینژاد
البته احمدی نژاد در این زمینه یک استثنا است. 
او وقتی سال ۱3۹2 از قدرت خارج شد سکوتش 
چندان طولانی نبود و آذرماه همان سال از رئیس 
جمهور وقت درخواست مناظره کرد.احمدی نژاد در 
نامه ای سرگشاده خطاب به حسن روحانی نوشته 
بــود:» اینجانب با تاکید مجــدد بر لزوم تحکیم  
دوســتی ها و حفظ وحدت و همدلی به ویژه در 
شرایط کنونی، این روشنگری را از جهت پاسداشت 
تلاش های گسترده، صادقانه و کم نظیر همکاران و 
کارکنان دولت در سراسر کشور و نیز قشر وسیعی 
از فعالان عرصه خدمت در بخش خصوصی، وظیفه 
خود می دانم، چرا که بار مسئولیت پیشرفت آتی 
ایران عزیز عمدتا و همچنان بر دوش این عزیزان 
خواهد بود. بدیهی است که جفا بر این خیل عظیم 
می تواند خسارات جبران ناپذیری را متوجه کشور 
نماید.خدا را شــاهد می گیرم که این دعوت نه بر 
اساس یک حس شخصی، بلکه بر مبنای احساس 

تکلیــف دینی و ملــی صورت می گیــرد. وگرنه 
اینجانب و همکارانم در طول ۸ ســال مسئولیت 
خود، زمانی که در عین تحمل بار سنگین خدمات 
کم ســابقه در جای جای میهن اسلامی به موازات 
دشمنی های بیگانگان، حجم کم نظیر ناملایمات 
و بی مهری های برخی در داخل را به عشــق ملت 
بزرگ ایران به جان پذیرفتیم، امتحان خود را به 
نیکی پس داده ایم.«اما این نامه در جامعه تقریبا 
بازتابی نداشت چرا که فضای سیاسی جامعه آن 
روزها مطلق به نفع گفتمان تدبیر وامید بود و غالب 

مردم درگیر اخبار توافق موقت هسته ای بودند.
 

<حسنروحانیبهدنبالچیست؟
از فحــوای کلام ایــن روزهای حســن روحانی 
می توان متوجه شــد که وی برنامه ای که در سر 
دارد مختص به انتخابات خبرگان نیست و وی در 
حال زمینه چینی برای انتخابات های دیگر است.او 
پس از فرمایشات اخیر مقام معظم رهبری درباره 
لزوم تحقق مشارکت بالا در انتخابات تاکید کرد: 
»وظیفه ما این اســت که انتخابــات را از حالت 
سردی دربیاوریم حتی اگر در تهران به جای 3۰ 
نفر، ۱۰ نفر نامزد داشته باشیم.«براساس گزارش 
خبرگزاری تسنیم، وی همچنین گفت: »هیچ کس 
نمی تواند بگوید من مخ اطب فرمایش مقام معظم 
رهبری نیستم. رهبر انقلاب به همه خطاب کردند 
باید یک انتخابات پرشور و رقابتی برگزار شود.«این 
سخنان و مشابه آن گواهی است بر تایید گزاره بالا. 
رئیس جمهور ســابق کماکان تنها راه رسیدن به 

مقصود را رجوع به صندوق می داند.
 

<سوالکلیدی
اما ســوال کلیدی این است که آیا حسن روحانی 

در زمان مناسبی سکوت خود را شکسته است؟
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در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد

بیماری »سلیاک«
در کودکان، 

غیر قابل درمان 
اما کنترل شدنی!
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همکار محترم 

جناب آقای امیرحسین رضوی 
مدیرمسئول روزنامه عصر رسانه

منصور مظفری 

مدیرمسئول روزنامه آفتاب یزد 

با نهایت تأسف و تأثر درگذشت ابوی گرامیتان 

شادروان سیدعلی رضوی
را به جنابعالی و خانواده محترم تســلیت عرض 
نموده، از خداوند منان برای آن مرحوم علو درجات 
و برای شما و خانواده محترم و سایر بستگان صبر و 

طول عمر با عزت مسئلت می نمایم. 

برگزاری مراسم تشییع پیکر شهید سیدرضی موسوی در میدان امام حسین )ع(

انتقام می گیریم اما به وقت خود

رهبر انقلاب پس از اقامه نماز بر پیکر شهید سید رضی موسوی در دیداری به خانواده ایشان 
تســلیت گفتند. به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای با حضور در کنار پیکر سردار 
شهید سید رضی موسوی و قرائت فاتحه، بر پیکر آن شهید سرافراز نماز اقامه کردند و پس از 
آن در جمع خانواده آن شهید خطاب به ایشان گفتند: خدا ان شاءالله درجاتش را عالی کند. 
خوشا بحالش، یک عمر زحمت و تلاش، آخرش هم جایزه شهادت پروردگار عالم! شما در اجر 
ایشان شریک هستید. رهبر انقلاب اسلامی با تسلیت به خانواده شهید و قدردانی از جهاد 
خستگی ناپذیر شهید سیدرضی موسوی برای این شهید، همنشینی با اوصیاء و اولیاء الهی 

و علو درجات مسئلت کردند.

گفت وگوی رهبر معظم انقلاب با خانواده شهید سید رضی موسوی | حسن روحانی »محبوب« نشده 
بلکه مورد توجه قرار گرفته

سیدعلیرضا کریمی

ادامه در صفحه 3

جواب یک رسانه که پنج ماه منتظر مانده تا »جانمایی« پروژه یا طرح نهضت 
ملی مسکن اعلام تا مشخص شود برای مردم خانه می سازند یا خودشان؛ سکوت 
نیست کما اینکه برخورد با ایجادکنندگان انحراف در طرح یا پروژه نهضت ملی 
مسکن هم وظیفه رسانه نیست!

4

< اشتباه محاســباتی 1450میلیارد تومانی در بخش معدن در حالی 
رسانه ای شده که قوه قضائیه به موقع ورود موثر داشته است 

< اخیراً نماینده دولت در یزد از تخفیف 1000 میلیاردی به یکی از معادن 
برای جاده سازی خبر داده است

در وزارت »صمت« چه خبر است؟

 ـزلنسکی؛  حمایت علنی و فشارهای پنهانی بایدن 

اوکراین یک گام دیگر 
به »زمین در برابر صلح« نزدیک تر شد

4

وب سایت خبری پالتیکو به نقل از چندین منبع ناشناس گزارش داد؛ ایالات متحده و اتحادیه 
اروپا از هدف خود برای »پیروزی کامل« اوکراین بر روسیه، به نفع یک راه حل مذاکره شده که 

ممکن است برخی اراضی را به مسکو واگذار کند، کنار کشیده اند

یادداشت-2

آفتاب یزد بررسی می کند

»ناپاسخگویی« دولت سیزدهم را 
خلع سلاح کرد 
یا بالابردن سطح انتظارات؟!

صفحه 3

یک هفته و بیشتر، رسانه پرُ شده است از اخبار 
و تحلیل و افشاگری ها پیرامون فساد چای 
)دبش( و هر روز و هر ساعت نیز بر حجم 
آن افزوده می شود؛ موضوعی که اگرچه مهم 
اســت اما از این جا به بعد، این موضوع و 
این پرونده در حوزه ی مسئولیت های قوه ی 
قضائیه است که ایمان و اعتقاد داریم به آن 
رسیدگی خواهد شد و ان شاءالله بدون افتادن 
در کانال اطاله، همه ی ابعاد آن نیز روشن و 
آشکار می شود اما آنچه ما را نگران کرده، 
فراموشــی موضوعی مهم تر از فساد چای 
)دبش( یعنی چای ســنواتی تاریخ گذشته 
است که قدمتی ســه دهه ای دارد با ابعاد 
بنظر گســترده تر از فساد در واردات چای، 
چه به لحاظ عددی و چه از منظر حقوقی 
و چه از زاویه تأثیرات اقتصادی، سیاسی و 
نیز می تواند احتمالا به سلامت آحاد مردم 

مربوط شود.
از آن جایی که آفتــاب یزد طی ماه های 
گذشته، بارها در این زمینه نوشته و موضوع 
چای ســنواتی تاریخ گذشته را در دستور 
کار خود باقی نگاه خواهد داشت تا بالاخره 
مســئولان مجبور و مجاب به پاسخگویی 
شوند هرچند عده ای دوست دارند ما آن را 

فراموش کنیم.
ســوالات، ابهامات و نکات بسیار مهمی 
در این فقره وجود دارد که حتی به گمان 
پرونده ی  ابهامات  از  بخش هایی  می تواند 

اخیر )فساد چای دبش( را نیز روشن کند.
- این که اساساً چرا باید دسترنج کشاورزان 
زحمتکش ایرانی تبدیل به کالایی شود که 
نه تنها کاربرد انسانی که کاربرد حیوانی و 

حتی صنعتی نیز ندارد؟
- این که پشت این پرونده ی قطور و تقریباً 
تاریخی شده افرادی تلاش می کنند چای 
تولید داخل بــه مرحله ی توزیع و فروش 
نرسد، در انبارها آن قدر باقی بماند تا غیر 

قابل استفاده شود؟
- این که چرا همین چــای در زمانی که 
قابل استفاده است می خواهند وانمود کنند 
مشتری چندانی ندارد اما با سنواتی و تاریخ 
گذشته شــدن چگونه است که به یکباره 
خریداران برای این کالای غیرقابل مصرف 

پیدا می شوند.
- این که کدام دستگاه نظارت می کند تا این 
چای سنواتی تاریخ گذشته راهی بازارهای 

داخلی آن هم به نام چای وارداتی نشود؟
- بعــد صــادرات برخــی از چای های 
سنواتی حتی برای مصارف صنعتی )مثلًا 
صنعت رنگســازی( هم تأیید نشده، چه 
 رخ می دهــد و به چه سرنوشــتی دچار 

خواهد شد؟
- ایــن که نقش بانک ملــی در این میانه 
چیست که بسیاری از چای سنواتی تاریخ 
گذشته در انبارهای بانک ملی وجود دارد 
و مزایده های آن توســط بانک ملی انجام 

می شود؟
- این که بالاخره ســازمان و نهاد مسئول 
وزارت  کشــور،  چای  سازمان  کیست؟ 
جهادکشاورزی، وزارت بهداشت، وزارت 
صمت، وزارت اقتصــاد و دارایی و حتی 
دستگاه های نظارتی چرا تا این لحظه نسبت 
به گزارش های پی در پی آفتاب یزد سکوت 
اختیار کرده اند و واکنشی نشان نمی دهند؟ و 
حتی به درخواست معاون اول رئیس جمهور 

هم پاسخ نمی دهند.
- و در نهایت این که، بالاخره قفل زبان ها 
کی و چگونه و مشــروط بــه چه اتفاقی 

بازخواهد شد؟
کوتاه و مختصرترین عرض بنده این است؛ 
از نظر آفتاب یزد، اگرچه فساد چای )دبش( 
بسیار مهم است اما آن موضوع دیگر یک 
پرونده ی قضائی اســت و پرداختن به آن 
در رسانه ها و محافل سیاسی بیشتر از آن 
که گره گشا باشد ابهام زا است. بیاییم ضمن 
پیگیری روند بررسی و محاکمه ی همه ی 
آنانی که در این موضوع دخالت داشته اند 
حتی به اندازه ی چشــم بر هم نهادنی، 
گذشته  تاریخ  سنواتی  چایهای  موضوع 
را دنبــال کنیم که ایــن یکی علاوه بر 
فسادزا بودن احتمالا می تواند مخاطرات 
جانی نیز برای مردمان عزیز کشــورمان 

در پی داشته باشد.
نشود سرگرم فساد چای )دبش( شویم و 
ناگهان خدای ناکرده خبر برسد هزاران 
تن چای ســنواتی تاریخ گذشته توسط 
دلالان مجدد به جای چای سالم و قابل 
شرب در سبد کالایی مردم قرار گرفته 
است؟ اصلًا بی خیال فساد چای )دبش(، 
محکم پیگیر پرونده چایهای ســنواتی 
تاریخ گذشته باشید که آن یکی برملا شد 
و دیر یا زود مسببان آن محاکمه خواهند 
شد این یکی است که سی و چند سال 
است دچار غفلت های غیرارادی و ارادی 
شده است، به نظر ما موضوع چای های 
سنواتی تاریخ گذشته از فساد در چای 
شما چگونه  است  مهم تر  بسیار   )دبش( 

می اندیشید؟

فساد چای )دبش( مهم است 
چای سنواتی تاریخ گذشته مهم تر!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله دوشنبه 20 آذر 1402

  آفتاب یزد نهم دی 1402

خبر رسیده بر اساس یک موافقتنامه، 
بخشــی از درآمدهای برخی معادن 
در منطقه ســاغند احتمالا در قالب 
مدیریت  به  اجتماعی  مسئولیت های 
استان داده شده است. برخی از منابع 
از ارقامی حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد 
تومان خبر داده اند که در جای خود 
رقم قابل توجهی اســت و می تواند 
آثار کوتاه و بلند مدت عدیده ای بر 
زدودن آثار فقر و محرومیت در همان 
منطقه یعنی بخش خرانق داشته باشد. مسبوق به سابقه بوده یا 

نه را نمی دانم اما این موارد به ذهنم رسید که عرض می کنم:

الف: سیاست های کلان در حوزه ی معادن )مالکیت، واگذاری، 
اکتشاف و توسعه، درآمدها و هزینه کردها( همواره مورد نقد 
کارشناســان حوزه های اقتصادی، تولیدی، مدیریت توسعه، 
بخش معدن و فعالان رســانه ای و اجتماعی بوده اســت چه، 
از یک سو معادن ثروت های خدادادی است که باید از منافع 
آن در بهترین حوزه های سرمایه گذاری و زیر ساختی استفاده 
کرد و از ســویی دیگر، معادن خود باعث بسیاری آسیب ها و 
تخریب ها در حوزه هایی چون محیط زیست، منابع طبیعی، آب 
و هوا، جاده و بر هم زدن ترکیب جمعیتی و ایجاد ناهمگونی 

فرهنگی - اجتماعی می شوند.

ب: از دوگانه ی معدن به طور کلی خوب یا در هر صورت بد، 
عبور کرده ایم زیرا با پیشــرفت علم و تکنولوژی در تمام دنیا 
دیگر ایســتادن بر یکی از دو کفه ی معادن خوب و معادن بد 
معنا ندارد به این شرح که در یک نگاه کلی، معادن ثروت های 
ملی اســت که باید به بهترین شکل ممکن از آن بهره برداری 

شود.

ج: پاشــنه ی آشیل بخش معدن اما نگاه توسعه ای است یعنی؛ 
برخی از سیاستگذاران در یک نگاه آنی و کوتاه مدت، به معادن 
از زوایه ی ثروت های بادآورده می نگرند که چون درآمدهای 

هنگفتی دارد پس لابد می تواند چند صباحی، موتور محرکه ی 
سیاست های فردی و جناحی به شمار آید در حالی که معادن، 
ثروت های ملی است که باید برطرف کننده ی نیازهای مناطقی 
باشــد که: الف/ معادن در آن قرار دارند، ب/ استان هایی که 
استان معدنی به شــمار آورده می شوند، ج/در زیرساخت ها و 

سرمایه گذاری های ملی و منطقه ای.

د: این نکته اگرچه عمومیت ندارد اما سرجمع بررسی ها نشان 
می دهد بخش عظیمی از معادن در مناطق دور افتاده، محروم و 
کمتر توسعه یافته قرار دارند اما عجیب است که منفعت معادن 
در جایی دیگر و برای مقاصدی دیگر هزینه می شــود که یا 
برای آن مناطق جز زیان های زیست محیطی و سایر زیان های 
برشــمرده شــده، ثمره ای ندارند یا به گونه ای با آن برخورد 

می شود که انسان احساس اموال غنیمتی به او دست می دهد.

هـ : برای نمونه، معادن بزرگی که در بخش خرانق، شهرستان 
اردکان یزد قرار دارند به تنهایی می توانند بار توســعه و رفع 
نیازهای تمام یک اســتان را بر دوش بکشند اما طی سال های 
اخیر آن چه ســهم مردم ســاکن در آن مناطق شده، آلودگی 
بوده اســت و از بین رفتن مراتع و منابع طبیعی و تحلیل رفتن 
سفرهای آب زیرزمینی که در این منطقه ی خاص یعنی خرانق 
و ســاغند، عمده تخریب ها علی حــده از آن حدی بوده که 

متصور بوده ایم.

و: اگر خبری که در ابتدا نوشتیم صحت داشته باشد که قریب 
به صحت اســت لابد حق داریم معترض به شــیوه ای باشیم 
که در پیش گرفته شده اســت. درآمد معادن اگر قرار نباشد 

محرومیــت مناطقی را برطرف کند که معــادن در آن وجود 
دارند، خرابی معادن از جاده و سفره های آب زیرزمینی محیط 
زیســت و آلودگی شــدید آب و هوا چرا باید فقط سهم آن 
مناطقی شــود که عنوان مناطق محروم به خوبی نشان می دهد 
در چه وضعیتی به ســر می برند. صریح تر این که، نمی شــود 
برخورداری ها از معادن ســهم همه بشود حتی سهم دور ترین 

مناطق کشور اما هیچ تاثیری در خود آن مناطق نداشته باشد.

ز: بارهــا و طی گزارش هایی متعدد بــه انواع ویرانگری های 
معادن در بخش هایی از خرانق، ســاغند و اردکان اشاره کرده 
ایم، از تبدیل بیابان به شوره زار تا برداشت های فرای طاقت از 
سفره های آب زیرزمینی و ایجاد کارخانجاتی که جز آلودگی، 
نفع دیگری ندارد. این روزها بحث آلودگی هوا و کمبود آب 
نیز مردم اســتان یزد به خصوص اردکان را به الامان درآورده 
که لابد گوشه هایی از اعتراض آن ها را در رسانه ها شاهد بوده 
ایم، خود گویای واقعیت هایی تلخ و تاییدی اســت بر آنچه 
نوشــتیم حال در این میانه و این که برخی از معادن )عمدتاً 
ســنگ آهن( در مناطقی از ساغند در بخش خرانق استان یزد 
صدها میلیارد تومان را در اختیار مدیریت ارشــد استان قرار 
بدهند لابد بســیار خوب و منطقی به نظر می رسد ولی اینکه 
احتمالا خواسته باشــند آن را در دیگر جای استان )یا جای 
دیگر بدون اولویت بخش خرانق بــرای مثال ابرکوه، زادگاه 
نماینــده ی دولت در یزد( هزینه کننــد آن هم بدون توجه به 
محرومیت های گســترده ای که ساغند و خرانق دارند از قد و 

وزنِ فهم ما بیرون است.

ح: حتم داریم دل بخواهی و هرکی - هرکی هم نمی شود در 
اتاقی دربســته نشســت و توافقنامه نوشت و به دور از چشم 
مردم و رســانه اجرا کرد. اعتراض باید، حاضریم، پیگیری در 
دستگاه قضایی نیاز است حتماً اقدام می کنیم، تیتر و گزارش 
روزنامه ای نیاز اســت کوتاهی نمی کنیم ولی ناپاسخگویی در 
این زمینه را نخواهیم پذیرفت که ســال ها است شاهد کشته 
شدن مردمانی هستیم که در جاده یزد-طبس تردد می کنند که 
فقط گناه شان زیســتن در مناطقی است که معدن دارد، هوای 
آلوده تنفس کردن تنها ثمره ی زیســتن در این مناطق است و 
استفاده از بی کیفیت ترین آب که گاهی برای صنعت نیز تأیید 
نمی شــود هم لابد جایزه ی بودن در مناطق معدنی است اما 
همین که بوی پول به مشام می رسد هستند کسانی که حاضر و 

آماده، بگیرند و ببرند و هیچ توضیحی نیز  ندهند.

ط: مخلص کلام این که، کوتاه نوشــتیم و سربسته و با ایماء 
و اشــاره حال اگر بــرای این عمل صــورت گرفته، توجیه 
قانونی داشتند و پاسخی منطقی که روی چشم می گذاریم اما 
صلاحدید اگر سکوت باشد و ناپاسخگویی، این بار صریح تر 
و با اســم و آدرس مشخص خواهیم نوشــت تا معلوم شود 
محرومیت مناطقی که ذاتاً ثروتمند هستند یک دلیل بیشتر ندارد 

و آن باز شدن پای سیاسیون در حوزه معادن...!

سیاست و معادن؛ 
درآمد معادن ساغند در کجا هزینه می شود و چرا؟!

سرمقالهآفتابیزدیکشنبه24دیماه

منصور مظفری
مدیرمسئول

پاسخ داده نشد

پاسخ داده نشد
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آفتاب یزد: یک هفته قبل، خبری در رسانه های استانی و کشوری منتشر شد که از آن به عنوان »تخریبی عجیب« 
یاد شد، »تخریب 30 متر مربعی بخش هایی از گنبد مسجد امیرچقماق یزد«، مسجدی که در باره آن نوشته اند:» 
مسجد امیر چقماق که با نام مسجد دهوک و مسجد جامع نو نیز شناخته می شود در تاریخ 15 آذر 1314 با شماره 
ی ثبت 247 به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. مجموعه و میدان امیر چقماق از شاخص ترین 
مجموعه های تاریخی یزد است که شامل بازار، تکیه، مسجد و دو آب انبار است و قدمتشان به دوره تیموریان )قرن 

9 هجری( برمی گردد.«

<به توضیحات مسئولان میراث فرهنگی یزد توجه کنید
 ـمدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان یزد گفت: »سازه تزئینی روی گنبد مسجد امیرچخماق 

که حدود 30 مترمربع ریزش کرده نیاز به بازسازی دارد.« 
 ـمدیرکل میراث فرهنگی استان یزد گفت: »با توجه به ریزش بخشی از گنبد مسجد امیر چقماق از سوی اعضای 
شورای فنی میراث فرهنگی استان از مسجد بازدید انجام شد.« بازدیدی که البته از جزئیات آن چیزی منتشر نشد تا 

حجم خسارت وارد شده به گنبد این مسجد تاریخی مبهم باقی بماند.
 ـاحمد آخوندی ابراهیم آبادی، درباره تخریبی که در گنبد مسجد امیرچخماق ایجاد شده می گوید: »گنبد مسجدها 
در شهرهایی که بافت تاریخی دارند دو پوشش دارد، یکی سازه اصلی گنبد است و دیگری سازه ای برای تزیین است 

که در آن از کاشی یا آجر لعابدار استفاده می شود.«
 ـاحمد آخوندی گفته است:» گنبد مسجد امیرچخماق مدت ها مرمت نشده بوده که در بناهای تاریخی این مسئله 
چیز عجیبی نیست و معمولاً بعد از 20 الی 30 سال که مصالح فرسوده می شود مرمت صورت می گیرد، در خصوص 
گنبد این مسجد سازه اصلی آن مشکلی ندارد، شورای فنی استان گنبد مسجد را بررسی کردند و همانطورکه گفتم 
برای سازه اصلی گنبد مسجد هیچ مشکلی ایجاد نشده است، اما اتفاقی که افتاده مربوط به آن سازه تزئینی روی گنبد 

است، که حدود 30 مترمربع ریزش کرده و نیاز به بازسازی دارد.«
 ـمجید علومی، کارشناس ارشد مرمت آثار و بناهای تاریخی می گوید: »من خودم گنبد مسجد را بررسی کردم، مواد 
و مصالح به مرور زمان فرسوده می شوند و حالا کاشی های آن بخش از گنبد مسجد امیرچخماق که در معرض آفتاب 
و عوارض طبیعی است ریخته، طوری که گنبد مسجد آسیب ندیده، بلکه فقط بخشی از کاشی های ساقه گنبد ریخته 
است. آخرین باری که ساقه گنبد ترمیم شده مربوط به 45 سال قبل است که عکس های آن موجود است لذا به مرور 

زمان مصالح آن فرسوده شده است.«
 ـمجید علومی، کارشناس ارشد مرمت آثار و بناهای تاریخی می گوید: »ما 10 سال قبل گنبد را بررسی کردیم و 
هیچ مشکلی وجود نداشت، وضعیتی که پیش آمده ناگهانی خودش را نشان می دهد، از آن جایی که ما باید به اصالت 
کاشی ها توجه داشته باشیم برای همین مرمت را پیشاپیش انجام نمی دهیم، لذا ممکن است در یک سال اثری 
تاریخی را بررسی کنیم و مشکلی وجود نداشته باشد اما سال بعد بر اثر عوامل محیطی فرسودگی مصالح خودش 
را نشان دهد و اثر تاریخی آسیب ببیند. لذا وقتی 10 سال قبل بررسی کردیم ساقه های گنبد هیچ مشکل خاصی 
نداشت، حتی وقتی به کاشی ها ضربه می زدیم صدای زنگی نمی داد که احساس کنیم نیاز به مرمت وجود دارد، البته 
کاشی های بالای گنبد دچار مشکل شده بود که آن ها را کامل مرمت کردیم و خوشبختانه بعد از 10 سال مشکلی هم 

ندارد، اما ساقه گنبد امسال دچار جدا شدن کاشی ها شد، ولیکن خوشبختانه مشکل سازه ای وجود ندارد.« 
 ـمدیرکل میراث فرهنگی می گوید اقدامات لازم برای جلوگیری از پیش  آمدن چنین مسئله ای انجام شده است: 
»برای این که مرمت با مشکل مواجه نشود از نظر شورای فنی استفاده می کنیم، خدا را شکر تمام کارهای مرمتی 
استان یزد زیر نظر این شورا است که همگی از اساتید با تجربه هستند. از هفته آینده کار مرمت را شروع می کنیم و 

تا یک ماه آینده هم تمام می شود.«
 ـمجید علومی می گوید: »برای جلوگیری از پیش آمد چنین مواردی نظارت بسیار مهم است، اتفاقی که برای مسجد 
امام در اصفهان رخ داد فرق داشت، مثلاً داربستی که آن جا بسته بودند طوری بود که همه نمی توانستند بالا بروند و 
نظارت کنند، من به عنوان ناظر مرمت آثار در یزد خودم را موظف می دانم روزی چند مرتبه از داربست بالا بروم و 
نظارت کنم، کاری که برای گنبد مسجد جامع یزد انجام دادم، بیش از 10 سال قبل این گنبد مرمت شد اما در این 
مدت کسی نگفت گنبد بد مرمت شده است، چرا که اهمیت دارد ناظر خودش بالای داربست برود و با استاد کار 
تبادل نظر کند. چراکه استادکارها اگرچه در فن مرمت توانمند هستند اما مبانی مرمت کاری علمی و دانشگاهی و به 
عهده ناظر است، منِ ناظر باید با استادکار تبادل نظر داشته باشم و به شدت دقت کنم، ما تا به این روز در استان یزد 

مشکلی در این باره نداشتیم و کاملا خودمان دقت داریم.«
 ـشاکری، معاون میراث فرهنگی یزد گفت: »خرابی و ریزش بخش بیرونی گنبد مسجد امیرچخماق قرار است با نظر 

شورای فنی و طبق اصول میراثی بازسازی شود.«

<گزارش هشداری آفتاب یزد و جوابیه ی میراث فرهنگی
سه شنبه سی امُ خرداد، روزنامه آفتاب یزد در گزارشی با خطاب قرار دادن عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، این تیتر را انتخاب می کند:» آقای ضرغامی؛ به دوستان تان در میراث فرهنگی استان 

یزد بگویید: یک کلیپ هم برای »گنبد مسجد امام تفت« در یزد آماده داشته باشند!«
این تیتر را بدین جهت انتخاب کردیم که مطمئن بودیم مدیریت میراث فرهنگی یزد، حساسیتی نشان نخواهد داد و 

صرفاً به تهیه ی کلیپ و توضیحات کلیشه ای بسنده خواهد کرد!

<و اما چند نکته پیرامون جوابیه ی ارسالی
نکته اول این که: اساساً ریزشی در گنبد مسجد امام تفت)شاه ولی(مشاهده نمی شود! نکته دوم این که: گزارش 
آفتاب یزد، گزارشی هشداری بود نه خبری! نکته سوم این که: در متن گزارش آفتاب یزد دقیقاً به موردی اشاره 
 شــده که در متن جوابیه بازهم با آن مواجه هســتیم)با اعتباری که تخصیص داده شــده است، طی هفته های

 آتی برای مرمت گنبد اقدام می شود(، قریب به یک سال است که دائماً می گویند: با اعتباری که جذب شده، طی 
 هفته های آتی و باز هم گفته اند: با  اعتباری که جذب شده، طی هفته های آتی!!! نکته چهارم این که: اساساً در 
 جوابیه ی ارسالی از سوی میراث، هیچ اشاره ای به تخریب گنبد مسجد امیرچقماق یزد نشده است! نکته پنجم این که: 
 تنظیم کننده  جوابیه اساساً متن گزارش هشداری آفتاب یزد را مطالعه نکرده و با عجله و پس از خواندن »تیتر« اقدام به 

جوابیه نویسی کرده است!
نکته ششم این که: این یک اپیدمی است که نهادها، سازمان ها و دوایر دولتی، جوابیه دادن را به نوعی رفع تکلیف 
قلمداد کرده، خود را نسبت به مندرجات آن مسئول نمی دانند! نکته هفتم این که: این یک اپیدمی است که نهادها، 
ســازمان ها و دوایر دولتی، رســانه را به وفق قانون مطبوعات ارجاع می دهند که لابد منظورشان ماده 23 قانون 
مطبوعات است اما به متن این ماده ی قانونی توجه نمی کنند که جوابیه باید مرتبط با مطلب منتشر شده باشد و در 
غیر این صورت رسانه ملزم به درج جوابیه نیست. نکته هشتم این که: جوابیه باید رسمی، درج شده در کاغذی که 
سربرگ دار و مهمور به مهر و امضای بالاترین مقام دستگاه مربوط است،  باشد که اگر این چند شرط رعایت نشود 

لابد رسانه هم الزامی به درج جوابیه نخواهد داشت!

<آقای ضرغامی؛ آفتاب یزد فرضیه ای را بررسی کرده است که امیدواریم حقیقت نداشته باشد
<آیا تخریب بخشی از گنبد مسجد امیرچقماق در یزد عمدی است؟!

یک هفته ای از انتشار خبر تخریب بخشی از گنبد مسجد امیرچقماق یزد می گذرد و اما با آنالیز تصاویر می توان به 
نکته مبهمی رسید که روشنگری درباره آن برعهده وزارت میراث فرهنگی و اداره کل میراث فرهنگی استان یزد است.

=تصویر شماره یک:

همانطور که در تصویر شماره ی یک دیده می شود، تخریب در قسمت رو به میدان امیرچقماق و دقیقاً پشت به 
مسیری که عمدتا در معرض بارندگی است به وجود آمده)کاشی های آن بخش از گنبد مسجد امیرچقماق که در 

معرض آفتاب و عوارض طبیعی است ریخته(

تصویر شماره دو:
اگر خوب به تصویر شماره دو نگاه کنیم، آن طور که مسئولان و کارشناسان می گویند، تخریب در یک نقطه خاص 
اتفاق افتاده و به جاهای دیگر که نگاه کنیم حتی اثری از فرسودگی و ترک دیده نمی شود)»من خودم گنبد مسجد را 
بررسی کردم، مواد و مصالح به مرور زمان فرسوده می شوند و حالا کاشی های آن بخش از گنبد مسجد امیرچقماق که 
در معرض آفتاب و عوارض طبیعی است ریخته، طوری که گنبد مسجد آسیب ندیده، بلکه فقط بخشی از کاشی های 

ساقه گنبد ریخته است.«( و این یعنی آفتاب و عوارض طبیعی فقط همین نقطه را هدف قرار داده است؟!

=تصویر شماره سه و چهار:
اگر به آجرها، حجم آجرهای نزدیک به محل تخریب و آجرهایی که اندکی دورتر قرار دارد بنگریم این شائبه ایجاد 

خواهد شد که ریزشی طبیعی اگر صورت پذیرفته باشد)بنا بر ادعای مدیران میراث و کارشناسان( هم آجر ها باید 
چند تکه می شد و نیز مقدار آجرهای پای محل تخریب از آجرهای قرار گرفته در مکانی دورتر باید کمتر می بود. 
دقت در این مسئله ضروری است که در هنگام تخریب اگر چه به مرور رخ می دهد اما و احتمالا ریزش نهایی، دفعتاً 
 و به حالت انفجاری )پرت شدگی( صورت خواهد گرفت فلذا قرار داشتن بیشتر آجرهای از گنبد جدا شده آن هم در 
فاصله ای نزدیک از محل تخریب)مکانی با عرض حدوداً 80 سانتیمتر( آن هم به صورت کاملاً سالم اندکی عجیب است!

=تصویر شماره پنج:
ترک های ایجاد شده در اطراف محل تخریب در هیچ کجای گنبد مشاهده نمی شود که همین مسئله ذهنی را به 

سمت وارد آمدن ضربه به همین محل تخریب شده سوق می دهد!

=تصویر شماره شش:
وجود این میخ فولادی در سازه می تواند راهنمای خوبی باشد، چند ضربه به همین میخ فولادی می تواند بخش های 

دیگری از این گنبد را دچار تخریب کند!

=تصویر شماره هفت:
در قسمت زیری محل تخریب، هیچ گونه آثاری از نشست، ترک خوردگی یا هر تغییر دیگری مشاهده نمی شود که 

خود طبیعی بودن تخریب در قسمت بالای این قسمت را بر اثر عوارض طبیعی و...  قویاً زیر سؤال می برد.

=تصویر شماره هشت:
نه تنها در قسمت زیری محل تخریب هیچ آثاری دال بر ایجاد تغییر در سازه قابل مشاهده نیست که در قسمت بالای 

محل تخریب نیز آثاری یا تغییرات هرچند اندک قابل مشاهده نیست!

=تصویر شماره نهُ:

منظم بودن شکل هندسی محل تخریب نیز قابل بررسی است. این چنین تخریب هایی که آن را به مرور زمان نسبت 
می دهند در نهایت به نقطه ای می رسد که سازه را یا بخش هایی از سازه را متلاشی می کند و متلاشی شدنی 

اینچنین منظم و هندسی از شاهکارهای طبیعت است!

=تصویر شماره ده:

 مدیر کل میراث استان یزد که رشته ی تحصیلی او کشاورزی با گرایش ترویج است و هیچگونه پیشینه  ای در 
 حوزه ی میراث به جز یک پرونده تخریب در بافت تاریخی مهریز در کارنامه او دیده نمی شود)!(، در نخستین واکنش، 
حرف های عجیبی می زند: » گنبد مسجد امیرچخماق مدت ها مرمت نشده بوده که در بناهای تاریخی این مسئله 
چیز عجیبی نیست و معمولاً بعد از 20 الی 30 سال که مصالح فرسوده می شود مرمت صورت می گیرد، در خصوص 
گنبد این مسجد سازه اصلی آن مشکلی ندارد، شورای فنی استان گنبد مسجد را بررسی کردند و همانطورکه گفتم 
برای سازه اصلی گنبد مسجد هیچ مشکلی ایجاد نشده است، اما اتفاقی که افتاده مربوط به آن سازه تزئینی روی گنبد 
 ـتخریب در بناهای  است، که حدود 30 مترمربع ریزش کرده و نیاز به بازسازی دارد.« گنبد مدت ها مرمت نشده بود 
 ـحدود سی متر مربع از سازه تزئینی گنبد تخریب شده   ـسازه اصلی مشکلی ندارد  تاریخی مسئله عجیبی نیست 
خوب که دقت می کنیم این احساس به ما دست می دهد که از نظر  احمد آخوندی ابراهیم آبادی، چنین مسائلی آن 
هنگام عجیب خواهد بود و مهم که، حداقل نیمی از سازه فرو بریزد! دلیل طرح این سؤال که؛ »آیا تخریب بخشی از 

گنبد مسجد امیرچقماق در یزد عمدی است؟!« چه بود؟ عمدی بودن می تواند به دلایلی از جمله:
 ـضربه زدن به بناهای تاریخی به منظور نابودی مواریث انجام شده باشد!
 ـضربه زدن به دلیل نصب پرچم، ریسه و نظائر آن صورت پذیرفته باشد

 ـضربه زدن برای جست و جو )مثلا یافتن شیء ارزشمندی( بوده باشد )قضاوتی نداریم(

<آقای ضرغامی؛ آفتاب یزد فرضیه ای را بررسی کرده است که امیدواریم حقیقت نداشته باشد
تمام آن چه به انضمام تصاویر نوشتیم، نه تحلیل من درآوردی بلکه فرضیه ای است قابل رد و اثبات که البته از مشورت 
برخی اساتید حوزه مرمت نیز بهره مند شدیم. این که تا چه اندازه این فرضیه می تواند به واقعیت نزدیک باشد یا دور را 
باید کارشناسان خُبره و مستقل با دخالت مستقیم مدعی العموم معین و معلوم کنند. از همین جا خود را برای شنیدن 
افاضاتی چون: مشکل شخصی با مدیریت میراث یزد داریم، عقل نداریم، یارانه کاغذ گرفته ایم که انتقاد نکنیم، این 

لاطائلات چیست و... آماده کرده ایم!

<همه ی این ماجرا را ماجرایی انحرافی و در جهت حواس پرتی می دانیم!

تخریب )عمدی، غیرعمدی و بر اثر ســهل انگاری یا طبیعی و بر اثر مرور زمان( ســی متر مربع از گنبد مسجد 
امیرچقماق را ماجرایی انحرافی و در جهت حواس پرتی می دانیم حال برای چی نمی  دانیم .

<یک باور قدیمی
قدیمی ها معتقد بودند سازندگان بناهای معظم و ارزشمند تاریخی از مسجد و مناره گرفته تا دیگر بناهای مهم، 
هزینه ی مرمت ها و بازسازی های بعدی در طی قرون و اعصار را درون همان سازه در جایی که به دور از چشم 

باشد پنهان می کرده اند!

<نکته آخر
<از تکرار ماجرای سرقت کتیبه مسجد جامع کبیر ترسیده   ایم!

حساسیت نشان دادیم تا مانند حکایت تلخ سرقت »کتیبه چهارده معصوم)ع( مسجد جامع کبیر یزد« که 
از ســرقت آن دقیقا 14 ســال می گذرد به دست فراموشی سپرده نشود و به این اظهار نظر که:»در حال 
پیگیری اســت« مبتلا نشویم. تأکید می کنیم در صورت عدم واکنش صحیح و کارشناسانه، این موضوع 
را بازهم دنبال خواهیم کرد ضمن آن که آفتاب یزد در سلسله گزارش هایی، آن چه طی این سال ها بر 
ســر مواریث تاریخی ـ فرهنگی این استان آمده به خصوص آن چه در برخی شهرستان ها در حال وقوع 

است را منتشر خواهد کرد.

 آقای ضرغامی؛ آفتاب یزد فرضیه ای را بررسی کرده است که امیدواریم حقیقت نداشته باشد

آیا تخریب بخشی از گنبد مسجد امیرچقماق عمدی است؟! 
 آنالیز تصاویر به ما این نکته را گوشزد می کند که این تخریب بر اثر یک روند طبیعی ممکن نیست یا حداقل باور آن به این آسانی ها نیست!

 پیرو انتشار مطلب مورخ 1402/0۳/۳0 با عنوان »آقای ضرغامی به دوستانتان در استان یزد بگویید: 
یک کلیپ هم برای گنبد مسجد امام تفت آماده داشته باشند«، در صفحه یک و دو آن روزنامه لطفا 
توضیحات مدیرکل میراث فرهنگی استان یزد وفق قانون مطبوعات جهت روشنگری افکار عمومی 
در اسرع وقت، در همان صفحه و ستون منتشر شود. تیترجوابیه: »مرمت گنبد مسجد امام تفت 
آغاز می شود« درباره ریزش بخشی از نمای گنبد مسجد امام )شاه  ولی( شهرستان تفت باید گفت 
خوشبختانه گنبد اصلی مسجد مشکلی ندارد و اتفاقی که رخ داده،  مربوط به نمای روی گنبد است. 
روی گنبد مسجد، سازه ای بتُنی با کلاف های عمودی و افقی است که در سال 1۳79 و نظارت سازمان 
ایجاد شد.  در این سازه که بیش از دو دهه از عمر آن می گذرد، از آجر لعابدار با کیفیت پایین استفاده 
شــده بود و خوردگی آجرها، مشکل کنونی را پدید آورده است. بر همین اساس با حضور اعضای 
شورای عالی نظارت بر مرمت بافت های تاریخی استان، بازدید از گنبد انجام گرفت.  با اعتباری که 
تخصیص داده شده است، طی هفته های آتی برای مرمت گنبد اقدام می شود. سازه مسجد مشکل 
فنی ندارد و پس از مرمت به حالت اولیه باز می گردد. مسجد امام، بخشی از مجموعه تاریخی شاه 

نعمت الله ولی است که در خرداد 1۳78 ثبت ملی شد.«

| جوابیه ی میراث فرهنگی به گزارش هشداری آفتاب یزد

  آفتاب یزد سوم تیرماه 1402
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی:  ترجیح می دهیم این گزارش را با خبر مراسم کلنگ زنی بیمارستان قلب 
محمد رسول الله )ص( که از سوی روابط عمومی استانداری یزد، دوشنبه 16 آذرماه 1388 روی خروجی 
تارنمای رسمی استانداری یزد قرار داده شده، بی هیچ دخل و تصرفی آغاز کنیم زیرا، بازخوانی آن چه 14 

سال پیش گفته شده، خالی از لطف نیست:

قلــب المللــی  بیــن  مرکــز  احــداث  زنــی  کلنــگ  مراســم  پذیرفــت:  صــورت  غدیرخــم  ســعید  عیــد  آســتانه  در   > 

       محمد رسول الله)ص( یزد
به گزارش روابط عمومی اســتانداری یزد، نماینده ولی فقیه و امام جمعه یزد در این مراســم با اشــاره به 
 نقش ســلامت انسان ها در سلامت جامعه گفت: کیفیت درمان در یزد از استاندارد بالائی برخوردار است. 
حجت الاسلام و المسلمین " محمدعلی صدوقی" اظهار داشت: با توجه به امکانات و نیروی انسانی توانمندی 

که در استان یزد وجود دارد، این استان می تواند به عنوان یک قطب پزشکی در سطح کشور مطرح شود.
 استاندار یزد نیز در این مراسم با تبریک عید سعید غدیر خم گفت: بنا بر روایت وارده از امام صادق )ع (

 عیدغدیر از اعیاد قربان و فطر برتر اســت. اســتاندار یزد با اشاره به برکات و دستاوردهای ارزشمند پیروزی 
انقلاب اسلامی اظهار داشت: تامین نیروهای متخصص و دست یابی به فناوری های نوین مانند سلول های 
بنیادین و استفاده از نانوتکنولوژی از جمله برکات ارزنده انقلاب در حوزه سلامت و درمان در کشور ماست. 
وی افزود: در استان یزد، اولین گام را در این خصوص شهید محراب حضرت آیت الله صدوقی )ره( برداشتند. 
وی با تاکید بر این نکته که علم در حال توسعه و تکامل است تصریح کرد: با همت تمام بایستی تلاش کنیم 
از کشــورهای دیگر عقب نمانده و حتی چند گام جلوتر باشــیم. استاندار یزد این نکته را یادآور شد: استان 
یزد قطب درمان ناباروری در کشور شده است، در حوزه قلب نیز با توجه به نیروهای متخصص، استان یزد 
می تواند در سطح کشور و دنیا مطرح شود. استاندار، محل احداث این مرکز را دارای موقعیت مکانی بسیار 
مناسبی دانست و اظهار امیدواری کرد: تا دو سال آینده شاهد بهره برداری از این مرکز بین المللی باشیم. وی 
همچنین از مسئولانی که آمادگی خود را درراستای همکاری در احداث این مرکز مهم و تاثیر گذار در حوزه 
درمان اعلام داشته اند و همچنین دکتر فروزان نیا متخصص شهیر قلب در ایران به خاطر پیگیری مجدانه در 
این زمینه قدردانی نمود. نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شورای اسلامی نیز گفت: غدیر از ولایت فقیه 

می گذرد بنابراین اگر بخواهیم از سیره علی)ع( پیروی کنیم باید پیرو ولایت فقیه باشیم.
مرحوم حجت الاسلام و المسلمین» سید جلال یحیی زاده« افزود: احداث این مرکز به نوعی پشتیبانی از نظام 
و ولایت فقیه است. وی این نکته را یادآور شد که استان یزد قابلیت بسیار زیادی در حوزه توریسم درمانی دارد. 

جراح یزدی و متخصص شهیر قلب نیز در این مراسم طی سخنانی از تلاش های بی وقفه و همراه با جدیت 
استاندار یزد و سایر مسئولان استان تقدیر نمود.

 " فروزان نیا " در خصوص مرکز قلب محمد رسول الله )ص( گفت: این مرکز در زمینی به مساحت 63 هزار 
مترمربع در سه بخش بیمارستان،آموزشی- پژوهشی و رفاهی – مسکونی احداث خواهد شد. وی همچون دیگر 
سخنرانان این مراسم،یزد را دارای موقعیت بسیار مناسب و توانمندی های بالا در مقوله توریسم درمانی دانست.   

فروزان نیا تصریح کرد: یزد لیاقت و شایستگی قطب شدن در حوزه درمان عوارض و بیماریهای قلب را دارد.
 کافی است به گفته ها توجه کنید؛ گفتند: دوساله می سازند، گفتند: می توانیم در زمینه قلب در ایران و جهان 
مطرح باشــیم، گفتند: ساخت بیمارســتان قلب، پشتیبانی از نظام و ولایت فقیه است و... جالب و غم انگیز 
این که؛ سه نفر از کسانی که در مراسم کلنگ زنی این بیمارستان حضور داشتند، طی سال های گذشته از 
دنیا رفته اند؛ حجت الاسلام والمسلمین صدوقی، امام جمعه فقید یزد)سال 1390(، سید جلال یحیی زاده، 
نماینده فقید تفت و میبد در مجلس)1392( و مرحوم غلامحسین دشتی، معاون سیاسی وقت و اولین رئیس 

شورای ششم شهر یزد)سال 1400(.

چگونه حیاتی ترین پروژه بیمارستانی خاورمیانه زمینگیر شد؟!
به این تیترها توجه کنید:»بیمارستان قلب یزد دچار سکته قلبی شد«، »بیمارستانی که قرار بود شفا بخش 
قلب بیماران باشــد دچار سکته مغزی شد«، »بیمارستان قلب همچنان خاک می خورد«، »بیمارستانی که 
کفتر دانی شد«، »بیمارستان قلب همچنان پیشرفتی نداشته است«، »بیمارستان قلبی که قلبش از حرکت 

ایستاده«، »بیمارستان قلب برای ساخته نشدن کلنگ زنی شد« و...
اگرچه نخستین بار، 12 آذر 1388 خبر ساخت بیمارستان قلب منتشر شد اما بنا به گفته ی مسئولان وقت 
دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی یزد، اخذ مجوز های این بیمارستان به سال 1386 باز می گردد:» دکتر 
نیکوکار، 11 اســفند 1400 گفت: بیمارســتان قلب محمد رسول الله)ص( با ظرفیت 75 تخت در سال 86 
مجوز گرفت و در سال 94 به بیمارستان 256 تختخوابی ارتقا یافت. وی افزود: اختلاف بین شرکاء اصلی ترین 

علت توقف این مرکز قلب است که با وجود پیگیری های متعدد و رایزنی با استانداری و فرمانداری در 5 سال 
گذشته پیشرفت چشمگیری نداشته است. بر اساس اطلاعات داده شده از راه وشهرسازی استان یزد شش 
ونیم هکتار زمین با کاربری درمانی در سال 88 با شرایط ویژه نقد واقساط به یکی از پزشکان یزدی واگذار 

شد و قرار بود در مدت دو سال این بیمارستان ساخته شود.
در حال حاضر مرکز ســلامت قلب محمد رســول الله )ص(  که در مســیر جاده یزد - تفت احداث شده با 
پیشرفت فیزیکی 40 درصد، شش سال است که بلاتکلیف رها شده است. تابه حال چندین بار مجوز احداث 
بیمارستان توسط وزارت بهداشت تمدید شده، اما با توجه به اختلاف سرمایه گذاران، پرونده قضایی در این 

زمینه تشکیل شده است.«
همانطور که در متن این خبر بدان اشاره شده، مجوز این بیمارستان به سال 86 باز می گردد و تا 11 اسفند 
1400، یعنی 14 سال بعد تنها 40 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است موضوعی که در نوع خود در تاریخ 

این سرزمین بی سابقه است.
اشاره ی درست دکتر نیکوکار به »اختلاف شرکاء« این بیمارستان، اصلی ترین مسئله ای است که هیچ گاه 
بدان توجهی نشــده است زیرا؛ این اختلاف شرکاء تا به امروز برای اســتان و شهروندان هزینه های مادی، 

معنوی، روحی، روانی و جسمی فراوانی در بر داشته و همچنان نیز ادامه دارد.
موضوع دیگری که در متن این خبر بدان اشاره نشده، آن است که دو قطعه زمین، به فاصله ی یک خیابان به 
یک نفر واگذار شده که 65 هزار متر برای ساخت بیمارستان و 65 هزار متر نیز برای مرکز سلامت با طرحی 
موسوم به » توریسم درمانی«، برای مراحل پس از جراحی قلب اختصاص داده شده است موضوعی که نباید 
از نظر دور داشــت این که؛ شوربختانه، پیشرفت فیزیکی مرکز سلامت از پیشرفت فیزیکی خود بیمارستان 
بیشتر بوده که جای سؤال و بررسی دارد زیرا، این مرکز تنها وقتی می تواند قابلیت بهره برداری داشته باشد 
که بیمارستان قلب ساخته و افتتاح شده باشد اما اگر به ساخت و سازهای اطراف همین مرکز سلامت توجه 
کنیم یعنی؛ بیمارســتان سرطان، بیمارستان اعصاب و روان)که سرنوشتی تلخ تر از بیمارستان قلب دارد( و 
بیمارســتان زنان و زایمان آن گاه به نتایجی دست پیدا می کنید که راهنمای خوبی برای رسیدن به پاسخ 

بسیاری از پرسش ها است!

بیمارستان قلب؛ سیاسی ترین پروژه ی بیمارستانی در کشور
پزشکی که از او تحت عناوینی چون: پزشک شهیر یزدی، پزشک جراح قلب و... یاد می شود و طی سال های 
اخیر، از 86 تا به امروز)1402( در ســتاد انتخاباتی رؤســای جمهوری)احمدی نژاد، روحانی و رئیســی( و 
نیز نامزدهای انتخابات مجلس با انواع و اقســام شــال گردن های انتخاباتی رؤیت شده، حیاتی ترین پروژه 
ی بیمارســتانی خاورمیانه را ضمن زمینگیر کردن به سیاســی ترین پروژه ی بیمارستانی در کشور مبدل 
کرده اســت. با مراجعه ای کوتاه به پرونده ی قطور این بیمارستان، تنها چیزی که یافت نمی شود، اهتمامی 
 برای ســاخت بیمارستان اســت به گونه ای که برخی معتقدند اساساً این بیمارستان برای »ساخته نشدن« 

کلنگ زنی شده است!

< آن قدر گفتند؛ یزد قطب پزشکی کشور که خودمان هم باورمان شد!
 ســال ها اســت به یزد، قطب پزشــکی کشــور گفته می شــود اما با مداقه در آن چه در بطن این عنوان

 دهان پرکن به دســت می آید، ازدحام بیمارانی از اســتان های جنوبی و شرقی کشور، کمبود شدید تخت 
بیمارستانی، چندین طرح بلاتکلیف بیمارستانی و وعده هایی است که همچنان به اصطلاح خاک می خورد. 

ترافیک سنگین در چندین خیابان شهر یزد از جمله خیابان امام خمینی)ره( و طالقانی، وضعیت نا به هنجار 

مطب پزشکانی که در یک نقطه شهر ازدحام کرده اند، وضعیت اسفبار بیمارستانی در اکثر شهرستان های 
اســتان یزد از جمله اردکان، بهاباد، بافق، مهریز، تفت، ابرکوه، هرات و مروســت، کوچ بسیاری از پزشکان 
یزدی به تهران و اســتان های عمدتاً برخوردار، عدم رغبت یزدی ها به درمان در اســتان یزد و تلاش برای 
دنبال کردن انواع جراحی ها در تهران، اصفهان، شیراز از جمله ی مشکلاتی است که ذیل سایه ی همین 
 قطب پزشــکی خواندن استان یزد، نصیب و بهره ی شــهروندان یزدی شده است! و اگر نبود بیمارستان

 فوق تخصصی مرتاض استان یزد با یک بحران در این خصوص روبرو می شد.

< یکسال گذشت و کسی پاسخی نداد!
یکی از آخرین وعده ها را استاندار یزد به عنوان نماینده دولت سیزدهم در یزد، دهم تیرماه 1401 به مردم 
داد. در متن خبری که روابط عمومی استانداری یزد، یکسال قبل منتشر کرد می خوانیم:» با پیگیری های 
اســتاندار یزد، عملیات اجرایی پروژه بیمارستان قلب یزد پس از یک دهه بلاتکلیفی، ظرف یک ماه آینده 
آغاز می شود. به گزارش اداره کل روابط عمومی استانداری یزد، دکتر مهران فاطمی؛ استاندار یزد با اشاره به 
توقف یک دهه ای پروژه مرکز بین المللی قلب محمد رسول الله)ص( یزد گفت: اختلافاتی مابین ذی نفعان 

این پروژه بوجود آمده بود که قریب به 20 جلسه کارشناسی به منظور رفع این اختلافات برگزار شد.
 دکتــر فاطمــی ادامه داد: پــس از رایزنی های متعدد، جلســه نهایی در روز پنجشــنبه مــورخ 9 تیر 1

401 برگزار شد و جمع بندی های لازم به منظور احیا پروژه صورت گرفت.
 وی با اشــاره به ســرمایه گذاری 1000 میلیاردی برای این پروژه، ابراز امیــدواری کرد با توافقات حاصله، 

شاهد آغاز مجدد روند اجرای پروژه تا یک ماه آینده باشیم.«
نکته ی تلخ ماجرا این که؛ خبرنگار آفتاب یزد طی دوازده ماه گذشــته، هرماه، وعده ی »تا یک ماه آینده« 
 را به مسئولان ارشد استان یزد یادآور می شود و اما هیچ مقام مسئولی در این رابطه حاضر به پاسخگویی و

 اظهار نظر نمی شود. مضافاً این که، روزنامه آفتاب یزد، پیشتر و در قالب گزارشی از »طرح های نیمه تمام در 
استان یزد« به موضوع این بیمارستان و ده ها طرح ناتمام و رها شده که بعضاً سابقه ای 20 ساله دارند پرداخت 

اما به آن گزارش نیز توجهی نشد که نشد!

< سال ها است دولت ها می گویند: می خواهیم طرح های ناتمام را تمام کنیم اما فقط کلنگ زنی کردند!
نه دولت سیزدهم که هر سه دولت احمدی نژاد، روحانی و رئیسی در شعارها و سفرهایی که به استان یزد 
داشته اند، جملگی اهتمام اصلی خود را عدم شروع طرح های جدید و به پایان رسانیدن طرح های ناتمام قبلی 
عنوان می کنند اما همه ی دولت ها در نهایت و پس از هشت سال که دوره ی آن ها به اتمام می رسد، بسیاری 
طرح ها که یا اساساً قابلیت اجرایی ندارد، یا پیش بینی ها بدون درک واقعی از توان مالی دولت ها را در کنار 
خود دارد و یا آن قدر به طول انجامیده که اجرایی هم بشود دیگر توان برآورده ساختن نیازهای پیش بینی 

شده را ندارد از خود بر جای گذاشتند و رفتند و پشت سر خود را نگاه نکردند!

< اختلاف شرکاء، اختلافی که 14 سال است حل نمی شود!
یکی از اصلی ترین دلایل عدم ساخت بیمارستان قلب محمدرسول الله)ص( را اختلاف شرکا نامیده اند، حال 
این چه اختلافی اســت که 14 سال متمادی است حل نمی شــود را باید از دستگاه های نظارتی و دستگاه 
قضایی پرسید اما؛ بیمارستانی که روزگاری با 200 میلیاردتومان به بهره برداری می رسید به جایی رسیده که 
با 2000 میلیاردتومان نیز قابلیت بهره برداری پیدا نخواهد کرد و این کدام بخش خصوصی است که حاضر 

خواهد بود چنین ریسکی را به جان بخرد؟!

< سرنوشت طرح های عمرانی، بیمارستانی ـ سیاسی قطعاً تلخ خواهد بود
با طیب خاطر، پروژه بیمارستانی قلب محمدرسول الله)ص( را سیاسی ترین طرح کشور می دانیم چه، حمایت های 
بی دریغ مسئولان وقت استان در دولت دوم محمود احمدی نژاد این ادعا را ثابت می کند، مسئولان سابق استان یا به 
کارهایی دیگر مشغول هستند، یا بازنشست شده اند و یا اساساً یادشان نیست که چه قول هایی داده اند اما تجربه به ما 

می گوید:» سرنوشت طرح های عمرانی، بیمارستانی  ـسیاسی قطعاً تلخ خواهد بود.«

< »امان نامه« بدهید، آمادگی داریم حقایق را بگوییم!
به خوبی می دانیم در این پروژه چه اتفاقاتی رخ داده، چه کسانی بر سر راه این پروژه سنگ اندازی کرده اند و 
مانع تراشی چه شخصیت هایی این پروژه را زمینگیر کرده است، اصل ماجرای برخی دخالت های غیرضروری 

و ویران کننده را می دانیم.

گزارش اختصاصی آفتاب یزد از 14 سال معطلی یک پروژه بیمارستانی؛ آذر 1۳88 کجا و تیرماه 1402 کجا؟! 

چگونه حیاتی ترین پروژه بیمارستانی 
خاورمیانه زمینگیر شد؟!

=  حتی اگر نخواسته باشــیم وعده های بر زمین مانده را 
فهرســت کنیم نمی توانیم از وعده ی یک ساله نماینده 
 دولت در یزد که تیرماه ســال گذشــته تعهد داده بود
 طی یــک ماه آینــده رونــد اجرایی بیمارســتان قلب 
محمدرســول الله.ص آغاز خواهد شــد، پس از 12 ماه به 

آسانی بگذریم!

=  منهای مجمع نمایندگان استان یزد در مجلس، در میان 
اظهار گلایه های نماینده یزد در مجلس شــورای اسلامی 
تذکری پیرامون زمینگیر ماندن پروژه بیمارســتانی قلب 
دیده نمی شــود. نقطه ی تلخ ماجرا این که؛ صالح جوکار 
بابت طرح دوساله ی شــهرک صنایع چوب گلایه کرد اما 

بابت پروژه 14 ساله بیمارستان قلب، اخم هم نکرد، چرا؟!
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  آفتاب یزد دهم تیرماه 1402

پاسخ داده نشد
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آفتاب یزد: گزارشــات محلی و بررســی های 
میدانی حکایــت از آن دارد که نه تنها تخریب 
کویر ســاغند اردکان و منطقه »سیاهکوه« در 
اردکان متوقف نشــده که سرعت بیشتری نیز 
گرفته است به گونه ای که اگر فی الفور مانعی بر 
سر راه این تخریب ها ایجاد نشود، دیگر چیزی 
از کویر ساغند ـ اردکان و پارک ملی سیاهکوه 

باقی نخواهد ماند!

<سکوت سازمان محیط زیست استان یزد

 اگر ترک فعل و تخلف نیست، چیست؟!
خرداد سال جاری بود که آفتاب یزد طی گزارشی 
با عنوان: »سکوت در برابر فاجعه زیست محیطی« 

نوشت:
»پیگیری های آفتــاب یزد حکایت از آن دارد که در دو ناحیه؛ کویر ســاغند 
و منطقه ســیاهکوه، مجوزهایی که برای حفر چاه و احداث آب شــیرین کن 
صادر شــده، علی رغم پایان دوران و حالت اضطرار، همچنان به کار خود ادامه 
داده و رهاســازی پســآب خطرناک حاصل از شیرین سازی آب و نیز آب هایی 
که ســختی آن به شکل خطرناکی بالا است باعث شــده تا در این دو منطقه 
تخریب های وسیعی انجام شــود.در همین زمینه باید اذعان کرد به این مهم 
 که، سکوت محیط زیست استان یزد درباره  تخریب های گسترده ی حاصل از 
آب شیرین کنی در کویر ســاغند)که تصاویر آن ضمیمه است( و نیز سکوت 
محیط زیســت درباره ی منطقه ی ممنوعه و حفاظت شــده در سطح بالای 
ســیاهکوه اردکان به سبب حفر چاه و رها سازی آب های غیر قابل استفاده در 
این منطقه، بیم آن می رود که به زودی شــاهد تخریب کامل کویر ســاغند و 
پارک ملی سیاهکوه باشیم. تا آن جا که سواد ما قد می دهد این سکوت، معادل 
 ترک فعل و تخلف محســوب شــده و نیاز به شکایت شاکی خصوصی ندارد و 
مدعی العموم به جهت صیانت از منابع طبیعی و محیط زیست رأساً باید اقدام 
کند، عدم اقدام پس از گزارش ها جای بهُت زدگی و تأسف بسیار دارد.« در این 
گزارش تــا اقدام موثری در جهت جلوگیری از تخریب ها صورت نگیرد، یعنی 

سکوت در برابر تخلف.
متعاقب این گزارش و پس از دریافت جوابیه ای مملو از ابهام، ترک فعل و کوتاهی 
در انجام مسئولیت های اداری در جهت احقاق حقوق دولت، در یادداشتی دیگر و 
در واکنش به این جوابیه با عنوان:»جوابیه نامربوط اداره کل محیط زیست استان 
یزد را فقط باید دادستان کل کشور بخواند«، بند به بند آن جوابیه را مرور کردیم 
و اما هیچ پاسخی دریافت نشد، هیچ کاری انجام نشد، هیچ مسئولی برکنار نشد 
و تخریب ها سرعت بیشتری گرفت گویی، گزارش های مطالبه گرانه آفتاب یزد 
به موتور محرکه ی تخریب ها تبدیل شــد نه سدی در برابر تخریب ها! در آن 
جوابیه نوشته بودند: »به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان یزد، در پی انتشار گزارش روزنامه آفتاب یزد در مورخ 25 خرداد ماه سال 
جاری با عنوان " سکوت در برابر فاجعه محیط زیستی"، اداره کل حفاظت محیط 
زیست یزد به منظور تنویر افکار عمومی، توضیحات و نتایج پیگیری های انجام 

شده از شهریور 1400 تاکنون را ارائه کرد:
الف/ پایش از منطقه ساغند و انجام نمونه برداری از پساب خروجی دستگاه آب 

شیرین کن در شهریورماه سال 1400

ب/ صدور اخطار و اعطای مهلت به منظور مدیریت بهینه پساب در شهریورماه 
سال 1400

ج/ جوابیــه مجتمع صنعتی و معدنی مبنی بر در حال گزینش مشــاور برای 
مدیریت پساب و درخواست مهلت

د/ اخطار مجدد اداره کل در آذرماه سال 1400 و الزام چادرملو به تعیین مشاور 
و ارائه برنامه زمانبندی شده مدیریت پساب

ه/ جوابیه چادرملو مبنی بر واگذاری امر به مشــاور عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران و در حال تنظیم برنامه زمانبندی در آذرماه سال 1400

و/ پیگیری های متعدد اداره کل با اداره آب و فاضلاب و شــرکت ســهامی آب 
منطقه ای استان بابت موضوع

ز/ تشکیل جلسه کارگروه مدیریت جامع کیفیت منابع آب در آذرماه سال 1401 
در محل شــرکت سهامی آب منطقه ای استان با حضور نمایندگان چادرملو و 
دیگر اعضای مرتبط که ضمن بحث و تبادل نظر مقرر شــد تا مشاور چادرملو 
راهکارهای عملی دفع بهداشــتی و اصولی پســاب آب شیرین کن را تدوین و 
گزارشات آن را در بازه های زمانی سه ماهه به شرکت آب منطقه ای ارسال کند

ح/ با توجه به عدم انجام مراتب توسط چادرملو مجددا در سال 1402 از سوی 
این اداره کل، نمونه برداری از پساب و خاک انجام شد که با توجه به فراتر بودن 
پارامترهای پساب خروجی دستگاه آب شیرین کن طبق استانداردهای زیست 
محیطی جهت تخلیه به محیط پیرامون، در نهایت پرونده از سوی این اداره کل 
به مراجع قضائی ارسال شده است. بدیهی است در چارچوب ضوابط و مقررات 
قانونی پیگیری موضوع تا حصول نتیجه کما فی السابق در دستور کار این اداره 

کل قرار خواهد داشت.«
حالا یک نفر که اندکی انصــاف دارد این دو گزارش آفتاب یزد) با آن که ده ها 
گزارش در این باره نوشــته و منتشر کرده ایم( و جوابیه سازمان محیط زیست 
استان یزد را با خود همراه کند و راهی کویر ساغند ـ اردکان شود و سری هم 
به منطقه سیاهکوه در اردکان بزند تا ببیند آب شیرین کن های معادنی نظیر 

چادرملو چه بر سر محیط زیست آورده اند؟!

<توضیحات، ابهامات و سؤالاتی که می توان طرح کرد
در واکنش به جوابیه ی نامرتبط و سراسر ابهام محیط زیست استان یزد، بند به 

بند جوابیه را با مستندات پاسخ دادیم و نوشتیم:

» با عنایت به جوابیه و مستندات ارسالی، مشاهده می کنیم:
ـ در بندهای الف و ب، محیط زیســت، منابع طبیعی و شرکت آب منطقه ای 
استان یزد طی دو سال گذشته هیچ اقدام موثری در راستای برخورد با تخلفات 
صورت گرفته انجام نداده اند)ترک فعل و کوتاهی در انجام مسئولیت های محوله 

در راستای صیانت از حقوق عمومی و دولتی(
ـ در بند ج به جوابیه ارسالی از چادرملو اشاره می شود. در این باره کافی است 
مراجعه کنیم به نامه ارسالی از سوی احمد اخوندی ابراهیم آبادی، مدیرکل وقت 
حوزه اســتاندار یزد و مدیر کل فعلی میراث فرهنگی استان یزد در تاریخ 28 
آذرماه 1400 مبنی بر پرداخت 5 میلیارد تومان از سوی شرکت صنعتی ـ معدنی 
چادرملو در وجه شرکت موقوفه همرس برای انعقاد قرار داد با دانشگاه تهران در 
جهت یافتن منشا آلودگی دشت یزد _اردکان. لازم به ذکر است، انتشار این نامه 
در شبکه های اجتماعی استان یزد، سر و صدای بسیاری به پا کرد زیرا درخواست 
هرگونه وجهی توسط دســتگاه های دولتی از شرکت های خصوصی)البته اگر 
چادرملو را خصوصی بدانیم که نمی دانیم!( آن هم به حساب موسسه همرس 
که موسســه ای موقوفه و عام المنفعه است و نظارتی بر هزینه کردن این مبلغ 
عملاً از سوی دســتگاه های نظارتی ممکن نیست، ممنوع است. حال این که 
چگونه و با چه اســتدلالی، محیط زیست استان یزد این نامه نگاری را در زمره 
 ی اقدامات خود لحاظ کرده و چه گزارش قابل ارائه ای از سرنوشــت این مبلغ
)5 میلیارد تومان( و اقدامات صورت گرفته در دست دارد خود ابهام پیچیده تر است!

ـ در بند د صرفاً به یک اخطار آن هم سه ماه پس از نامه نگاری نخست بسنده 
کرده اند!

ـ در بند ه تکرار آن چیزی است که در باره آن در بند ج توضیح مفصل دادیم
ـ در بند ز به کارگروه هایی اشاره می شود که بیشتر به دور همی شبیه است زیرا 
با دقت در صورتجلسه می بینیم فقط دور هم جمع شده اند که جمع شده باشند!

ـ در بند ح، محیط زیست استان یزد مدعی اقدامات قضائی است در حالی که 
مستندات ارائه شده حکایت از یک نامه نگاری ساده دارد.« 

حتی در این گزارش، »دادستان کل کشور« را مخاطب قرار دادیم اما نتیجه را 
که می نگریم به جاهای بدی می رسیم!

<آقای رئیس؛ ویرانی کویر ساغند ـ اردکان به نفع کیست؟!
یوزها را در به در و منقرض کردند، منابع طبیعی، پوشــش گیاهی منحصر به 

فرد و بســیاری از حیوانات را یا از منطقه فراری 
دادنــد یا از بین بردنــد، در جاهای صد در صد 
ممنوعه، جاده احداث کردند. جاده های موجود 
شــد جولانگاه کامیون های حمل مواد معدنی، 
جان مردم را به خطر انداختند، از زیر بار پرداخت 
حق و حقوق و دیگر موارد مالی مرتبط با دولت 
شانه خالی کردند. متعهد به انتقال آب شدند اما با 
طرح انتقال آب کاسبی میلیون دلاری برای خود 
دست و پا کردند)به زودی و در گزارشی مستقل 
به این موضوع خواهیم پرداخت(، سراســر جاده 
ترانزیتی تهــران یزد را پر از بیلبوردهایی کردند 
که می گفــت از آب انتقالی اســتفاده می کنند 
اما و دست آخر معلوم شــد از این ته مانده آب 
شور محفوظ در کویر هم نمی گذرند گویی عهد 
بسته اند خاک این استان را به توبره بکشند و وقتی می روند سرزمینی سوخته 
و لم یزرع برای مان باقی خواهند گذاشــت و حال پرسش ما از رئیس سازمان 
حفاظت از محیط زیست ایران آن است که؛ آقای رئیس؛ ویرانی کویر ساغند ـ 

اردکان به نفع کیست؟!

<آقای فاطمی! انتقال حساب بانکی چادرملو مهم تر است
    یا برخورد با قانون شکنی ها!

ماه ها قبل، نماینده دولت ســیزدهم در یزد از مهلتی سخن گفت که طی آن، 
معادن و صنایع بزرگ از جمله چادرملو موظف به انتقال حساب های بانکی خود 
به استان یزد شدند اما همین نماینده دولت در استان یزد حتی یک بار اشاره ای 
گذرا به تخریب ها و قانون شکنی های چادرملو نکرد که متوجه شویم قانون برای 

میلیاردرها یک شوخی است.

<جز نوشتن کاری از دست مان ساخته نیست،
     برای همین نوشتن ها هم هزینه ها داده ایم اما...

واقع امر آن اســت که از خبرنگار و روزنامه چی جز همین نوشتن ها کاری بر 
نمی آید اصلاً صریح و بی پرده بگوییم؛ جز نوشــتن کاری از دست مان ساخته 
نیست، برای همین نوشــتن ها هم هزینه ها داده ایم اما... این هم رسم روزگار 
نیســت که مواهب خدادادی که برای همه مردم ایران اســت به دست معادن 

بزرگ این گونه ویران شود.
حالا بیاییم و ما نیز چون بسیاری از رسانه های دیگر، مسیر سکوت را در پیش 
بگیریم، مدیران چادرملو لحظه ای اندیشــیده اند که با این شیوه ی رفتار حتی 
اگر خود خلیج فارس را هم به یزد بیاورند به کار یزدی ها نمی آید که وقتی هوا 
نداریم، محیط زیســت نداریم، گیاهان مان از بین رفته اند، حیوانات در به در 

منقرض شده اند انتقال آب از خود کوه های آلپ هم نمی تواند دردی دوا کند!
برای این نوشــتن ها، تهدید شــده ایم، هزینه ها داده ایم و همه ی مســیرها 
به روی مان بســته شده اســت که باکی نیســت و بازهم خواهیم نوشت اما 
ایــن که به هرکه می گوییم لحظــه ای درنگ می کند و ســر پایین می اندازد 
و مــی رود چنین برداشــت می کنیــم که برای هیــچ کــس، ویرانی منابع 
 طبیعــی، مکان های زیســت گیاهی و جانــوری و محیط زیســت اهمیتی

 ندارد؟

 پرسش مهم آفتاب یزد از سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست ایران؛

ویرانی کویر ساغند و سیاهکوه به نفع کیست؟!
آفتاب یزد بارها از ویرانی کویر ساغند و سیاهکوه به دست معادن بزرگ )چادرملو( نوشته است اما بررسی های میدانی حکایت از آن دارد که

 اگر چاره ای اندیشیده نشود این کویر ارزشمند برای همیشه نابود خواهد شد... چاره چیست؟!

  آفتاب یزد ششم شهریور 1402

آفتاب یزد: هر جامعــه ای با توجه به قرار گرفتن افرادش در ســطوح 
مختلف فرهنگــی و تأثیرگذاری علمی و صنعتــی و تولیدی در تنظیم 
نمای آماری دارای نوعی ســاختار هرمی شــکل اســت. معمــولا افراد 
بیشــتری با حداقل مهارت هــا و بهره مندی از حداقــل امکانات رفاهی 
و ایمنی در ســمت قاعده و انســانهای فرهیخته تر و موثرتر و مدیران و 
 کارآفرینــان و حکومت ســالاران در بخش های نزدیکتــر به رأس هرم 
قرار می گیرند. هــرم آماری را می توان با توجه به میزان تحصیلات افراد، 
ســطوح رفاه مندی به بهره مندی اقتصادی و مالی، یا به قول امروزی ها 
دهک هــای اجتماعی، یا با معیارهای دیگر هم ســنجید، اما اغلب نوعی 
مشــابهت در  بهره مندان نزدیک به رأس هرم ملاحظه می شود. هرچه 
جامعه پیشرفته تر باشــد ارتفاع هرم بیشتر و بدنه هرم قطورتر می شود. 
هرچــه جامعه عقب مانده تر باشــد قاعده هرم آماری آن گســترده تر و 
ارتفاع آن کمتــر و از میزان بهره مندان از مزایــا و رفاه اجتماعی کمتر 
می شــود. انسان ها را از لحاظ حقوقی و سیاسی برابر می دانیم، اما برابری 
حقوقی به معنی برابری توانمندی های عقلانی و اســتعدادهای هنری و 
فنی و غیره نیســت. این تفاوت ها انسان های بهره مند از مواهب طبیعی 
یا آموزشــی یا اجتماعی و خانوادگی را در ســطوح بالاتر هرم اجتماعی 
قرار می دهد. بحث ما در اینجــا درباره توزیع عادلانه یا غیر عادلانه افراد 
در ســطوح تشــکیل دهنده هرم اجتماعی نیســت. گرچه به این اشاره 
اکتفا می کنیم که قرار گرفتن در ســطوح پایین تر یا بالاتر بهره مندی در 
هرم اجتماعی فقط بستگی به اســتعدادها و مواهب طبیعی ندارد، بلکه 
بیشتر به میزان بهره مندی انســان ها از برنامه های آموزشی و بهداشتی 
 و حتــی تغذیــه دارد که باید جامعــه و حکومت رعایت تســاوی را در 
فراهم آوردن »امکانات برابر« برای بهره مندی شهروندان از این آموزه های 

زیربنایی فراهم کند تا شکل هرم اجتماعی عادلانه تر باشد.
 امــا، چنیــن هرمی، اصلاح شــده یــا اصلاح نشــده یعنــی عادلانه 
یا غیر عادلانه، در هر جامعه ای شکل می گیرد و وجود دارد. نکته جالب 
این اســت که در مدیریت جامعه نوعی موازات یا تداخل میان هرم های 

فرهنگی و مدیریتی وجود دارد، که نشــان می دهد یک حکومت برای 
انسجام و اجرای برنامه های خود تا چه اندازه به نخبگان فرهنگی نیازمند 
است. در تاریخ باستانی ایران با وجود پادشاهان اغلب خودکامه از همان 
زمان هخامنشــی نام وزیران و ســاتراپ ها و کارشناسان و مهندسان و 
فیلســوفانی به موازات دین به چشــم می خورد. درباره ساســانیان که 
نزدیک تر به تاریخ مدون هستند به کسانی در رأس هرم بر می خوریم، 
مانند بزرگمهر حکیم، که خواه یک نفر باشد یا عنوانی برای وزیر بزرگ، 
که بیشــتر به خاطر مداخلات عقلانی و علمی و فرهنگی شهرت دارند. 
در ارتباط با آنان از دانشگاه و بیمارستان بزرگ جندی شاپور و از کلیله 
و دمنه و شطرنج نام می برند. از معمارانی که پل های بزرگ را بر دجله 
و کرخــه و کارون و که آثار آنان وجود دارد نام می برند. از ســازه های 
آبی کارون در شوشــتر و مهار کردن نیروی آب برای چرخاندن سنگ 
آســیاب های آن که هنوز وجود دارد نام می برند. اینها به دست عناصر 
بالای هرم اجتماعی ســاخته و پرداخته شده اند که در ارتباط و موازات 

هرم حاکمیت بوده اند.
پس از اسلام نیز چه از حضور برامکه در دستگاه خلافت عباسی و چه از 
تأثیر بزرگان ادبی در دستگاه سامانی که زبان فارسی را به زبان دیوانی 
جهان آسیایی آن روز بدل کردند و به ارث به ترکان غزنوی و سلجوقی و 
خوارزمشاهی رسیدند بر می خوریم. زبان فارسی مدرن را همین ترکان 
ســلجوقی همراه با مهاجرت عشایر ترک غز از ترکستان چین و آسیای 
مرکزی بــه آناتولی و به قونیه آوردند که در آنجــا مولانا جلال الدین 
رومی آثار جاودانی اش را به زبان اجدادی فارســی بلخی ســرود و آن 
هرم فرهنگی کاملا به موازات هرم حکومتی کیخسرو اول و قباد دوم و 
کیخسرو دوم شاهان ترک سلجوقی سرود و زبان فارسی پس از عثمانی 

و تا پایان کار آنان نیز زبان رسمی دیوانی باقی ماند.
حتــی مغولان که آن هرم فرهنگی و دیوانــی ایران را مخدوش کردند 
به زودی آن را بازســازی کردند و خواجه نظام الملک طوسی دانشمند 

ریاضــی و نجــوم وزارت یافت. نــوه هلاکو اولجایتو محمــد خدابنده 
بزرگترین بنای گنبدی آجری هنرمندانه تاریخی ایران را در ســلطانیه 
زنجان برجای نهاد. حتی تیمور لنگ به فارســی عشق می ورزید و بابر 
نواده او که هند را فتح کرد در بار و دیوانی فارسی زبان در دهلی بنیان 
نهاد و معماران و مهندســان و شــاعران و هنرمندان خلاق در هرمی 
فرهنگی به موازات و آمیخته به هرم کلی اجتماعی هند حضور داشتند. 
در صفویه با بهره مندی از کســانی مانند شــیخ بهایی و شیخ علیخان 
زنگنه، و اعتماد الدوله بر می خوریم که آن همه آبادانی و شهر اصفهان 
نوسازی شده را بر جای نهادند. اتفاقا خدشه مهم به تداخل همین هرم 
فرهنگــی و علمی در اواخر صفوی هنگامی رخ داد که رجال مذهبی با 
حمایت ســرداران و شمشیر شاهسون، هرم فرهنگی را از پیرامون هرم 
حاکمــه پراکنده و هرم اجتماعی را مخــدوش کردند. در دوران قاجار 
و پــس از آن نیز با وجود فقر و مشــکلات جنگی و نظامی بازگشــت 
آن هرم اجتماعی را ملاحظه می کنیم. آقا محمد شــاه و فتحعلیشاه و 
عباس میرزا و ناصرالدین شــاه نه فقط خودشان در ادب و شعر دست 
داشتند، بلکه به وزرایی مانند قایم مقام و امیرکبیر و میرزا حسن خان 
سپهسالار و میرزا حسن مشیرالدوله پیرنیا نویسنده تاریخ ایران باستان 
تــا محمدعلی فروغی و گروه بزرگی از فرهنــگ مداران ایرانی برخورد 
می کنیم که فراتر از هرم حاکمه و پادشــاهی آن توانستند از ایران را با 
ارزش های فرهنگی آن حراست کنند. کسانی چون علی اصغر حکمت، 
دکتر سیاسی، حســابی، استادان دانشــگاه تهران از میان برجستگان 

فرهنگی ایران بودند که به هرم اجتماعی ایران اعتبار می بخشیدند.
چنین هرمی در میان خود می تواند تناقض ها و تضادهایی هم داشــته 
باشد طبیعتا منحصر به ایران نیست. و تا زمانی که تناقض ها به ظرفیت 
و بنیاد و ســاختار فرهنگی هرم اجتماعی آســیب نرساند استواری آن 

جامعه را تضمین می کند.
به عنوان مثال در روسیه به رغم سلطنت استبدادی تزارها چنان هرمی 

وجود داشت. انقلاب کمونیستی هرم سنتی رویه را فرو پاشید. بازسازی 
هرمی که تشــکیل دهندگان آن نابود شــده بودند به رغم تلاش لنین 
که خودش در آن نابود ســازی سهیم بود فرصت نیافت و استالین کار 
تخریب را حتی به داخل هرم حزبی خودی کشاند و همه رقبای انقلابی 
و اغلب برجســته تر خود را نابود کرد. این هرم به سادگی بازسازی نشد. 
حکومت شوروی با وجود پشتوانه تئوریک، در عمل بیشتر موجب رکود 
و از میــان رفتن رفاه و امید بازســازی در آن جامعه شــد. دلیل اصلی 
بازماندگی و شکست شوروی خدشه به کلیت هرم اجتماعی بود. اولویت 
یافتن عصبیت ایدئولوژیک موجب شد فرصت طلبان با شعارهای تندتر 
به موقعیت های نامتناسب در سطوح بالای هرم اجتماعی دست یابند و 
برای حفظ موقعیت خود عناصر شایســته را پاکســازی و از صحنه دور 
کنند. انحصار طلبی حزب کمونیســت شوروی و تبدیل شدن عضویت 
در آن بــه صورت یک رانت اجتماعی از طرفی فرصت طلب ترین عناصر 
را برای بهره مندی از آن رانت به تظاهر نمادی بیشــت وا می داشــت و 
از طرفــی نظام ایدئولوژیک را کــه دیگر متکی به حمایت مردمی نبود، 
متکی به حمایت هرچه پلیســی تر می کــرد. بدین ترتیب حکومتی که 
امیدهای بســیاری در میان عدالت خواهان جهان برانگیخته بود، ضمن 
اینکه از یک سو، دارایی های ملی را به صرف آنکه منافع ملی و هزینه های 
عمرانی و تولیدی کند، با تبلیغات و برنامه های نظامی برای توسعه طلبی 
ایدئولوژیــک تخصیص داده بود و همین فقر گســترده و ناامیدی از راه 
نجــات، به همه تدابیر امنیتی آن دولت از لحــاظ نظامی مقتدر را فرو 

پاشید.
هرم اجتماعی که تدریجا تشکیل می شود و رشد می کند و اعتبار می یابد، 
توقع دارد گزینش های مسئولانه مدیریتی از میان نخبگان مجربی که 
مراحل رشــد را در همان هرم پیموده اند صــورت گیرد، در حالی که 
تبعیضات ایدئولوژیک و رانتی، گماردن افراد در جایگاه های مسئولیت، 
از وزارتخانه تا دانشگاه و از مدرسه تا مزرعه و از صنایع تا شهرداری ها را 
به حلقه محدود ایدئولوژیک درونی محدود کند. به عبارت دیگر مصالح 
ایدئولوژیک موج سلطه تفکر یا عناصری با هویت تکواره می شود. یعنی 
هویتی که به گفته آمارتیا ســن، جز آرمان ایدئولوژیک محدود مادی 
یا ارزشــی خود، جهان را از منظر متکثر دیگــری از هنر و ادب و علم 
و صنعت، نمی نگرد. و این تکوارگی او را برای اعمال هرگونه خشــونتی 
برای مشــروع جلوه دادن عصبیت و هویت تکواره خود آماده می کند. 
چنین بود که استالینیسم شکل گرفت.بدین ترتیب اشخاص بی سابقه 
و ناصالح در رأس اموری قرار می گیرند که با دلسرد کردن مرئوسین از 
کارایی سیستم می کاهند تا جایی که در شوروی با وجود روی کار آمدن 
نسل جدید بروکراسی اصلاح طلب مانند گورباچف و همراهانش، دیگر 
برای اصلاح امور و اصلاح هرم اجتماعی که مستلزم  حمایت و مشارکت 
غیر رانتی و غیر انحصاری و غیر ایدئولوژیک است، بسیار دیر شده بود.

خشونت و اختلال در ساختار هرم اجتماعی

فریدون مجلسی
دیپلمات اسبق 

 هرم اجتماعی که تدریجا تشکیل می شود و رشد می کند و اعتبار می یابد، توقع 
دارد گزینش های مســئولانه مدیریتی از میان نخبگان مجربی که مراحل رشد 
را در همان هرم پیموده اند صــورت گیرد، در حالی که تبعیضات ایدئولوژیک 
و رانتی، گماردن افراد در جایگاه های مســؤولیت، از وزارتخانه تا دانشــگاه و 
از مدرســه تا مزرعه و از صنایع تا شهرداری ها را به حلقه محدود ایدئولوژیک 

درونی محدود کند

  آفتاب یزد 18 شهریور  1402

10

پاسخ داده نشد



یکشنبه27    اسفند  1402    شماره  6820 ویژه نوروز aftab.yz@gmail.com

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
                       ویژه نامه 

نوروز 1403

منصور مظفری - مدیرمسئول: اول: در کتاب 
»اصول روزنامه نــگاری«، تألیف »بیل کواچ 
ـ تام رزنتیل« می خوانیــم: »مطالبات خبری 
بشر اساســاً انگیزه ی یکســانی دارد. مردم 
یک نیاز برانگیزاننده دارند و بر اســاس آن 
می خواهند بدانند در جریان تجربه آن ها چه 
رخ می دهد. آگاه بودن از رویدادهایی که ما 
خود نمی توانیم ببینیم، به ما حسی از امنیت، 

کنترل و اطمینان می دهد)ولع آگاهی(.«

دوم: بــاز در کتاب »اصول روزنامه نگاری«، 
تألیف»بیل کواچ ـ تــام رزنتیل« می خوانیم: 
»روزنامه نگاری برای چیست؟ روزنامه نگاری 
برای دموکراســی است. روزنامه نگاری برای 
برای  روزنامه نگاری  اســت.  جامعه  ساختن 
مدنیت اســت. و چنان که »واتسلاو هاول« ـ 
رئیــس جمهوری چک ـ در جمع گروهی از 
روزنامه نگاران که در ســال ۱۹۹۱ در پراگ 
جمع شده بودند، گفت: »روزنامه نگاری برای 
پس گرفتن زبان از دولتی اســت که آن را به 
خدمت گرفته اســت تا در تبلیغات خود)که 
نادیده گرفتن آزادی اندیشــه است( به کار 

برد.«

ســوم: یک بار یکی از خبرنگاران روزنامه، 
بدون لکنت زبان و بــا صداقت تمام به من 
گفت: »آقای مظفری؛ بی خود ما را و خودت 
را اذیت نکــن، هرچند در زمــان تبلیغات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ و یکسال قبل از آن 
ســنگ رئیس جمهور را به سینه زدی اما این 
دولت، شما و آفتاب یزد را دوست ندارد، چه 
تمام صفحــه را اختصاص بدهید به دولت و 
چه یک کلمه از دولت ننویسید، برای دولتی 
که شــما را و روزنامه آفتاب یزد را دوست 
ندارد، علی السویه اســت.« بعدتر بارها این 
گفته ی خبرنگار را با آن چه رخ داده قیاس 
کردم، عیــن واقعیت بود! البته ارادت بنده به 

شخص رئیس جمهوری همچنان پابرجاست.

چهــارم: »ما آزموده ایم در این شــهر بخت 
خویش...«، حمایت کردیم، از اعتبار حرفه ای 
خودمــان و روزنامه خــرج کردیم، بارها با 
مجموعه ی آفتاب یزد، بحث و جدل کردیم. 
بســیاری از گزارش ها و یادداشت ها را، یا 
اساســاً اجازه ی انتشــار ندادیم و یا تعدیل 
کردیم و در نهایت دیدیم؛ این دولت نه ما را 
 می بینــد و نه روزنامه را)دیدن یعنی توجه به 

مطالبات مردمی(.

پنجم: بارها هشــدار دادیــم، تذکر دادیم، 
دردمندانه نصیحــت کردیم، خالصانه یادآور 
شــدیم که تقابل ایجاد نکنیــد، روزنامه ها 
را »لــه« و »علیه« دولت، دســته بندی نکنید. 
بگذارید اگر نقدی هست دیده و شنیده شود، 
کاســتی ای اگر هســت، گفته شود، خطایی 
اگر هست، نوشته شــود بالاخره روزنامه که 
دشمن دولت نیست، تهِ ماجرا منتقد است. اما 
گوش ندادند؛ پیدا و پنهان علیه روزنامه های 
به اصطلاح »منتقد دولت«، هرچه خواســتند 
گفتند و انجام دادند و نوشــتند، دســتاورد 
چه بــود: طیفی از روزنامه هــای پرُمخاطب 
که آنچنان علاقه ای به پوشــش اخبار دولت 
ندارند و انبوهــی از روزنامه های حامی که 

هرچه می نویسند بی فایده است!

ششــم: هرچه پرســیدیم، بی جــواب ماند. 
هرچه از انحراف و ســوء اســتفاده نوشتیم، 
تکذیب شــد )علیرغم میــل باطنی مجبور 
به چاپ شدیم(. هرچه ســند ارائه دادیم از 
کنار آن گذشــتند، هرچه گواه و شاهد لازم 
بود، آوردیم. از پایین ترین ســطح تا عالیرتبه 
ترین ها را مخاطب قــرار دادیم، نه دیدند و 
نه شــنیدند و نه اگر دیدند و شنیدند، پاسخ 
دادند. یکشنبه های مطالبه گری به راه انداختیم، 
بی فایده بود. اعلام آمادگی کردیم برای ارائه 
ی محتوا، به نفع دولت، در راستای اهداف و 
برنامه های دولت و حتی برای تبلیغ دولت، اما 

دیوار از خشت اول کج بود!

هفتم: دیگر کار به جایی رسید که گفتند حق 
ندارید با فلان و فــلان و فلان روزنامه کار 
کنید، حتی بخــش خصولتی اگر آگهی داد، 
مؤاخذه شــد. آگهی دادن به خودشان را هم 
که همه دارنــد می بینند، خون دل ها خوردیم 
اما صبوری پیشــه کردیــم. گفتیم به احترام 
شــخص آقای رئیسی، این خُرده لغزش ها را 

چشم می پوشــیم اما دیدیم؛ دیواری شده اند 
بین رسانه و دولت!

هشــتم: برای نمونه، دســت گذاشتیم روی 
»نهضــت ملی مســکن«، هشــدار و تذکر، 
ســند و شــاهد، گواه و تصویر، بعد دیدیم 
تبدیل شده ایم به دشــمن دولت. توسط چه 
کســی؟ همان هایی که رد و نشــان شان را 
در خلاف ســازی ها مشخص کرده بودیم. در 
برهه هایی اگر لازم دانستیم ـ نه برای حمایت 
از دولت که برای عمل به رســالت خبری ـ 
جایی اگر مجلس در حق دولت اجحاف کرد، 
محکم از دولت حمایــت کردیم در فقره ی 
اصرار دولت برای برکناری »غلامرضا« هرچه 
بلد بودیم نوشــتیم و به بهارستانی ها گفتیم: 
» این رسم مجلس نشــینی نیست« گفتیم که 
بگوییم: ایــن گونه هم نبوده که قهر و عتاب 
کنیم و سیاه را سفید بنمایانیم و سفید را سیاه. 
یعنی جایی اگر حق بــا دولت بوده، پا پس 

نکشیدیم.

نهم: خودمان را رو در روی خیلی ها قرار دادیم 
اما در ســفرهای استانی تا توانستیم با دولت 
همراهی کردیم. در کنار همراهی، گاه گاهی 
نکاتی هم گوشــزد کردیم که فلان تصمیم 
درســت نبوده، فلان گزارش، راستی آزمایی 
شود، فلان ادعا با واقعیت نزدیک هم نیست، 
آن که نشــان تان دادند ناسره است سره اش 
را پیدا کنیــد و... در نهایت دیدیم دور هم 
 می نشینند و تصمیماتی می گیرند که نمی توانیم 

سکوت کنیم!

دهم: در پــاره ای از امــور، روزنامه آفتاب 
یزد بیشــتر از دولت سیزدهم، گفت و نوشت 
که:»تقصیر دولت قبل است« اما حاضر نشدند 
بررسی کنند تا لااقل آن چه در دولت قبل رخ 
 داده را به پای دولت فعلی ننویسند. در فقره ی

انتقال آب، محیط زیســت، خودروسازی،   
چای های ســنواتی تاریخ گذشته، مؤسسات 
اعتباری و... آن قدر نوشتیم که زبان مان »مو« 

درآورد اما کو فایده؟!

یازدهــم: آقای شــریعتمداری؛ »از دســت 
عزیزان گله ای نیست ـ گر هم گله ای هست، 
دگر حوصله ای نیســت!«. بارها نوشــته اید 
و نســبت هایی داده اید و بــه روی خودمان 
نیاوردیم، بازهم بنویســید به روی خودمان 
نمی آوریم اما برادر بزرگ و بزرگوارم؛ مطمئن 
هســتید »آفتاب یزد« از »هنری کیسینجر« به 
خوبی یاد کرد یا به تعبیر شــما او را »تطهیر« 
کرد؟ اصلًا مگر می شــود کیسینجر را تطهیر 

کرد؟ 
بارها، تا قافیه تنگ آمده، متهم مان کرده اید به 
سانسور اقدامات و دستاوردهای دولت، این 

یکی را چطور؟ مطمئن هستید؟ 
از سال ۷۷ تا به امروز، در تهران بزرگ چیزی 
نزدیک به ۳۰۳ کیلومتر )متوسط سالی حدوداً 
۱۳ کیلومتر( مترو ســاخته انــد، این دولت 
کمتر، آن دولت بیشتر)یک بار محسن هاشمی 
به کنایــه گفت: »فرق روحانی و احمدی نژاد 
در کمــک به ســاخت مترو در این اســت 
که؛ احمدی نژاد با اخــم حمایت نمی کند و 
روحانی با لبخند!«، حالا هم شهرداری تهران 
ـ با یــا بدون کمک و حمایت دولت - مترو 
را رســانیده اســت به »پرند«، آقای رئیسی 
هم تشــریف برده اند برای افتتاح، کجای این 
ننوشــتن و ندیدن معادل می شود با سانسور 
دســتاوردهای دولت؟ اصلا مترو چه دخل و 
ربطی به دولــت دارد؟ اصلا مگر این وصل 
شدنِ مترو به پرند، کار یک روز و یک هفته 
بــوده که اینچنین برافروخته، قلم به دســت 

گرفته اید؟

و نکته آخر: حاضر هســتید در همان روز که 
برخی روزنامه ها از متروی پرند نوشــتند و 
برخی روزنامه ننوشــتند؛ سرجمع آگهی های 
تمامی روزنامه هــای منتقد دولت را با نیمی 
از آگهی هــای یکــی از روزنامه های حامی 
دولت مقایسه کنید تا بهتر متوجه شوید چرا 
متروی  افتتاح  نمی نویسند چون  نمی نویسند؟ 
پرند برای شان اهمیتی آن چنانی نداشته است 
و نمی بینند چون ببینند هم همچنان مغضوب 
 باقی خواهند ماند... ارادت همچنان باقی است

 آقای شریعتمداری!

سرمقاله  آفتاب یزد دوشنبه 13 آذر

آقای شریعتمداری؛ 
از دست عزیزان چه بگویم، گله ای نیست...

 اسفندماه سال گذشته دادستان کل کشور 
قول پیگیری داد ولی تاکنون نتیجه ای حاصل 
نشده اســت ولی اعتقاد داریم دادستان 
جدید کل کشور ورود جدی به این موضوع 

خواهند داشت.

یک سال اســت از »لاکچری سازی« به نام 
»نهضت ملی مســکن« می نویسیم، یک 
سال است از یک انحراف عجیب و غریب 
و یک سوء استفاده آشکار می نویسیم و حالا 
می خواهیم بنویسیم این طرح به کام مردم 

است یا دولتی های خاص! 

کافی اســت درصد پیشــرفت فیزیکی، 
جانمایی و نوع و ســبک احداث واحدهای 
در دست ساخت نهضت ملی مسکن را با 
دقت بررسی کنید آن وقت با ما هم نظر 
خواهید شــد که دولتی های خاص، طرح 
نهضت ملی مسکن را »گروگان« گرفته اند؛ 

به نفع خودشان و به زیان مردم!

آفتاب یزد: آن قــدر درباره نهضت ملی 
یادداشت های  اگر  که  نوشــته ایم  مسکن 
 روزنامــه آفتاب یــزد در ایــن زمینه را 
 بــه آجر و ســیمان تبدیل کننــد حتماً 
 چنــد واحــدی بــه ایــن طــرح کمک 

خواهد کرد!

<خلاصه ای از آن چه تا اکنون نوشته ایم
اواخر مرداد 1401 بود که متوجه شدیم 
اداره کل راه و شهرســازی استان یزد با 
ســوء اســتفاده ای آشــکار از یک توافق 
نامه که در دوران حســن روحانی، مابین 
معاون وقــت وزارت راه و شهرســازی و 
اداره کل راه و شهرســازی اســتان یزد 
صــورت پذیرفته بود بــا وقفه ای طولانی 
ولی ذیل طرح »نهضت ملی مسکن« که 
یکی از حیاتی ترین و مهم ترین شعارهای 
انتخاباتی دولت ســیزدهم اســت، اقدام 
بــه احداث 41 واحــد آپارتمانی در یکی 
از مناطــق مرفه نشــین یزد بــا متراژ و 
نقشــه ای که هیچ سنخیتی با روح و ذات 
نهضت ملــی مســکن ندارد)نهضت ملی 
مسکن قرار بوده و گویا همچنان نیز قرار 
اســت مردم کمتر برخوردار و فاقد منزل 
مســکونی را صاحــب خانه کنــد( کرده 

اســت. بررسی های خود را به صورت میدانی و کسب 
اســناد معتبر آغاز کردیم و وقتی مطمئن شدیم این 
اقدام یک انحراف آشــکار در این طرح عظیم اســت 
طی یادداشــتی هشــدار گونه و »صرفاً جهت اطلاع 

دولت سیزدهم« به این موضوع پرداختیم.
خیلــی زود با جوابیه ای کاملًا کذب مواجه شــدیم و 
چون می دانستیم آن چه نوشته اند با آن چه رخ داده، 
دو داستان متفاوت دارد از کنار درج جوابیه به آسانی 
گذشــتیم و راه و شهرسازی یزد هیچ اقدامی نکرد از 
آن جهت که مثل روزنامه ی آفتاب یزد، خودش هم 

به جوابیه ای که نوشته بود اعتقادی نداشت.
جوابیه نویســی به همین جا ختم نشــد و این بار از 
سوی وزارت راه و شهرســازی، جوابیه ای عیناً شبیه 
آن چه اداره کل راه و شهرســازی ارســال کرده بود 
به دفتر روزنامه فرســتاد. این بار نیــز اقدامی برای 
درج جوابیه به صورت مســتقل نکردیــم اما جوابیه 
را با ریزِ جزئیاتی که می دانســتیم در قالب چندین و 
چند گزارش منتشــر کردیم. وزارت راه و شهرسازی 
در ادامــه بــا تغییر وزیر روبه رو شــد امــا همچنان 
پاســخی به گزارش های روزنامــه آفتاب یزد نمی داد 
و به درخواست شورای اطلاع رسانی دولت دو نامه به 

آن شورا نوشتیم و گفتند 
به وزیر راه و شهرســازی 
تحویــل داده اند تا جواب 
تاکنــون  ولــی  بدهنــد 
این  اما  و  نیافتیم!!  جوابی 
واقعی  رسالت  که  روزنامه 
و حقوقی خود می دانست 
کــه مســئله را تا حصول 
نتیجــه پیگیــری کند به 

این مسیر ادامه داد.
طی یــازده ماه گذشــته 
از دادســتان کل کشــور 
تا ســید ابراهیم رئیســی 
را مخاطــب قــرار دادیم 
از دریافــت  و همچنــان 
مانده ایم،  محروم  پاســخ 
چرا؟ چــون احتمالا همه 
می دانند چه اتفاقی افتاده 

است!

<گفتند: خسته می شوند و یادشان می رود اما نرفت!
پیغام و پسغام ها شروع شد؛ گفتند: می سازیم و روزنامه 
کاری از پیــش نخواهد برد. گفتند: مشــکل شــخصی 
داریــد. گفتند: لابد انتظاراتی داشــته اید. گفتند: البته 
به خودشــان؛ خســته می شوند و یادشــان می رود... و 
یادداشــت های روزنامه آفتاب یزد، بــا تکمیل هر طبقه 
بــه قوت خود باقی ماند. اخیراً هم دســت گذارده اند بر 
مســیر تخریب و همین کــه چند روزی از درج گزارش 
می گذرد در شــبکه های اجتماعی می نویســند: دیدید 
دیگر ننوشــتند؛ لابد توافقاتی مابین روزنامه، خبرنگار 
و اداره کل راه و شهرســازی استان یزد صورت پذیرفته 

است و...!

<لاکچری سازها به عاقبت کارشان فکر نمی کنند

روزنامه و آن چه درون آن به عنوان محتوا درج می شود 
برگی از تاریخ مکتوب و مصوری اســت که آیندگان با 
مراجعه بــه آن به قضــاوت خواهند نشســت. آن چه 
لاکچری سازها از آن غافل هستند این که؛ بالاخره این 
مجتمــع 41 واحدی بســیار گرانقیمت به پایان خواهد 
رسید و ســاکنینی خواهد داشت و آن وقت روزنامه به 
سراغ ساکنان خواهد رفت و معلوم همه خواهد شد که 
آپارتمان را به نام که ساختند و اکنون چه کسانی درون 
آن ســکونت دارند با این توضیح که تصریح شده است: 
خرید و فــروش واحدهای نهضت ملی مســکن ممنوع 

است!
بگذریم...

در تمــام مدتــی که پرونده ی نهضت ملی مســکن در 
اســتان یزد را زیر نظر داشــتیم با مــوارد عجیب تر از 
لاکچری ســازی مواجه شدیم و آن تغییر برخی پروژه ها 
که به نام مردم به ثبت رســیده بــود اما مردم را حواله 

دادند به خارج از شهر و روستاهای اطراف و... 
این موضوع باعث شــد تا یک بار دیگــر، طرح نهضت 
ملی مسکن در استان یزد را از این منظر بررسی کنیم. 

نتیجه اما عجیب، دردآور و شکننده بود!

<با یک راستی آزمایی ساده می توان فهمید
     نهضت ملی مسکن؛ به نام مردم، به کام دولتی های خاص؟

فــارغ از »لاکچری ســازی«، بدون توجــه به »انحراف 
و سوءاســتفاده« از طرح نهضت ملی مســکن، نکته ی 
مهم تــر و عجیب تــر، جانمایی پروژه ها، جــا به جایی 
برخی پروژه ها از مردم به نهادهای خیلی خاص، درصد 
پیشرفت فیزیکی، نوع مصالح و سبک احداث واحدهای 
در دســت ســاخت و مقایسه ی آن با شــهرک 377 

هکتاری است که دائم برای آن تبلیغ می کنند.
کافی است درصد پیشــرفت فیزیکی، جانمایی و نوع و 
سبک احداث واحدهای در دســت ساخت نهضت ملی 
مســکن را با دقت بررســی کنید آن وقت با ما هم نظر 
خواهید شــد که دولتی های خاص، طــرح نهضت ملی 

مسکن را »گروگان« گرفته اند!

اگرچه همچنان معتقدیــم طرح نهضت ملی 
مســکن به دلایلی عدیده در نهایت شکست 
خواهــد خورد و دولــت با تمامــی اهتمامی 
کــه دارد حتی موفق به ســاخت یک میلیون 
از آن چهــار میلیون واحد هم نمی شــود اما 
اتفاقاتی که در حال رخ دادن است به طرزی 
آزاردهنده، اعتمــاد عمومی مردم به دولت را 
به دلیل بی عدالتی های صورت پذیرفته از بین 

خواهد برد!

<شهرک 377 هکتاری کجا است؟

ســال ها قبــل و در قالب تأمیــن هزینه های 
انتقــال آب به اســتان یــزد، مجموعه ای دو 
هزار هکتاری به موسســه کوثر واگذار شد که 
پس از کش و قوس های فراوان، در نهایت تنها 
700 هکتــار از این دوهــزار هکتار در اختیار 
مؤسســه کوثر قرار گرفت و حال 377هکتار 
زمیــن در قالب شــهرک های جدید، در جوار 
ایــن مجموعــه برای ســاخت نهضــت ملی 
مسکن در نظر گرفته شده است آن هم به نام 

ویلایی سازی!

<احتمالا داستان مسکن مهر احمدی نژاد در حال تکرار 
است

 این بار تلخ تر
در آن روزگارانــی که دولت محمــود احمدی نژاد تحت 
طرحی به نام مســکن مهر، شــبانه روز در حال ساخت 
آپارتمان هایــی چندین طبقه و چنــد ده واحدی بود، 
کارشناســان و دلســوزان بارها تذکر دادند که احداث 
برخــی از این آپارتمان ها به دلیــل عدم برخورداری از 
زیرســاخت ها از قبیل جاده، آب، برق، گاز، مدرســه و 
دیگر امکانات لازم در نهایت بدون مشتری باقی خواهد 
مانــد و حال بــا در نظر گرفتن ایــن مجموعه ی 377 
هکتاری، همان داســتان احتمالا در حال تکرار شــدن 

است آن هم تلخ تر!

<در نهایت چه رخ خواهد داد؟
علــی رغم این کــه اصرار داریم دولت ســیزدهم در 
جانمایی هایــی ایــن چنینی نظیر آن چه در اســتان 
یزد رخ داده به نام پــروژه 377 هکتاری نهضت ملی 
مســکن به صورت کامــلًا جدی تجدیــد نظر کند و 
نیــز این که معتقدیم در این طرح اساســاً مردم هیچ 
کجــای تصمیم گیری هــا نبوده اند از هــم اکنون به 
این بی عدالتــی قطعاً مردم  دولت هشــدار می دهیم 
را از بــن جان خواهــد رنجانید چه، ایــن طرح که 
مردم  بود  قــرار  ابتدا  از 
فاقد  و  برخــوردار  کمتر 
مســکن را خانه دار کند 
بــرای خانه  بــه طرحی 
و  دولتی هــا  شــدن  دار 
ســازمان ها و نهادهــای 
شــده  تبدیــل  خــاص 
اگر  که  موضوعی  اســت 
آن را درســت نمی دانند 
می تواننــد بــه صــورت 
آفتاب  روزنامه  به  شفاف 
به  تا  اعــلام کننــد  یزد 
اطــلاع عموم رســانیده 

شود:
الف: ســیاهه ای از تمامی 
طرح هایی که در اســتان 
یــزد به نــام نهضت ملی 
ساخت  حال  در  مســکن 

است
ب: شــرح کاملی از پروژه 
ها، صاحبان پروژه، درصد 

پیشرفت و مواردی از این دست
ج: توضیحی کامل و آشــکار تا معلوم شــود در نهایت 
در پــروژه 377 هکتــاری چه رخ خواهــد داد؛ جاده، 
زیرساخت ها، آب، برق، گاز، تلفن و اینترنت، دسترسی 
ها، امکانات بهداشتی، درمانی و بیمارستانی، آموزش و 

پرورش، خدمات شهری و...
د: به صورت شــفاف ضمن معرفی تمامی پروژه های در 
دســت احداث به نام نهضت ملی مســکن، جانمایی ها 
و ســازمان ها و ادارات و ارگان هایی کــه مالک معرفی 

می شوند نیز اعلام شود.

<سخن آخر...

یک ســال اســت از 41 واحدی لاکچری مربوط به اداره 
کل راه و شهر سازی استان یزد در منطقه ای مرفه نشین 
می نویســیم که اینک به طبقه دهم رسیده است، تا این 
لحظه هیچ پاســخی نداده اند صرفاً جهت ثبت در آرشیو 
روزنامه نــام مالکان آن 41 واحد را به این روزنامه اعلام 
کنند تا در نهایت مشــخص شــود به نام چه کسی ثبت 
نام شده و در نهایت تحت مالکیت چه کسی قرار دارد؟!

دادســتان کل کشور در اسفندماه ســال گذشته گفت 
گزارش لاکچری ســازی را به مــن بدهید اگر ظرف دو 
 ماه پاســخ ندادیم بنویســید دادســتان کل کشور هم

 پاسخی نداد! 

 آفتاب یزد بررسی می کند

با یک راستی آزمایی ساده می توان فهمید
نهضت ملی مسکن؛ به نام مردم، به کام دولتی های خاص؟

 
هربامداد در سراسر کشور
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»تا به حال سه بار خبر از آزادسازی ۷میلیارد 
دلار دارایی ایران آورده اند و هر ســه بار 
معلوم شــده صرفاً یک خبر درمانی برای 
کنترل بازار ارز اتفاق افتاده است«. این نظر 
سیامک قاسمی، کارشــناس اقتصادی، در 
خصوص طلبی است که از سپتامبر ۲۰۱۹ 
با تشدید تحریم های اقتصادی در بانکهای 
کشور کره جنوبی بلوکه شده است. اسفند 
۱۳۹۹ خبرگــزاری ایرنــا از پرداخت این 
دارایی هــای بلوکه شــده در نتیجه توافق 
بین دو طرف خبر داد. اوایل ســال ۱۴۰۰، 
روزنامه دنیای اقتصاد خبر از رایزنی مقامات 
ایرانی برای بازگرداندن دارایی های مسدود 
شده آورد و تیر ۱۴۰۱، معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه از وعده های مســاعد درباره 

آزادسازی دارایی های توقیفی سخن گفت.
در همین راستا، خبرگزاری دولت مهر سال 
گذشــته از قصد دولت بایدن برای اعطای 
مجوز به مقامات ســئول برای آزادسازی 
ایــران گفت. همان  بلوکه شــده  دارایی 
بانــک مرکزی اعلام  روزها، رئیس وقت 
کرد هماهنگی های لازم برای دریافت طلب 
۷ میلیارد دلاری انجام شــده است. اکنون 
انتظاری، خبرگزاری  پس از سالهای چشم 
خبرآنلاین به نقــل از منابع دولتی گزارش 
می دهد که ۶ میلیــارد از طلب ۷ میلیاردی 
با موافقــت آمریکایی ها پس از تبادل چند 
زندانی آزاد شده اســت. گذشته از اینکه 
معاوضه طلب با زندانی در دولت حســن 
روحانی به شدت مورد نکوهش دلواپسان 
قرار گرفت و ظاهرا قرار است یک میلیارد 
دلار از این طلب نیــز آب برود، مبلغ آزاد 
شده طبق اخبار به بانک های قطری پرداخت 
می شــود و ایران به خاطــر تحریم فقط 
می تواند از آن برای خرید اقلام غیر تحریمی 

استفاده کند.
طبق تحلیل کارشناسان، این مبلغ که بسیار 
به آن امید بســته بودیم تقریباً نصف درآمد 
نفتی عــراق در یک ماه و فقط در آمد یک 
انتظار  بعلاوه، سال ها  است.  هفته عربستان 
برای آزادســازی این منبع مالی در حالی 
است که عربستان بیش از ده ها میلیارد دلار 
سرمایه گذاری مستقیم را در کره جنوبی آغاز 
نموده است. در کشور ما اما، دست کم دو 
دهه است که بحران هســته ای همه ارکان 
زندگی مردم را به شــکلی اسفناک متأثر 
می سازد. طی این مدت، دولت ها، نه توان 
حل و فصل بحران را داشــته اند و نه توان 
بی اثر نمودن پیامدهای ناشی از عدم توافق 
در این خصوص را. جالب آنجاســت که 
با وجود این واقعیت، سیاســیون جامعه ما 
نمی خواهند هیچ کدام از این دو واقعیت را 
بپذیرند؛ نه فقدان وجود قاطعیت در سیاست 
خارجــی را می پذیرند، نه بــه ناکارآمدی 

مدیریت داخلی گردن می نهند.
از لحاظ روان شــناختی، اول شرط گذر از 
رنج ها، پذیرش آن هاســت. اگر قرار باشد 
از بحرانهایی مانند تورم، فقر، خشکسالی، 
تحریم و... عبور کنیم باید ابتدا بپذیریم که 
این مشــکلات وجود داشته و روان جامعه 
را آزار میدهند. وقتی سیاسیون ما حتی زیر 
بار پذیرش وجود این مشکلات نمی روند، 
طبیعتاً امیدی نیز به حل آن نمی توان داشت. 
یک مصداق بارز از عدم پذیرش واقعیت ها 
روزنامه کیهان بوده کــه گاه و بیگاه ادعا 
می کند تهدیدهای ضد ایرانی آمریکا طبلی 
توخالی بوده است. وقتی نمیخواهیم وجود 
نابسامانی در داخل یا سردرگمی در عرصه 
سیاســت خارجی را بپذیریم، پس از این 

نواحی به شدت آسیب پذیر خواهیم بود.
به هر حال، سال ها چشم انتظاری و پرداخت 
هزینه برای اقتصادی که قرار بود به تحریم 
گره نخورد مصیبتی غیر قابل جبران است. 
جامعــه ما اکنون از دو فــراق رنج می برد 
یکی فراق ناشی از بی تدبیری در عرصه های 
مدیریتی و دوم، فراق ناشی از وجود بینشی 
که »هســتی رنج« را در جامعه به رسمیت 
بشناســد. پذیرش »هســتی رنــج« یعنی 
دیدگاهی که بپذیــرد تحریم و بی تدبیری 
-مثل همین ۷ میلیــارد دلار دارایی بلوکه 
شده در کشور کره- آسیب های فراوانی بر 

زندگی مردم وارد ساخته است.

طاقَتِ بارِ فِراق 
این هَمه اَیامَم نیست

حمیدرضا بوستانی

دکترای مدیریت دولتی

سرمقاله
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ب ی
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همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

کارگرانمشغولکارنیستند!
با گفتارهایی از مسعود دانشمند، علی قنبری و ایرج ندیمی

8گوشتقرمزگرانترمیشود؟

مدتی اســت اخبــار رســانه های حامی حزب 
دموکــرات آمریــکا و پلتفورم هــای توییتر و 
اینســتاگرام و غیره در فضای مجازی پر شده از 
اخبار هوش مصنوعی که به مخاطب القا می کند 
هــوش مصنوعی که تصویر و صدا بازســازی و 
خلق میکند به خودمختاری و استقلال از بشر 
رسیده و افراد سرشناس دنیا در حوزه فناوری و 
رسانه هم درباره کنترل و انقراض بشر به دست 
هوش مصنوعی، هشدار میدهند. به نظرمن بشر 
همان خوش بینی ساده لوحانه سرعت پیشرفت 
تکنولوژی را کــه در دهه ۷۰ تا ۹۰ میلادی در 
ســینمای آمریکا جلوه داشت در زمینه هوش 
مصنوعی و فناوری هم، هنوز دارد. در فیلم ادیسه 
فضایی ۲۰۰۱ ساخته استانلی کوبریک در سال 
۱۹۶۸، بشــر در سال ۲۰۰۱ با هوش مصنوعی 
و کامپیوتر داخل ســفینه تا لبه جهان هستی 
پیش می رود. هوش مصنوعی بر علیه فضانوردان 
شورش می کند. آیا واقعا در سال ۲۰۰۱ بشر به 
چنین ســطح پیشرفت در زمینه ربات و هوش 
مصنوعی رسید که تا انتهای هستی پیش رفت؟ 
نه نرسید وکوبریک در پیش بینی خود خوش بینی 
خنده داری را در ذهن داشت. همان خوش بینی 
را، در تخمین زمان استقلال هوش مصنوعی و 
کنترل جهان، شاهد هستیم. بیشتر بزرگنمایی 
هوش مصنوعی پروپاگاندای دولت آمریکا و حزب 
دموکرات آمریکا اســت. بعد از شبهه تقلب در 
انتخابات ۲۰۲۰ آمریکا و رای دادن اموات و سگ 

و گربه به بایدن در انتخابات آمریکا... 

هوش مصنوعی و بزرگنمایی 
رسانه های گلوبالیستی

دکتر علیرضا شمس طالقانی

یادداشت-1

ادامه در صفحه 4

سونامی جهانی کرونا تاثیرات بسیار زیادی در همه 
سطوح زندگی مردم دنیا داشته است خصوصاً در 

حوزه آموزش، هنر و ارتباطات و....
کادر پزشکی در این دوران بیشترین آسیب های 
دوران کاری خود را شــاهد بودند و نتیجه آن در 
بعضی از این افراد انزوا، افســردگی و دوری از یک 
زندگی شــاداب و با آرامش بوده و هنرمندان نیز 

عیناً با همه این مشکلات مواجه بودند.
هنرمندان به دلیل عدم تولید، بیکاری، شرایط بد 
اقتصادی و دیده نشــدن درگیر چنین مشکلاتی 
شــده اند. هنرمندان نیازمند دیده شدن هستند 
وقتــی کار یک کارگردان، تهیــه کننده، بازیگر، 
عوامل فیلمبردار، آهنگســاز را از او بگیرید یعنی 
خود او را ندیده اید و ا و را محکوم به فنا کرده اید. 
برای مثال نقاشان به دلیل بسته بودن گالری های 
نمایش، شعرا به دلیل چاپ نشدن کتاب هایشان 
 و تئاتریــان هم به دلیل بســته بودن ســالن ها 
 در طول این مدت فراموش شــدند. زنجیر تولید 
یک وابســتگی اجتماعی دارد کــه باید همه آن 

رعایت شود.
سونامی دوم سینمایی ایران انباشته شدن فیلم های 
تولیدی زیادی از جشنواره های سالهای قبل و در 

انتظار اکران و نمایش به موقع آن ها می باشد.
سونامی سوم گرانی بی دلیل بلیط های سینما بوده 
که با شــرایط اختصاصی سینما رفتن را از مردم 
گرفته و باعث رکورد فروش سینما در ایران شده 
است. این به هم ریختگی جبران ناپذیر هزینه های 
تولید فیلم در ایــران را چند برابر کرد که بخش 
خصوصی کــم کم قادر به پرداخــت آن نبوده و 

بخش دولتی هم با این بودجه ناچیز قادر به رقابت 
با بخش خصوصی نیست و نخواهد بود.

< مراحل سخت و غیرقابل باور ساخت یک فیلم:
فیلمنامــه: فیلمنامه نویس خــوب نداریم یا کم 
داریم چه بنویســیم که به کسی بر نخورد، تازگی 
داشــته باشد، گیشه پسند باشــد، سانسور نشود 
چون نویسندگان سناریو سینمایی نیز خودشان 
سرگردانند چه بنویسند برای کی بنویسند چون 
سینمایی اجتماعی ایران همیشه قتل، خودکشی، 
خیانت و اعتیاد را داشته و اخیراً سینمای ضدکمدی 

در حال فروش غیر معمول خودشان هستند.
تهیه کننده: حداقل ۵ میلیارد مبلغ تهیه یک فیلم 
معمولی است با چه داستانی، با چه کارگردانی، با 
چه بازیگرانی، در چه زمانی و همه نگران برگشت 

سرمایه های خودشان هستند و حق هم دارند.
کارگردان باید بسنجد که با چه سابقه و عملکردی 
در سینمای ایران، چه بســازد، آیا داستان خوبی 
اســت آیا موضوع تکراری نیست، برای شرکت در 
جشنواره ها کار کند یا برای فروش داخلی یا برای 

پلتفرم ها.
بازیگــران و عوامل شــاید مظلوم ترین گروه هایی 
هستند که در سینمای ایران عمر و جوانی خود را 
گذاشته اند و با هر مبلغ دریافتی، بعضی ها کار ندارند 

و بعضی ها خانه نشین شده اند.
بحران اکران در سینماها مشکل دیگری است که 
باید بررسی شــود چه زمانی، چه فصلی و در چه 

گروهی فیلم ها نشان داده شود.
فروش سینماها: تازه بعد از همه این مراحل سونامی 
تولید فیلم در سینمای ایران تماشاچی باید فیلم را 
ببیند که آن هم به دلایل مختلف از جمله گرانی 
بلیط سینما و دوری مراکز نمایش آثار تولید شده 

ضرر می کنند و سرمایه برگشت ندارد. 

به هم ریختگی جدی
سینمای ایران

قربانعلی تنگ شیر
منتقد و مدرس دانشگاه

یادداشت-2

اخیرا دکتر زهرا شیخی نماینده مردم اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی و رئیس فراکسیون 
دیپلماسی سلامت و سبک زندگی سالم اظهار 
داشتند که آمار مهاجرت پزشکان وحشتناک 
اســت اینکه چرا آمــار مهاجرت پزشــکان، 
وحشــتناک اســت/ می گویند »چرا نرویم؟!« 
اصلی ترین ســرمایه نظام سلامت، مانند دیگر 
حوزه ها، نیروی انسانی آن است و از دست رفتن 
آن بسیار تهدید کننده خواهد بود. ایشان گفتند 
به یکی از بیمارستانهای دانشگاهی رفته بودم، 
رئیس بیمارستان تمرکز اعضای بیمارستان بر 
مهاجرت و اقدام بــرای آن را یکی از معضلات 
اصلی بیمارســتان عنوان کرد. خصوصا اکنون 
که امتحانات سختگیرانه گذشته و امتحان زبان 
انجام نمی شود، مهاجرت ساده تر شده است. در 
آن بیمارســتان با چند رزیدنت صحبت کردم، 
می گفتند، »چرا نرویم؟!« این اظهارات نماینده 
مجلس شورای اســلامی و رئیس فراکسیون 
ســلامت در حالی مطرح می شــود کــه آمار 
مهاجرت متخصصان و فلوشــیپها، وحشتناک 
اســت و این نگرانی وجود دارد، مــا دوباره به 
معضل ورود پزشک از هند و پاکستان و فیلیپین 
مواجه شــویم. این در حالی است که بهترین 
نخبگان کشــور مهاجرت می کنند و مهاجرت 
مانند گذشته، به کانادا و استرالیا نبوده بلکه الان 
به کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام می شود. 
با وصفی که مردم کشورمان به حافظان سلامت 
واطبای متعهد وتلاشگر احتیاج مبرم دارد و در 
حالیکه پزشــکان و متخصصان ایرانی درهمه 
جای دنیا جزء نخبگان و فرزانگان و پژوهشگران 
و برجستگان و فرهیختگان واساتید ودانشمندان 
برتر علم پزشکی محسوب می شوند چرا نباید 
تدابیری اندیشــید که این سرمایه های انسانی 
وارزشــمند قرار را بر فرار ترجیح دهند واقعیت 
انکارناپذیر دیگر اینکه هزینه های پزشکی درایران 
باوصف کیفیت عالی وبه نســبت سایرکشورها 
بسیارارزان وراحت دردسترس همگان قرار دارد 
براستی چه عواملی باعث میگردد جامعه شریف 
پزشکی اینگونه جلای وطن میکنند وبه تازگی 
به کشورهای حاشیه خلیج فارس مهاجرت کنند 
درحالیکه با رعایت شــئون ومنزلت پزشکی و 
ارتقای جایــگاه این حافظان جان وســلامت 
می توان براحتی از خروج ســرمایه گرانسنگ 
انسانی پیشگیری کرد و با اتخاذ تدابیر علمی و 
آموزشی و تخصصی و منطبق بامعیارهای جهانی 
می توان اکوتوریسم پزشکی ایجاد کرد که هم 

باعث رونق گردشگری و... 

پیشگیری 
از بحران سلامت

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-3

حادثه تروریستی 
در حرم شاهچراغ 

خبر آخر: این حادثه تلخ فعلا یک شهید 
و 7 مجروح در پی داشته است

آفتاب یزد: دیروز یک حادثه تروریستی در 
حرم حضرت شاهچراغ شیراز رخ داد. در این 
حادثــه یک فرد مســلح از درب باب المهدی 
حرم حضرت شــاهچراغ قصد ورود به حرم را 
داشته است که با مقاومت و مواجهه نیروهای 

حفاظت از حرم مواجه می شود.
منابع غیر رسمی می گویند تروریست پس از 
اصابت شلیک نیروهای امنیتی با اسلحه شروع 
به تیراندازی می کند که منجر به جراحت چند 

نفر می شود.
منابع غیر رســمی بــه خبرنگار فــارس در 
شــیراز گفته اند که در جریان این حادثه یک 
تروریست که اســلحه به همراه داشته است 
دســتگیر شده و تروریســت دیگری متواری 

شده است. 
تولیت آستان حضرت شاهچراغ هم درباره این 
حادثه گفت: دو تروریســت که قصد داشتند 
از باب المهــدی وارد حرم شــوند با نیروهای 
حفاظت از حرم درگیر می شــوند و دست به 

شلیک کور می زنند.
 رئیس کل دادگســتری استان فارس نیز در 
باره این حادثه گفت: در حادثه تروریســتی 
حرم مطهر شاهچراغ)ع( تاکنون ۷ نفر زخمی 
 شــده اند که حــال یک نفر وخیــم گزارش 

شده است.
 اســتاندار فارس نیز در این باره گفته است: 
در این حادثه تروریســتی یک نفر به شهادت 
رســیده اســت و در مجمــوع ۷ نفر مجروح 
شــده اند. دو تن از مجروحان از خادمان حرم 
هســتند و مابقی مجروحان از زائران هستند. 
ایمانیه حال چند تــن از مجروحان را وخیم 

اعلام کرد.
 فرمانده ســپاه فجر اســتان فارس هم گفته 
است: تروریست مســلح به اسلحه جنگی با 
هشت خشــاب اضافی از بیرون محوطه حرم 
شــروع به تیراندازی می کند، سپس از درب 
باب المهدی وارد حرم مطهر می شود که هفت 
نفر از زائرین داخل حــرم را مجروح می کند 
و یک نفر نیز به شــهادت می رســد. به گفته 
یدالله بوعلی تروریست مسلح توسط نیروهای 

حفاظتی دستگیر شده است.
 در ادامه  رئیس کل دادگســتری فارس هم 
تاکید کرده است: تاکنون حضور و نقش فرد 
دوم در این حادثه تروریســتی ثابت نشــده 
اســت و در حال بررسی ابعاد موضوع هستیم 
ضمن آنکه بازجوبی از تروریســت دســتگیر 
شده در حال جریان است. اوضاع کاملًا تحت 
 کنترل اســت و نیروهــای امنیتی در منطقه 

حاضر هستند. 

ادامه در صفحه 4

ادامه در صفحه 4

میزان حقوق ها با رشد تورم و گرانی همخوانی ندارد 
بنابراین کارگران تمایل به کار ندارند و این موضوع به معضلی تبدیل شده؛ 
وزیر کار دراین باره راه حلی دارد؟

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون تلفیق:

نماینده مردم جیرفت:

نماینده مردم کازرون:

نماینده مردم صومعه سرا:

نماینده مردم ساری:

ستادکلنیروهایمسلح
موظفبهکاهشمدت

سربازیشد

جداکردنسازمانسنجش
ازوزارتعلومنظارتمجلسرا

حذفمیکند

دولتدایرهانتخابخودراگستردهتر
وازمشاورانکارآزمودهتر

استفادهکند

تهدید
یکنمایندهمجلس

بهاستعفا

کارگرانساختمانیرا
پشتدرهایبستهتامیناجتماعی

نگهندارید
2

مجلسنامه؛
آنچهوکلایمردمگفتند

چرایکمیلیارددلارازپولایرانآبرفت؟

 آفتاب یزد بررسی می کند

بایکراستیآزماییسادهمیتوانفهمید

نهضتملیمسکن؛بهناممردم
بهکامدولتیهایخاص؟

صفحه 3

حادثه تروریستی 
در حرم شاهچراغ 

 خبر آخر: این حادثه تلخ فعلا 
 یک شهید و 7 مجروح در پی داشته است
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 آفتاب یــزد: تیتر خبر این بــود:» افتتــاح پردیس دو و میدانــی آزادی یزد پس از 15 ســال« 
کــه البته برخی ها نیــز تیتر زدند:» پس از 13 ســال بلاتکلیفی؛ پردیــس دو و میدانی آزادی یزد 
افتتاح شــد.« در متن خبر می خوانیم:» اســتان یزد ســال ها قبل و در دولت دهم شاهد کلنگ زنی 
یک مجموعه بزرگ ورزشــی در جوار شــهر یزد بود که امکانات مختلفــی را در طرح ابتدایی خود 
داشــت و می توانســت انتظارات بســیار زیادی را برای جامعه ورزش یزد رقم بزند، اما از همان ابتدا 
 در حــد انتظار باقی مانــد و در دولت های مختلف، به کندی برخی قســمت های آن احداث شــد. 
علاوه بر نبود اهتمام چندان دولت ها برای پیگیری ســاخت این مجموعه ورزشــی، مدیران ورزشی 
اســتان نیز در هر دوره، بهانه های مختلفی در ارتباط با این مجموعه مطرح می کردند که این بهانه ها 
 منجر به این شــد که هم اکنون تنها چند ســالن و یک باب اســتخر ورزشــی را در این مجموعه، 

بیشتر  شاهد نباشیم.
یکی از طرح های نیمه تمام این مجموعه پردیس سرپوشــیده دو و میدانی بود که پس از 15 ســال 
 و در حالی که به صورت نیمه تمام رها شــده بود، در قالب مصوبات ســفر رئیس دولت ســیزدهم 
 به یزد صاحب اعتبار شــد و سرانجام پس از سال ها امروز]بیســتم اسفند 1401[ با حضور سجادی 
وزیر ورزش و جوانان )نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اســلامی، اســتاندار و...( به بهره برداری 
 رســید. این مجموعه با اعتبار 900 هــزار میلیون ریال]90 میلیاردتومان[ و در مســاحتی به متراژ 
شــش هزار متر مربع افتتاح شــد. استاندار یزد، نماینده مردم یزد و اشــکذر در مجلس و جمعی از 

مسئولان استان، وزیر ورزش و جوانان را در افتتاح طرح ها همراهی می کنند.«

<افتتاح شد ولی به بهره برداری نرسید!
 در بنــر تبلیغی افتتاحیه که 215 روز اســت همچنان در ســالن خودنمایی می کنــد، یک عبارت 
قابل تأمل وجود دارد: »خدمتی دیگر از دولت«، اما آن چه در واقعیت و بعد از 7 ماه و چهار روز که 
از افتتاح آن سالن گذشته، به چشم دیدیم این بود: » سالن افتتاح شد ولی به بهره برداری نرسید!«

<روایت خبرنگار آفتاب یزد از یک بررسی میدانی
خیلــی اتفاقی و برای پیگیری »طرح های همچنان ناتمام« گذرمان می افتد به این مجموعه، از همان 
 ابتــدا قرار نبود راهی »پردیس دو و میدانی آزادی« بشــویم یعنی حتی تصور این که، این مجموعه، 

7 ماه و چهار روز پس از ابتدا، در این وضعیت باشد هم برای مان غیر ممکن بود!
گشــتی همان اطراف می زنیم، در باز اســت و کسی هم نیست. سالنی وسیع ـ آن طور که در خبرها 
نوشته اند، 6000 مترـ کفپوش چشم نوازی دارد و هنوز بوی چسب، مشام را می آزارد. با احتیاط وارد 
می شــویم، اولین صحنه ای که توجه مان را به خود جلب می کند، تشــک های آبی رنگ اما رنگ و رو 
رفته ای است که عجیب بوی کهنگی می دهد )که از ورزشگاه شهید نصیری آورده بودند( طبیعی این 
بود که از صفر تا صد این مجموعه ی جدید، نو و دست نخورده باشد. گرد و غبار همه جا را برداشته 
اســت گویی از زمان افتتاح، کسی به این مجموعه رفت و آمد ندارد. دستشویی ها که تعداد شان هم 
کم نیست، همگی قفل هستند، هرچه چشم دوانیدیم، خبری از تهویه و سرمایش و گرمایش ندیدیم، 

برقی هم در کار نبود. آب هم نبود، نشانی از انشعاب گاز و تلفن هم ندیدیم. 
تا انتهای سالن پیش می رویم، بنر روزی که افتتاح انجام شد )7 ماه و 4 روز قبل( همچنان خودنمایی 
می کند. وارد قســمت اداری می شــویم، بازهم همه جا را گرد و غبار پوشانیده است جوری که معلوم 
می شــود از همان 7 ماه و 4 روز پیش، آیند و روندی در بخش اداری صورت نپذیرفته اســت. پله ها 
را بالا می رویم، آن جا هم دو بنر خوشــآمدگویی به »حمید سجادی« که 45 روز است)از 10 مرداد 
1402( دیگر وزیر نیست، همچنان به قوت خود باقی است.در قسمت اداری هم وضعیت جالبی دیده 
نمی شــود. برق سالن فارغ از این که اساســاً این مجموعه فاقد انشعابات گاز، برق، آب و تلفن است؛ 

همچنان نیمه کاره رها شده.
هیچ امکانات اضافه ای در رختکن ها، اتاق مربیان، بخش های مختلفی که برای برگزاری یک مســابقه  
حتی اســتانی هم باید تجهیز شده باشد، دیده نمی شود. دریغ از یک نظافت ساده، ابزار برق کشی و 
حتی بنایی هنوز در بخش اداری، رها شــده، به چشم می آید و کبوترها که از فرصت رهاشدگی این 
سالن استفاده کرده اند و هرکجا میل شان کشیده، رد و نشانی بر جای گذاشته اند و کسی هم زحمت 

نظافت به خود نداده است!

<سررشته ای از دو و میدانی داخل سالن ندارم اما...!

به محوطه ی سالن بازمی گردم، سکوی تماشاگران در طول سالن به نظر، اضافی می آید. خط کشی ها 
نشان می دهد قوس ها چندان استاندارد نیست، تخته هایی که برای پرش طول و سه گام تعبیه شده، 

از جا کنده شده است، هیچ تشکی برای پرش و پرش با نیزه ندیدم، تقریبا درب تمامی سرویس های 
بهداشتی را بررسی کردم بسته بود جز یکی که آن هم ای کاش قفل زده بودند.

نمی دانم در آن ســالن کســی تمرین می کند یا نه اما، بعید می دانم ورزشکاران رشته دو و میدانی 
داخل سالن بدون آب و سرویس بهداشتی و برق و تهویه بتوانند بیشتر از یک ساعت دوام بیاورند آن 
چه من دیدم سالن افتتاح شده ای بود که هنوز برای به بهره برداری رسیدن، جای کار فراوانی داشت 

خصوصاً این که خودِ بحث انشعابات حتماً بودجه قابل تأملی را طلب خواهد کرد.

<از پردیس دو و میدانی آزادی در یزد راهی خراسان جنوبی می شویم
 چند هفته قبل، مقارن با اربعین، آقای رئیســی راهی خراســان جنوبی می شــود. در آن جا و طی

 یک سخنرانی، از دو مسئله سخن به میان می آورد:
ـ دولت باید پای بخش خصوصی را به بخش معدن باز کند و خود هدایت و حمایت و نظارت کند.

ـ دولت قرار است پروژه های نیمه تمام را تمام کند.به اسم هر کسی باشد مهم نیست؛ مهم آن است 
که پروژه ای که ناتمام بودن آن مردم را رنج می دهد به اتمام برسد.

روزنامه آفتاب یزد در واکنش به این ســخنرانی، دو گزارش را مدنظر می گیرد؛ یکی با موضوع معادن 
و واگذاری هــا که چند روز قبل با تیتر: »تجربه تلخ »واگــذاری برخی معادن« به بخش خصوصی«، 
منتشــر شــد و به موضوع واگذاری معادن به بخش خصوصی، خیلی مفصل پرداختیم و گزارش دوم 
که به واقع، باز نشر گزارشی است پیرامون طرح های ناتمام و رها شده که طی روزهای آینده، منتشر 
خواهیم کرد و اما مورد عجیب »پردیس دو و میدانی آزادی« در استان یزد، پروژه ای که به گفته  رسانه ها، 
افتتاح آن قریب به 15 ســال طول کشــید ما را بر آن داشــت علی الحساب به این موضوع بپردازیم 
که:» اتمام طرح های نیمه تمام پیشکش« و در ادامه از »دولت سیزدهم« بخواهیم تا اطلاع ثانوی، از 
»افتتاح طرح های ناتمام« خودداری کند و برای همین این تیتر را برگزیدیم که: »افتتاح طرح و پروژه 
 ناتمام« و چه کســانی ناامیدی و بی اعتمادی می آفرینند و منتظر برخورد شایسته دولت با متخلفین

 احتمالی هستیم.

<کلام آخر
<نمایندگان دولت در استان ها به فکر آبروی دولت باشند!

در این که شخص آقای رئیسی در تلاش است تا از مشکلات بکاهد، صادق الوعد باشد و به شعارها و 
وعده های انتخاباتی خود وفادار باقی بماند، تردیدی نداریم اما در این که، در این مسیر پر پیچ و خم 
و طولانی و سخت، متناسب با شعارها و برنامه ها، مدیرانی شایسته و پیگیر انتخاب شده باشند نسبتا 
تردید داریم آن قدر تردید که بی هیچ ابِایی می خواهیم بگوییم: »برخی نمایندگان دولت سیزدهم در 

استان ها، به فکر آبروی دولت نیستند«!
به این دلیل می گوییم که همپای رئیس جمهور و همراه شعارها و وعده ها حرکت نمی کنند یا حداقل 

این گونه به نظر می رسد. چون وظیفه حمایت و صیانت از دولت را داریم. 

<افتتاح مجموعه ای که قابل استفاده نباشد چه دلیلی دارد؟!
<آن پانزده سال بلاتکلیفی با این 7 ماه و 4 روزی که گذشت چه تفاوتی دارد؟

در ابتدای گزارش، خبری که 7 ماه و 4 روز قبل، اکثریت قریب به اتفاق خبرگزاری ها ـ تقریبا مشابه 
ـ منتشر کردند را عیناً منتقل کردیم، این چه منتی است بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر 

از دولت«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که امکانات اولیه و بدیهی را ندارد؟
این چه منتی اســت بر ســر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت« اما مجموعه ای را افتتاح 

می کنید که حتی از داشتن آب و سرویس بهداشتی محروم است؟
این چه منتی است بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت« اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که 
 بود و نبودش برای ورزشکاران دو و میدانی داخل سالن هیچ تفاوتی ندارد چون همچنان غیر قابل استفاده

 است؟
و... این چه منتی اســت بر سر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت مردمی«، اما مجموعه ای 
را افتتاح می کنید که خودتان بعد افتتاح قبول زحمت نکردید حتی اگر با عجله آن را افتتاح کردید 

خیلی زود به بهره برداری کامل برسد؟
ســخن صریح و شــفاف آفتاب یزد این است: به فکر خودتان نیستید حداقل به فکر دولتی باشید که 
زیرســایه  آن به پست و صندلی رسیده اید؛ تجربه نداشتن برخی مدیران یک درد است، بی خیالی و 
شــعارزدگی و شــوآف بازی دردی فراتر از همه ی دردهایی که تاکنون برشمرده ایم و جواب مان را  

ندادید! منتظر پاسخ این مطالبه گری هم می مانیم و تکرار خواهیم کرد.

 آقای دولت! چه کسانی ناامیدی و بی اعتمادی می آفرینند

افتتاح طرح  و پروژه ناتمام! 
چه کسی پاسخگوی این تخلف است و با متخلفین احتمالی چه برخوردی می شود تا مردم اطمینان پیدا کنند این دولت متفاوت است؟ 

= این چه منتی است بر ســر مردم می گذارید که: »خدمتی دیگر از دولت 
مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که امکانات اولیه و بدیهی را ندارد؟

=این چه منتی اســت بر سر مردم می گذاریدکه : »خدمتی دیگر از دولت 
مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که حتی از داشتن آب و سرویس 

بهداشتی محروم است؟

=این چه منتی اســت بر سر مردم می گذاریدکه : »خدمتی دیگر از دولت 
مردمی«، اما مجموعه ای را افتتاح می کنید که بود و نبودش برای ورزشکاران 
دو و میدانی داخل سالن هیچ تفاوتی ندارد چون همچنان غیر قابل استفاده 
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آفتاب یزد : تمام طول یک تابستان در سال 1401، وقت مان صرف این شد که 
به دولت سیزدهم بگوییم در جائی دارند از »طرح نهضت ملی مسکن« با یک 
انحراف عجیب سوء استفاده می کنند. تمام طول یک پاییز در سال 1401، وقت 
صرف آن شد که اسناد و مدارک ارائه بدهیم برای این که دولت باور کند دارند 
از »طرح نهضت ملی مسکن« با یک انحراف عجیب سوء استفاده می کنند. تمام 
طول یک زمستان در ســال 1401، وقت مان صرف این شد که بگوییم؛ بازی 
با آبروی دولت به ســادگی دارد انجام می شود. تمام طول بهار در سال 1402 
وقت مان صرف این شــد که بگوییم، لاکچری سازی در شأن دولت محرومان و 
مردمی نیست و در نهایت تمام تابستان 1402 منتظر نشستیم تا با یک راستی 
آزمایی ساده، به همه بگویند: زمین طرح نهضت ملی مسکن برای دولتی ها کجا 

در نظر گرفته اند و برای مردم کجا؟
طی این یک ســال و چند ماه، جوابیه پشــت جوابیه. طی این یک ســال و 
چند ماه، اتهام پشــت اتهام که؛ سیاه نمایی می کنید، مسئله شخصی دارید، 
اطلاعات تان کافی نیست و... طی این یک سال و چند ماه بارها نوشتیم، اگر 
می گویید کذب است، سیاه نمایی است، اطلاعات مان ناقص است، خُب بروید 
شکایت کنید، می آییم در عدلیه، مدارک مان را نشان می دهیم اگر حق با شما 
بود، بگویید مجازات اشد را در نظر بگیرند ولی، نه پاسخی قانع کننده می دهند 
و نه شــکایت می کنند. هدف ما این اســت که اعتمادسازی صورت گیرد نه 
اینکه مردم بگویند پاسخ افکار عمومی را نمی دهند. طی یک سال و چند ماه 
گذشــته، هر بار جوابیه دادند، نکته ی جدیدی رو شد؛ یک بار گفتند معاون 
وقت وزیر راه اجازه داده به کارمندان مان زمین بدهیم، پرسیدیم معاون وزیر 
با کدام اختیارات قانونی توانســته اموال دولت را بذل و بخشش کند؟ گفتند 

مرسوم است، گفتیم قانون ارائه دهید، مرسوم است، توجیه است!
طی یک ســال و چند ماه گذشته بارها در پاســخ دادن، به صراحت گفتند: 
نهضت ملی مسکن نیســت ولی در جوابیه ی بعدی تأیید کردند حتی وام و 
تســهیلات هم گرفته اند. طی یک ســال و چند ماه گذشت، بارها به هزار و 
یک دستآویز، چنگ زدند اما نتوانستند پاسخی قانع کننده بدهند، چرا؟ چون 

بدون سند و مدرک نمی نویسیم.

< لاکچری سازی مایه ناامیدی از دولت سیزدهم می شود
ما زورمان به خودمان شاید برسد اما زورمان به دولت و دستگاه های نظارتی 
نمی رسد، یعنی ما فقط وظیفه داریم بنویسیم و پیگیری کنیم ولی نمی توانیم 
از ســاخت و ساز به نام نهضت ملی مسکن اما در زمین های گرانقیمت شهر، 
جلوگیری کنیم. بررســی کرده ایم و به نتایج تلخی رسیده ایم و آن این که؛ 
لاکچری ساختن ها هم بدون ضوابط است، گفتیم شفاف اسامی را اعلام کنید 
خودمان می ریم بررسی می کنیم، اشتباه کرده بودیم عذرخواهی می کنیم یا 
مطابق قانون با ما برخورد کنید. آیا کســانی که آپارتمان می گیرند مستحق 

هستند یا خیر؟
به درســتی نمی دانیم چه داستانی پشــت این حکایت است که همه ی یک 
استان می دانند آن چه دارند می ســازند با هیچ چسب داخلی و خارجی، به 
طرح نهضت ملی مسکن نمی تواند وصل شود اما هیچ کسی اعتراض نمی کند، 
نه به خاطر ما و روزنامه آفتاب یزد؛ به خاطر آبروی دولت! خوب که بررســی 
کردیم دیدیم آن چه در طرح نهضت ملی مســکن در اســتان یزد رخ داده، 
ماجراهایی تلخ تر از این 41واحدی است، این انحراف نیست، خود خود سوء 

استفاده است!

< نهضت ملی مسکن: به نام مردم، به کام دولتی ها و خواص؟
دوشــنبه 23 مرداد ســال جاری در مطلبی با عنوان: »با یک راستی آزمایی 

ساده می توان فهمید؛
نهضت ملی مسکن: به نام مردم، به کام دولتی های خاص نوشتیم:

- یک سال است از »لاکچری سازی« به نام »نهضت ملی مسکن« می نویسیم، 
یک ســال اســت از یک انحراف عجیب و غریب و یک ســوء استفاده آشکار 
می نویســیم و حالا می خواهیم از انحرافی دیگر بنویســیم که ناحقی به حق 

مردم شد!
- کافی است درصد پیشــرفت فیزیکی، 
جانمایی و نوع و سبک احداث واحدهای 
در دست ساخت نهضت ملی مسکن را با 
دقت بررســی کنید آن وقت با ما هم نظر 
خواهید شــد که دولتی ها، طرح نهضت 
ملی مســکن را »گروگان« گرفته اند؛ به 

نفع خودشان و به زیان مردم!
- در تمام مدتی که پرونده ی نهضت ملی 
مسکن در اســتان یزد را زیر نظر داشتیم 
با موارد عجیب تر از لاکچری سازی مواجه 
شدیم و آن تغییر برخی پروژه ها که به نام 
مردم به ثبت رســیده بود اما و در ادامه، 
این پروژه ها در اختیار برخی دســتگاه ها، 
قرار داده شــده بود! اگر اشتباه می کنیم 
کمک کنند تا افکار عمومی قانع شــود. ما 

که دعوا نداریم؟
- فارغ از »لاکچری سازی«، بدون توجه به 
»انحراف و سوء استفاده« از طرح نهضت 
ملی مســکن، نکته ی مهم تر و عجیب تر، 
جانمایی پــروژه ها، جا به جایی احتمالی 
برخی پروژه ها، درصد پیشــرفت فیزیکی، 
نوع مصالح و ســبک احداث واحدهای در 
دست ســاخت و مقایسه ی آن با شهرک 
377 هکتاری یزد است که دائم برای آن 
تبلیغ می کنند. کافی است درصد پیشرفت 
فیزیکی، جانمایی و نوع و ســبک احداث 
واحدهای در دســت ساخت نهضت ملی 
مســکن را با دقت بررسی کنید آن وقت 
با مــا هم نظر خواهید شــد که دولتی ها 
طرح نهضت ملی مسکن یزد را »گروگان« 

گرفته اند؛ به نفع خودشان یا نه؟
آفتاب یزد آرزو دارد 4 میلیون مسکنی که 
دولت قول داده اجرایی شود، اما اتفاقاتی 
کــه در حــال رخ دادن اســت به طرزی 
آزاردهنده، اعتماد عمومی مردم به دولت 
را به دلیل بی عدالتی های صورت پذیرفته 
از بین خواهد برد! ما در حمایت از دولت 

این موضوع را پیگیری می کنیم.

< خلاصه ای از آن چه تاکنون نوشته ایم
و نوشــتیم: اواخــر مرداد 1401 بــود که متوجــه شــدیم اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان یزد با ســوء اســتفاده ای آشــکار از یک توافق نامه که 
 در دوران حســن روحانــی، مابین معــاون وقت وزارت راه و شهرســازی و 
اداره کل راه و شهرســازی استان یزد صورت پذیرفته بود با وقفه ای طولانی 
ولی ذیل طرح »نهضت ملی مســکن« که یکــی از حیاتی ترین و مهم ترین 
شعارهای انتخاباتی دولت سیزدهم است، اقدام به احداث 41 واحد آپارتمانی 
در یکی از مناطق مرفه نشین یزد با متراژ و نقشه ای که هیچ سنخیتی با روح 
و ذات نهضت ملی مسکن ندارد )نهضت ملی مسکن قرار بوده و گویا همچنان 
نیز قرار است مردم کمتر برخوردار و فاقد منزل مسکونی را صاحب خانه کند( 
کرده اســت. بررسی های خود را به صورت میدانی و کسب اسناد معتبر آغاز 
کردیم و وقتی مطمئن شدیم این اقدام یک انحراف آشکار در این طرح عظیم 
است طی یادداشتی هشــدار گونه و »صرفاً جهت اطلاع دولت سیزدهم« به 

این موضوع پرداختیم.

خیلی زود بــا جوابیه ای کامــلًا کذب از 
سوی اداره کل راه و شهرسازی استان یزد 
مواجه شــدیم و چون می دانستیم آن چه 
نوشــته اند با آن چه رخ داده، دو داستان 
متفاوت دارد از کنار درج جوابیه به آسانی 
گذشتیم و اداره کل راه و شهرسازی استان 
یزد نیز هیچ اقدامی نکرد از آن جهت که 
مثل روزنامه ی آفتاب یزد، خودش هم به 
جوابیه ای که نوشته بود اعتقادی نداشت. 
جوابیه نویســی به همین جا ختم نشد و 
این بار از ســوی وزارت راه و شهرسازی، 
جوابیه ای عیناً شــبیه آن چــه اداره کل 
راه و شهرســازی ارسال کرده بود به دفتر 
روزنامه فرســتاد. این بار نیز اقدامی برای 
درج جوابیه به صورت مستقل نکردیم اما 
جوابیه را با ریزِ جزئیاتی که می دانستیم در 
قالب چندین و چند گزارش منتشر کردیم. 
وزارت راه و شهرســازی در ادامه با تغییر 
وزیر رو به رو شد اما همچنان پاسخی به 
گزارش های روزنامه آفتاب یزد نمی داد و 
اما این روزنامه که رسالت واقعی و حقوقی 
خود می دانست که مســئله را تا حصول 
نتیجه پیگیری کند به این مســیر ادامه 
داد. طی یازده ماه گذشته از دادستان کل 
کشور تا ســید ابراهیم رئیسی را مخاطب 
 قــرار دادیم و همچنان از دریافت پاســخ 

محروم مانده ایم، چرا؟

< گفتند: خســته می شــوند و یادشــان می رود اما 
نرفت!

و نوشتیم: پیغام و پســغام ها شروع شد؛ 
گفتند: می سازیم و روزنامه کاری از پیش 
نخواهد برد. گفتند: مشکل شخصی دارید. 
گفتند: لابد انتظاراتی داشته اید. گفتند: 
البته به خودشــان؛ خســته می شوند و 
یادشان می رود... و یادداشت های روزنامه 
آفتاب یزد، با تکمیــل هر طبقه به قوت 
خــود باقی ماند. اخیراً هم دســت گذارده اند بر مســیر تخریب و همین که 
چند روزی از درج گزارش می گذرد در شــبکه های اجتماعی می نویســند: 
دیدید دیگر ننوشــتند؛ لابد توافقاتی مابین روزنامه، خبرنگار و اداره کل راه 
و شهرســازی اســتان یزد صورت پذیرفته است و شاید بیانیه ای دیگر صادر 

کنند؟

< لاکچری سازها به عاقبت کارشان فکر نمی کنند
و نوشــتیم: روزنامه و آنچه درون آن به عنوان محتوا درج می شــود برگی از 
تاریخ مکتوب و مصوری است که آیندگان با مراجعه به آن به قضاوت خواهند 
نشســت. آن چه لاکچری ســازها از آن غافل هســتند این که؛ بالاخره این 
مجتمع 41 واحدی بسیار گرانقیمت به پایان خواهد رسید و ساکنینی خواهد 
داشــت و آن وقت روزنامه به سراغ ساکنان خواهد رفت و معلوم همه خواهد 
شــد که آپارتمان را نام که ســاختند و اکنون چه کسانی درون آن سکونت 
دارند با این توضیح که تصریح شــده است: خرید و فروش واحدهای نهضت 

ملی مسکن ممنوع است!

< شهرک 377 هکتاری کجا است؟
و نوشــتیم: سال ها قبل و در قالب تأمین هزینه های انتقال آب به استان یزد، 
مجموعه ای دو هزار هکتاری به موسســه کوثر واگذار شــد که پس از کش و 
قوس هــای فراوان، در نهایت تنها 700 هکتار از این دو هزار هکتار در اختیار 
موسسه کوثر قرار گرفت و حال 377 هکتار زمین در قالب شهرک های جدید، 
در جوار این مجموعه برای ســاخت نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده 

است.

< داستان مسکن مهر احمدی نژاد در حال تکرار است؟
و نوشتیم: در آن روزگارانی که دولت محمود احمدی نژاد تحت طرحی به نام 
مسکن مهر، شبانه روز در حال ساخت آپارتمان هایی چندین طبقه و چند ده 
واحدی بود، کارشناسان و دلسوزان بارها تذکر دادند که احداث برخی از این 
آپارتمان ها به دلیل عدم برخورداری از زیرســاخت ها از قبیل جاده، آب، برق، 
گاز، مدرسه و دیگر امکانات لازم در نهایت بدون مشتری باقی خواهد ماند و 
حال با در نظر گرفتن این مجموعه ی 377 هکتاری، همان داســتان در حال 

تکرار شدن است؟

< در نهایت چه رخ خواهد داد؟
و نوشتیم: علی رغم این که اصرار داریم دولت سیزدهم در جانمایی هایی این 
چنینی نظیر آن چه در استان یزد رخ داده به نام پروژه 377 هکتاری نهضت 
ملی مسکن به صورت کاملًا جدی تجدید نظر کند و نیز این که معتقدیم در 
این طرح اساســاً مردم هیچ کجای تصمیم گیری ها نبوده اند از هم اکنون به 
دولت هشدار می دهیم این بی عدالتی قطعاً مردم را از بن جان خواهد رنجانید 
چه، این طرح که از ابتدا قرار بود مردم کمتر برخوردار و فاقد مسکن را خانه 
دار کند به طرحی برای خانه دار شدن دولتی خیلی خاص تبدیل شده است 
موضوعی که اگر آن را درست نمی دانند می توانند به صورت شفاف به روزنامه 

آفتاب یزد اعلام کنند تا به اطلاع عموم رسانیده شود:
الف: سیاهه ای از تمامی طرح هایی که در استان یزد به نام نهضت ملی مسکن 

در حال ساخت است
ب: شرح کاملی از پروژه ها، صاحبان پروژه، درصد پیشرفت مواردی از این دست

ج: توضیحی کامل و آشــکار تا معلوم شود در نهایت در پروژه 377 هکتاری 
چــه رخ خواهد داد؛ جاده، زیرســاخت ها، آب، بــرق، گاز، تلفن و اینترنت، 
دسترســی ها، امکانات بهداشــتی، درمانی و بیمارستانی، آموزش و پرورش، 

خدمات شهری و...
د: به صورت شــفاف ضمن معرفی تمامی پروژه های در دست احداث به نام 
نهضت ملی مســکن، جانمایی ها و سازمان ها و ادارات و ارگان هایی که مالک 

معرفی می شوند نیز اعلام شود.
در اینجا مشخص خواهد شد سهم مردم در زمین های داخل شهر چه میزان 

سهم دولتی های خاص چه میزان است؟ شاید ما هم از اشتباه درآمدیم.

< سخن آخر...
و نوشتیم: یک سال است از 41 واحدی لاکچری مربوط به اداره کل راه و شهرسازی 
استان یزد در منطقه ای مرفه نشین می نویسیم این که به طبقه دهم رسیده است، 
تا این لحظه هیچ پاسخی نداده اند صرفاً جهت ثبت در آرشیو روزنامه نام مالکان آن 
41 واحد را به این روزنامه اعلام کنند تا در نهایت مشخص شود به نام چه کسی 

ثبت نام شده و در نهایت تحت مالکیت چه کسی قرار دارد؟!
این آخرین باری نیســت که نوشــتیم، زیرا بنا داریم تا پایان دولت سیزدهم 
و حتی در دولت چهاردهم در این باره بنویســیم چون مطمئنیم هر ماه که 

می گذرد حقایق تلخ تری برملا می شود... عزت مستدام!
و در نهایــت در اوایل ماه آینده پیگیری های آفتاب یزد و نامه مســئولان به 
نهادهای متولی و عدم پاســخگویی را چاپ خواهیم نمود و مشخص می شود 
این ما نیستیم که پاسخی دریافت نمی کنیم که البته مسئولان ارشد و مافوق 

هم پاسخی دریافت نمی کنند.

طی این یک سال و چند ماه، جوابیه پشت 
جوابیه که نتیجه آن می تواند این باشد 

اصلًا دل مان می خواهد بسازیم، به شما چه 
ارتباطی دارد. طی این یک سال و چند ماه، 
اتهام پشت اتهام که؛ سیاه نمایی می کنید، 
مسئله شخصی دارید، اطلاعات تان کافی 

نیست و... طی این یک سال و چند ماه بارها 
نوشتیم، اگر می گویید کذب است، سیاه 

نمایی است، اطلاعات مان ناقص است، خُب 
بروید شکایت کنید، می آییم در عدلیه، 
مدارک مان را نشان می دهیم اگر حق با 
شما بود، بگویید مجازات اشد را در نظر 

بگیرند ولی، نه پاسخی قانع کننده می دهند 
و نه شکایت می کنند

آفتاب یزد آن چه 2۳ مرداد سال جاری نوشته بود را دوباره منتشر می کند
60 روز انتظار برای یک راستی آزمایی ساده؛

زمین نهضت ملی مسکن برای مردم کجا و برای سازمان های دولتی کجا؟
شما اگر جرأت و جسارت انجام برخی تخلفات را دارید لااقل به جای اتهام زنی، از روزنامه آفتاب یزد شکایت کنید
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روزنامه آفتاب یزد را در عرصه اطلاع رسانی؛ روزنامه ای دقیق، بهنگام،
 صحیح و روشنگرانه در عرصه سیاسی و جذب افکار عمومی می دانم

آفتاب یزد: با سپاسمندی از روزنامه آفتاب یزد که به مناسبت 
آغاز بیست و ششمین سال انتشار و همزمانی آن با انتشار شش 
هزار و ششصد و شصت و ششمین شماره ی این جریده، فرصتی 
فراهم آورد تا درباره »رسانه و نقش آن در جهان معاصر«، چند 

جمله ای با مخاطبان خوب این روزنامه همکلام شــوم.
1ـ بی شک یکی از ســخت ترین کارها، در جمهوری اسلامی ایران 
ـ از آغاز پیروزی تا به امروزـ، مدیریت رســانه، نشــر خبر و انتشار 
روزنامه و فعالیت در حوزه اطلاع رســانی اســت. حضور به موقع، 
صحیح، دقیق، بهنگام و روشــنگرانه در صحنه ی سیاســی و افکار 
عمومــی از الزامی ترین و بدیهی ترین ویژگی هــای روزنامه نگاری 
است که الحق، روزنامه آفتاب یزد به خوبی از پس آن برآمده است. 
بنا بر شناختی که از این روزنامه و کادر مدیریتی و خبرنگاری این 
مجموعه دارم به خوبی آگاه هســتم همه ی تلاش ها تا به امروز در 
همین راستا بوده و به خوبی و با هر سختی ای که برآنان وارد آمده، 
این مســئولیت به خوبی به انجام رســیده است. امیدوارم در ادامه 
نیز با همین درایت و سختکوشی در اطلاع رسانی و مدیریت افکار 

عمومی ثابت قدم بمانند.
2ـ ذکر این مهم ضروری اســت که مردم ســالاری دینی بدون 
داشــتن روزنامه های آزاد و انقلابی قطعاً امکانپذیر نیســت و از 

این رو، بی جهت رســانه را بعُد پنجم دموکراسی نمی دانند.
3ـ با ارزیابی رســانه های هر کشــور به آســانی می توان میزان 

آزادی و استقلال کشورها را سنجید.
4ـ حال پرســش این جا اســت که ما در جهــان معاصر در چه 
شــرایطی به ســر می بریم و چه باید انجام دهیم؟ برای پاسخ به 
این پرســش مهم ضروری اســت یک بار دیگر نقش رســانه در 
جهــان معاصــر را بازخوانی کنیم تا به این واقعیت برســیم که 
آیا رســانه همچنان بــرای جامعه و افکار عمومــی یک »بنگاه 
خبرپراکنی« اســت یا علاوه بر اطلاع رســانی به موقع، صحیح، 
دقیق، بــه هنگام و روشــنگرانه در صحنه ی سیاســی و افکار 
عمومــی؛ بــه »تولید محتــوا« و »تحلیــل محتوا« نیــز که از 
رســالت های رســانه در مدیریت افکار عمومی به شمار می رود 

در دست داشته باشد.

5ـ در دورانــی که از »مهندســی افکار 
عمومــی« به »معماری افــکار عمومی« 
رســیده ایم، بــا تأمل در ایــن نکته که 
تعییــن کننده ترین  از  افــکار عمومــی 
عوامل تأثیر گــذار در حکمرانی مطلوب 
به شمار می آید ضروری است تا متناسب 
در  مردم، وضعیت کشــور  مطالبــات  با 
عرصه بین المللــی و داخلی و همچنین 
نیازهایی که افــکار عمومی بدان اهمیت 
می دهد، خصوصاً نسل جوان، رسانه باید 
در جهتی گام بردارد که این ســاختمان 
مقبول  رســانه  توســط  معماری شــده 

باشد. این مباحث  تمامی 
6ـ در روزگاری که بیشــتر رسانه های ما 
اســیر روزمرگی و نقل اخبار شــده اند، 

روزنامــه آفتاب یــزد با تولید و تحلیــل محتوا به خوبی 
توانســته این نیاز حســاس و ضروری افــکار عمومی را 

باشد پاسخگو 
7ـ در روزگاری که کشور در مسیر 
ســخت و خطرناک »جنگ نرم« و 
»نبرد تمام عیار اطلاعاتی« اســت، 
رســانه نمی تواند و نباید مقهور این 
یورش همه جانبه باشــد و خود را 
مجهز به ســلاح مقابله بــا این دو 
موضوع یعنی؛ »جنگ نرم« و »نبرد 
تمام عیــار اطلاعاتی« نکند هرچند 
در این مســیر، لاجرم دســتخوش 

فراز و نشیب هایی نیز خواهد شد.
8ـ رســانه ای که بخواهد پاسخگوی 
افکار عمومی و در کنار مردم باشد، 
قطع به یقین با بخشــی از حاکمیت 
دچار چالش و حتــی تنش، خواهد 
شــد. هنر آفتاب یزد و نویســندگان این روزنامه، 
برخــورداری از قــدرت نقد، چانه زنــی، تعامل و 

نقدپذیری اســت و به خوبی توانسته در این مسیر از موانع ایجاد 
شــده، ســختگیری ها و حتی تقابل به سلامت عبور کند که جای 

تقدیر دارد. 
سیاســت آفتــاب یــزد در عرصــه ی روزنامه نــگاری، حفظ 
همزمــان مخاطــب، پاســخگویی بــه مطالبــات و بــه چالش 
کشــیدن حاکمیت با حفظ ارزش ها و احتــرام به چارچوب ها و 
قوانین اســت که خــوب می دانیم در کنار هم قــرار دادن این 
 اضــداد کم هنری نیســت و در عین حال ســختی ها و فشــار

 طاقت فرســایی را بر این مجموعه وارد آورده، خواهد آورد.
9ـ طی بیســت و پنج ســالی که این روزنامه منتشر شده است، 
التهابات و چالش های بسیار زیادی در عرصه ی سیاست داخلی 
و سیاســت بین المللی جمهوری اسلامی به وجود آمده که گاه 
عبور از آن به سختی امکان پذیر بوده است. حضور همچنان این 
روزنامه در سپهر اطلاع رســانی ایران خود حکایت از موفقیت، 
درایت، تیزهوشی و آینده نگری آن دارد که امیدواریم همچنان 
با وجود تمام ســختی ها و سختگیری ها، در همین مسیر بیست 

و پنج ساله ادامه ی مسیر دهد.
10ـ بیســت و پنج ســاله شــدن آفتاب یــزد و آغاز بیســت 
و ششــمین ســال انتشــار کــه عــدد انتشــاریافته های ایــن 
روزنامــه را به عدد 6666 رســانیده اســت خود گواهی اســت 
 بر اشــک هــا، لبخندها، فراز و فرودها و ســختی کشــیدن ها، 
فلــذا وقتی روزنامه ای بدین مرتبه رســیده که هم جایگاه خود 
را ارتقاء بخشــیده و هم افکار عمومی و مخاطبان خود را حفظ 

کرده اســت یعنی نمره ی قبولی را دریافت داشته است.
11ـ مهم تریــن خصیصه، امتیاز و ویژگــی آفتاب یزد این بوده 
که هرگز اجازه نداده یک روزنامه تبدیل به یک حزب شــود. از 
آن مهم تــر این که قادر بوده تا احزاب را قانع و مجاب کند تا بر 
روزنامه تکیه کنند و این موضوع را در کمتر روزنامه ای می توان 
دید. این که روزنامه ای مشــی اصلاح طلبی داشــته باشــد اما 
مقهور اصلاح طلبان نشــده باشد یا بی منطق علیه دیگر جناح ها 
تاخت و تاز کند خود درس بزرگی اســت کــه حتماً در کارنامه 

درخشان این روزنامه ثبت خواهد شد.

در روزگاری که بیشتر رسانه های ما اسیر روزمرگی و نقل اخبار شده اند، روزنامه آفتاب یزد با تولید 
و تحلیل محتوا به خوبی توانسته این نیاز حساس و ضروری افکار عمومی را پاسخگو باشد

هنر آفتاب یزد و نویســندگان این روزنامه، برخورداری از قدرت نقد، چانه زنی، تعامل و نقدپذیری 
است و به خوبی توانسته در این مسیر از موانع ایجاد شده، سختگیری ها و حتی تقابل به سلامت 

عبور کند که جای تقدیر دارد 

سیاســت آفتاب یزد در عرصه ی روزنامه نگاری، حفظ همزمان مخاطب، پاسخگویی به مطالبات 
و به چالش کشــیدن حاکمیت با حفظ ارزش ها و احترام به چارچوب ها و قوانین اســت که خوب 
می دانیم در کنار هم قرار دادن این اضداد کم هنری نیست و در عین حال سختی ها و فشار طاقت 

فرسایی را بر این مجموعه وارد آورده، خواهد آورد

 حسین کنعانی مقدم
فعال سیاسی اصولگرا 
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اهمیت و جایگاه رسانه ها از جمله مطبوعات در ارتقاء  جامعه بالنده
آفتاب یزد :رســانه های جمعی از جمله مطبوعات یکــی از ارکان مهم 
نظارتی مردم ســالاری یا حداقل ابزاری برای تقویت مردم ســالاری بطور 
عام و مردم سالاری دینی ایران بطور خاص هستند. از دو دهه قبل واژه ی 
انقلاب ارتباطات و اطلاعات وارد حوزه سیاســی – اجتماعی شــده است. 
بسیاری که از این واژه استفاده می کردند چندان به معنای دقیق این واژه 
واقف نبودند، یعنی نمی دانستند که در پی طرح و تثبیت انقلاب اطلاعات 
و ارتباطات چه تغییری در شیوه و سبک زندگی بشر رخ می دهد. بسیاری 
از صاحب نظران علوم سیاســی و ارتباطات بر این باور هستند که پس از 
انقلاب های اقتصادی و صنعتی و سیاسی و فرهنگی تحولات زیربنایی بود، 

این انقلاب قادر است مبانی قدرت را جابه جا  کند.
بر این اساس تا قبل از رنسانس در غرب مبنای قدرت، قهر و سلطه بود و 
هرکس زورش بیشتر، قدرتش نیز بیشتر بود. پس از آن مبنای قدرت زمین 
شد و ما شاهد بروز فئودالیسم بودیم ولی در پی انقلاب صنعتی اول و دوم 
در قرون 18 و 19 مبنای قدرت از زمین به ابزار تولید و سرمایه منتقل شد 
و تا سال های پس از جنگ دوم ابزار تولید و جنگ  افزارهای نظامی مبنای 
قدرت را تشــکیل می دادند و جنگ ســرد آمریکا و شوروی نیز بر سر این 
دو موضــوع بود، اما از اواخر دهه 70 میلادی و با ظهور اینترنت های اولیه 
و انقلاب در فنــاوری اطلاعات و ارتباطات صحنه جهانی تغییراتی بزرگی 
را شــاهد بود و مقوله ای به نام رسانه وارد معادلات قدرت گردید. بی جهت 
نیست که بسیاری از قدرت های جهانی و منطقه ای سرمایه گذاری عظیم 

در حوزه رسانه ها خصوصا رسانه های جدید – دیجیتال- انجام داده اند.
 پیچیدگی وضع زندگی اجتماعی، وابســتگی ها و همبســتگی های ملی 
و بین المللــی، ناامنــی و بحران ها، تحول نظام های سیاســی و اجتماعی، 
دگرگونی مبانی فرهنگی، ترک ســنت های قدیمــی و مخصوصا بیداری 
وجدان اجتماعی همه از جمله عواملی هستند که روز به روز نیاز انسان را 
به آگاهی از تمام حوادث و وقایع جاری محیط زندگی بیشــتر می کند، تا 
جایی که پیشــرفت وسایل ارتباط جمعی و توسعه اقتصادی و اجتماعی و 
تحکیم مبانی دموکراسی و تفاهم بین المللی لازم و ملزوم یکدیگر شده اند. 
در این جوامع افراد کوشش می کنند همیشه در جریان همه امور و مسائل 
اجتماعی قرار داشته باشند تا بتوانند به طور مستقیم یا غیرمستقیم نقش 
خاص خویــش را در زندگی فردی و گروهی ایفــا کنند. به همین جهت 
آگاهــی اجتماعی از مهم ترین ویژگی های زمان معاصر به شــمار می رود 
و همین آگاهی اســت که انســان را به زندگی فردی و جمعی علاقه مند 
می سازد و توجه او را به آزادی ها و مسئولیت های وی جلب می کند. به این 
ترتیب در جامعه امروز یک فرد تنها موقعی می تواند بهترین و مطمئن ترین 
امکانات و وســایل زندگی را برای زندگی فردی و گروهی به دســت آورد 
کــه دارای معلومــات و اطلاعات کافی، خط مشــی های صحیح و افکار و 
عقاید ســالم باشد و این امر با استفاده از وسایل ارتباط جمعی، روزنامه ها، 
نشریات، کتب، سایت های اطلاعاتی و در یک کلام اطلاعات قابل دسترسی 
است. مردم جوامع امروز بدون اســتفاده از رسانه ها نمی توانند به زندگی 
عادی خود ادامه دهند و رســانه ها در زندگی فردی و اجتماعی انســان ها 
رخنه کرده اند. تولید و مصرف کالاهای رســانه ای مثل روزنامه ها، مجلات، 
برنامه هــای رادیو و تلویزیــون و... با پیروی از قوانیــن اقتصادی صورت 
می گیرد و صفت رسانه ها بخشــی از فعالیت های اقتصادی - اجتماعی را 

شامل می شود.
بر اساس تحلیل فوق می توان مطرح نمود رسانه بطور عام و مطبوعات بطور 
خاص که علاوه بر نقش ســنتی که بصورت برگه های فیزیکی و ماندگار تا 
دو دهه قبل نقش آفرینی می کردند امروز علاوه بر شــیوه فیزیکی قبل با 
 حضور در پایگاه های دیجیتال و به صورت مجازی نیز نقش و تاثیر گذاری

 چند برابری در ســطح ملــی و بین المللی به خــود اختصاص داده اند و 

مخاطبان آن همزمان محلی و جهانی شده اند. بنابراین نقش های متعددی 
از خود به عنوان خدمات اساســی و ماندگار بــرای افراد، جوامع، نهاد ها، 
تحولات مختلف سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و... بازی می نماید. 
یکــی از این مطبوعات با نقش موثر و تاثیر گــذار در دو حوزه حقیقی و 
مجازی روزنامه "آفتاب یزد" از زمان تاســیس تاکنون بوده که روز به روز 
بــه این نقش و تاثیر گذاری خود افزوده اســت. از جمله نقش های مهمی 
که رسانه ها بطورعام و روزنامه "آفتاب یزد" بطور خاص داشته است شامل 

موارد ذیل است.
1- بعنوان ناظر عمومی مبتنی بر وظیفه ناشی از این حق در قانون اساسی، 
قوانین مدنی یا مبانی شــرع و عرف برای هشدار و تنبه دادن دولتمردان 
و مردم به مســائل مهم و کلیدی کشــور در یک زمان خاص یا یک دوره 

خاص اقدام می نماید.
2- طــرح دیدگاه ها، تحلیل ها و تضارب آراء در یک مســئله مهم و مورد 
اختــلاف بین جریان ها، جناح ها و نخبــگان مختلف داخلی و خارجی در 

کشور را به کنکاش می گذارد.
3- اطلاع رسانی به موقع از اخبار، تحولات و رویداد های مختلف سیاسی، 

اقتصادی، اجتمای، فرهنگی و... داشته است.
4- رابطی بین طرح ســوالات و پاسخ های از طرف مردم یا نهاد های مدنی 
با مقامات دولت بصورت دو جانبه بعضا بطور مســتقیم و در مواردی بطور 

غیر مستقیم بوده است.
5- بازیگــری به عنوان یکی از ابزارهای دیپلماســی عمومی بین جامعه و 
دولت از یک جهت و بین جامعــه و دولتمردان ایران با طرف های آنها در 

جامعه جهانی از طرف دیگر بوده است.
6- هشــداردهنده ای ) ســوت زنی( عمدتا بی طــرف و بی غرض در موارد 
انحرافات، اشــتباهات و یا خطاهای احتمالی در سیاست گذاری ها، اجرا و 

نظارت توسط نهاد های حاکمیتی بوده است.
7- نقش مســتقیم و غیر مستقیم رشد آموزشی - فرهنگی اقشار مختلف 
جامعه در آگاه سازی از تحولات در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی و.... دارا بوده است.
8 - نقش موثر در ایجاد انگیزه برای پیشــرفت بطور خاص و توسعه پایدار 
بطور عام. رســانه های همگانی با ایفای نقش آموزشــی و خبری خود، در 
ایجاد تحول و مهارت ها، ارزش ها و انگیزه ها موثرند. رســانه ها هم محرک 

توسعه و هم نتیجه آن هستند. 
9- رواج دادن شیوه درست تولید و توزیع کالای اساسی و ترغیب مردم به 

استفاده از آنها که بزرگ  ترین خدمت به توسعه می باشد.
10- رســانه های ملی و نیزمحلی بسترساز توسعۀ کشورند و »توسعه که 
بستر مفاهمه اســت« بایستی در قالب نقش های متفاوت رسانه ای محقق 

شود که این نقش را معمولا به خوبی بازی می نمایند.
11- در امــر تولید، رســانه  نقش موثری در ســهم بخش های مهم تولید 
)صنعت، کشاورزی و خدمات( و تاثیر هر کدام بر روند توسعه را به جامعه 
نشــان می دهد تا عوامل تولید به نســبت صحیحی در این بخش ها توزیع 

شود و بهترین استفاده ممکن از آنها به عمل آید.
12- رســانه فرهنگ ســازی، آموزش دهی، حساسیت زایی، شورآفرینی، 

انگیزه زایی، زدودن باورها و ذهنیات بازدارنده را بر عهده دارد.
13- با توجه به نقش نظارتی رســانه، نسبتا ساز وکار لازم را برای ارتباط 

مستمر با دولت و نهادهای مرتبط با توسعه فراهم می آورد.
14- رســانه به عنوان ناظر عمومی و یاری رســان دســتگاه های اجرایی 
می تواند ظرفیت های لازم سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی برای آنچه که 

می توان انجام داد تا توانایی و انرژی برای انجام تغییرگسترش یابد.

15-  رســانه معمولا نقش در اهمیت دادن به عدالت دارد. توجه ناموزون 
به گروه های مختلف، مــردم را دچار تفرقه می کند و ظرفیت آنها را برای 
مقابله با تهدیدات تحلیل می برد. رسانه با هشدارهای لازم سعی در توجه 

به این مهم می نماید.
16-  رسانه به رشد شخصیت فردی کمک می کند. رشد شخصیت فردی 
زیربنای مهم توسعه پایدار ملی است که رسانه نقش مهمی در این زمینه 

بازی می کند.
17-  رســانه در جامعه پذیری سیاسی موفق نقش بازی می کند. جامعه 
پذیری سیاسی، راهی اســت که یک جامعه بدان وسیله فرهنگ سیاسی 
خود را دائمی می کند و بستر ثبات و آرامش و امنیت را برای برنامه ریزی 

پیشرفت هموار می کند.
18- رســانه به فرهنگ سیاســی رضایت مندانه و عقلانی کمک می کند. 
نقش بســیار مهم فرهنگ سیاســی مقابله با بحران هویت و شکل دادن 
به هویت ملی اســت که در عصر جهانی مورد هجمه و تزلزل است. رسانه 

می تواند در این زمینه نقش مثبت ایفا کند.
19- رســانه نقش موثری دررقابت سیاسی ســالم می تواند داشته باشد. 
رقابت سیاســی به هر نوع اقدام داوطلبانه موفق یا ناموفق، سازمان یافته، 
بی ســازمان، مقطعی یا دائمی و... به صورت قانونی یا غیرقانونی به منظور 
کســب قدرت اطلاق می شود. رسانه می تواند این رقابت را شفاف، منطبق 

با حقیقت، راهنمای درست افکار عمومی و... در این زمینه فعال باشد.
20-  رسانه نقش مثبت در نظم اجتماعی دارد. نظم اجتماعی - به معنای 
اطاعت تمامی اعضای یک جامعه از هنجارها، ارزش ها و قوانین که اساس 
قوام جامعه را تشکیل می دهند. از عوامل بسیار مهم در توسعه پایدار ملی 

محسوب می گردد که رسانه در این زمینه نقش مثبت بازی می کند.
21- رســانه ایفای نقش مثبت در زمینه باورپذیری دارد. مفهوم ســازی، 
اندیشه ورزی و تبیین الگوهای فکری و انسجام بخشی به نظام های معنایی 
به منظور ارتقای سطح دانش و معرفت عمومی بخشی از شاخص های باور 

پذیری است که رسانه نقش موثری در آن دارد.
22- رسانه نقش موثر در بازسازی فرهنگ دارد.، افکار و عقاید موجود در 
جامعه و اســتحکام بخشیدن به آن بخشی از باز سازی فرهنگی که رسانه 

در آن موثر است.
23- رســانه با ایجاد زیربناهای لازم برای رشد مدنیت سیاسی نقش بازی 
می کند. افزایش حقانیت سیاسی و گسترش روابط اجتماعی در این زمینه  

نقش بسیار مهمی را دارد که رسانه در این حوزه بازیگری می کند.
24- رسانه در مسیر توسعه ملی پایدار فعال است. تقویت مدنیت سیاسی 
از طریق تحکیم عقلانیت ارتباطی، تقویت اخلاق و فضیلت مدنی است که 

معمولا رسانه در آن فعال است.
25- و...

تاریــخ آمریکای لاتین، آســیا و خاورمیانــه در قرن بیســتم مبین این 
حقیقت اســت که نهادهای ارتباطی قدیم و جدید به طور مســتقیم در 
تعلیم ملت ها نقش داشــته اند. به طوری کــه می توانیم در تعدادی از این 
کشورها پیوندهای مســتقیمی را بین مطبوعات وانقلاب، ارتباطات از راه 
دور، نوگرایی و نهادهای سنتی به وضوح ببینیم. رسانه ها امروزه به عنوان 
یکی از ارکان کلیدی تاثیرگذار فرهنگی، اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و... 
در جوامع انســانی نقش پررنگی ایفا می کنند، رسانه ها یکی از ارکان مهم 
حکومتی اســت که مدیریت و هدایت افکار عمومی را در جامعه بر عهده 
دارند و در ایران از آنها با عنوان رکن چهارم قانون اساســی یاد می شــود. 
روزنامه " آفتاب یزد" پس از چند دهه فعالیت تاثیر گذار و مثبت یکی از 

این مصادیق می باشد.

از جمله نقش های مهمی که 
رســانه ها بطورعام و روزنامه 
»آفتــاب یزد« بطــور خاص 

داشته است:

|بازیگــری به عنــوان یکی 
دیپلماســی  ابزارهــای  از 
عمومی بیــن جامعه و دولت 
از یک جهــت و بین جامعه و 
با طرف های  ایران  دولتمردان 
آنها در جامعه جهانی از طرف 

دیگر بوده است

 | هشــدار دهنـــــده ای 
بی طرف  زنی( عمدتا  ) سوت 
و بی غرض در موارد انحرافات، 
اشتباهات و یا خطاهای احتمالی 
در سیاســت گذاری ها، اجرا 
و نظــارت توســط نهاد های 

حاکمیتی بوده است

محمدعلی بصیری
الملل  بیــن  روابط  دانشــیار 

دانشگاه اصفهان 

آفتــاب یزد: پایه گــذاری یک رســانه در هر 
جایی از دنیا که باشــد برای صاحب یا صاحبان 
آن بدون شک شــور و اشتیاق های خاصی را به 
دنبال دارد. اینکه رســانه مکتوب باشد یا برخط 
تفاوت هایی را نمایان خواهد کرد اما بحث اینجا 
است که صاحبان رسانه و در پله بعدی، مجریانِ 
تهیه، تنظیــم و در نهایت انتشــار یک خبر یا 
محتوا، این روزها در اقصی نقاط دنیا با دوراهی 
یا حتی »چندراهی های« متعدد روبرو هســتند 
که علت آنرا هم باید دو موضوع دانست: نخست، 
ســرعت نجومی پیشرفت تکنولوژی و دوم تنوع 
رخدادهای سیاسی، اقتصادی و حتی اجتماعی 

در اقصی نقاط دنیا. 
ایــن دو عنصــر، صاحب یا صاحبان رســانه در 
سراســر جهان را به نوعی به فکرهای گوناگون 
وا میدارد و حتی مجبور می شوند تا راهبردهای 
خاصی را دنبال کرده یا اینکه آنرا از یک خط به 
خط دیگر منتقل کنند. این دقیقاً همان دوراهی 
اســت که یکباره خلق می شــود، اما اینکه چه 
اهرم هایی در این بین موجب می شوند که رفتار 
سازمانی یک رسانه که می تواند برآیند تفکرات 
شخصی یا جمعی باشد، تغییر کند، دقیقاً همان 
موضوع هایی اســت که آرام آرام یا به یک دفعه 
خود را به تولیدکننــدگان محتوا و خبر و حتی 

خوانندگان آن تحمیل می کند. 
محور اول، همانگونه که پیش تر مورد اشاره قرار 
گرفت »تکنولوژی« است. هیچکس نمی توانست 
و نمی توانــد تضمیــن دهد که تا ابــد روزنامه 
کاغذی روی میز یا پیشــخوان کیوســک های 
مطبوعات باقــی خواهد ماند. بــه عنوان مثال 
1851 میلادی که روزنامه نیویورک تایمز توسط 
»هنــری جارویس ریموند« و »جــورج جونز« 
پایه گذاری شــد، نه تنها آنها، بلکه نســل های 
بعــدی هم که به عنوان مدیر یــا خبرنگار وارد 

این روزنامه آمریکایی  شدند، تا همین یک دهه 
پیش نمی دانستند که ذائقه مخاطبان به سمت 
حضــور در پلتفرم های فضــای مجازی متمایل 
می شود و از آنجا »اکوسیســتم های رسانه ای« 

شکل می گیرد.
واقعیت غیرقابل کتمان در قرن بیست و یکم آنهم در 
 گستره جهانی که پدیده هایی مانند متاورس، رمزارزها 
 )Artificial Intelligence( یا حتی هوش مصنوعی 
خود را به کالبد جامعه ملل تحمیل می کنند این 
است که رسانه هم از گزند ظهور این تکنولوژی ها 
در امان نخواهد بود. تکنولوژی به گونه ای مانند 
یک موج ســهمگین وارد لایه بــه لایه کُنش و 
واکنش های روزمره شــده که اگر یک رســانه از 

ابزار موجــود در این 
بستر غافل شود بدون 
می ماند  عقب  تردید، 
نباید شک کرد که  و 
مخاطبــان هرکــدام 
جــذب ســایر رقبا و 
حتی دوســتان دیگر 
می شــوند. ســرعتی 
اقســام  و  انــواع  که 
تکنولوژیک  ابزارهای 
بــه خــود گرفته اند، 
و  رســانه  صاحبــان 
حتی مخاطبان آنها را 
مجبور می کند که به 
دنبال اخبار صحیح و 
با محتوای بکِر باشند 
اما در اینجا محور دوم 
یعنی سرعت تحولات 

و رویدادها مطرح می شــود که عملًا برای رسانه 
یا رســانه ها در سراســر جهان چندان خوشایند 

نیست. 
قصد ندارم که طومــاری از تحولات مهم جهان 
طی یک یا دو دهه اخیر را در این سیاهه، فهرست 
کنم، بلکه صرفاً اگر جنگ اوکراین را زیر ذره بین 
ببریــم و متغییرهای آنرا در نمودار رســانه قرار 
دهیم به صورت مشــخص متوجه می شویم که 
دقیقــاً تحولات جاری در نظام بین الملل چگونه 

رســانه ها را با چالش های کمــی و کیفی روبرو 
می کنند. پنجشــنبه مقارن با 24 فوریه 2022 
دقیقاً زمانی که رسانه ها اعلام کردند جنگ میان 
مسکو و کی یف شروع شده، یکباره تمام فضای 
مجــازی و همچنیــن ســرخط خبرگزاری ها و 
سایت های مربوط با مطبوعات مطرح دنیا اعلام 
کردند که »روسیه به خاک اوکراین« لشگرکشی 
کرده است. ساعاتی بعد هم شبکه های تلویزیونی 
در تمام دنیا خبر مذکور را نه تنها منتشر کردند، 
بلکه یکباره موجی از تحلیل و تفســیرهای له و 
یا علیه روسیه منتشر شد اما سوالِ بدون پاسخ 
در آن بهم ریختگی سیاسی و رسانه ای این بود: 
کدام خبر چه می گوید و کدام تحلیل درســت 

است؟ 
بر اســاس یک عرف 
که  زمانی  نانوشــته، 
یک بــه هم ریختگی 
نظامــی  و  امنیتــی 
مخاصمه  یــک  یــا 
مســلحانه بین المللی 
یــا شــبه بین المللی 
در گوشه ای از جهان 
رُخ عیــان می کنــد، 
اولیه  ســاعت   72 تا 
شاهد مخابره خبرها، 
ویدئوهایی  و  تصاویر 
هســتیم که می تواند 
از  جنــگ  جهــتِ 
حیــث رســانه ای را 
به نفع یــک دولت و 
تحت  رســانه های  یا 
امر یک ســاختار سیاسی مشــخص مهندسی 
 کنــد امــا پــس از آن آرام آرام میــزان اخبار 
کم می شــود و در آنجاســت که تحلیلگران به 
میدان می آیند؛ چراکه در آن زمان اقدامِ رسانه ای 
از »اطلاع رسانی« به »جهت دهی« تغییر ماهیت 
می دهــد. به عنــوان مثال قبــل از آنکه جنگ 
اوکراین شروع شود، رســانه های مطرح بریتانیا 
مانند دیلی میل و سایت این روزنامه، تصاویری 
از جابجایــی قطارهای لجســتیکی روســیه در 

اطراف اوکراین و حتی بلاروس منتشر کرد و به 
تحریک ایالات متحده و همچنین افکار عمومی 
کشــورهای اروپایی پرداخت که البته بســیاری 
معتقد بودند این اقدام هم با واشــنگتن از سوی 

لندن هماهنگ شده بود!
پروپاگاندای رســانه ها )چه رســانه های غربی و 
چه رسانه های طرفدار روسیه و شرکای آن( در 
جنگ اوکراین خود یک داســتان بسیار طولانی 
اســت و اهداف آنها هم یک موضــوع پیچیده 
به شــمار می رود، اما بحث این اســت که رفتار 
دولت ها در یک واقعه آنهــم در بازه های زمانی 
مختلف که جهان اســیر فراز و فرودهای متعدد 
بوده، رسانه ها را در دوراهی قرار می دهد. دوراهی 
که شاید بتوان بدان »دوراهی خیر و شر« اطلاق 
کرد. نمونه های زیادی هم در این خصوص وجود 
دارد. به عنوان مثــال زمانی که جهان با پدیده 
»طاعون تاجدار« یا همــان کووید – 19 روبرو 
شــد، بسیاری از رســانه هایی که حتی در غرب 
و در آزادی کاملِ عمل قرار داشــتند، در انتشار 
اخبار همه گیری و حتی تعداد کشته شــدگان و 
مبتلایــان کرونا احتیــاط می کردند که مبادا از 
ســوی دولت های خود مورد نقد قرار بگیرند یا 

اینکه اسباب وحشت همگانی را فراهم کنند. 
اما همین رسانه ها در غرب و شرق و دقیقاً زمانی 
که واکســن کرونا کشف شد از یکدیگر در مورد 
انتشــار خبر آن ســبقت گرفتند و تا جایی که 
جا داشت، اخبار مثبت مخابره کردند. آری، این 
دقیقاً همان مرز یا »دوراهی خیر و شــر« است 
که اضطراب و اســترس های گوناگون را به جان 
اصحاب رســانه و حتی صاحبان آن در سراســر 
گیتــی می اندازد. بر همین اســاس باید متوجه 
بود که تغییرات پله کانــی در نظام بین الملل و 
از ســوی دیگر تحولات آنی در همین راســتا، 
زمانــی که در کنار دگرگونــی تکنولوژیک قرار 
می گیرد می توانــد هزینه هایی را ایجاد کند که 
صرفاً دولت ها یا ســاختار سیاســی – اقتصادی 
آنها درگیر نمی شــوند، بلکه رســانه ها هم برای 
ادامه مسیر خود با مشــقت های مضاعف روبرو 
می شــوند تا بتوانند حقانیــت را مخابره و یا به 

تصویر بکشند. 

برای »آفتاب یزد«، 
منافع ملی اولویت اصلی است

جای   : یــزد  آفتــاب 
کــه  اســت  خوشــحالی 
امــروز شــاهد بیســت و 
ششــمین ســال انتشــار 
روزنامــه وزیــن آفتــاب 
با شناختی  یزد هســتیم. 
دارم  روزنامه  ایــن  از  که 
دغدغــه و منافــع ملی از 
اولویت های آن بوده و در 
تلاش  خود  گزارش هــای 
نمــوده حتــی الامــکان 
بــرای  راهگشــا  نقــش 
مسائل و مشکلات چه در 
زمینه هــای داخلی و چه 
در زمینه هــای مربوط به 
سیاست خارجی را داشته 
باشد. هر چند هر روزنامه 
دارای قدمتــی همچــون 
آفتاب یزد در طول دوران 
انتشــار خــود با فــراز و 
بوده  همراه  نشــیب هایی 
گفت  بایــد  انصافاً  ولــی 
که با گذشــت زمــان بر 
اندرکاران  دست  تجربیات 
این روزنامه افزوده شده و 
نشریات  بین  در  خوبی  به 
 کشــور بــرای خــود جا

 باز کرده است.
اینجانب به عنوان تحلیلگر 
و  ژئوپلیتیکــی   مســائل 
تبریک  المللی، ضمن  بین 

به مدیران و خبرنگاران آفتاب یزد به مناســبت آغاز بیست 
و ششــمین سال انتشــار، برای همه آرزوی موفقیت بیشتر 

بهروزی می نمایم. و 

رسانه در دوراهی نظام بین الملل

عبدالرضا فرجی راد 
)استاد ژئوپلیتیک و سفیر پیشین 

در نروژ، مجارستان و سریلانکا(

 با شناختی که از این 
دغدغه  دارم  روزنامه 
از  ملــی  منافــع  و 
بوده  آن  اولویت های 
گزارش هــای  در  و 
نموده  تــلاش  خود 
نقش  الامــکان  حتی 
مسائل  برای  راهگشا 
در  چه  مشــکلات  و 
داخلی  زمینه هــای 
و چــه در زمینه های 
مربوط به سیاســت 
خارجی را داشته باشد

 فرشاد گلزاری
خبرنگار حوزه بین الملل 

 باید متوجه بود که تغییرات پله کانی 
در نظام بین الملل و از ســوی دیگر 
تحولات آنی در همین راســتا، زمانی 
کــه در کنار دگرگونــی تکنولوژیک 
قرار می گیــرد می تواند هزینه هایی 
را ایجــاد کند که صرفــاً دولت ها یا 
ســاختار سیاســی - اقتصادی آنها 
هم  رسانه ها  بلکه  نمی شوند،  درگیر 
برای ادامه مسیر خود با مشقت های 
مضاعف روبرو می شــوند تا بتوانند 
حقانیــت را مخابره و یــا به تصویر 

بکشند.

ویژه نوروز14
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بــه طور طبیعی،  آفتاب یزد - منصور مظفری: 
هرگونــه ســرمایه گذاری و عملیــات معدنکاری و 
احداث مجتمع های تولید فولاد خصوصا در دل کویر 
بــی آب باید مقدمه ای بر آبادانی، توســعه و در کنار 
آن رفــع تنش های آبی و نیز صیانت از ســفره های 
آب های زیرزمینی باشــد اما طی سه دهه ی گذشته، 
در استان یزد، نتیجه ی عکس داده است به این معنا 
که؛ نه تنهــا باعث آبادانی، توســعه، رفع تنش های 
آبــی و نیز صیانت از ســفره های آب های زیرزمینی 
در منطقــه کویری نزدیک معادن منظور نشــده که 
پیامدهایــی چون، افزایش برداشــت از ســفره های 
آب هــای زیرزمینی، آلودگی شــدید مناطق کویری 
و سرایت پســاب های خطرناک صنعتی ناشی از آب 
شــیرین کن ها به ســفره های آب های زیرزمینی و 
تبدیل کویر به شــوره زارهایی بــه غایت خطرناک و 
ترســناک شده اســت. آفتاب یزد به این موضوع از 

دریچه ی قانون می نگرد.

< چرا انتقال آب؟
بسیاری از کارشناسان حوزه آب، از اساس با هرگونه 
انتقــال آب به مناطــق نیازمند )صنعتی و شــرب( 
مخالف هستند. این عده معقتدند به جای انتقال آب 
باید؛ مدیریت بهینه ی مصرف آب را در دســتور کار 
قــرار داد، از هرگونه اتلاف آب در مصارف عمومی و 
تولیدی جلوگیری کرد، از احــداث صنایع پرُآبخواه 
پرهیز کرد و تلاش برای رفتن به ســمتی که همان 
مقدار آب موجود کفاف زندگی روزمره را بدهد آغاز 
شود. این کارشناسان مدعی هستند با انتقال آب به 
مناطق نیازمند، ســیل مهاجران در سایه ی احداث 
صنایع پرآبخواه بــه راه خواهد افتاد و نیاز به آب از 
حتی پیش از اجرای پروژه ی انتقال آب نیز بیشــتر 

خواهد شد.
بعد از سه دهه که انتقال آب از سرشاخه های زاینده 
رود بــه یزد می گذرد و چند ســالی کــه از انتقال 
آب از خلیج فارس، شــاید بتــوان بر نظر و عقیده ی 
کارشناســان مخالف انتقال آب بــه مناطق نیازمند، 
مُهر تأیید زد چه؛ نیاز به آب، روز به روز بیشتر شده 
اســت، ســیل مهاجران حتی روی ترکیب جمعیتی 
اســتان یزد تأثیر گذاشته و افزایش جمعیت، رشدی 
قارچ گونــه گرفته به گونه ای که بعد از ســه دهه، 
حتی تأمین آب برای شُــرب نیز دچار تنش شــده 
است. برای مثال می تواند گفت: اگر در دهه ی 70 با 
انتقال حداقل 60 میلیون لیتر، نیاز عادی و طبیعی 
اســتان یزد مرتفع می شــد حال با انتقال ده ها برابر 
آب از سرشــاخه ی رودها و دریاها نیز یزد همچنان 
دچــار تنش آبی، کیفیت بد آب و تبعات و معضلات 

جانبی است.
تا مدت هــا بعد از افتتاح نخســتین خط انتقال آب 

به اســتان یزد، مشــهورترین جدل، جدلِ 
انتقال آب برای شُــرب یــا انتقال آب برای 
صنعــت بود که اگرچه مدیــران، طی ادوار 
مختلــف همواره انتقال آب را برای شُــرب 
بوده اســت اما احــداث صدهــا کارخانه و 
مراکز تولیدی که همگی پرآبخواه از جمله؛ 
فولاد، کاشــی و ســرامیک و دیگر صنایع، 
حکایت از آن دارد که افزایش این دســت 
از کارخانه ها و مراکــز تولیدی، نیاز به آب 
دارد. آبــی که از مســئولیت های اجتماعی 
و پرداخت مالیات هایی کــه باید برای رفاه 
مــردم هزینه شــود برای صنعــت مربوطه 
می آورنــد و ســودش نصیب ســهامداران 
غیریزدی می شــود و اثرات مخرب آن برای 
کویرنشینان باقی می ماند به نام توسعه ولی 

به کام ثروتمندان.
از اواخــر دهه ی 90 که تنــش آبی به یک 
معضل اجتماعی و امنیتــی )حتی( تبدیل 
شد، مسئولان کشــوری و استانی را بر آن 
داشــت تا برای اتمام پروژه خط دوم انتقال 
آب به یزد... ســرعت ببخشــند کــه موانع 
بســیاری از جمله تأمیــن بودجه مانع این 
تصمیم شد. در دولت های اول و دوم حسن 
روحانــی، زمزمه هایی مبنی بــر انتقال آب 
از دریا به اســتان یزد بــه یک تصمیم مهم 
تبدیل و در نهایت همه ی اقدامات در همین 
راستان تدوین و تنظیم شد. مجموعه ای از 
صنایــع )معادنی همچــون چادرملو، مس 
سرچشــمه، معدن گل گهــر، هرمزگان( به 
دلیل توانمندی مالی ای که داشــتند خیلی 
زود دســت بــه کار شــدند و اواخر دولت 
روحانــی، یک خط انتقال آب، مســتقیم از 
خلیج فارســی راهی چادرملو شد تا حداقل 
این مجموعــه ی بزرگ صنعتــی - معدنی 
که حجــم وســیعی از آب هــای انتقالی و 

سفره های زیرزمینی را در اختیار داشت، دیگر کاری 
به ســفره های زیرزمینی و آب انتقالی مختص شرب 
نداشــته باشــد و نیاز خود را از همان خط انتقالی 
مرتفع سازد اما این اتفاق هم باعث نشد تا سفره های 
زیرزمینــی و آب انتقالی مختص شــرب به اصطلاح 

نفس راحتی بکشند!
چــون با ادعای انتقال آب به اردکان همچنان چاه ها 
و آب شــیرین کن های سپیدان ســاغند، سیاهکوه و 
بهاباد مشــغول به کار هســتند و کارخانه فولاد در 
شهرســتان بافق نیاز به آب دارد و آب این فولاد با 
کجا قرارداد دارد و تامین می گردد در گزارش بعدی 

خواهیم نوشت.

< خط انتقال آب از خلیج فارس رســید، تخریب ها شدت گرفت
عملکرد ســه دهــه ای مدیریت آب در اســتان یزد 
بــه گونه ای بوده که ســاکنان کویــر را به اصطلاح 
»شرطی« کرده است به این معنا که؛ هر وقت از آب 
انتقالــی و انتقال آب می گویند مردم به خودی خود 

منتظر یک مشکل دیگر می شوند.
طــی هفت ســالی کــه روزنامــه آفتاب یــزد، در 
گزارش های تحلیلی، استنادی و هشداری، واگذاری 
آنومالی دی-19 را زیر سوال برده بود همواره بر این 
موضوع پافشاری کرده ایم که معاوضه ی معدن با آب 

سرانجام خوشی ندارد!
حتی زمانی کــه در همین دولت ســیزدهم، بحث 
راه اندازی پروژه عظیم انتقال آب از دریای عمان به 

استان های مرکزی و شمال شرقی محرز شد 
نیــز به وضوع تیتر زدیم: »مســئله ی اصلی 
و مهم اســتان یزد آب اســت و نــه انتقال 
آب« زیرا بــر این باور بوده و هســتیم که 
اساســاً مشکل آبی با انتقال آب نه تنها حل 

نمی شود که شدت می گیرد.
علی ای حــال، با رفتارهــا و تصمیماتی که 
مشــروح آن را طی ده ها گزارش در آفتاب 
یزد برای »پاسخ به تاریخ« و روشن ساختن 
افکار عمومی منتشــر کردیــم، این آنومالی 
بســیار غنی و ارزشــمند اگرچه واگذار شد 
اما هیچ گره ای از مشــکلات آبی استان یزد 
حل نشــد. البته گفتند جاده می ســازد تا 
جاده یزد - طبس کشته ندهد ولی این هم 
تاکنون عملیاتی نشده است. هر چند بخش 
خصوصی غیرمرتبط 20 کیلومتری را شروع 

کرده است.
این اواخر که بارها به دولت پیرامون حذر از 
افتادن در دام پروژه ی انتقال آب، گزارش ها 
نوشتیم و هشــدارها دادیم، در بررسی های 
میدانــی و مجموعه ای از اســناد و مدارک 
مکتــوب و مصور بــه فاجعــه ای تلخ تر پی 
بردیم و آن تخریب گسترده ی کویر ساغند 
و منطقه ی ســیاهکوه اردکان توسط همین 
معدن چادرملو بودیم آن هم به واســطه ی 

دو رخداد:
- حفر چــاه در منطقه ســیاهکوه در کنار 

منطقه حفاظت شد.
- احداث آب شــیرین کن در کویر ساغند و 
ســیاهکوه اردکان و رهاسازی پسآب های به 

شدت خطرناک و ویران کننده.
در ایــن دو مورد بارها گزارش نوشــتیم تا 
کاشــف به عمل آمد این حفر چاه ها بنا به 
تصمیم بــرای مواقع اضطرار بــوده اما این 
معدن آن مجوزهای اضطراری را ظاهرا همیشــگی 

تلقی کرده.
در خلال بارها گزارش نوشتن به حقایق تلخ دیگری 
نیز دســت پیدا کردیم و آن استحصال آب از محل 
حفر معدن برای برداشــت ســنگ آهن در آنومالی 
دی-19 بود و گرفتن مجوز احداث کارخانه ی فولاد 
بر اســاس همین آب ها که صد البته ناپایدار است و 

غیر قابل استفاده در صنعت فولاد.
وزیر صمت آیا مجوز احداث کارخانه فولاد در استان 
یزد که بیش از اســتان اصفهان کارخانه فولاد دارد 
می دهــد. چگونــه می خواهند بــر روی آب ناپایدار 

D19 حساب باز کنند؟!

< آب، آبادانی یا آب، آلایندگی؟!
سکوت در برابر تخریب محیط زیست، منابع طبیعی 

و سفره های آب های زیرزمینی
از خــلال گزارش ها نهایتــاً جوابیه ای از ســازمان 
حفاظت از محیط زیست به دفتر روزنامه ارسال شد 
که آن را بی کم و کاســت منتشر کردیم و بر همان 
جوابیه نیز مطالبی افزودیم و در گزارشی مستقل آن 
را در اختیار مخاطبان خود قرار دادیم که خلاصه ی 
آن چــه در جوابیه ی ســازمان حفاظــت از محیط 
زیست مشهود بود آن که؛ به واقع زور محیط زیست 
به چادرملو نمی رســد و ایــن معدن علاوه بر آن که 
پاسخ نامه ها، هشــدارها و اخطارهای منابع طبیعی 

و محیط زیست استان یزد و کشور را نمی دهد...
قصد متهم کردن هیچ نهاد و دستگاهی را نداریم اما 
برای مان جالب است وقتی چوپانی دو بوته خار را از 
زمیــن می کند احتمالا مرتع او را محدود می کنند و 
انواع و اقســام پرونده برای او تشکیل می دهند و او 
را ماه ها و ســال ها درگیر می کنند اما در برابر چنین 
تخریب های گسترده و محسوس و ملموس به یکباره 

جانب سکوت را می گیرند!
آن چه در ابتدا نوشــتیم نه انشــاء و عرض حال که 
واقعیتی تلخ بود، واقعیتی تلخ که ســه دهه اســت 
داریم با آن دســت و پنجه نرم می کنیم و در نهایت 
متوجه نشــدیم؛ آب قرار بوده مایه ی آبادانی و رشد 
و توســعه و زندگی آرام تری باشــد یــا آب آمده تا 
ذخائرمان را ببرد، هوای مان را آلوده کند، سفره های 
آب هــای زیرزمینی مان را نابود کند و در نهایت آثار 
حیاط را از کویر بزداید؟ بگویید مردمان کویر از این 

فعالیت ها چه سودی برده اند؟
به راســتی مگر قانون ابهامــی در برابر چنین قانون 
شکنی های آشــکاری دارد؟ مگر حدود و ثغور قانون 
در مواجهه با تخریب کنندگان محیط زیست و منابع 
طبیعی روشــن نیست؟ تقصیر و قصور از متن قانون 
اســت یا از مجریان که ثمره ی این بخشش ها و آب 
به یزد آوردن مگر چیزی جز تبدیل کویر به شــوره 

زارهای ویران کننده بوده است؟
تا کجا قرار است در برابر معادن و صنایع بزرگ مُهر 
ســکوت بر لب بزنیم و به بهانه ی ســرمایه گذاری و 

اشتغال آفرینی، خجل زده آیندگان باشیم.

< و کلام آخر...
از همان روزی که نوشــتن علیــه تخریب کنندگان 
محیط زیســت و منابع طبیعی و سفره های آب های 
زیر زمینی را آغاز کردیم، ... رســالت اطلاع رســانی 
و روزنامــه نــگاری ما را مجاب و ملزم کرده اســت 
کــه قدمــی پا پس نکشــیم و تــا همیشــه از این 
موضوع بنویســیم حتی اگر در انتها، مجبور شــویم 

روزنامه نگاری را رها کنیم.

< قصد متهم کردن هیچ نهاد و دستگاهی را 
نداریم اما برای مان جالب است وقتی چوپانی دو 

بوته خار را از زمین می کند مرتع او را محدود 
می کنند و انواع و اقسام پرونده برای او تشکیل 

می دهند و او را ماه ها و سال ها درگیر می کنند اما 
در برابر چنین تخریب های گسترده و محسوس و 

ملموس به یکباره جانب سکوت گرفته می شود!

< قانون ابهامی در برابر چنین قانون شکنی های 
آشکاری دارد؟ مگر حدود و ثغور قانون در مواجهه 

با تخریب کنندگان محیط زیست، منابع طبیعی، 
سفره های آب زیرزمینی روشن نیست؟ تقصیر 

و قصور از متن قانون است یا از مجریان که چشم 
فروبسته اند و نیشتری به خود نمی زنند که ثمره ی 

بخشش ها و آب به یزد آوردن مگر چیزی جز 
ویرانی و آلایندگی و تبدیل کویر به شوره زارهای 

ویران کننده بوده است؟

< تا کجا قرار است در برابر معادن و صنایع 
بزرگ مُهر سکوت بر لب بزنیم و به بهانه ی 
سرمایه گذاری و اشتغال آفرینی، خجل زده 

آیندگان باشیم

< از همان روزی که نوشتن علیه تخریب کنندگان 
محیط زیست و منابع طبیعی و سفره های آب های 
زیر زمینی را آغاز کردیم، رسالت اطلاع رسانی و 

روزنامه نگاری ما را مجاب و ملزم کرده است که 
قدمی پا پس نکشیم و تا همیشه از این موضوع 

بنویسیم حتی اگر در انتها، مجبور شویم دست از 
رسانه داری برداریم

آفتاب یزد بررسی می کند

آب، آبادانی یا آب، آلایندگی؟!
سکوت وزرای نیرو  و صمت  در برابر تخریب محیط زیست، منابع طبیعی و سفره های آب زیرزمینی
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جوابیه شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی کشور 
به گزارش آفتاب یزد
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مقــام معظم رهبری در سخنرانی شــان در 
جمع فرماندهان نیروهای مسلح در دانشگاه 
افسری خیلی هوشــمندانه توطئه تحریک 
آمریکایی،اسراییلی علیه ایران را خنثی کرده 
اســت،خروج از این بحران بدون آسیب و 
هزینه های سیاسی و اجتماعی نیاز به ذکاوت 

و تیزهوشی حاکمیت دارد.
شاید در شــرایط کنونی برخی از قشرهای 
مردمی ســخنانی مبنی بر ارســال سلاح و 
نیروی انسانی به غزه داشته باشند ولیکن بعد 
از ســخنرانی مهم مقام معظم رهبری اغلب 
دست اندرکاران نظامی و تصمیم سازان حوزه 
سیاسی و نظامی هر نوع تحرک و حمایت 
نظامی را منتفــی می دانند و به حمایت های 

حقوق بشری و رسانه ای بسنده کرده اند.
در حمله عراق به کویت و دخالت آمریکا، 
اغلب گروه های داخلی خواســتار مداخله 
و جنگ با آمریکایی ها شــدند و عده ای به 
هاشمی رفسنجانی اعتراض کردند،که آمریکا 
بیخ گوش ماست باید برویم و آنان را نابود 
کنیم که با رهبری داهیانه مقام معظم رهبری 
از مداخله ایرانیان در جنگ کویت جلوگیری 
گردید، در غیر اینصورت ایران بعد از جنگ 
هشت ســاله و جهان شــرق و غرب ضد 
 ایرانی باید هزینه های ســنگین سیاسی را 

پرداخت می کرد.
اســراییل از توان موشکی ایران خبر دارد و 
می داند علاوه بر قدرت موشکی،پیاده نظام 
میلیونی حزب الله در بیخ گوشش آماده حمله 

به اسراییل هستند.
نیروهای حزب الله که به مدت هشت سال 
در ســوریه جنگیدنــد و از آمادگی کامل 
را  اســراییل  ارتش  می توانند  برخوردارند 
به زانــو در بیاورند و تبعات این جنگ اگر 
جهانی سوم نباشــد حتما فراگیر منطقه ای 

خواهد بود و دیگر انتها و پایانی ندارد.
فلذا برای هر جنگی نیاز به یک بهانه کوچک 
است مثل جنگ های جهانی اول و دوم که 

کل جهان را به آتش کشید.
برای پیشــگیری از یک جنــگ و حمله 
نظامی نیاز به تدبیر و ذکاوت و هوشــیاری 
رهبران اســت، می توان بــدون هزینه های 
 نظامی و تلفات انسانی از هم پیمانان خود 

حمایت کرد.

اسراییل از توان بالای 
نظامی ایران خبر دارد

سعیدیزدانی

فعال سیاسی

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

دستورات مؤکد و مجدد قاضی القضات 
برای مقابله با ناهنجاری های اجتماعی

همصدایی راست و چپ در مورد نماینده عجیب پارلمان واکنش ها به رفتار رئیس کمیسیون آموزش مجلس 
8در مواجهه با معلمان ادامه دارد

جنجالی که بر سر نوشابه های آمریکایی در برنامه 
»به افق فلسطین« شروع شد، همچنان ادامه دارد. 
با گذشت چند روز از چالش مجری و کارشناس این 
برنامه بر سر تحریم کالاهایی که با برند آمریکایی 
در کشور تولید می شوند یا محصولات وارداتی که 
به نحوی با رژیم اسرائیل مرتبط هستند، همچنان 
ویدئوی کوتاهی از این گفت وگو دســت به دست 

شده و به اصطلاح وایرال می شود.
نقطه چالش برانگیز بحث این بود که »حمیدرضا 
آصفی«، دیپلمات و سخنگوی اسبق وزارت خارجه 
در پاسخ به »سیدحسین حسینی« مجری شبکه 
افق که خواستار تحریم نوشیدنی های آمریکایی در 
دفــاع از مردم غزه بود، عنوان کرد که محصولاتی 
چون نوشــابه کوکاکولا چون داخل کشور تولید 
می شود، ایرانی اســت. این مباحثه یک دقیقه ای 
بعد از اتمــام برنامه از روی آنتن به شــبکه های 
اجتماعی سرایت کرد و یک سوال مشخص را در 
افکار عمومی مطرح کرد؛ کوکاکولا ایرانی است یا 

آمریکایی؟
کیست که نداند کوکاکولا غول نوشیدنی آمریکایی 
و البته پرمصرف ترین نوشابه جهان است. هر ثانیه 
بیش از ۱۰هزار بطری کوکاکولا در جهان مصرف 
می شــود که باعث شده این برند روزانه نزدیک به 
۲ میلیارد بطری نوشابه فروش داشته باشد. قاعدتا 
تولید و توزیع این محصول با ضرایبی که گفته شد 
در آمریکا ممکن نیست؛ به همین دلیل محصولات 
ذیل این برند طبق فرمولاســیون و سیاست های 
برند اصلی در بیش از ۲۰۰ کشــور ازجمله کشور 
ما تولید و توزیع می شود. برای نمونه، اصلی ترین 

ماده این نوشیدنی، شربت نوشابه است که از سوی 
برند اصلی به کارخانجات اقمــاری اش در اقصی 
نقاط جهان تزریق می شود. بر این اساس برخلاف 
گفته هــای حمیدرضا آصفی، دیپلمات اســبق 
کشورمان، وجود خط تولید این نوشیدنی در ایران، 

ماهیت و مالکیت این برند را ایرانی نمی کند.
بر اســاس آمار، هر ایرانی سالانه ۴۲ لیتر نوشابه 
مصرف می کند که عمدتا کوکاکولاست. اما نکته 
قابل تامل این نیست که شهروندان بی آنکه بدانند 
این نوشیدنی ایرانی است یا آمریکایی از آن استفاده 
می کنند، بلکه مسئله اصلی این است که این برند 
آمریکایی در کشور ما بخش بزرگی از شکر و یارانه 
دولت به شــکر را هم می بلعد و درست در همان 
روزهایی که هر خانوار ایرانی برای خرید یک کیلو 
گرم شــکر بین ۴۲ تا ۶۴هزار تومان می پرداخت، 
برند آمریکایی کوکاکولا شــکر یارانه ای کیلویی 

۲۸هزارتومان دریافت می کند.
شکر یکی از معدود کالاهایی است که دولت برای 
واردات آن ارز نیمایی می دهد؛ دســتگاه اجرایی 
برای اینکه قیمت این کالا و محصولات وابســته 
به آن در بازار گران نشده و مصرف کنندگان دچار 
مشکل نشوند، مبلغ ۳۲ هزار میلیارد تومان به این 
محصول یارانه میدهد و همچنین تعرفه مالیاتی اش 

را از ۹درصد به یک درصد رسانده است.
این در حالی بود که ســهم خانوار از مصرف شکر 
حداکثــر ۲۵ درصد بود؛ به ایــن ترتیب نزدیک 
۷۵ تــا ۸۰ درصــد یارانه شــکر نصیب صنف و 
صنعــت می شــود و در این میان نوشابه ســازی 
 بزرگترین قسمت این کیک شــیرین یارانه ای را 

برداشت می کند.
بر همین اساس قابل پیش بینی است که قیمت هر 
بطری کوکاکولا در کشور ما به خاطر یارانه شکر 

ارزان تر از هرجای دیگر باشد. 

به نوشابه آمریکایی 
یارانه ندهید

فریدون ناصری

یادداشت-2

به سالمرگش رسیدیم. به سالروز پرواز نابهنگام 
مردی که اگر زنده بود، حالیه با شصت و چهار 
سال ســن در کارزار شــعر می درخشید و با 
غزل ها و نیمایی های دلبرانه اش، واژه ها را به 

گلدان های آکنده از یاسمن می سپرد.
قیصر اما دیگر نیســت تــا بی معنایی زندگی 
پسامدرن را در لابه لای شعرهایش نمودار کند 
و از تعبِ جامعه خســته از شعارها چکامه ای 

بسراید.
مردی کــه برای مردم می ســرود و معادلات 
تازه ای را در تن پــوش منظوم و منثور عرضه 
می کــرد، خلاصه خودش بــود و هرگز برای 
تولد آثارش چیزی از دیگران عاریت نگرفت. 
او قیصر شــعر معاصر بود و دلتنگ کبوترانی 
که وسعت اندوه در نگاهشان جای می گرفت، 
تا آبی آســمان رفت و پشــت حوصله نورها 
دراز کشــید تا به یادمان بیاورد اینجا در این 
غریبســتان برای خوردن یک ســیب چقدر 

تنهاییم.
شاعری که به توده تعهد داشت و روح رنجور 
پاپتی ها در اشعارش متجلی بود، در آبان شوم 
تا فراسوی دستان خورشید رفت و روی لطیف 
خدا را بوسید و میراث گرانسنگی را برایمان به 
یادگار گذاشت. همو که غمگین ترین سپیدها 
را در سکوت سرد خیابان بر زبان راند و هرگز 
در قامت شــاعر دولتی ظاهر نشــد تا مدایح 
بی صله اش قاب چشــم ها را پر کند و نوری به 

تاریکخانه های ازلی ببخشد.

برای قیصر 
در امتدادِ ماه!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-3

اخیرا و در روزهای جــاری عبارتی معمول 
شده که هنوز جای خود را در جامعه علمی 
و حتی دانشــگاهی پیدا نکرده. خالص سازی 
در عرف گفتمانی یعنی تطهیر از ناخالصی ها 
و یافتــن ماده و جوهر اصلی یک ماده. بعداز 
ظهوراصلی ترین ماده موجود و تشکیل دهنده 
آن عنصر اســتفاده بهینه بــا قیمت برتر و 
شکل وهویتی بعضا متفاوت تر وبالاتر صورت 
می گیــرد. امــروز در دوران بهبود و رشــد 
فناوری هــای اینترنت انواع برنامه ریزی های 
علمی توسط این دستاورد قرن حاضر صورت 

می گیرد. 

خالص سازی 
آدم ها

مجید ابهری
رفتارشناس

یادداشت-4

ادامه در صفحه 7ادامه در صفحه 7ادامه در صفحه 7

در نشست شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد؛

آفتاب یزد در گفتگو با محمدعلی بصیری، استاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان، این سؤال را مطرح می کند که:»چرا اروپا باید آماده جنگ باشد؟«

موضع آلمان موضع غرب نیست
خواست روسیه است!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان )هفته نامه آفتاب حقوقی در 8 صفحه ضمیمه آفتاب یزد امروز می باشد(

نماینده مردم مهاباد:

عضو تحقیق و تفحص:

نماینده کلیمیان مجلس:

عضو کمیسیون تلفیق:

عضو کمیسیون امورداخلی:

شفافیت 
فقط نباید 

برای مجلس باشد

هرگونه اقدامی برای جلوگیری از
تحقیق و تفحص مجلس 
تخلف و قابل پیگرد است

نتانیاهوی خبیث 
به مکافات اعمال خودش 

می رسد

آیا تحقق شاخص 
دسترسی به مسکن 

امکان پذیر است؟

محور مقاومت 
نیاز به حمایت همه جانبه 

تمام کشورهای اسلامی دارد
2

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

در آفتاب حقوقی امروز بخوانید:

 تصویب  کنوانسیون 
فهم مشترک در تجارت الکترونیکی

در پی افزایش حملات وحشــیانه و ددمنشــانه 
شهرک نشینان صهیونیستی به مردم بیگناه کرانه 
باختری وبمباران های هوایی منازل مســکونی و 
مدارس و بیمارستانها و کشتار بی رحمانه کودکان 
و نوجوانان و زنان و غیرنظامیان و تبدیل غزه به تلی 
از خاکســتر و تخریب و نابودی همه زیر ساخت ها 
و قطع کامل آب و برق و گاز مناطق مســکونی و 
تحت اشغال، دادســتان دادگاه جنائی بین المللی 
خواســتار ورود عاجل به غزه شد. قطعنامه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد در محکومیت اقدامات 
اســرائیل و عملکرد دهشــتناک اسرائیل و حمله 
زمینی صهیونیســتی به برخی مناطق مسکونی 
غزه و افزایش بمباران های غزه، خشــم عمومی و 
جهانی علیه جنایات اسرائیل برانگیخت، بسیاری 
سازمان های حقوق بشــری و نهادهای عمومی و 
نفرت عمومی میلیون ها نفر در سراسر جهان علیه 
حملات موشکی وهوایی و راکتی اسرائیل و تقاضای 
دادســتان بین المللی کیفری در راســتای توقف 
جنایات سرســام آور ودیوانه وار اسرائیل اینک زمان 
آن فرا رسیده که نهادهای حقوقی و مراجع کیفری 
بین المللی به تکالیف قانونی و تعهدات انسانی خویش 
عمل نمایند. در بیست روز گذشته مسئله تحولات 
منطقه و از سرگیری جنگ بین رژیم صهیونیستی 
و نیروهــای مقاومت اســلامی، جهــان بار دیگر 
شاهد فاجعه ای انسانی در نوار غزه است و ماشین 
تسلیحاتی رژیم اسرائیل مانند یک هیولای هولناک 
و خونخــوار جان زنان و کودکان بی پناه اهل غزه را 
می گیرد. رژیم نامشروع صهیونیستی کلکسیونی از 
جرایم بین المللی و نقض معاهدات و عرف بین المللی 

را در کارنامــه خود دارد و این بار هم با گســترش 
کمّی و کیفی جنایات خــود چهره حقیقی اش را 
بار دیگر به مردم جهان نشان داد.، بمباران مناطق 
غیر نظامی، ترور سازمان یافته و دولتی، تأمین مالی 
و تسلیحاتی تروریسم و... همگی ذره ای از جنایات 
رژیم صهیونیستی است که در دهه های اخیر شاهد 
آن بودیم. آنچه که امروزه در غزه مشاهده می کنیم 
ویژگی هایی دارد که می تواند جنایت جنگی، جنایت 
علیه بشریت و نسل کشی محسوب شود طبق ماده 
۸ اساسنامه دادگاه کیفری بین المللی که منطبق بر 
کنوانسیون های ۱۹۴۹ ژنو و سایر مقررات و عرف 
جنگی است، اعمالی مانند تخریب گسترده اموال، 
حمله به مناطق و افراد غیرنظامی و بمباران آن ها، 
حمله به ساختمان های مذهبی و علمی، جنایت 
جنگی محسوب می شود. جهان نظاره گر که رژیم 
صهیونیستی بر خلاف اساســنامه دادگاه کیفری 
بین المللی عمل کرده است. شــاید بارزترین آن، 
حمله بی رحمانه رژیم صهیونیستی به بیمارستان 
»المعمدانی« باشــد که در آن تعداد زیادی از زنان 
و کودکانی که به بیمارســتان پناه برده بودند؛ اما 
این مرکز درمانی شــکار راکت های اســرائیلی ها 
شد و چندصدتن از غیرنظامیان فلسطینی کشته 
شــدند. همچنین ارتش اسرائیل دانشگاه اسلامی 
در نوار غزه را هدف حملات شدید هوایی قرار داده 
و ســاختمان آن در محوطه این دانشگاه را کاملا 
تخریب کرد، فسفر سفید ماده ای است هواسوز که 
وقتی در معرض هوا قرار می گیرد شروع به سوختن 
می کند و دود سفیدی دارد. این ماده با آب خاموش 
نمی شــود و همچنان در دل آب میسوزد. اگر این 
ماده روی اعضای بدن جانداری بریزد، تا عمق بدن 
وی را می سوزاند و هرگز خاموش نمی شود و حتی 
استخوان را هم می سوزاند. همچنین بمب فسفری 

جزء رده تسلیحات کشتار جمعی قرار دارد. 

تعقیب کیفری 
جنایات اسرائیل

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

ادامه در صفحه 6

صفحه 3

 صفحه 3

آفتاب یزد بررسی می کند

آب، آبادانی یا آب، آلایندگی؟!
سکوت وزرای نیرو  و صمت  در برابر تخریب محیط زیست، منابع طبیعی و سفره های آب زیرزمینی
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جوابیه شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی کشور 
به گزارش آفتاب یزد

2

مقــام معظم رهبری در سخنرانی شــان در 
جمع فرماندهان نیروهای مسلح در دانشگاه 
افسری خیلی هوشــمندانه توطئه تحریک 
آمریکایی،اسراییلی علیه ایران را خنثی کرده 
اســت،خروج از این بحران بدون آسیب و 
هزینه های سیاسی و اجتماعی نیاز به ذکاوت 

و تیزهوشی حاکمیت دارد.
شاید در شــرایط کنونی برخی از قشرهای 
مردمی ســخنانی مبنی بر ارســال سلاح و 
نیروی انسانی به غزه داشته باشند ولیکن بعد 
از ســخنرانی مهم مقام معظم رهبری اغلب 
دست اندرکاران نظامی و تصمیم سازان حوزه 
سیاسی و نظامی هر نوع تحرک و حمایت 
نظامی را منتفــی می دانند و به حمایت های 

حقوق بشری و رسانه ای بسنده کرده اند.
در حمله عراق به کویت و دخالت آمریکا، 
اغلب گروه های داخلی خواســتار مداخله 
و جنگ با آمریکایی ها شــدند و عده ای به 
هاشمی رفسنجانی اعتراض کردند،که آمریکا 
بیخ گوش ماست باید برویم و آنان را نابود 
کنیم که با رهبری داهیانه مقام معظم رهبری 
از مداخله ایرانیان در جنگ کویت جلوگیری 
گردید، در غیر اینصورت ایران بعد از جنگ 
هشت ســاله و جهان شــرق و غرب ضد 
 ایرانی باید هزینه های ســنگین سیاسی را 

پرداخت می کرد.
اســراییل از توان موشکی ایران خبر دارد و 
می داند علاوه بر قدرت موشکی،پیاده نظام 
میلیونی حزب الله در بیخ گوشش آماده حمله 

به اسراییل هستند.
نیروهای حزب الله که به مدت هشت سال 
در ســوریه جنگیدنــد و از آمادگی کامل 
را  اســراییل  ارتش  می توانند  برخوردارند 
به زانــو در بیاورند و تبعات این جنگ اگر 
جهانی سوم نباشــد حتما فراگیر منطقه ای 

خواهد بود و دیگر انتها و پایانی ندارد.
فلذا برای هر جنگی نیاز به یک بهانه کوچک 
است مثل جنگ های جهانی اول و دوم که 

کل جهان را به آتش کشید.
برای پیشــگیری از یک جنــگ و حمله 
نظامی نیاز به تدبیر و ذکاوت و هوشــیاری 
رهبران اســت، می توان بــدون هزینه های 
 نظامی و تلفات انسانی از هم پیمانان خود 

حمایت کرد.

اسراییل از توان بالای 
نظامی ایران خبر دارد

سعیدیزدانی

فعال سیاسی

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

دستورات مؤکد و مجدد قاضی القضات 
برای مقابله با ناهنجاری های اجتماعی

همصدایی راست و چپ در مورد نماینده عجیب پارلمان واکنش ها به رفتار رئیس کمیسیون آموزش مجلس 
8در مواجهه با معلمان ادامه دارد

جنجالی که بر سر نوشابه های آمریکایی در برنامه 
»به افق فلسطین« شروع شد، همچنان ادامه دارد. 
با گذشت چند روز از چالش مجری و کارشناس این 
برنامه بر سر تحریم کالاهایی که با برند آمریکایی 
در کشور تولید می شوند یا محصولات وارداتی که 
به نحوی با رژیم اسرائیل مرتبط هستند، همچنان 
ویدئوی کوتاهی از این گفت وگو دســت به دست 

شده و به اصطلاح وایرال می شود.
نقطه چالش برانگیز بحث این بود که »حمیدرضا 
آصفی«، دیپلمات و سخنگوی اسبق وزارت خارجه 
در پاسخ به »سیدحسین حسینی« مجری شبکه 
افق که خواستار تحریم نوشیدنی های آمریکایی در 
دفــاع از مردم غزه بود، عنوان کرد که محصولاتی 
چون نوشــابه کوکاکولا چون داخل کشور تولید 
می شود، ایرانی اســت. این مباحثه یک دقیقه ای 
بعد از اتمــام برنامه از روی آنتن به شــبکه های 
اجتماعی سرایت کرد و یک سوال مشخص را در 
افکار عمومی مطرح کرد؛ کوکاکولا ایرانی است یا 

آمریکایی؟
کیست که نداند کوکاکولا غول نوشیدنی آمریکایی 
و البته پرمصرف ترین نوشابه جهان است. هر ثانیه 
بیش از ۱۰هزار بطری کوکاکولا در جهان مصرف 
می شــود که باعث شده این برند روزانه نزدیک به 
۲ میلیارد بطری نوشابه فروش داشته باشد. قاعدتا 
تولید و توزیع این محصول با ضرایبی که گفته شد 
در آمریکا ممکن نیست؛ به همین دلیل محصولات 
ذیل این برند طبق فرمولاســیون و سیاست های 
برند اصلی در بیش از ۲۰۰ کشــور ازجمله کشور 
ما تولید و توزیع می شود. برای نمونه، اصلی ترین 

ماده این نوشیدنی، شربت نوشابه است که از سوی 
برند اصلی به کارخانجات اقمــاری اش در اقصی 
نقاط جهان تزریق می شود. بر این اساس برخلاف 
گفته هــای حمیدرضا آصفی، دیپلمات اســبق 
کشورمان، وجود خط تولید این نوشیدنی در ایران، 

ماهیت و مالکیت این برند را ایرانی نمی کند.
بر اســاس آمار، هر ایرانی سالانه ۴۲ لیتر نوشابه 
مصرف می کند که عمدتا کوکاکولاست. اما نکته 
قابل تامل این نیست که شهروندان بی آنکه بدانند 
این نوشیدنی ایرانی است یا آمریکایی از آن استفاده 
می کنند، بلکه مسئله اصلی این است که این برند 
آمریکایی در کشور ما بخش بزرگی از شکر و یارانه 
دولت به شــکر را هم می بلعد و درست در همان 
روزهایی که هر خانوار ایرانی برای خرید یک کیلو 
گرم شــکر بین ۴۲ تا ۶۴هزار تومان می پرداخت، 
برند آمریکایی کوکاکولا شــکر یارانه ای کیلویی 

۲۸هزارتومان دریافت می کند.
شکر یکی از معدود کالاهایی است که دولت برای 
واردات آن ارز نیمایی می دهد؛ دســتگاه اجرایی 
برای اینکه قیمت این کالا و محصولات وابســته 
به آن در بازار گران نشده و مصرف کنندگان دچار 
مشکل نشوند، مبلغ ۳۲ هزار میلیارد تومان به این 
محصول یارانه میدهد و همچنین تعرفه مالیاتی اش 

را از ۹درصد به یک درصد رسانده است.
این در حالی بود که ســهم خانوار از مصرف شکر 
حداکثــر ۲۵ درصد بود؛ به ایــن ترتیب نزدیک 
۷۵ تــا ۸۰ درصــد یارانه شــکر نصیب صنف و 
صنعــت می شــود و در این میان نوشابه ســازی 
 بزرگترین قسمت این کیک شــیرین یارانه ای را 

برداشت می کند.
بر همین اساس قابل پیش بینی است که قیمت هر 
بطری کوکاکولا در کشور ما به خاطر یارانه شکر 

ارزان تر از هرجای دیگر باشد. 

به نوشابه آمریکایی 
یارانه ندهید

فریدون ناصری

یادداشت-2

به سالمرگش رسیدیم. به سالروز پرواز نابهنگام 
مردی که اگر زنده بود، حالیه با شصت و چهار 
سال ســن در کارزار شــعر می درخشید و با 
غزل ها و نیمایی های دلبرانه اش، واژه ها را به 

گلدان های آکنده از یاسمن می سپرد.
قیصر اما دیگر نیســت تــا بی معنایی زندگی 
پسامدرن را در لابه لای شعرهایش نمودار کند 
و از تعبِ جامعه خســته از شعارها چکامه ای 

بسراید.
مردی کــه برای مردم می ســرود و معادلات 
تازه ای را در تن پــوش منظوم و منثور عرضه 
می کــرد، خلاصه خودش بــود و هرگز برای 
تولد آثارش چیزی از دیگران عاریت نگرفت. 
او قیصر شــعر معاصر بود و دلتنگ کبوترانی 
که وسعت اندوه در نگاهشان جای می گرفت، 
تا آبی آســمان رفت و پشــت حوصله نورها 
دراز کشــید تا به یادمان بیاورد اینجا در این 
غریبســتان برای خوردن یک ســیب چقدر 

تنهاییم.
شاعری که به توده تعهد داشت و روح رنجور 
پاپتی ها در اشعارش متجلی بود، در آبان شوم 
تا فراسوی دستان خورشید رفت و روی لطیف 
خدا را بوسید و میراث گرانسنگی را برایمان به 
یادگار گذاشت. همو که غمگین ترین سپیدها 
را در سکوت سرد خیابان بر زبان راند و هرگز 
در قامت شــاعر دولتی ظاهر نشــد تا مدایح 
بی صله اش قاب چشــم ها را پر کند و نوری به 

تاریکخانه های ازلی ببخشد.

برای قیصر 
در امتدادِ ماه!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-3

اخیرا و در روزهای جــاری عبارتی معمول 
شده که هنوز جای خود را در جامعه علمی 
و حتی دانشــگاهی پیدا نکرده. خالص سازی 
در عرف گفتمانی یعنی تطهیر از ناخالصی ها 
و یافتــن ماده و جوهر اصلی یک ماده. بعداز 
ظهوراصلی ترین ماده موجود و تشکیل دهنده 
آن عنصر اســتفاده بهینه بــا قیمت برتر و 
شکل وهویتی بعضا متفاوت تر وبالاتر صورت 
می گیــرد. امــروز در دوران بهبود و رشــد 
فناوری هــای اینترنت انواع برنامه ریزی های 
علمی توسط این دستاورد قرن حاضر صورت 

می گیرد. 

خالص سازی 
آدم ها

مجید ابهری
رفتارشناس

یادداشت-4

ادامه در صفحه 7ادامه در صفحه 7ادامه در صفحه 7

در نشست شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد؛

آفتاب یزد در گفتگو با محمدعلی بصیری، استاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان، این سؤال را مطرح می کند که:»چرا اروپا باید آماده جنگ باشد؟«

موضع آلمان موضع غرب نیست
خواست روسیه است!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان )هفته نامه آفتاب حقوقی در 8 صفحه ضمیمه آفتاب یزد امروز می باشد(

نماینده مردم مهاباد:

عضو تحقیق و تفحص:

نماینده کلیمیان مجلس:

عضو کمیسیون تلفیق:

عضو کمیسیون امورداخلی:

شفافیت 
فقط نباید 

برای مجلس باشد

هرگونه اقدامی برای جلوگیری از
تحقیق و تفحص مجلس 
تخلف و قابل پیگرد است

نتانیاهوی خبیث 
به مکافات اعمال خودش 

می رسد

آیا تحقق شاخص 
دسترسی به مسکن 

امکان پذیر است؟

محور مقاومت 
نیاز به حمایت همه جانبه 

تمام کشورهای اسلامی دارد
2

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

در آفتاب حقوقی امروز بخوانید:

 تصویب  کنوانسیون 
فهم مشترک در تجارت الکترونیکی

در پی افزایش حملات وحشــیانه و ددمنشــانه 
شهرک نشینان صهیونیستی به مردم بیگناه کرانه 
باختری وبمباران های هوایی منازل مســکونی و 
مدارس و بیمارستانها و کشتار بی رحمانه کودکان 
و نوجوانان و زنان و غیرنظامیان و تبدیل غزه به تلی 
از خاکســتر و تخریب و نابودی همه زیر ساخت ها 
و قطع کامل آب و برق و گاز مناطق مســکونی و 
تحت اشغال، دادســتان دادگاه جنائی بین المللی 
خواســتار ورود عاجل به غزه شد. قطعنامه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد در محکومیت اقدامات 
اســرائیل و عملکرد دهشــتناک اسرائیل و حمله 
زمینی صهیونیســتی به برخی مناطق مسکونی 
غزه و افزایش بمباران های غزه، خشــم عمومی و 
جهانی علیه جنایات اسرائیل برانگیخت، بسیاری 
سازمان های حقوق بشــری و نهادهای عمومی و 
نفرت عمومی میلیون ها نفر در سراسر جهان علیه 
حملات موشکی وهوایی و راکتی اسرائیل و تقاضای 
دادســتان بین المللی کیفری در راســتای توقف 
جنایات سرســام آور ودیوانه وار اسرائیل اینک زمان 
آن فرا رسیده که نهادهای حقوقی و مراجع کیفری 
بین المللی به تکالیف قانونی و تعهدات انسانی خویش 
عمل نمایند. در بیست روز گذشته مسئله تحولات 
منطقه و از سرگیری جنگ بین رژیم صهیونیستی 
و نیروهــای مقاومت اســلامی، جهــان بار دیگر 
شاهد فاجعه ای انسانی در نوار غزه است و ماشین 
تسلیحاتی رژیم اسرائیل مانند یک هیولای هولناک 
و خونخــوار جان زنان و کودکان بی پناه اهل غزه را 
می گیرد. رژیم نامشروع صهیونیستی کلکسیونی از 
جرایم بین المللی و نقض معاهدات و عرف بین المللی 

را در کارنامــه خود دارد و این بار هم با گســترش 
کمّی و کیفی جنایات خــود چهره حقیقی اش را 
بار دیگر به مردم جهان نشان داد.، بمباران مناطق 
غیر نظامی، ترور سازمان یافته و دولتی، تأمین مالی 
و تسلیحاتی تروریسم و... همگی ذره ای از جنایات 
رژیم صهیونیستی است که در دهه های اخیر شاهد 
آن بودیم. آنچه که امروزه در غزه مشاهده می کنیم 
ویژگی هایی دارد که می تواند جنایت جنگی، جنایت 
علیه بشریت و نسل کشی محسوب شود طبق ماده 
۸ اساسنامه دادگاه کیفری بین المللی که منطبق بر 
کنوانسیون های ۱۹۴۹ ژنو و سایر مقررات و عرف 
جنگی است، اعمالی مانند تخریب گسترده اموال، 
حمله به مناطق و افراد غیرنظامی و بمباران آن ها، 
حمله به ساختمان های مذهبی و علمی، جنایت 
جنگی محسوب می شود. جهان نظاره گر که رژیم 
صهیونیستی بر خلاف اساســنامه دادگاه کیفری 
بین المللی عمل کرده است. شــاید بارزترین آن، 
حمله بی رحمانه رژیم صهیونیستی به بیمارستان 
»المعمدانی« باشــد که در آن تعداد زیادی از زنان 
و کودکانی که به بیمارســتان پناه برده بودند؛ اما 
این مرکز درمانی شــکار راکت های اســرائیلی ها 
شد و چندصدتن از غیرنظامیان فلسطینی کشته 
شــدند. همچنین ارتش اسرائیل دانشگاه اسلامی 
در نوار غزه را هدف حملات شدید هوایی قرار داده 
و ســاختمان آن در محوطه این دانشگاه را کاملا 
تخریب کرد، فسفر سفید ماده ای است هواسوز که 
وقتی در معرض هوا قرار می گیرد شروع به سوختن 
می کند و دود سفیدی دارد. این ماده با آب خاموش 
نمی شــود و همچنان در دل آب میسوزد. اگر این 
ماده روی اعضای بدن جانداری بریزد، تا عمق بدن 
وی را می سوزاند و هرگز خاموش نمی شود و حتی 
استخوان را هم می سوزاند. همچنین بمب فسفری 

جزء رده تسلیحات کشتار جمعی قرار دارد. 

تعقیب کیفری 
جنایات اسرائیل

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

ادامه در صفحه 6

صفحه 3

 صفحه 3

آفتاب یزد بررسی می کند

آب، آبادانی یا آب، آلایندگی؟!
سکوت وزرای نیرو  و صمت  در برابر تخریب محیط زیست، منابع طبیعی و سفره های آب زیرزمینی
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ویژه نوروز

پاسخ داده نشد

پاسخ داده نشد



آفتاب یزد - رضا بردســتانی: هشدار پشت هشــدار؛ »مراقب باشید 
کلاهبرداران حساب تان را خالی نکنند« ماجرا اما با همیشه تفاوت داشت، 
چرا؟ این شــایعات در آســتانه ی ســال نو، هدفمند طراحی شده بود اما 
می توانســت شایعه نباشد زیرا شــایعاتی بود که دولت می توانست تمامی 

آن ها را به واقعیتی شیرین در انتهای سالی تلخ گره بزند!

< تکذیب چهار شایعه اقتصادی در آستانه سال نو
به گزارش »فرارو« یارانه رئیســی جدیدترین شــایعه اقتصادی در آستانه 
تعطیلات نوروز است که در همان ساعات ابتدایی شنبه ۲۶ اسفند تکذیب 
می شــود. پیگیری ها نشان می دهد اساســا چیزی به اسم یارانه رئیسی یا 
عیدی رئیس جمهور در آستانه سال جدید وجود ندارد و مردم باید مراقب 
پیامک ها ارسالی و لینک های جعلی باشند. یارانه رئیسی البته تنها شایعه 
تکذیب شــده آخر سالی نیست و می توانیم با یک لبخند و خیال راحت از 
کنار تیترها و خبرهایی با مضمون افزایش سهمیه بنزین نوروزی، بالارفتن 
ســقف برداشــت از خودپردازها به مناســب تعطیلات و کف ۲۵ میلیونی 

حقوق کارگران در سال آینده رد شویم.

< یارانه رئیسی؛ تکذیب شد
یارانه رئیســی عنوانی اســت که همزمان با آخرین روزهای سال به تیتر یکسری 
از اخبار در فضای مجازی بدل شــده اســت. ماجرا به روزهــای پایانی هفته قبل 
برمی گردد که بخشی از رسانه ها بحث یارانه تشویقی را به اسم یارانه جدید یا همان 
یارانه رئیســی جا زدند و خیلی از هموطنان را با این عبارت به اشــتباه انداختند. 
یارانه تشــویقی یا همان یارانه مضاعف به مناســبت دهه فجر از بهمن امســال تا 
اردیبهشــت سال آینده به حساب سرپرســتان خانوار حاضر در دهک یک تا هفت 

واریز می شود و هیچ ربطی به موضوع جعلی یارانه رئیسی ندارد.
خبر واریز عیدی یا یارانه از سوی رئیس جمهور بلافاصله با شروع اولین ساعت های 
اداری روز شــنبه ۲۶ اسفند به نقل از رسانه های رسمی، تکذیب شد. پیگیری های 
همکاران ما مشخص می کند این خبر جعلی است و دوباره پای کلاهبرداری و این 
حرف ها مطرح اســت. طوریکه از مردم خواســته شده موقع ارسال لینک و پیامک 

حاوی یارانه رئیسی، حسابی مراقب باشند.

< حقوق کارگران به ۲۵ میلیون می رسد؛ تکذیب شد
افزایش حقوق کارگران و جلســات سه جانبه تعیین مزد هر سال به روزهای آخر و 
اصطلاحاً دقیقه ۹۰ کشــیده می شود و معمولا بازار شایعات مربوط به این حوزه تا 
رسمی شدن عدد و رقم نهایی، داغ داغ است. آخرین شایعه ای که در روزهای اخیر 
به شکل باورنکردنی دست به دست می شــود، بحث تعیین حداقل حقوق کارگری 
برای سال آینده در محدوده ۲۵ میلیون است. حقوق ۲۵ میلیونی کارگری در سال 
۱۴۰۳ با این حال جزو شایعاتی است که می توانیم با بدون کلیک کردن خبر و یک 
لبخند ملیح از کنارش رد شــویم. چرا؟ شما افزایش ۲۴۰ درصدی حقوق کارگری 

برای سال آینده را باور می کنید؟
افزایش حقوق کارگران منوط به چانه زنی ســه جانبه اســت و این وسط باید عدد 
نهایی به تایید نماینده کارگران، نماینده کارفرمایان و نماینده دولت برسد. تا اینجا 
بحث افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارمندان دولت در سال آینده نهایی شده و طبق 

اغلب پیش بینی ها باید منتظر افزایش حقوق کارگران برای ســال آینده در همین 
حد و اندازه باشیم. خلاصه که حقوق ۲۵ میلیونی کارگران در سال آینده یکی دیگر 

از شایعات دم عیدی است و قابلیت جدی گرفتن ندارد.

< افزایش سقف برداشت از خودپرداز برای تعطیلات نوروز؛ تکذیب شد
سقف برداشت از خودپرداز در ایام نوروز تفاوتی با بقیه روزهای سال نخواهد داشت 

و شــایعاتی که درباره این موضوع در روزهای اخیر احتمالا در شــبکه های 
اجتماعی به چشــمتان خورده، وجاهت ندارد. سقف برداشت از خودپرداز از 
سال ۱۳۸۷ به این طرف همیشه خدا معادل ۲۰۰ هزار تومان بوده و گاهی 
این سقف به خاطر مناسبت هایی مثل نزدیک شدن به ایام پیاده روی اربعین 
در یکسری از شهرهای خاص بیشتر شده است. سقف برداشت از خودپرداز 
بــا این حال برخلاف شــایعاتی که گفتیم، در تعطیــلات پیش رو همچنان 
۲۰۰ هزار تومان اســت و برای برداشت پول بیشــتر، راهی جز مراجعه به 
کارت هــای بانکی دیگر نداریم. کنار ســقف ۲۰۰ هزار تومانی برداشــت از 
خودپرداز فراموش نکنید حداکثر مبلغی که می توانید در تعطیلات نوروزی 
به کمک دســتگاه های ATM، موبایل بانک، اینترنت بانک و اپلیکیشن های 
موبایلی کارت به کارت کنید، ۱۰ میلیون تومان تعیین شــده اســت و این 

یکی هم تفاوتی با بقیه روزهای سال ندارد.

< افزایش سهمیه بنزین برای سفرهای نوروزی؛ تکذیب شد
ســهمیه بنزین نوروز یکی دیگر از عبارت هــای گول زننده یا به عبارتی یکی 
دیگر از شایعات تکذیب شده روزهای گذشته است. اواسط اسفند زمزمه های 
افزایش سهمیه بنزین به خاطر پیک مســافرت های نوروزی شنیده شد، اما 
روز ۲۰ اســفند جعفر سالاری نســب در مقام مدیرعامل شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی در گفتگو با رسانه ها منکر خبر شد.
ســهمیه بنزین نوروزی به نقل از مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
حرف من درآوردی اســت و مثل ســال های گذشته اساســا چیزی به اسم سهمیه 
بنزین نوروزی نداریم. البته جعفر سالاری نســب وعده داده با وجود آغاز فصل بهار 
و تعطیلات نوروز و افزایش حجم ســفرهای بین شهری، مشکلی بابت تامین بنزین 

نوروزی وجود نخواهد نداشت. ان شاءالله.

< شایعاتی که ای کاش »شایعه« نبود!
شــایعاتی کــه در ایــن گزارش به آن اشــاره شــده، اگرچــه در نهایت برای 
سوءاســتفاده از برخی که به دلیل نیــاز یا کنجکاوی، چنیــن پیامک هایی را 
نادانســته باز می کنند و منتهی به خالی شــدن حساب های شان می شود )البته 
اگر تهِ حساب ها چیزی مانده باشــد!( اما عنوان و محتوای خوشحال کننده ای 
دارد کــه چندان هم با واقعیت هایی که مردم انتظار داشــته اند، ندارد: »یارانه 
رئیســی، افزایش ســهمیه بنزین و بالارفتن ســقف برداشــت از خودپرداز در 
تعطیلات و حقوق ۲۵ میلیونی کارگران در ســال آینده بخشــی از شــایعات 

آستانه سال جدید«. تکذیب شده در 
این شــایعات در ســالی که تورم و گرانی، همه ی ۱۲ ماه را به مردم سخت گرفت 
می توانســت پایانی دلچسب به ســال ۱۴۰۲ بدهد و در واقعی ترین شکل ممکن، 
»امیدآفرینی« قلمداد شود، اما این چنین خبرهای خوشحال کننده ای را لابد فقط 
باید در بین شــایعات دید و آهی کشید و عبور کرد اما، دولت رئیسی با شعارهایی 
 در قالب وعده تحویل مردم داد، می توانست با همین چهار موضوعی که چهار شایعه

عنوان گرفت به نوعــی از مردم خوب و مهربان ایران دلجویی کند هرچند اجرایی 
شــدن تمامی این چهار شــایعه نیز نمی توانست مرهمی بر زخم سه ساله ی گرانی 

و تورم باشد.

شایعاتی که   ای کاش »شایعه« نبود!

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: 021-88328743
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: 61 -88322160 
آگهی ها:  09213553193-09128437018
شهرستانها: 09128437018
چاپ:  صمیم- تلفن: 44582814
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: 61933000 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
كوچه 26 پلاك10 طبقه اول واحد یك
دفتر مركزی یزد: بلوار22  بهمن، تلفکس: 035-35246919
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد

سال 26 | شماره 6820< اذان ظهر 12:13    <  اذان مغرب 18:32    <   اذان صبح فردا 4:47    <  طلوع آفتاب فردا  6:11 امام علی )ع(: كسی كه با مردم دشمنی كند میوه پشیمانی بچیند. یکشنبه 27 اسفند 1402  |

نوبهار است در آن كوش كه خوشدل باشی  حافظ نامه 
كه بســی گل بدمد و باز تو در گل باشی 

تفسیر: حافظ در سال جدید برای همه آرزوی سرخوشی و سلامتی 
دارد. امید دارد حال این مردم بالاخره گل و بلبلی شود!

»مصرف« در وضعیت هشدار
ادامه از صفحه اول:

در کشور سالانه حدود ۱۸۵ تن پلاستیک تولید می شود، و ایران همچنین دارای رتبه اول 
جهان از نظر تولید زباله های پلاستیکی است که درصد کمی از آن بازیافت می شود و اکثراً 

در محیط رها شده و باعث آلودگی و بیماری می شوند.
مصرف ۱۴۲ میلیون لیتر بنزین در روز و مصرف ســرانه ۱.۲۷ لیتر از ســرانه های بالای 
مصرف بنزین در جهان است، و تصمیم گیری در مورد قیمت و سهمیه بنزین به بزرگترین 
چالش سیاسی - اقتصادی روز کشور تبدیل شده است. دیگر اینکه در فصل سرد روزانه 
۲۴۱ میلیارد مکعب گاز طبیعی در کشور به مصرف می رسد که معادل نصف مصرف کل 

اروپا می باشد.
به غیر از کمیت و مقدار مصرف سوخت، کیفیت بسیار پایین محصولات پالایشگاهی به 
ویژه بنزین موضوع نگران کننده دیگری است که به آلودگی شدید هوا و ابتلا بسیاری از 
مردم ما به بیماری های تنفسی دامن زده است. در این ارتباط آمار رسمی حکایت از مرگ 

و میر ۲۶ هزار نفر در اثر آلودگی هوا در سال دارد.
در این ارتباط فرسودگی ناوگان حمل و نقل کشور و برنامه های اجرا نشده جایگزینی 
خودروهای فرسوده با خودروهای نو که به سهم خود باعث آلودگی غیر قابل قبول هوا 
در شــهرها گردیده قابل تعمق و تامل اســت. امروزه همچنین در حدود ۴۰ درصد از 
انرژی کشور در بخش ساختمان به مصرف می رسد که از نظر عایق سازی و جلوگیری 
از اتلاف انرژی کار قابل توجهی از منظر فرهنگ ســازی انجام نشده و علی رغم آنکه 
این موضوع در مقررات ملی ساختمان الزامی گردیده و برای کاهش مصرف انرژی نیاز 
به اســتفاده از فناوری های جدید در تولید و استفاده از مصالح، تاسیسات و تجهیزات 
ساختمانی می باشد، ولی ضمانت اجرایی لازم برای تحقق این مهم فراهم نگردیده و 
بیشترین ساخت و ســازها بعلت مدیریت منفعلانه، محدودیت های ناشی از تحریم و 
پایین بودن قدرت خرید مردم بصورت ســنتی اجرا می شود که بغیر از موضوع اتلاف 

انرژی فاقد ایمنی و دوام کافی است.
مواردی که در ارتباط با مصرف ســوخت و انرژی مطرح گردید تنها گوشه ای از وضعیت 

عمومی کشور در ارتباط با مقوله کلی »مصرف« می باشد.
در شرایطی که مواد به عنوان بخشی از »منابع« لازم برای تولید انرژی، کالا و خدمات و به 
منظور تامین شرایط مناسب کار وزندگی محدودیت دارد، »مصرف« آن از منظر اقتصادی، 
فرهنگی و زیست محیطی دارای اهمیت بوده و باید تابع الگوی منطقی و مناسب باشد، 
اگر بپذیریم که، الگوی مصرف بهینه و منطقی، استفاده درحد ضرورت، همراه با بهره وری 
و غیر زیان آور از مواد و منابع محدود است، بدیهی است که مصرف مواد و منابع چنانچه 
بهره ورانه و در راستای تولید بیشتر باشد و به محیط زیست خسارت نزند، به اقتصاد مولد 

کمک می کند و باعث ارزش افزوده و ثروت می گردد.
اینکه رعایت الگوی »مصرف« ریشه در باورهای فرهنگی و تربیتی دارد و نشانه رشدیافتگی 
است تردیدی نیست، از گذشته های دور موضوع الگوی مصرف و صرفه جویی در مصرف 

مواد و منابع در فرهنگ غنی ایرانی جایگاه ویژه داشته است.
از آنجا که در گذشته منابع و مواد مورد نیاز برای زندگی شدیداً محدود بوده است، اجداد ما 
برای امکان ادامه حیات ناچار به رعایت الگوهای مصرف بهینه رو آورده و جزئی از عادات و 
باورهای فرهنگی آنان گردیده است ووضعیت مصرف مواد و انرژی به دلایل خاص اقلیمی 
و همچنین فرهنگ بسیار منطقی تر بوده است و در مناطق کمتر برخوردار از نظر طبیعی و 
درگیر در کمبود آب سختی های تامین مواد غذایی سرپناه و انرژی الگوی زندگی و مصرف 
به طور طبیعی به ســمت بالانس کردن تولید و مصرف، حداکثر کردن تلاش و فعالیت 
بــرای کار و تولید و حداقل کردن مصــرف مواد، پیش رفته بود، برای مثال وصله کردن 
لباس امری معمولی و متداول بود، خوردن نان خالی بجای صرف یک وعده غذا، استفاده 
چند باره از آب، استفاده مجدد از پارچه در تولید لباس و تخت گیوه، کاهش شدید زباله و 
دورریز، مصرف کردن ته مانده مواد غذایی برای تامین خوراک پرندگان و حیوانات خانگی، 
نگهداری حیوانات خانگی برای تامین تخم مرغ، گوشت وشیر و... در خانه، صرفه جویی در 
تامین مصالح ساختمانی با بالانس کردن خاکبرداری با خاک مورد نیاز برای تهیه خشت 
و احداث بنا، از خاک و پرهیز از حمل و نقل و جابجایی مصالح از جمله موارد صرفه جویی 

در مصرف مواد و انرژی بوده است.
در این ارتباط می توان به اســتفاده از دوچرخه به عنوان یک وسیله نقلیه و همچنین با 
هدف ایجاد تحرک بدنی نام برد. در آن ســال ها که هنوز نعمت برق وارد زندگی مردم 
نشده بود هیچگونه وسیله برقی برای ایجاد سرمایش و گرمایش وجود نداشت و لذا مردم 
با ایجاد نو چرخش و جابجایی در فضاهای مختلف خانه ها خود را از سرما و گرما محفوظ 

نگه می داشتند.
لازم به ذکر است که بعدها و پس از رواج استفاده از برق، و همچنین افزایش در آمد های 
نفتی و بهبود شرایط زندگی مردم، استفاده از لوازم منزل و سایر ابزار برقی، اتومبیل و... 

الگوی مصرف مواد و انرژی به تدریج تغییر یافت.
در همین ارتباط استفاده از منابع زیرزمینی آب که قبلاً بصورت دستی و یا به کمک چرخ 
چاه بود، حالا به مدد پمپ های دیزلی و برقی استخراج آب از اعماق زمین و با شدت بیشتر 

گسترش یافت و به برداشت های بی رویه از منابع آب زیرزمینی منجر گردید.
این نکته حائز اهمیت است که الگوی مصرف درگذشته ناشی از نگاه واقع بینانه نسبت به 
زندگی، محدودیت امکانات طبیعی و رعایت اصل خودکفایی اقتصادی بوده است که این 

الگوی مصرف در مناطقی که بیشتر دچار قهر طبیعت بودند رعایت می شد.
شاید تنها دلیل بقا و دوام مردم رعایت صرفه جویی در مصرف، تلاش مضاعف در زمینه 
تولیــد و باتوجه به محدودیت شــدید منابع، ابزار، امکانات، همراه با احســاس ضرورت 
همزیســتی، همگرایی و تعامل در روابط اجتماعی و اقتصادی و به خصوص روابط تولید 
بوده است، که البته همانطور که قبلاً هم اشاره شد با ورود درآمدهای نفتی به سفره مردم 
و استفاده گسترده از نیروی برق شرایط و الگوهای مصرف مواد و انرژی تغییر یافت ولی به 
لحاظ اقتصادی از آنجا که درآمدهای نفتی به حد وفور در اختیار دولت بود مشکلی از نظر 

کسری بودجه و کمبود منابع ارزی پیش نمی آمد.
موضوع ســبک زندگی غربی و الگوهای مصرفی در زندگی از موضوعاتی است که انتظار 

می رود که سبک زندگی و الگوهای مصرف دچار تغییرات و تحولات اساسی شود.
ولی دولت های بعد از انقلاب تحت تاثیر چالش ناشی از تغییرات سیاسی و مدیریتی ایجاد 
شــده در کشور و بخصوص در بحبوحه جنگ تحمیلی نتوانستند از زیربار روزمرگی قد 
راست کنند. و فضای تنش آلود و پرالتهاب آن دوران اجازه پرداختن به بهبود شاخص های 
فرهنگی - اقتصادی و ســبک زندگی را نداد و تحت تاثیر عواملی از جمله تحریم های 
اقتصادی، سیاســت های ضد ســرمایه گذاری، کاهش ارتباطات اقتصــادی و افزایش 
بوروکراسی و موانع تولید و صادرات، پررنگ شدن نقش دولت و نهادها در اقتصاد و... تولید 

روند کاهشی در پیش گرفت در حالیکه روحیه مصرف گرایی از تب و تاب نیفتاد.
اینک کار به جایی رســیده که در سطح کلان اقتصادی، حتی با وجود درآمدهای نفتی 
بالانس کردن بودجه غیرممکن شده است، چرا که موضوع الگوی مصرف هرچند موضوعی 

فرهنگی است ولی دارای تبعات و آثار کاملاً اقتصادی نیز می باشد.
امروزه تقریباً در همه زمینه های مصرف بحران داریم! مصرف آب، غذا، نان، دارو، بنزین، گاز، 

مواد پلاستیکی، مصالح ساختمانی و حتی زمین، ... مشکل دارد.
پدیده مصرف زدگی، افزایش وزن و چاقی بویژه در نسل جوان نگران کننده است و البته 
در مورد دلایل آن می توان به پرخوری، کم تحرکی و ناهنجاریهای عصبی - روانی ناشی از 

شرایط عمومی کشور اشاره کرد.
حجم بالای زباله های شهری به خصوص در شهرهای شمالی که مدیریت شهری از بازیافت 
و استفاده اقتصادی از آن ها عاجز است و تبدیل شدن آن به یک معضل زیست محیطی آن 

هم در زیباترین شهرهای کشور، حکایت از بحران چند بعدی »مصرف« دارد.
مصرف انرژی برق با افزایش تمایل به راحت طلبی و استفاده بیشتر از تاسیسات و تجهیزات 
سرمایشی و گرمایشی روند افزایشی دارد و مدیریت توزیع برق هر سال رکورد های جدیدی 

را در مورد مصرف برق اعلام می نماید.
مصرف گاز در کشور نیز شرایط نامساعدی دارد، موضوع مصرف گاز در مناطق کمتر توسعه 
یافته کشور و بویژه مناطق سردسیر شرایط اسف باری دارد و عموم مردم ناباورانه با ضرورت 

و اهمیت صرفه جویی در مصرف گاز بیگانه اند.
به این بحران باید بحران پایین بودن استاندارد و فناوری های به کار گرفته شده در تولید 
لوازم خانگی گرمایشی اشاره کرد که فاقد بهره وری و ایمنی لازم می باشد، در مقابل ما شاهد 
اقبال عمومی نسبت به بخاری های گازی ژاپنی )استوک( هستیم که با ایمنی و تکنولوژی 

پیشرفته بسیار کم مصرف می باشد و مقایسه تجهیزات ساخت داخل و تجهیزات وارداتی 
ژاپنی خود نشان دهنده عقب ماندگی صنایع کشور از استانداردهای بین المللی است.

زمین به عنوان یک منبع خدادادی و طبیعی که در توسعه شهری و تامین مسکن مردم 
و ســایر کاربری های ضروری شهر نقشی اساســی دارد، در دهه های گذشته به صورت 
ابزاری به منظور حل مقطعی مشکل کمبود مسکن و احیانا استفاده های تبلیغاتی درآمده 
و مصرف آن تابع ضوابط متداول جهانی وطی مراحل بررســی کارشناسی تا تصویب در 
مراجع قانونی نبوده و در ادامه شیوه های مدیریتی اقتضایی و انفعالی این رویه متاسفانه 

همچنان ادامه دارد.
واقعیت اینست که الگوهای مصرف ما با الگوهای متداول و استاندارد های جهانی متفاوت 
اســت، و این در حالی اســت که ما امروز ارزش های فرهنگی و تمدن چند هزارساله را 
یدک می کشــیم. بحران مصرف از آن جهت واجد اهمیت است که دارای ابعاد فرهنگی، 
اقتصادی، زیست محیطی، و بهداشتی است و این تعبیر غیرمنطقی نیست که بگوییم با 
افزایش مصرف زدگی، نوعی خودکشی فرهنگی، اقتصادی، زیست محیطی و بهداشتی در 

حال وقوع است.
در اینجا مناسبت دارد از علل وریشه های این انحطاط فرهنگی گفته شود. یک رسوبات 
ذهنی و باورهای رسوب کرده در اذهان عمومی ناشی از دوران فراوانی نفت و مصرف زدگی 
گسترده و دیگر شرایط روانی حاکم بر جامعه تحت تاثیر چالش ها و تنشهای سیاسی و 
ایجاد محدودیت در ابعاد مختلف برای شهروندان و مشی واکنشی منفی و نافرمانی نسبت 

به توصیه های دلسوزانه کارشناسان و مسئولان است.
مهم ترین دلیل این عقب ماندگی و بی توجهی به منابع خداداد طبیعی عدم آگاهی عمومی، 
شفاف نبودن بهای آب وحامل های انرژی، و بویژه عدم موفقیت در ترویج الگوی مصرف به 

علت بی عتمادی در روابط می باشد.
همانگونه که قبلاً ذکر شد مدیریت کشور امروز به موضوعات خاصی که مورد علاقه و به 
مصلحت سیاسی خود می باشد توجه ویژه دارد و در آن زمینه هاسرمایه گذاری می کند و 
در زمینه هایی که مربوط به رفع بحران های موجود در زندگی روزمره مردم همین نیازهای 

حداقلی مردم می باشد و یا امور توسعه ای تقریباً هیچگونه توجه و اهتمامی ندارد.
دو عامل مهم در افزایش بحران های موجود و از جمله بحران مصرف یکی عدم کارآمدی 
و شایستگی دولت در کنترل بحران ها و همچنین بی اعتمادی مردم نسبت به حاکمیت و 
ایجاد شکاف عمیق در این رابطه می باشد که به اعتقاد نگارنده این دو مسئله وحدت ملی را 

به شدت تحت تاثیر قرار داده و امروزه به مهم ترین چالش تبدیل شده است.
اگر بخواهیم به یک راه حل کلی اشاره بکنیم شاید باید گفت جلب اعتماد مردم در آغاز 
مدیریت بحرانها یک اقدام اساسی و راهبردی است. اما اینکه برای اعتمادسازی انجام چه 
اقداماتی لازم است، موضوعی جداگانه است که پرداختن به آن خارج از ظرفیت این جستار 
می باشد، لکن می توان به عنوان یک شهروند که با ملاحظه شرایط ذکر شده عمیقاً نسبت 
به آینده نگران است و با مطالعه اجمالی بر روند حکمرانی و مدیریت کشور، شاهد افت 
کیفی و مستمر در اکثر شاخص های توسعه انسانی، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، زیست 

محیطی... است.
آنچنان نشــانه ای از تغییر در رویکردها، اهداف، راهبردها و برنامه های کشــور به چشم 

نمی خورد، اصول راهبردی را به شرح زیر ارائه نماید:
-    رویکرد صادقانه نسبت به واقعیات و اهتراز از دستکاری در اعداد و ارقام و آمارها شرط 

اول صلاحیت و شفافیت است.
-    مبارزه گســترده، بی طرفانه و بی امان با فســاد زمینه ساز جلب اعتماد و مشارکت 

عمومی است.
-    رویکــرد برنامــه ای و پرهیــز از روزمرگی در تصمیم گیری برای خــروج از بحران 

اجتناب ناپذیر است.
-    توجه به دستاوردهای علمی، معیارها و ارزش های مشترک جهانی در کنار ارزش های 

ملی و ارزشی ضروری می باشد.
و سخن آخر اینکه؛

مدیریت سیستم های اجتماعی و جوامع به شدت پیچیده امروز با ابزارهای ساده و سنتی 
امکان پذیر نمی باشد.

بازنگری در تکالیف  قانونی 
حمایت از اطفال

ادامه از صفحه اول:
علاوه بر این، تشــکیل »کمیتــه تعیین مصادیق 
بهره کشی و استثمار کودک« که متشکل از فعالان 
و کنشــگران حوزه کودک، نمایندگان ســمن ها، 
حقوقدانان و وکلای دادگستری و مددکاران است، به 
منظور شناسایی و اعلام مصادیق بهره کشی و استثمار 
کودک، اقدام لازم است. این کمیته همچنین می تواند 
به عنوان کارشناس، طرف مشورت مقام قضائی در 
روند تسریع فرآیند تعیین حقوق و تعیین مصادیق 

بهره برداری و استثمار کودکان عمل کند.
علاوه بر این، نیــاز به اصلاحات در ماده های مربوط 
به تحصیلات کودکان و نوجوانان نیــز وجود دارد. 
اصلاحاتــی که به طور خاص توجــه به کودکانی با 
شــرایط خاص مانند کودکان مهاجــر، کودکان با 
نیازهای ویژه و کودکانی که در مناطق محروم زندگی 
می کنند، داشته باشند. این اصلاحات می توانند شامل 
ایجاد برنامه های تحصیلی مناسب برای این گروه ها، 
ارائه خدمات حمایتی و مشاوره و تامین منابع مالی 
برای تسهیل تحصیل آن ها باشند. علاوه بر این، مواد 
قانونی درباره مسئولیت و مجازات در صورت نقض 
حقوق کودکان نیز باید بهبود یابد. باید تدابیر مناسب 
برای پیشــگیری از سوء اســتفاده، آزار و آسیب به 
کودکان در نظر گرفته شود و مکانیزم های قویتری 
برای شــکایت و تحقیق درباره این نقض ها و اعمال 

مجازات مناسب برای متخلفان تعیین شود.
همچنیــن، نیاز به توســعه و بهبود ســامانه های 
گزارش دهی و پیگیــری حقوق کودکان و نوجوانان 
وجود دارد. باید ســامانه های الکترونیکی و آنلاینی 
ایجاد شــوند که به کودکان و نوجوانان امکان دهند 
گزارش دهی درباره تخلفات و نقض های حقوقشان را 
به راحتی و به صورت محرمانه انجام دهند. همچنین، 
پیگیری و رسیدگی به این گزارش ها باید با سرعت و 

کارآیی بالا انجام شود.
در نهایت، آموزش و اطلاع رســانی به جامعه درباره 
حقوق کودکان و نوجوانان نیز بسیار مهم است. باید 
برنامه های آموزشی مناســب برای اعضای خانواده، 
مربیان، معلمان و جامعه در حوزه حقوق کودکان اجرا 
شود تا آگاهی بخشی و تغییر نگرش ها در جامعه رخ 
دهد. بدون شک، قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
قدم مهمی در جهت حفاظت از حقوق کودکان بوده 
است، اما با اصلاحاتی که مطرح شد، می توان بهبود و 

توسعه بیشتری در این زمینه را به دست آورد.

آفتاب و دغدغه هایش
ادامه از صفحه اول:

مظفری تاکید می کند: ناپاسخگویی ها باعث ناامیدی 
در جامعــه، بی اعتمادی به رســانه و خارج شــدن 
مرجعیت رســانه از کشور می شود. به همین دلیل از 
سال آینده تصمیمی برای انتشار دوباره روزنامه نداریم 
و ۲۸ اسفند ۱۴۰۲ آخرین نسخه آفتاب یزد منتشر 
می شــود. به گزارش شفقنا رئیس جمهور در جلسه 
دیــدار با مدیران رســانه ها در واکنش به گلایه های 
مدیر مســئول روزنامه آفتاب یزد، از مدیران و وزیران 
درخواست کرد تا پاسخگوی رسانه ها باشند و خطاب 
به مدیر مسئول آفتاب یزد تاکید کرد که رسانه نباید 
تعطیل شود تاجایی که راقم این سطور درجریان است 
دغدغه همه همکاران ونویسندگان وخبرنگاران این 
روزنامه حرکت درراستای اجرای قانون وتحقق عدالت 
وحل وفصل مشــکلات مدیریتی ومعیشتی جامعه 
بوده همه دســت اندرکاران روزنامه بدون هیچ توقع 
مالی واقتصادی درسخت ترین لحظات اطلاع رسانی 
دقیق و شفاف راســرلوحه کارخود قرارداده وحرمت 
وقداست قلم راحفظ کردند دربسیاری مواقع مواضع 
انتقادی ودرعین حــال بحق علیه مجریان ومدیران 
ومســئولین اتخاذ کردند وبه بیــان حقایق ووقایع 
پرداختند ودربسیاری جاها که حقیقت داشت ازمدیران 
درســتکار وصادق پشتیبانی نمودند خصوصا اززمان 
روی کارآمدن دولت آقای رئیسی حمایت وهمراهی 
کم نظیری بامواضع دولت وبرنامه هایشان گرفتند ولیکن 
بجزعدم پاسخگویی و ناکارآمدی وناتوانی بیشتر چیزی 
عایدشان نشداگرچه تعطیلی یک روزنامه ناخوشایند 
وحکایت ازناتوانی دولت دربرقراری ارتباط تنگاتنگ با 
افکار عمومی وخواسته های جامعه دارد ولیکن همه 
عوامل این رسانه فارغ از تفکرات شخصی وسلیقه ای 
منافع عمومی وملی را بر مطامع ومنافع شــخصی 
ترجیح دادند وبا افتخار، مستقل وشرافتمندانه درعین 
تنگدســتی اقتصادی به ایفای رسالت مطبوعاتی و 
ژورنالیستی پرداختند خصوصا مدیر مسئول روزنامه 
آفتاب یزد جناب آقای دکتر منصور مظفری باوصفی 
که وکیل پایه یک دادگستری بودند رسالت حقوقی و 
مطبوعاتی و اجتماعی را بر امورات شخصی و وکالتی 
خویش ترجیح دادند وخودمظهر صداقت وپاکدستی و 
پایبندی به اهداف والای رسانه و همنوعان و همکاران 
بودند و به عنوان عضوکوچکی از این جریده امیدوارم 
شرایطی مهیا شود که تذکرات مشفقانه رسانه های 
مستقل و منتقد کارساز شود و در فضایی صمیمی تر 
و کارسازتر بتوانند درخدمت جامعه و مطالبات بحق 
و قانونمندشان باشند و همانگونه که رئیس جمهور 
محترم فرمودند نباید روزنامه آفتاب یزد تعطیل شود 
البته رئیس جمهــور محترم درتکمیل این فرمایش 
خویش بایستی عوامل و علل اتخاذ اینگونه حرکات و 
اقدامات را جویا شوند به علاوه لازم است دستورات و 
فرمایشات و حمایت ایشان عملی و کارسازباشد چراکه 
باحلوا حلوا کردن دهن شیرین نمیشود ازسوی دیگر 
به مدیر مســئول محترم روزنامه وهمکاران توصیه 
میکنم باتوجه همه تنگناهای موجود و مشــکلات 
عدیده و بی توجهی مسئولین اجرائی به مطالبات به حق 
ودغدغه های مختلف وگوناگون این رســانه کماکان 
پابرجا و استوار و پرقدرت به رسالت خود ادامه دهند و 
اطمینان داشته باشند مردم و جامعه فهیم و باشعورند 
و مدیران و مسئولین اجرائی هم ناگزیرند به حرمت 
خون شــهدا و پاسداشــت قانون و عدالت و وجدان 
پاسخگوی افکارعمومی ورسانه های منتقد و مصلح و 
خیرخواه باشند چون چاره ای جز این ندارند ولازم است 
برای خدمت و رضایت حتما باید گوش شنوا داشت و 
اگر خود پایبند وعده های رنگارنگ و پیش از پذیرش 
مسئولیت نباشند گذشت زمان و وجدان جمعی آن ها 
را تسلیم قانون و حق طلبی و حق خواهی خواهد کرد...

دوست دارد یار این آشفتگی 
کوشش بیهوده به ازخفتگی

یارانه رئیسی، افزایش سهمیه بنزین و بالارفتن سقف برداشت 
از خودپرداز در تعطیلات و حقوق ۲۵ میلیونی کارگران در سال 
آینده بخشی از شایعات تکذیب شده در آستانه سال جدید 

است، شایعاتی که می توانست شایعه نباشد

این شایعات در سالی که تورم و گرانی، همه ی ۱۲ ماه را به 
مردم ســخت گرفت می توانست پایانی دلچسب به سال 
۱۴۰۲ بدهد و در واقعی ترین شــکل ممکن، »امیدآفرینی« 
قلمداد شــود اما این چنین خبرهای خوشــحال کننده ای، 
را لابد فقط باید در بین شــایعات دید و عبــور کرد اما، 
دولت با شــعارهایی که در قالب وعده تحویل مردم داد، 
می توانســت با همین چهار موضوعی که چهار شایعه عنوان 
گرفت به نوعی از مردم خوب و مهربان ایران دلجویی کند 
هرچند اجرایی شدن تمامی این چهار شایعه نیز نمی توانست 

مرهمی بر زخم سه ساله ی گرانی و تورم باشد


